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Αθήνα, σήµερα στις 3 Αυγούστου 2016, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 9:40’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΥ ΒΟΥΤΣΗ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 2-8-2016
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΟΔ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 2
Αυγούστου 2016, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Δηµόσιες συµβάσεις έργων, προµηθειών και υπη-
ρεσιών (Προσαρµογή στις Οδηγίες 2014/24/ΕΕ και 2014/25/ΕΕ)»)

Εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Αποφάσεις Βουλής: α) Συζήτηση και ψήφιση, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του άρθρου 76 του Συντάγµατος και του άρθρου 118
του Κανονισµού της Βουλής, της  πρότασης του Προέδρου της
Βουλής: «Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της
Βουλής - Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51Α’/10-4-1997)»,

β) Συζήτηση και ψήφιση της πρότασης του Προέδρου της
Βουλής:  «Για την τροποποίηση διατάξεων της από 15-11-1982
(ΦΕΚ 137/Α’/1982) απόφασης της Ολοµέλειας της Βουλής» και 

γ) Έγκριση του «Κανονισµού Λειτουργίας της Επιτροπής του
άρθρου 3Α’ του ν. 3213/2003 –Κανονισµός Λειτουργίας της Ειδι-
κής Υπηρεσίας Επιτροπής Ελέγχου Δηλώσεων Περιουσιακής Κα-
τάστασης».

Αν δεν έχετε αντίρρηση, να παρουσιαστούν για λίγο, από µεν
τον κ. Συρίγο οι προτεινόµενες διατάξεις που έχουν περάσει σχε-
δόν οµοφώνως από τα µέλη της Επιτροπής Κανονισµού κατά τη
χθεσινή συζήτηση και από την κ. Χριστοδουλοπούλου η λογική
του εσωτερικού Κανονισµού της Επιτροπής για το «πόθεν έσ-
χες», έτσι ώστε ύστερα, εάν το επιθυµεί, κάποιος Βουλευτής για
δύο, τρία λεπτά να πάρει τον λόγο.

Κατά τα άλλα, εφόσον υπάρχει το τεκµήριο των 4/5, θα µπο-
ρούσε να µην γίνει και σχετική συζήτηση πριν την ψήφιση. Ας ξε-
κινήσουµε, όµως, έτσι.

Κύριε Συρίγο, έχετε τον λόγο για τρία- τέσσερα λεπτά, για να
µας εισάγετε στο θέµα.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΥΡΙΓΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε να
µιλήσω από τη θέση µου, γιατί είναι ένα θέµα, το οποίο, όπως εί-
πατε και εσείς πολύ ορθά επισηµάνατε, πέρασε σχεδόν οµό-
φωνα, µε εξαίρεση µία επιφύλαξη. Κατά συνέπεια, και από τη
στιγµή που υπάρχει αυτή η συναίνεση και η οµοφωνία, χρειάζεται
απλώς να γίνουν κάποιες επισηµάνσεις πάνω στο αντικείµενο, το

οποίο θα συζητήσουµε.
Αρχίζουµε, λοιπόν, από την πρώτη πρόταση που έχετε κάνει

για το θέµα των επιστηµονικών συνεργατών των Βουλευτών. 
Με την προτεινόµενη, λοιπόν, τροποποίηση της από 15-11-

1982 απόφασης της Ολοµέλειας της Βουλής επιδιώκεται η υπα-
γωγή και των επιστηµονικών συνεργατών των Βουλευτών στις
µισθολογικές διατάξεις του κεφαλαίου Β’ του ν.4354, κατά προ-
σαρµογή του βασικού τους µισθού στα κλιµάκια του νέου µισθο-
λογίου των δηµοσίων υπαλλήλων. Αυτό αναφέρει η αιτιολογική
έκθεση και είναι άρθρο µόνο, το οποίο αναφέρεται σε αυτά τα
θέµατα. Αφορά, όπως είπαµε, τους επιστηµονικούς συνεργάτες
και µπορώ να πω ότι είναι µια µικρή αλλαγή επί τα βελτίω. 

Πάµε στα υπόλοιπα. Το προοίµιο της προτάσεως του Προ-
έδρου για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βου-
λής αναφέρει ρητά ότι «µε την προτεινόµενη τροποποίηση διευ-
κρινίζονται για λόγους ασφαλείας δικαίου ζητήµατα µεταβατικής
ισχύος και εφαρµογής επιµέρους διατάξεων της από 28-6-2016
αποφάσεως της Ολοµελείας της Βουλής των Ελλήνων». Πρόκει-
ται για την τελευταία απόφαση, που είχαµε πάρει. Το πλαίσιο
είναι δεδοµένο. Είναι, δηλαδή, η απόφαση αυτή της Ολοµέλειας
και γίνονται ορισµένες διευκρινιστικές, θα έλεγα εγώ, παρεµβά-
σεις σε ορισµένα ζητήµατα. 

Το ένα αφορά την παράταση της ισχύος του άρθρου 7. Αυτό
έχει σχέση µε τα υπηρεσιακά συµβούλια, τα οποία πρέπει να
βγουν, πράγµα που προϋποθέτει και εκλογές των µελών των δι-
οικητικών συµβουλίων των αιρετών εκπροσώπων. Κατά συνέπεια
και επειδή υπάρχει µία χρονοβόρος διαδικασία για να συγκρο-
τηθούν αυτά, προτείνεται η παράταση της ισχύος του άρθρου 7.
Είναι µία παρέµβαση στο άρθρο 35, που είχαµε ψηφίσει. 

Για το δεύτερο θέµα είχε γίνει και συζήτηση στην επιτροπή.
Είναι µια επιβεβαίωση, θα έλεγε κανείς, έστω και πλεοναστικά,
της διατάξεως που είχαµε ψηφίσει και αφορά τους συνεργάτες
και τις σαράντα θέσεις µετακλητών υπαλλήλων της Βουλής στα
γραφεία της Βουλής, ιδίως πρώην Προέδρων της Βουλής,
πρώην Πρωθυπουργών και πρώην Προέδρων Κοινοβουλευτικών
Οµάδων. Επισηµαίνεται ότι εξακολουθεί να ισχύει. Είπαµε ότι
αυτό είναι πλεοναστικό. Ισχύει το άρθρο αυτό. Ουδείς αµφιβάλ-
λει ότι το άρθρο ισχύει. Κατά συνέπεια, χρειαζόταν απλώς και
για λόγους ασφαλείας δικαίου µια επανάληψη και επιβεβαίωση
του ζητήµατος.

Τέλος, υπήρχε µια φράση που θα έπρεπε να είχε µπει που
αφορά κάποιους υπαλλήλους της Βουλής και το άρθρο 43 της
από 28-6-2016 αποφάσεως της Ολοµελείας, που είναι τροποποί-
ηση του άρθρου 152 του πρώην Κανονισµού της Βουλής όπως
ισχύει.

Προτείνεται, λοιπόν, επειδή τότε είχε γίνει εκ παραδροµής µία

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ
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παράλειψη, να προστεθεί η φράση «αορίστου χρόνου» για τον
εξής λόγο: Υπήρχε ο κίνδυνος, αυτή η διάταξη, η οποία είχε ψη-
φιστεί και είχε περάσει από όλους, να καταστεί lex imperfecta,
δηλαδή ατελής από ένα σηµείο και πέρα, καθόσον έλειπε αυτή
η φράση, η οποία είναι καθοριστική, δηλαδή το «αορίστου χρό-
νου».

Αυτά είναι τα ένα, δύο και τρία άρθρα των προτάσεων του
Προέδρου.

Ακολούθως, αναφερόµεθα στο άρθρο 4, που ορίζει την ισχύ
των διατάξεων της παρούσας τροποποιήσεως.

Αυτές είναι, κύριοι συνάδελφοι, οι προτεινόµενες τροποποι-
ήσεις από την πλευρά του Προέδρου για τον Κανονισµό της Βου-
λής και στα υπόλοιπα που επισηµάναµε, δηλαδή στην από
28-6-2016 απόφαση της Ολοµέλειας. Όπως επεσήµανα και αρ-
χικώς, η Επιτροπή του Κανονισµού της Βουλής, µέσα σε πνεύµα
συναινετικό, κατέληξε σχεδόν οµόφωνα στην υιοθέτησή τους. 

Κατά συνέπεια,  επαναλαµβάνουµε τη θέση µας εκεί, ότι εί-
µεθα θετικοί σε αυτές τις προτάσεις. Σταµατώ εδώ, διότι οι συ-
ζητήσεις περί νόµων και διατάξεων είναι σοβαρότατες βέβαια,
γιατί αφορούν τον Κανονισµό της Βουλής, καθώς και ζητήµατα
που έχουν σχέση µε τη λειτουργία της. Ωστόσο, πολλές φορές
οι περιηγήσεις µέσα στους νόµους και τις διατάξεις είναι κάπως
ανιαρές, για τους υπόλοιπους τουλάχιστον.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε πολύ, κύριε

Συρίγο.
Κυρία Χριστοδουλοπούλου, έχετε τον λόγο επί της οµόφωνης

πρότασης από την επιτροπή για το «πόθεν έσχες» για τον Κανο-
νισµό της.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Γ’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Καληµέρα σε όλες και σε όλους. Όπως ξέρετε, µε τις τελευ-
ταίες αλλαγές και τροποποιήσεις που έγιναν στο νόµο περί «πό-
θεν έσχες», καθιερώθηκε, ώστε η Επιτροπή Ελέγχου να έχει έναν
εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας. Στις 28 Ιουλίου, λοιπόν, που
συνήλθαµε στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής, συντάξαµε
και εγκρίναµε έναν εσωτερικό κανονισµό όπου, σύµφωνα µε το
σχετικό άρθρο, ορίζεται ότι πρέπει να εγκριθεί από την Ολοµέ-
λεια της Βουλής. Έτσι λοιπόν, σας τον παρουσιάζουµε σήµερα.
Εγώ θα πω δυο λόγια, γιατί δεν έχει φοβερές πρωτοτυπίες.

Οι διατάξεις χωρίζονται σε τρία µέρη.
Στο πρώτο µέρος είναι οι διατάξεις που αντιγράφουµε ακρι-

βώς τον νόµο και έχει να κάνει µε τη σύνθεσή της. Άρα, βάζουµε
την καινούργια σύνθεση, που είναι εννεαµελής πλέον και ορίζεται
ποιοι την απαρτίζουν µε τους αναπληρωτές, ποιο είναι το έργο
της και η αποστολή της. Άρα, βάζουµε αυτά τα άρθρα.

Το δεύτερο µέρος των διατάξεων είναι διατάξεις που αντιγρά-
φουµε ad hoc τον Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας, κυρίως στις
διατάξεις που αφορούν τη λειτουργία, την απαρτία, τις αποφά-
σεις, ώστε να είµαστε εναρµονισµένοι µε το γενικό νοµικό κλίµα.

Το τρίτο µέρος είναι διατάξεις, που εµείς αποφασίσαµε µε
βάση την εµπειρία µας ως µέλη της Επιτροπής «πόθεν έσχες»
ότι είναι απαραίτητες για την αποτελεσµατικότητα της επιτρο-
πής.

Νοµίζω ότι στην πραγµατικότητα, οι περισσότερες από αυτές
τις διατάξεις είναι γνωστές και κάποιες άλλες είναι απαραίτητες,
για να µπορέσει να λειτουργήσει η επιτροπή, χωρίς να εκφυλίζε-
ται ή να γίνεται πεδίο ανταγωνισµού. Συνοµολογήσαµε όλοι ότι
θα τηρηθεί απόλυτη εχεµύθεια και µυστικότητα σε όλες τις υπο-
θέσεις που έρχονται στην επιτροπή. Επίσης, συνοµολογήσαµε
πως ούτε θα υπηρετήσουµε την ασυλία των πολιτικών προσώπων
ούτε θα υπηρετήσουµε εφήµερες πολιτικές σκοπιµότητες ούτε
θα κάνουµε ένα κυνήγι µαγισσών ,µε βάση υποδείξεις, που θα
γίνονται είτε από τον Τύπο είτε για άλλους λόγους.

Κατά συνέπεια, είµαι στη διάθεσή σας για τυχόν διατάξεις, που
σας φαίνονται είτε πρωτότυπες είτε κάποιες χρειάζονται επεξη-
γήσεις. Πιστεύω ότι θα συνεργαστούµε, γιατί πρόκειται για µια
πολύ σπουδαία επιτροπή. Στην πραγµατικότητα, δόθηκε µεγάλη
µάχη στις διαπραγµατεύσεις, γιατί οι δανειστές ήθελαν µέσα σε
αυτό τον νόµο να περιληφθούν συγκεκριµένες διατάξεις για τη
λειτουργία και τη σύνθεση της επιτροπής.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε, κυρία Χρι-

στοδουλοπούλου.
Κύριοι συνάδελφοι, επειδή στις 10.00’ υπάρχει η καθ’ αυτή νο-

µοθετική διαδικασία σήµερα, θα παρακαλούσα, εάν δεν υπάρχει
κάποια διάθεση ή ανάγκη εκ µέρους κάποιου συναδέλφου να µι-
λήσει, να περάσουµε κατ’ ευθείαν στην ψηφοφορία. Αλλά πριν
από αυτό, αν θέλει κάποιος, µπορεί να πάρει τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα
ήθελα τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Έχω ζητήσει κι εγώ τον λόγο, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντάξει, κύριε Τραγάκη.
Να κάνουµε έναν περιορισµένο κατάλογο και να προχωρήσουµε.

Κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Δεν θα περιοριστώ σε ζητήµατα, στα οποία συµφωνούµε ή

τέλος πάντων θα εκφραστούµε µε την ψήφο µας, γιατί δεν έχουν
ιδιαίτερη σηµασία. Δηλαδή, για παράδειγµα, στο δεύτερο θέµα
της τροποποίησης του Κανονισµού εµείς θα ψηφίσουµε «κατά»,
γιατί διαφωνούµε συνολικά µε τη λογική του ενιαίου µισθολο-
γίου, όπως εφαρµόζεται συνολικά στον ευρύτερο δηµόσιο
τοµέα. Άρα, θα πάω στο πιο ουσιαστικό ζήτηµα, κατά τη γνώµη
µου, αυτής της αλλαγής του Κανονισµού, που αφορά τον κανο-
νισµό λειτουργίας της Επιτροπής για το «πόθεν έσχες».

Εµείς, κατά τη διάρκεια της συζήτησης τότε του νοµοσχεδίου,
είχαµε καταψηφίσει το συγκεκριµένο άρθρο γιατί διαφωνούσαµε
µε τη σύνθεση της επιτροπής. Αυτές οι ανησυχίες µας πολλα-
πλασιάζονται σήµερα, µε τον Κανονισµό, που έχουµε στα χέρια
µας, την πρόταση κανονισµού λειτουργίας τόσο της επιτροπής
αυτής όσο και της επιτροπής της βοηθητικής, αν µου επιτρέπεται
ο όρος. Και το λέω αυτό, γιατί περιέχονται µέσα ζητήµατα που
µας γεννούν πολλά ερωτηµατικά, για να µη χρησιµοποιήσω άλλη
έκφραση. Όπως για παράδειγµα, πότε είναι σε απαρτία η επι-
τροπή, όπου πρέπει να βρίσκονται τουλάχιστον δύο δικαστικοί.
Μπορεί να µην είναι κανένας εκπρόσωπος κόµµατος, αλλά πρέ-
πει να είναι οπωσδήποτε δύο δικαστικοί.

Δεύτερον, ο τρόπος λήψης αποφάσεων είναι επικίνδυνος.
Μπορεί δηλαδή, να παρθεί απόφαση µε τρεις στους εννιά. Βε-
βαίως, και µε τρεις στους έξι παρόντες, από τη στιγµή που η
λευκή ψήφος –πρωτοφανές- θεωρείται ότι είναι «απών» και ότι
στις αλλεπάλληλες ψηφοφορίες πρέπει αυτοί που µειοψηφούν
να συµπίπτουν µε τη µία ή την άλλη πλειοψηφούσα άποψη.

Πρόκειται δηλαδή για ζητήµατα, που δηµιουργούν πολλά ερω-
τηµατικά, κύριε Πρόεδρε, γι’ αυτές τις διατυπώσεις που υπάρ-
χουν µέσα. Κατά τη γνώµη µας, πρέπει να τις αλλάξουµε. Όπως
επίσης, το θέµα για το ποιος µπορεί να θέσει ζήτηµα προ ηµε-
ρήσιας διάταξης, που είναι απαγορευτικό επί της ουσίας. Πρέπει
να είναι όλοι παρόντες, και οι εννιά, για να τεθεί ζήτηµα προ ηµε-
ρησίας διάταξης ή να το ζητήσουν οι τρεις από τους εννιά, πριν
ξεκινήσει η διαδικασία της συνεδρίασης. Άρα, ουσιαστικά, µετα-
τρέπεται σε απαγορευτικό.

Το τελευταίο ζήτηµα που θέλουµε να θίξουµε και στο οποίο το
λέµε καθαρά ότι δεν θα συµφωνήσουµε ούτε στην πράξη, είναι
το θέµα που αφορά τις λοιπές αρµοδιότητες της επιτροπής, της
βοηθητικής, η οποία είναι υπεύθυνη για τη θεώρηση ονοµαστι-
κών κουπονιών. Καταλαβαίνετε πάρα πολύ καλά ότι το ΚΚΕ δεν
πρόκειται ποτέ να µπει σε αυτή τη διαδικασία θεώρησης και ονο-
µαστικοποίησης των κουπονιών. 

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, εµείς καταψηφίζουµε και τους
δύο Κανονισµούς, κύριε Πρόεδρε, µε αυτές τις σοβαρές ενστά-
σεις, τις οποίες έχουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κι εγώ ευχαριστώ.
Ο κ. Τραγάκης έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα κάνω δύο γε-

νικές παρατηρήσεις, αφού κατ’ αρχάς πω, πως σε ό,τι αφορά τις
αλλαγές του Κανονισµού, όπως τον είχαµε ψηφίσει πριν από
έναν µήνα περίπου, συµφωνούµε. Δεν είναι ουσιαστικές αλλαγές.
Είναι αλλαγές διευκρινιστικές. Και νοµίζω ότι η µία από αυτές θα
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µπορούσε να εκλείπει, αυτή του άρθρου 2, διότι αφού ίσχυε η
επαναφορά και η επανάληψή του, δεν ξέρω τι µπορεί να προσφέ-
ρει.

Θα σταθώ, όµως, σε δύο ζητήµατα: Η πρώτη µου επισήµανση
είναι ότι ο Κανονισµός της Βουλής είναι νόµος αυξηµένης
ισχύος. Ο Κανονισµός της Βουλής δεν αλλάζει παρά µόνο µε αλ-
λαγή του Κανονισµού της Βουλής. Επειδή πολλές φορές γίνονται
παρανοήσεις και έρχονται προτάσεις Υπουργών για αλλαγές του
Κανονισµού, αυτό δεν µπορεί να γίνει. Ο Κανονισµός της Βουλής
αλλάζει µόνο από την Ολοµέλεια και αλλάζει µόνο σαν αλλαγή
του Κανονισµού της Βουλής. Το ένα ζήτηµα είναι αυτό.

Το δεύτερο αφορά το «πόθεν έσχες». Σε ό,τι αφορά το «πόθεν
έσχες», υπήρχε ένας µύθος ότι οι Βουλευτές ήταν ελεγκτές και
ελεγχόµενοι. Ήταν λάθος αυτή η άποψη. Εγώ διετέλεσα αρκετά
χρόνια Πρόεδρος της επιτροπής αυτής.

Ο έλεγχος δεν γινόταν από τους Βουλευτές. Ο έλεγχος γινό-
ταν από ορκωτούς ελεγκτές λογιστές, όπως γίνεται και τώρα.
Αυτό προβλέπει και ο καινούργιος νόµος, τον κανονισµό του
οποίου ψηφίζουµε σήµερα. Άρα, κατά τον ίδιο τρόπο θα γίνεται
ο έλεγχος. 

Υπάρχουν ορισµένες παρατηρήσεις, τις οποίες θα θέσω στην
κ. Χριστοδουλοπούλου, σε ό,τι αφορά τις ανώνυµες καταγγελίες.
Επειδή γινόµεθα αποδέκτες, σχεδόν καθηµερινώς, ανωνύµων κα-
ταγγελιών για τα «πόθεν έσχες» πολιτικών, αυτές οι ανώνυµες
καταγγελίες πρέπει να τίθενται αυτοµάτως στο αρχείο. Εάν υ-
πάρχει επώνυµη καταγγελία, όπως προβλέπει πράγµατι ο Κανο-
νισµός, η επώνυµη καταγγελία να συζητείται, αλλά να συζητείται
στην Ολοµέλεια. 

Κι όταν λέω «Ολοµέλεια», κι εγώ πιστεύω ότι η διάταξη ότι
υπάρχει απαρτία µε τα πέντε µέλη, αλλά πρέπει να είναι παρόν-
τες οπωσδήποτε δύο δικαστικοί, αδικεί την επιτροπή µας. Διότι
η επιτροπή άλλο σκοπό έχει. Δεν έχει σκοπό να γίνει επιτροπή
δικαστικού ελέγχου.

Εγώ δε, νοµίζω ότι η Βουλή αποξενώθηκε τελείως από την όλη
διαδικασία, διότι υπάρχει µόνο ένας εκπρόσωπος ενός κόµµατος
και δεν υπάρχει κανένας εκπρόσωπος άλλων κοµµάτων. Θα µπο-
ρούσε να είναι πιο διευρυµένη η επιτροπή και θα µπορούσαν να
είναι και εκπρόσωποι αν όχι όλων, επειδή γίνονται τελικά πολλά
τα κόµµατα, τουλάχιστον τριών-τεσσάρων κοµµάτων.

Θα αναφερθώ, όµως, σε κάτι το οποίο συζητήσαµε χθες στη
Διάσκεψη των Προέδρων, κύριε Πρόεδρε, και θέλω να κάνω ανα-
φορά σ’ αυτό. Εχθές στη Διάσκεψη των Προέδρων, έγινε κάτι
που δεν έχει ξαναγίνει. Συζητήσαµε την επιλογή του συντονιστή
του Καναλιού της Βουλής. Αυτό, λοιπόν, είναι κάτι το οποίο µας
τιµά όλους, διότι το είχαµε συµφωνήσει κατά τη διάρκεια που συ-
ζητάγαµε τον Κανονισµό, αλλά έγινε. Παρουσιάστηκε ένα πρό-
σωπο, το οποίο νοµίζω ότι ήταν κοινής αποδοχής. Είναι ένας
έγκριτος δηµοσιογράφος, ο οποίος έχει κάνει και κοινοβουλευ-
τικός συντάκτης, εκτός των άλλων θέσεων. 

Έγιναν, όµως, ορισµένες παρατηρήσεις από συναδέλφους, οι
οποίες θα πρέπει να ληφθούν πραγµατικά υπ’ όψιν, γι’ αυτό τις
αναφέρω για να καταγραφούν στα Πρακτικά. 

Κατ’ αρχάς, σε ό,τι αφορά το πρόγραµµα του Καναλιού της
Βουλής, νοµίζω ότι η λέξη που έµεινε χθες από την όλη διαδικα-
σία είναι η «αµφίδροµη» σχέση. Δηλαδή, πρέπει να υπάρχει µια
αµφίδροµη σχέση πια µεταξύ των εκποµπών που έχει το κανάλι
της Βουλής, αλλά και των δεκτών, δηλαδή των τηλεθεατών. Γι’
αυτό έγιναν ορισµένες προτάσεις, τις οποίες θεωρώ πάρα πολύ
θετικές. Παραδείγµατος χάριν, να γίνει ηµερήσιο δελτίο ειδή-
σεων των κοινοβουλευτικών της Βουλής. Να µην είναι παραπάνω
από πέντε λεπτά, αλλά να είναι ηµερήσιο. Κάθε µέρα, να υπάρχει
ένα δελτίο ειδήσεων του τι συµβαίνει στη Βουλή -ψηφίστηκε το
τάδε νοµοσχέδιο, πέρασε στην τάδε επιτροπή- ώστε να γίνονται
δέκτες και οι τηλεθεατές. 

Δεύτερον, προτάθηκε η καλύτερη σχέση, που µπορεί να δηµι-
ουργηθεί µε το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Το Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο νοµίζω ότι µπορεί να προσφέρει πάρα πολλά και η
ανταλλαγή µεταξύ του Καναλιού της Βουλής και του Καναλιού
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου µπορεί να βοηθήσει πάρα πολύ
και τα δύο κανάλια.

Το τρίτο που τέθηκε -ο κ. Λυκούδης, µάλιστα, έκανε µια πολύ

ωραία τοποθέτηση- αφορά τα πολιτιστικά δρώµενα από το κα-
νάλι της Βουλής. Διότι το κανάλι της Βουλής προβάλλει πολιτι-
στικά δρώµενα, τα οποία µπορεί να µην έχουν µεγάλο αριθµό
τηλεθέασης, έχουν όµως ποιότητα τηλεθέασης κι αυτό έχει µε-
γάλη σηµασία. 

Γιατί εµείς δεν δίνουµε µεγάλη σηµασία στα «µηχανάκια»,
παρά το γεγονός ότι οι συνεδριάσεις της Βουλής, απ’ ό,τι απο-
δεικνύεται, κύριε Πρόεδρε, µαζί µε την κρατική τηλεόραση έφτα-
σαν –κρατηθείτε παρακαλώ- να έχουν οκτακόσιες χιλιάδες τη-
λεθέαση, σε µεγάλες συνεδριάσεις, που έχουµε εδώ στην Ολο-
µέλεια της Βουλής, και τις οποίες, βέβαια, δίνουµε και στα άλλα
ιδιωτικά κανάλια.

Η πρόταση, την οποία έκανα εγώ ήταν σε ό,τι αφορά το αρχείο
της Βουλής. Η Βουλή έχει ένα καταπληκτικό αρχείο. Θα πρέπει,
λοιπόν, να γίνει ψηφιοποίηση του αρχείου αυτού, διότι υπάρχουν
αποσπάσµατα και προπολεµικά, προ του 1940, τα οποία πρέπει
να µαζευτούν, καθώς αυτό θα είναι ένα πολύ σηµαντικό, κοινο-
βουλευτικό αρχείο για τον τόπο. 

Αυτά ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε. Και βέβαια, είµαστε υπέρ
της αλλαγής. Δεν είχε τίποτα ουσιαστικές αλλαγές απ’ ό,τι είχαµε
ψηφίσει την προηγούµενη φορά. 

Ευχαριστώ.  
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Τραγάκη. 
Παρακαλώ να µην γενικευθεί περαιτέρω η συζήτηση. Ήταν

χρήσιµο το ότι αναφέρθηκε ο κ. Τραγάκης και στο θέµα της χθε-
σινής συζήτησης. 

Ήταν και χρήσιµο ως προς το εξής. Δυστυχώς, η Ολοµέλεια
της Βουλής είναι αποξενωµένη από συζήτηση καίριων θεµάτων,
στα οποία έχει ρόλο η Βουλή και άπτονται των εργασιών της και
τα οποία ποτέ δεν έχει προβλεφθεί να έρχονται σε µία ειδική συ-
ζήτηση, θα έλεγε κανείς. Σας το λέω µε αφορµή το κανάλι, για
το οποίο µίλησε ο κ. Τραγάκης, όπου θα µπορούσε, βεβαίως, να
εξελιχθεί µία γενική συζήτηση κάποια στιγµή, µε εισήγηση και
πάνω στο πρόγραµµα.

Υπάρχουν, όµως, κι άλλα θέµατα, επιτρέψτε µου να πω, ακόµα
πιο σοβαρά. Δηλαδή, σήµερα το µεσηµέρι η Διάσκεψη των Προ-
έδρων, απ’ ό,τι φαίνεται, θα κλείσει και την τέταρτη ανεξάρτητη
αρχή, κατά το Σύνταγµα, ως προς τη σύνθεσή της. Θα µείνει
πλέον µόνο το ΕΣΡ, που δεν θα έχει εγκριθεί, δεν θα έχει οριστεί. 

Η Βουλή, εδώ και δεκαεπτά χρόνια που έχουν ξεκινήσει οι ανε-
ξάρτητες αρχές, ποτέ δεν έχει µιλήσει εν ολοµελεία για τον τρό-
πο ορισµού τους ή να γίνει ένας απολογισµός, όπου φέρνουν τις
εκθέσεις κάθε χρόνο κ.λπ., δηλαδή, πράγµατα τα οποία γίνονται
µόνο στις επιτροπές της Βουλής, και ποτέ δεν έχει γίνει µία απο-
τίµηση, να υπάρξουν προτάσεις. Είναι καίρια θέµατα αυτά. 

Πέραν του τρέχοντος νοµοθετικού έργου, υπάρχουν επιµέ-
ρους λειτουργίες ή καθήκοντα που εκ του Συντάγµατος έχει η
Βουλή, που διεκπεραιώνονται σε ένα άλλο επίπεδο και από τα
οποία η Ολοµέλεια ουδέποτε έχει επικοινωνήσει. Σας το λέω για
να το έχουµε στο µυαλό µας και να δούµε πώς θα το θεραπεύ-
σουµε. Για ορισµένα ζητήµατα, ίσως, να γίνονται µία ή δύο ειδι-
κές συνεδριάσεις µίας ή δύο ωρών και να υπάρχει ενηµέρωση
και κατάθεση προτάσεων. 

Παρακαλώ πολύ, να περάσουµε στη ψηφοφορία, για να ξεκι-
νήσει κατόπιν και το νοµοθετικό έργο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 76 του Συντάγ-
µατος και του άρθρου 118 του Κανονισµού της Βουλής, των
προτάσεων του Προέδρου της Βουλής: α) «Για την τροποποίηση
διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής - Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/10-
4-1997)»,

β) «Για την τροποποίηση διατάξεων της από 15-11-1982 (ΦΕΚ
137/Α’/1982) απόφασης της Ολοµέλειας της Βουλής» και 

γ) για την έγκριση του «Κανονισµού Λειτουργίας της Επιτρο-
πής του άρθρου 3Α’ του ν.3213/2003 - Κανονισµός Λειτουργίας
της Ειδικής Υπηρεσίας Επιτροπής Ελέγχου Δηλώσεων Περιου-
σιακής Κατάστασης».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η πρόταση του Προέδρου
της Βουλής: «Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού
της Βουλής - Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/10-4-1997)» επί της αρχής;
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ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΥΡΙΓΟΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτή, δεκτή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεκ-

τή, δεκτή.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς η πρόταση του

Προέδρου της Βουλής: «Για την τροποποίηση διατάξεων του Κα-
νονισµού της Βουλής - Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/10-4-1997)» έγινε
δεκτή επί της αρχής κατά πλειοψηφία. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί των άρθρων.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 της πρότασης

ως έχει;
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΥΡΙΓΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεκ-

τό, δεκτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς το άρθρο 1 της

πρότασης έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 της πρότασης

ως έχει;
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΥΡΙΓΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεκ-

τό, δεκτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς το άρθρο 2 της

πρότασης έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 της πρότασης

ως έχει;
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΥΡΙΓΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεκ-

τό, δεκτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς το άρθρο 3 της

πρότασης έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο της

πρότασης;
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΥΡΙΓΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεκ-

τό, δεκτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Το ακροτελεύτιο άρθρο

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς η πρόταση του Προέδρου της Βουλής: «Για την τρο-

ποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής - Μέρος Β’
(ΦΕΚ 51 Α’/10-4-1997)» έγινε δεκτή επί της αρχής και επί των άρ-
θρων.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η πρόταση και στο σύνολο;
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΥΡΙΓΟΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτή, δεκτή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεκ-

τή, δεκτή.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Η πρόταση έγινε δεκτή και

στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς η πρόταση του Προέδρου της Βουλής: «Για την τρο-

ποποίηση  διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής - Μέρος Β’
(ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997)» έγινε δεκτή επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου κατά πλειοψηφία και έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται
δεκτή η πρόταση του Προέδρου της Βουλής: «Για την τροποποί-
ηση διατάξεων της από 15-11-1982 (ΦΕΚ 137/Α’/1982) απόφασης
της Ολοµέλειας της Βουλής» επί της αρχής;

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΥΡΙΓΟΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτή, δεκτή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεκ-

τή, δεκτή.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς η πρόταση του

Προέδρου της Βουλής: «Για την τροποποίηση διατάξεων της από
15.11.1982 (ΦΕΚ 137/Α’/1982) απόφασης της Ολοµέλειας της
Βουλής» έγινε δεκτή επί της αρχής κατά πλειοψηφία. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί του άρθρου µόνου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο µόνο της πρότα-

σης ως έχει;
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΥΡΙΓΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεκ-

τό, δεκτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Το άρθρο µόνο της πρότα-

σης έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς η πρόταση του Προέδρου της Βουλής: «Για την τρο-

ποποίηση διατάξεων της από 15-11-1982 (ΦΕΚ 137/Α’/1982) από-
φασης της Ολοµέλειας της Βουλής» έγινε δεκτή επί της αρχής
και επί του άρθρου.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η πρόταση και στο σύνολο;
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΥΡΙΓΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεκτή, δεκτή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεκ-

τή, δεκτή.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Η πρόταση έγινε δεκτή και

στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς η πρόταση του Προέδρου της Βουλής: «Για την τρο-

ποποίηση διατάξεων της από 15-11-1982 (ΦΕΚ 137/Α’/1982) από-
φασης της Ολοµέλειας της Βουλής» έγινε δεκτή κατά πλειο-
ψηφία, σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συ-
νόλου και έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ερχόµαστε τώρα στην έγ-
κριση του Κανονισµού Λειτουργίας της Επιτροπής «πόθεν έσ-
χες».

Ερωτάται το Σώµα: Εγκρίνεται ο «Κανονισµός Λειτουργίας της
Επιτροπής του άρθρου 3Α’ του ν.3213/2003 - Κανονισµός Λει-
τουργίας της Ειδικής Υπηρεσίας Επιτροπής Ελέγχου Δηλώσεων
Περιουσιακής Κατάστασης»;

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΥΡΙΓΟΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Μά-

λιστα, µάλιστα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς ο «Κανονισµός

Λειτουργίας της Επιτροπής του άρθρου 3Α’ του ν.3213/2003 -
Κανονισµός Λειτουργίας της Ειδικής Υπηρεσίας Επιτροπής Ελέγ-
χου Δηλώσεων Περιουσιακής Κατάστασης», ενεκρίθη και έχει ως
εξής: 

«Κανονισµός Λειτουργίας της Επιτροπής του άρθρου 3Α’ του
ν.3213/2003 - Κανονισµός Λειτουργίας της Ειδικής Υπηρεσίας
Επιτροπής Ελέγχου Δηλώσεων Περιουσιακής Κατάστασης

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΣ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ
ΤΟΥ ΑΡΘΡΟΥ 3Α ΤΟΥ Ν. 3213/2003

Με την παρ. 4 του άρθρου 175 του ν. 4389/2016 (ΦΕΚ Α' 94/27-
5-2016) τροποποιήθηκε η παρ. 6 του άρθ. 3Α' του ν. 3213/2003,
όπως είχε προστεθεί µε το άρθρο 225 του ν. 4281/2014 και ορί-
στηκε ότι: «Oλα τα θέµατα που σχετίζονται µε την οργάνωση και
τη λειτουργία της Επιτροπής Ελέγχου και της Ειδικής Υπηρεσίας
ρυθµίζονται µε Κανονισµό Λειτουργίας, ο οποίος εκδίδεται από
την Επιτροπή και εγκρίνεται από την Ολοµέλεια της Βουλής».

Ενόψει της ρυθµίσεως αυτής, η Επιτροπή Ελέγχου, συγκρο-
τούµενη από τον/την Πρόεδρο της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής
Θεσµών και Διαφάνειας, ως Πρόεδρο µε τον αναπληρωτή του,
Αρεοπαγίτη ως τακτικό µέλος µε τον αναπληρωτή του, Σύµβουλο
του Ελεγκτικού Συνεδρίου, ως τακτικό µέλος µε τον αναπληρωτή
του, Σύµβουλο της Επικρατείας, ως τακτικό µέλος µε τον ανα-
πληρωτή του, Υποδιοικητή της Τράπεζας της Ελλάδας, ως τα-
κτικό µέλος µε τον αναπληρωτή του, τον Πρόεδρο της Αρχής
Καταπολέµησης της Νοµιµοποίησης Εσόδων από Εγκληµατικές
Δραστηριότητες και της Χρηµατοδότησης της Τροµοκρατίας και
Ελέγχου των Δηλώσεων Περιουσιακής Κατάστασης, ως τακτικό
µέλος µε τον αναπληρωτή του, το Συνήγορο του Πολίτη, ως τα-
κτικό µέλος µε τον αναπληρωτή του, Βουλευτή της µεγαλύτερης
σε δύναµη κοινοβουλευτικής οµάδας που µετέχει στην κυβέρ-
νηση, ως τακτικό µέλος µε τον αναπληρωτή του και Βουλευτή
της µεγαλύτερης σε δύναµη κοινοβουλευτικής οµάδας που δεν
µετέχει στην κυβέρνηση, ως τακτικό µέλος µε τον αναπληρωτή
του, προβαίνει στην κατάρτιση και έκδοση του Κανονισµού Λει-
τουργίας της, ο οποίος στη συνέχεια τίθεται υπό την κρίση της
Ολοµέλειας της Βουλής για την έγκρισή του κατά τα οριζόµενα
ανωτέρω.

Άρθρο 1

Ο παρών Κανονισµός Λειτουργίας διέπεται από τις διατάξεις
των άρθρων 3Α' και 3Β' του ν. 3213/2003, όπως προστέθηκαν µε
τα άρθρα 225 και 226 του ν. 4281/2014 και αντικαταστάθηκαν, η
πρώτη από αυτές κατά ένα µέρος της από το άρθρο 175 του ν.
4389/2016 και η δεύτερη από το άρθρο 176 του ίδιου νόµου και
το άρθρο 3 του ν. 3213/2003, όπως αντικαταστάθηκε από το
άρθρο 224 του ν. 4281/2014 και στη συνέχεια µε το άρθρο 174
του ν. 4389/2016 ως και από τις διατάξεις του άρθρου 21 του ν.
3023/2002, όπως τροποποιήθηκε και ισχύει µε το άρθρο 19 του
ν. 4304/2014 και από τις διατάξεις του ν.2690/1999 (Κ.Δ.Δ), όπως
εκάστοτε ισχύουν, µε την επιφύλαξη ειδικότερων ρυθµίσεων του

παρόντος Κανονισµού.

Άρθρο 2
Συγκρότηση

1) Για τη νόµιµη συγκρότηση του συλλογικού οργάνου της Επι-
τροπής απαιτείται ο ορισµός των µελών της µε απόφαση του
Προέδρου της Βουλής κατά τις διακρίσεις που ορίζονται για κα-
θένα των µελών από τη διάταξη της παρ. 2 του άρθρου 175 του
ν. 4389/2016, µε το οποίο αντικαταστάθηκε η παράγραφος 2 του
άρθρου 3Α' του ν. 3213/2003, όπως προστέθηκε µε το άρθρο 225
του ν. 4281/2014. Ειδικότερα:

� Ο έλεγχος της περιουσιακής κατάστασης των αναφεροµένων
στις περιπτώσεις α' έως ε' της παραγράφου 1 του άρθρου 3 του
ν. 3213/2003 προσώπων ανατίθεται σε Επιτροπή Ελέγχου, η
οποία ενεργεί ως ειδικό όργανο. Η Επιτροπή είναι ανεξάρτητη,
διαθέτει διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια και αποτελείται
από εννέα (9) µέλη µε ισάριθµους αναπληρωτές. Η έδρα της κα-
θορίζεται µε απόφαση του Προέδρου της Βουλής.

� Η Επιτροπή συγκροτείται από:
α) Τον/την Πρόεδρο της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Θεσµών

και Διαφάνειας, ως Πρόεδρο, µε τον αναπληρωτή του, που ορί-
ζεται µε απόφαση του Προέδρου της Βουλής.

β) Αρεοπαγίτη ως τακτικό µέλος, µε τον αναπληρωτή του,
γ) Σύµβουλο του Ελεγκτικού Συνεδρίου, ως τακτικό µέλος, µε

τον αναπληρωτή του,
δ) Σύµβουλο της Επικρατείας, ως τακτικό µέλος, µε τον ανα-

πληρωτή του (που ορίζονται µε απόφαση των Ανωτάτων Δικαστι-
κών Συµβουλίων των οικείων δικαστηρίων µετά από ερώτηµα του
Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των). Οι Δικαστές, ως µέλη της Επιτροπής, ορίζονται µε θητεία
δύο ετών που δύναται να ανανεωθεί έως δύο ακόµη έτη.

ε) Υποδιοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος, ως τακτικό µέλος,
µε τον αναπληρωτή του, που ορίζονται µε απόφαση του Διοικητή
της, µετά από ερώτηµα του Προέδρου της Βουλής, για θητεία
τεσσάρων ετών.

στ) Τον Πρόεδρο της Αρχής Καταπολέµησης της Νοµιµοποί-
ησης Εσόδων από Εγκληµατικές Δραστηριότητας και της Χρη-
µατοδότησης της Τροµοκρατίας και Ελέγχου των Δηλώσεων
Περιουσιακής Κατάστασης ως τακτικό µέλος µε τον αναπληρωτή
του.

ζ) Το Συνήγορο του Πολίτη ως τακτικό µέλος µε τον αναπλη-
ρωτή του.

η) Βουλευτή της µεγαλύτερης σε δύναµη κοινοβουλευτικής
οµάδας που µετέχει στην Κυβέρνηση, ως τακτικό µέλος µε τον
αναπληρωτή του, που ορίζονται µε ενυπόγραφη δήλωση του
Προέδρου της εν λόγω κοινοβουλευτικής οµάδας.

θ) Βουλευτή της µεγαλύτερης σε δύναµη κοινοβουλευτικής
οµάδας που δεν µετέχει στην Κυβέρνηση µε τον αναπληρωτή
του, που ορίζονται µε ενυπόγραφη δήλωση του Αρχηγού της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Σε περίπτωση γενικών βουλευτικών
εκλογών, η Επιτροπή ανασυγκροτείται ως προς τα κοινοβουλευ-
τικά µέλη εντός µηνός από την εκλογή του προεδρείου της νέας
Βουλής. Για όσα µέλη εκλέγονται ή υποδεικνύονται από τρίτους
και τα µέλη αυτά δεν έχουν ακόµη εκλεγεί ή υποδειχθεί από τα
αρµόδια όργανα, η συγκρότηση της Επιτροπής είναι νόµιµη αν
έχει εγκαίρως ζητηθεί εγγράφως από τον Πρόεδρο της Βουλής
η επιλογή ή η υπόδειξή τους και τα υπόλοιπα µέλη επαρκούν,
ώστε να υπάρχει απαρτία. Σε περίπτωση κενώσεως θέσης τακτι-
κού µέλους από αυτά που ορίζονται στις περιπτώσεις β, γ, δ και
ζ του παρόντος άρθρου, ο αναπληρωτής ασκεί τα καθήκοντα του
τακτικού µέλους έως τον ορισµό νέου τακτικού µέλους.

2) Εφόσον µε τις διατάξεις των παραγράφων 1 και 2 του άρ-
θρου 3Α του ν. 3213/2003, όπως προστέθηκε µε το άρθρο 225
του ν. 4281/2014 και αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 1 του ν.
4389/2016 προβλέπεται θητεία των µελών της Επιτροπής που
είναι δικαστές για δύο (2) έτη µε δυνατότητα ανανέωσης έως και
δύο (2) ακόµα έτη και του Υποδιοικητή της Τράπεζας της Ελλά-
δος µε θητεία τεσσάρων (4) ετών, η αντικατάσταση µέλους πριν
από τη λήξη της θητείας του είναι δυνατή µόνο για λόγο αναγό-
µενο στην άσκηση των καθηκόντων του, ο οποίος πρέπει να βε-
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βαιώνεται σε σχετική πράξη.

Άρθρο 3 
Σύνθεση – Συνεδριάσεις

1) Η Επιτροπή ως συλλογικό όργανο συνεδριάζει νοµίµως
όταν στην σύνθεσή του µετέχουν ως τακτικά ή αναπληρωµατικά
µέλη περισσότερα από τα µισά των διορισµένων τακτικών µελών
(απαρτία), δηλαδή πέντε (5) µέλη ή και περισσότερα, εφόσον
τουλάχιστον δύο (2) εξ αυτών είναι δικαστικοί λειτουργοί. Η
απαρτία πρέπει να υπάρχει καθ' όλη τη διάρκεια της συνεδρία-
σης.

2) Ο Πρόεδρος καθορίζει την ηµέρα, την ώρα και τον τόπο των
συνεδριάσεων και καλεί τα τακτικά και αναπληρωµατικά µέλη να
συµµετάσχουν. Τα αναπληρωµατικά µέλη καλούνται προς ανα-
πλήρωση απόντων ή κωλυοµένων µελών της ίδιας κατηγορίας.
Η πρόσκληση, η οποία περιλαµβάνει την ηµερήσια διάταξη, γνω-
στοποιείται από το γραµµατέα στα µέλη του συλλογικού οργά-
νου της Επιτροπής τουλάχιστον τρεις (3) πλήρεις ηµέρες πριν
από τη συνεδρίαση, µπορεί δε να γίνει και µε τηλεφώνηµα, τηλε-
οµοιοτυπία, µήνυµα ηλεκτρονικού ταχυδροµείου ή άλλο πρό-
σφορο µέσο, εφόσον το γεγονός τούτο αποδεικνύεται από
σχετική σηµείωση σε ειδικό βιβλίο, το οποίο πρέπει να φέρει χρο-
νολογία και την υπογραφή του προσώπου που έκανε την πρό-
σκληση. Η προθεσµία αυτή µπορεί, σε περίπτωση κατεπείγοντος,
να συντµηθεί, η πρόσκληση όµως τότε πρέπει να είναι έγγραφη
και να βεβαιώνονται σ' αυτήν οι λόγοι που κατέστησαν τη σύν-
τµηση αναγκαία. Σε κάθε περίπτωση η προθεσµία δεν είναι δυ-
νατόν να είναι µικρότερη των 24 ωρών. Πρόσκληση των µελών
της Επιτροπής δεν απαιτείται όταν οι συνεδριάσεις γίνονται σε
τακτές ηµεροµηνίες που ορίζονται µε απόφαση της Επιτροπής,
η οποία γνωστοποιείται στα µέλη κατά τη συνεδρίασή της. Σε πε-
ρίπτωση που διαπιστωθεί µη σύννοµη πρόσκληση, η συνεδρίαση
επαναλαµβάνεται µε τους νόµιµους τύπους.

3) Αν κατά τη συνεδρίαση απουσιάσει τακτικό µέλος, το οποίο
δεν είχε προσκληθεί, η συνεδρίαση είναι µη νόµιµη. Το ίδιο ισχύει
ακόµη και αν, αντ' αυτού, είχε µετάσχει το αντίστοιχο αναπλη-
ρωµατικό µέλος. Αν υπήρξαν πληµµέλειες ως προς την κλήτευση
µέλους, το συλλογικό όργανο της Επιτροπής συνεδριάζει νοµί-
µως, αν αυτό είναι παρόν και δεν αντιλέγει για την πραγµατοποί-
ηση της συνεδρίασης.

4) Η νοµιµότητα της σύνθεσης του συλλογικού οργάνου της
Επιτροπής, δεν επηρεάζεται από την τυχόν εναλλαγή των µετε-
χόντων µελών σε διαδοχικές συνεδριάσεις.

5) Η σύγκληση του συλλογικού οργάνου της Επιτροπής προς
συνεδρίαση είναι υποχρεωτική αν το 1/3 τουλάχιστον του συνό-
λου των τακτικών µελών του, το ζητήσει εγγράφως από τον Πρό-
εδρο, προσδιορίζοντας και τα προς συζήτηση θέµατα.

6) Η ηµερήσια διάταξη συντάσσεται από τον Πρόεδρο, ο
οποίος λαµβάνει προς τούτο υπόψη του και απόψεις που τυχόν
διατυπώνονται από µέλη της Επιτροπής σε προηγούµενη συνε-
δρίαση.

7) Αντικείµενο της συνεδρίασης είναι µόνον τα θέµατα που πε-
ριλαµβάνονται στην ηµερήσια διάταξη. Κατ' εξαίρεση, µπορεί να
συζητηθούν και θέµατα που δεν περιλαµβάνονται στην ηµερήσια
διάταξη αν είναι παρόντα όλα τα τακτικά µέλη και συµφωνούν
για τη συζήτησή του.

8) Οι συνεδριάσεις της Επιτροπής, είναι µυστικές. Η κατά τη
συζήτηση παρουσία άλλων προσώπων πλην των µελών και του
γραµµατέα δεν επιτρέπεται. Η Επιτροπή όµως που ενεργεί ως
ειδικό συλλογικό όργανο (παράγραφος 1 του άρθρου 3Α του ν.
3213/2003, όπως προστέθηκε µε το άρθρο 225 του ν. 4281/2014
και αντικαταστάθηκε από το άρθρο 175 παρ. 1 του ν. 4389/2016),
χωρίς να αποτελεί προανακριτική αρχή, µπορεί να καλέσει προς
παροχή πληροφοριών ή προσαγωγή στοιχείων, υπηρεσιακά ή
άλλα πρόσωπα, όχι όµως και µάρτυρες, τα οποία αποχωρούν,
πριν από την έναρξη της συζήτησης.

9) Κατά τη διάρκεια του ελέγχου, το όργανο ελέγχου µπορεί
να καλεί τους ελεγχόµενους για να δώσουν διευκρινίσεις ή να
προσκοµίσουν συµπληρωµατικά παραστατικά στοιχεία, εντός
ρητής προθεσµίας που δεν µπορεί να υπερβαίνει τις είκοσι (20)

ηµέρες, η οποία µπορεί να παραταθεί για διάστηµα δέκα (10) το
πολύ ηµερών. Σε έκτακτες περιπτώσεις αδυναµίας των ελεγχό-
µενων προσώπων για έγκαιρη συλλογή αποδεικτικών στοιχείων,
το όργανο ελέγχου δύναται κατ' εξαίρεση να παρατείνει την προ-
θεσµία µε ειδικά αιτιολογηµένη απόφαση.

10) Πριν από την δηµόσια συνεδρίαση και µετά τον ορισµό της
ηµερήσιας διάταξης, ο Πρόεδρος κατανέµει µε πράξη του τις
υποθέσεις που πρόκειται να συζητηθούν σε ένα ή περισσότερα
µέλη, που ορίζονται ως Εισηγητής ή Εισηγητές. Ο Εισηγητής ή
όποιος επικουρεί αυτόν, αφού µελετήσει το φάκελο της υπόθε-
σης, συντάσσει έγγραφη εισήγηση, την οποία διανέµει στον Πρό-
εδρο και στα λοιπά µέλη της Επιτροπής, 24 ώρες πριν από τη
Συνεδρίαση της Επιτροπής. Τα µέλη της Επιτροπής έχουν δι-
καίωµα να λαµβάνουν γνώση του φακέλου της υπόθεσης. Ορκω-
τοί ελεγκτές επικουρούντες το έργο της Επιτροπής, δύνανται να
παρίστανται κατά τις συνεδριάσεις, προς ενηµέρωση των µελών
επί των συζητούµενων υποθέσεων, αποχωρούν ωστόσο προ της
έναρξης της συζήτησης προς λήψη απόφασης.

11) Ο Πρόεδρος κηρύσσει την έναρξη και τη λήξη των συνε-
δριάσεων, διευθύνει τις εργασίες και φροντίζει για την εφαρµογή
του νόµου και την εύρυθµη λειτουργία του συλλογικού οργάνου
της Επιτροπής.

12) Με την έναρξη της συνεδρίασης, για κάθε υπόθεση δίδεται
ο λόγος στον Εισηγητή, ο οποίος αναπτύσσει την εισήγησή του,
χωρίς όµως να είναι υποχρεωµένος να την ακολουθήσει, αφού η
προφορική του εισήγηση είναι δυνατόν να είναι διαφορετική από
την έγγραφη. Στην περίπτωση αυτή, ο Εισηγητής είναι υποχρε-
ωµένος να εγχειρήσει στο γραµµατέα της Επιτροπής, κατά τη
συνεδρίαση, έγγραφο σηµείωµα για τις διατυπωθείσες απόψεις
του. Σε περίπτωση που η προφορική εισήγηση διαφοροποιείται
ήδη κατά τη συνεδρίαση από την κατατεθείσα έγγραφη εισή-
γηση, η τελευταία αποβάλλει οποιαδήποτε ισχύ και δεν δεσµεύει
πλέον τον Εισηγητή. Τα ανωτέρω ισχύουν και σε περίπτωση ορι-
σµού περισσοτέρων του ενός Εισηγητών. 

Άρθρο 4
Αποφάσεις

1) Οι αποφάσεις της Επιτροπής ως συλλογικού οργάνου λαµ-
βάνονται µε την απόλυτη πλειοψηφία των παρόντων µελών,
ύστερα από φανερή ψηφοφορία. Αν δεν καθίσταται δυνατός ο
σχηµατισµός της πλειοψηφίας αυτής, η ψηφοφορία επαναλαµ-
βάνεται ωσότου σχηµατισθεί απόλυτη πλειοψηφία, µε την υπο-
χρεωτική προσχώρηση κάθε φορά εκείνου ή εκείνων που διατυ-
πώνουν την ασθενέστερη γνώµη σε µια από τις δύο επικρατέστε-
ρες. Σε κάθε περίπτωση, αν υπάρξει ισοψηφία υπερισχύει η
ψήφος του Προέδρου. Το µέλος της Επιτροπής που µετά τη λήξη
της συνεδρίασης και προ της ψηφοφορίας απέχει από αυτήν ή
παρέχει λευκή ψήφο, θεωρείται απόν. Σε περίπτωση που µετά
την αποχώρηση δεν υπάρχει απαρτία επαναλαµβάνεται η συνε-
δρίαση.

2) Αν η συζήτηση της υπόθεσης διαρκεί περισσότερο από µια
συνεδριάσεις, η απόφαση λαµβάνεται από τα µέλη που συµµε-
τέχουν στην τελευταία συνεδρίαση, αφού προηγουµένως τα
µέλη που δεν µετείχαν στις προηγούµενες συνεδριάσεις ενηµε-
ρωθούν πλήρως ως προς τα ουσιώδη σηµεία των κατ' αυτές συ-
ζητήσεων, όπως προκύπτουν από τα οικεία πρακτικά. Η ενη-
µέρωση πρέπει να προκύπτει από δήλωση των µελών αυτών, η
οποία και καταχωρίζεται στα πρακτικά.

3) Για τις συνεδριάσεις της Επιτροπής συντάσσεται πρακτικό,
στο οποίο µνηµονεύονται ιδίως, τα ονόµατα και η ιδιότητα των
παρισταµένων µελών, ο τόπος και ο χρόνος της συνεδριάσεως,
τα θέµατα που συζητήθηκαν µε συνοπτική αλλά περιεκτική ανα-
φορά στο περιεχόµενό τους, η µορφή και τα αποτελέσµατα της
ψηφοφορίας και οι αποφάσεις που λήφθηκαν.

4) Στο πρακτικό καταχωρίζονται οι γνώµες των µελών που
πλειοψήφησαν και µειοψήφησαν αντίστοιχα και τα ονόµατά τους.

5) Σε περίπτωση που από την Επιτροπή γίνει δεκτή η γνώµη
του διορισθέντος Εισηγητή, όπως διατυπώθηκε στην εγγράφως
κατατεθείσα εισήγησή του κατά τα προαναφερθέντα, τότε η
γνώµη αυτή περιλαµβάνεται αυτούσια ως αιτιολογία στα πρα-
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κτικά της απόφασης.
6) Το πρακτικό συντάσσεται από το γραµµατέα και επικυρώ-

νεται από τον Πρόεδρο µε την υπογραφή του.
7) Η Επιτροπή Ελέγχου κατά την άσκηση των προαναφερθει-

σών αρµοδιοτήτων της σε όλες τις εκφάνσεις δεν διατυπώνει επί
των ζητηµάτων για τα οποία κρίνει απλή γνώµη, αλλά ασκεί απο-
φασιστική αρµοδιότητα, ώστε οι επί µέρους γνώµες των µελών
της κατά την ανταλλαγή των απόψεων επί των συζητουµένων ζη-
τηµάτων αποτελούν µέρος της διάσκεψης της Επιτροπής κατά
την αποφασιστική αρµοδιότητά της και εποµένως, περιβάλλονται
στο σύνολό τους από την µυστικότητα της συνεδριάσεως που
ρητά προβλέπεται µε το άρθρο 3Β' παράγραφος 5 του ν.
3213/2003, που προστέθηκε µε το άρθρο 226 του ν. 4281/2014,
αφού η διαδικασία ελέγχου χαρακτηρίζεται απόλυτα εµπιστευ-
τική µε την υποχρέωση τηρήσεως εχεµύθειας στα µέλη και µετά
την αποχώρησή τους από την Επιτροπή. Εποµένως, στην περί-
πτωση που ο ενδιαφερόµενος ελεγχόµενος από την Επιτροπή ή
οιοσδήποτε τρίτος ζητεί να λάβει γνώση των πρακτικών συνε-
δριάσεως της Επιτροπής κατά την άσκηση της προαναφερθεί-
σας αποφασιστικής αρµοδιότητας της, νοµιµοποιείται να ζητήσει
και να λάβει, όχι πλήρες αντίγραφο των πρακτικών συνεδριά-
σεως που τον αφορούν, αλλά απόσπασµα µόνον αυτών, που θα
περιλαµβάνει αποκλειστικά τα προαναφερθέντα στοιχεία του άρ-
θρου 15 παρ. 4 και 5 του νόµου 2690/1999 (Κώδικας Διοικητικής
Διαδικασίας) δηλαδή: 1) τα ονόµατα και την ιδιότητα των παρι-
σταµένων µελών, 2) τον τόπο και το χρόνο της συνεδρίασης, 3)
το θέµα που συζητήθηκε και αφορούσε τον ελεγχόµενο και 4) το
αποτέλεσµα της ψηφοφορίας και την απόφαση που λήφθηκε µε
τυχόν µειοψηφία που υπήρξε, µε τα ονόµατα των µειοψηφούντων
µελών. Αντίθετα, στο χορηγούµενο απόσπασµα δεν θα περιλαµ-
βάνονται όλες οι επί µέρους γνώµες των µελών της Επιτροπής
που διατυπώθηκαν κατά το στάδιο διασκέψεως. Ειδικότερα δε
στην περίπτωση που πρόκειται για τρίτο πρόσωπο µη ελεγχό-
µενο, που ενδιαφέρεται κατά την προαναφερθείσα έννοια, πρέ-
πει στην αίτησή του προς τον Πρόεδρο της Επιτροπής να
επικαλείται και να αιτιολογεί ειδικά το έννοµο συµφέρον του που
δικαιολογεί τη λήψη πρακτικών.

Άρθρο 5
Διαδικασία επί του ελέγχου των δηλώσεων

περιουσιακής κατάστασης

Α) 1) Οι δηλώσεις περιουσιακής κατάστασης των προσώπων
των περιπτώσεων α' έως ε' του άρθρου 1 παρ. 1 του ν.3213/2003,
δηµοσιεύονται στον διαδικτυακό τόπο της Βουλής µε µέριµνα
του Προέδρου της Επιτροπής του άρθρου 3Α.

2) Η δηµοσιοποίηση λαµβάνει χώρα µετά τον έλεγχο και σε
κάθε περίπτωση το αργότερο εντός τριών µηνών από την πά-
ροδο της προθεσµίας της παραγράφου 2 του άρθρου 1, ήτοι
εντός τριών µηνών από τη λήξη της προθεσµίας υποβολής Δη-
λώσεων Περιουσιακής Κατάστασης. Κατά τη διάρκεια του χρό-
νου ανάρτησης των δηλώσεων, ουδόλως κωλύεται η Επιτροπή
να συνεχίσει τον έλεγχο αυτών.

3) Η δηµοσιοποίηση των δηλώσεων διαρκεί όσο η θητεία των
υπόχρεων πλέον τριών ετών από τη λήξη αυτής.

4) Το αντικείµενο της δηµοσιοποίησης και ιδίως η µορφή, ο
τύπος, τα προς δηµοσίευση συγκεντρωτικά ή µη στοιχεία ορίζον-
ται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων.

5) Από τη δηµοσιοποίηση εξαιρούνται σε κάθε περίπτωση
εκείνα τα στοιχεία που είναι ικανά να προκαλέσουν βλάβη στη
ζωή ή την περιουσία του δηλούντος και της οικογένειάς του
(όπως διεύθυνση κατοικίας, αριθµοί κυκλοφορίας µεταφορικών
µέσων, αριθµός φορολογικού µητρώου κ.λπ.).

6) Η δηµοσίευση των δηµοσιοποιούµενων στοιχείων στα Μέσα
Μαζικής Ενηµέρωσης επιτρέπεται υπό την προϋπόθεση ότι δη-
µοσιεύεται ολόκληρο το περιεχόµενό της.

7) Σε κάθε περίπτωση, δεν είναι επιτρεπτή η επιλεκτική δηµο-
σιοποίηση ονοµαστικών στοιχείων.

8) Ελλείψεις ή ανακρίβειες της δήλωσης, µπορούν να συµπλη-
ρωθούν από τον υπόχρεο αυθορµήτως σε προθεσµία ενός (1)

µηνός από την υποβολή της δήλωσης.
9) Η Επιτροπή ελέγχει όλες τις δηλώσεις της αρµοδιότητάς

της. 
Β) 1) Στο πλαίσιο τoυ ελέγχου των δηλώσεων περιουσιακής

κατάστασης, η Επιτροπή µπορεί να ζητά από τα υπόχρεα πρό-
σωπα όλες τις πληροφορίες που απαιτούνται για την εκπλήρωση
των καθηκόντων της, στις οποίες περιλαµβάνονται και οµαδοποι-
ηµένες πληροφορίες που αφορούν ορισµένες κατηγορίες συναλ-
λαγών ή δραστηριοτήτων φυσικών ή νοµικών προσώπων ή
οντοτήτων της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής, τις κρατικές χρηµα-
τοδοτήσεις τους, τις ιδιωτικές και τις παντός είδους εισφορές ή
προσφορές. Η Επιτροπή αξιολογεί και διερευνά τις πληροφορίες
που διαβιβάζονται ή καθ’ οποιονδήποτε τρόπο περιέχονται σε
αυτήν σχετικά µε την υποβολή των δηλώσεων, τις ανακρίβειες ή
ελλείψεις αυτών. Η Επιτροπή έχει πρόσβαση σε κάθε αρχείο δη-
µόσιας αρχής, υπηρεσίας ή Οργανισµού που τηρεί και επεξερ-
γάζεται δεδοµένα, καθώς και στο σύστηµα «Τειρεσίας» και µπο-
ρεί να ζητά, στο πλαίσιο των ελέγχων και των ερευνών, τη συ-
νεργασία και την παροχή στοιχείων κάθε είδους από φυσικά πρό-
σωπα, δικαστικές, προανακριτικές ή ανακριτικές αρχές, δηµό-
σιες υπηρεσίες, νοµικά πρόσωπα δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου
και οργανισµούς οποιασδήποτε µορφής, υποχρεουµένων όλων
στην άµεση παροχή των ανωτέρω στοιχείων, ενηµερώνουν δε τις
αρµόδιες αρχές για περιπτώσεις ελλιπούς συνεργασίας ή µη
συµµόρφωσής τους προς τις υποχρεώσεις τους, σύµφωνα µε
τον παρόντα νόµο. Έναντι της Επιτροπής δεν ισχύει, κατά τη
διάρκεια των ελέγχων και ερευνών της, οποιοδήποτε τραπεζικό,
χρηµατιστηριακό, φορολογικό ή επαγγελµατικό απόρρητο, µε
την επιφύλαξη των άρθρων 212, 261 και 262 του Κώδικα Ποινικής
Δικονοµίας. Σε κάθε περίπτωση και εφόσον κρίνεται αναγκαίο, η
Επιτροπή συνεπικουρείται στο έργο της από επίκουρο Εισαγγε-
λέα Διαφθοράς του ν. 4139/2013, τον οποίο προτείνει ο Εισαγ-
γελέας Διαφθοράς µετά από αίτηµα της Επιτροπής.

2) Για την εκπλήρωση της αποστολής της, η Επιτροπή µπορεί
να αναθέτει τη διενέργεια λογιστικής ή οικονοµικής πραγµατο-
γνωµοσύνης ή άλλων ελεγκτικών πράξεων σε ορκωτούς ελεγ-
κτές και ειδικούς επιστήµονες, οι οποίοι εξετάζουν λεπτοµερώς
τα στοιχεία των δηλώσεων και των αντίστοιχων δικαιολογητικών
και συντάσσουν αναλυτική έκθεση που υποβάλλεται στην Επι-
τροπή για την υποβοήθηση του έργου της. Προς τον ίδιο σκοπό,
η Επιτροπή µπορεί να ζητά τη συνδροµή οποιασδήποτε ελεγκτι-
κής αρχής, προσδιορίζοντας το αντικείµενό της.

3) Πέραν των ανωτέρω, η Επιτροπή ασχολείται µε κάθε υπό-
θεση αρµοδιότητάς της, ιδίως για υποθέσεις που διαβιβάζονται
σε αυτήν προς διερεύνηση, από Δηµόσιες ή Δικαστικές Αρχές,
όπως και για υποθέσεις που εισάγονται αυτεπαγγέλτως προς
διερεύνηση ύστερα από πρόταση του Προέδρου αυτής ή του 1/3
των µελών της. Επίσης, η Επιτροπή διερευνά καταγγελίες πολι-
τών που απευθύνονται σε αυτήν και αφορούν υπόχρεους αρµο-
διότητάς της. Καταγγελίες ωστόσο που υποβάλλονται στην
Επιτροπή µε οποιονδήποτε τρόπο και είναι ανώνυµες ή προέρ-
χονται από πρόσωπο που δήλωσε ανύπαρκτο ονοµατεπώνυµο,
δεν διερευνώνται, αλλά τίθενται άµεσα, µε πράξη του Προέδρου
της και σύµφωνη γνώµη των µελών της Επιτροπής, στο Αρχείο.
Στην τελευταία αυτή περίπτωση, ωστόσο, η Επιτροπή, κατ’ εξαί-
ρεση, διά αποφάσεώς της είναι δυνατόν να επιληφθεί και να διε-
ρευνήσει τέτοιες καταγγελίες, όταν συντρέχουν εξαιρετικοί
λόγοι, οι οποίοι πρέπει ρητώς να µνηµονεύονται στην απόφαση
αυτή.

4) Με το πέρας κάθε ελέγχου, η Επιτροπή αποφασίζει αν πρέ-
πει να τεθεί η υπόθεση στο αρχείο ή να διαβιβαστεί µε αιτιολο-
γηµένο και εµπεριστατωµένο πόρισµά της στον αρµόδιο
Εισαγγελέα, εφόσον τα στοιχεία κρίνονται βάσιµα και επαρκή.
Αν συντρέχει περίπτωση καταλογισµού, το πόρισµα αποστέλλε-
ται και στον Γενικό Επίτροπο της Επικρατείας στο Ελεγκτικό Συ-
νέδριο και, εφόσον κρίνεται αναγκαία η διερεύνηση επί θεµάτων
φορολογικής ή άλλης αρχής ή υπηρεσίας, το πόρισµα αποστέλ-
λεται και σε αυτές. Σε περίπτωση υποθέσεως που τέθηκε στο αρ-
χείο, αυτή δύναται να ανασυρθεί µόνο όταν γίνεται επίκληση ή
αναφαίνονται νέα πραγµατικά στοιχεία που δικαιολογούν την
επανεξέταση ή καθίσταται αναγκαίος ο συσχετισµός της υποθέ-
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σεως µε άλλη έρευνα της Επιτροπής. Σε περίπτωση διαπίστωσης
πως η καταγγελλόµενη πράξη, που αφορά ποινικό αδίκηµα από
τα αναφερόµενα στο ν. 3213/2003 και αληθής υποτιθέµενη, έχει
υποπέσει στην προβλεπόµενη από τον Ποινικό Κώδικα παρα-
γραφή, τότε η υπόθεση δεν διαβιβάζεται στον αρµόδιο Εισαγγε-
λέα αλλά τίθεται, µε απόφαση της Επιτροπής, κατά τα ανωτέρω,
στο Αρχείο.

5) Η διαδικασία ελέγχου είναι εµπιστευτική. Κατά την εκτέλεση
των καθηκόντων τους, ο Πρόεδρος, τα µέλη, το προσωπικό της
Επιτροπής, καθώς και τα πρόσωπα της παραγράφου 3 έχουν
υποχρέωση να τηρούν τις αρχές τις αντικειµενικότητας και της
αµεροληψίας και να απέχουν από την εξέταση υποθέσεων για
τις οποίες υπάρχει πιθανότητα σύγκρουσης συµφερόντων ή στις
οποίες εµπλέκονται πρόσωπα συγγενικά ή οικεία. Έχουν καθή-
κον να τηρούν εχεµύθεια για πληροφορίες, των οποίων λαµβά-
νουν γνώση κατά την άσκηση των καθηκόντων τους. Η υπο-
χρέωση αυτή διατηρείται και µετά από την αποχώρησή τους από
την Επιτροπή ή την εκτέλεση των καθηκόντων τους.

6) Με απόφαση του Προέδρου της Επιτροπής που εγκρίνεται
από την Ολοµέλεια του Κοινοβουλίου και δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, ρυθµίζεται κάθε ειδικότερο θέµα
που αφορά στο αντικείµενο, στη διαδικασία ελέγχου, καθώς επί-
σης στην οργάνωση και τη λειτουργία της Επιτροπής για την εξέ-
λεγξη των δηλώσεων περιουσιακής κατάστασης προσώπων που
υπάγονται σε αυτήν.

Άρθρο 6
Έλεγχος των οικονοµικών των κοµµάτων

και των βουλευτών

1) Η Επιτροπή ελέγχει τα πρόσωπα της διάταξης του στοιχείου
ιδ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 1 του ν. 3023/2002, όπως τρο-
ποποιήθηκε και ισχύει, όσον αφορά την τήρηση των κάθε µορ-
φής υποχρεώσεων που απορρέουν από τις διατάξεις του νόµου
αυτού, κατά τα οριζόµενα στις λοιπές διατάξεις αυτού.

2) Η Επιτροπή εξετάζει κατ’ αποκλειστικότητα τις καταγγελίες
που αφορούν πιθανές παραβάσεις του ν. 3023/2002 και αποφαί-
νεται αιτιολογηµένα επ’ αυτών.

3) Κατά τα λοιπά όσον αφορά τη σύγκληση, τη συγκρότηση
και τη λειτουργία της Επιτροπής, εφαρµόζονται αναλόγως οι δια-
τάξεις των προηγούµενων άρθρων.

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΣ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ
ΤΗΣ ΕΙΔΙΚΗΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΛΕΓΧΟΥ

ΔΗΛΩΣΕΩΝ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΚΗΣ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗΣ

Με την παρ. 4 του άρθρου 175 του ν. 4389/2016 (ΦΕΚ Α' 94/27-
5-2016) τροποποιήθηκε η παρ. 6 του άρθρου 3Α' του ν. 3212/
2003, όπως είχε προστεθεί µε το άρθρο 225 του ν. 4281/2014 και
ορίστηκε ότι: «όλα τα θέµατα που σχετίζονται µε την οργάνωση
και την λειτουργία της Επιτροπής Ελέγχου και της Ειδικής Υπη-
ρεσίας ρυθµίζονται µε Κανονισµό Λειτουργίας, ο οποίος εκδίδε-
ται από την Επιτροπή και εγκρίνεται από την Ολοµέλεια της
Βουλής».

Ενόψει της ρυθµίσεως αυτής, η Επιτροπή Ελέγχου, συγκρο-
τούµενη από τον/την Πρόεδρο της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής
Θεσµών και Διαφάνειας, ως Πρόεδρο µε τον αναπληρωτή του,
Αρεοπαγίτη, ως τακτικό µέλος µε τον αναπληρωτή του, Σύµ-
βουλο του Ελεγκτικού Συνεδρίου, ως τακτικό µέλος µε τον ανα-
πληρωτή του, Σύµβουλο της Επικρατείας, ως τακτικό µέλος µε
τον αναπληρωτή του, Υποδιοικητή της Τράπεζας της Ελλάδας,
ως τακτικό µέλος µε τον αναπληρωτή του, τον Πρόεδρο της
Αρχής Καταπολέµησης της Νοµιµοποίησης Εσόδων από Εγκλη-
µατικές Δραστηριότητες και της Χρηµατοδότησης της Τροµο-
κρατίας και Ελέγχου των Δηλώσεων Περιουσιακής Κατάστασης,
ως τακτικό µέλος µε τον αναπληρωτή του, το Συνήγορο του Πο-
λίτη, ως τακτικό µέλος µε τον αναπληρωτή του, Βουλευτή της
µεγαλύτερης σε δύναµη κοινοβουλευτικής οµάδας, που µετέχει
στην κυβέρνηση, ως τακτικό µέλος µε τον αναπληρωτή του και
Βουλευτή της µεγαλύτερης σε δύναµη κοινοβουλευτικής οµά-
δας, που δεν µετέχει στην κυβέρνηση, ως τακτικό µέλος µε τον

αναπληρωτή του, προβαίνει στην κατάρτιση και έκδοση του Κα-
νονισµού Λειτουργίας της Ειδικής Υπηρεσίας της, ο οποίος στη
συνέχεια τίθεται υπό την κρίση της Ολοµέλειας της Βουλής για
την έγκρισή του κατά τα οριζόµενα ανωτέρω.

ΑΡΘΡΟ 1
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

1. Η Ειδική Υπηρεσία Ελέγχου, αποτελεί οργανική  Μονάδα
επιπέδου Διεύθυνσης, της οποίας η διάρθρωση καθορίζεται µε
απόφαση του Προέδρου της Βουλής, σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 4 του άρθρου 3Α του ν. 3213/2003, όπως τροποποιήθηκε
και ισχύει.

2. Η Ειδική Υπηρεσία οργανώνεται σε τρία τµήµατα, κατά τα
ειδικότερα οριζόµενα στον Κανονισµό της Βουλής, τα οποία είναι
τα εξής:

α) Τµήµα Ελέγχου Δηλώσεων Περιουσιακής Κατάστασης,
β) Τµήµα Ελέγχου Δαπανών των Κοµµάτων και Συνασπισµών

Κοµµάτων, Υποψηφίων Βουλευτών και Ευρωβουλευτών και
γ) Τµήµα Γραµµατειακής Υποστήριξης.

ΑΡΘΡΟ 2
ΚΑΘΗΚΟΝΤΑ

1. Η λειτουργία της Ειδικής Υπηρεσίας συνίσταται στην υπο-
στήριξη του έργου της Επιτροπής Ελέγχου Δηλώσεων Περιου-
σιακής.

2. Ειδικότερα στα καθήκοντα της Ειδικής Υπηρεσίας ανήκουν:
Α) Η γραµµατειακή υποστήριξη της Επιτροπής Ελέγχου Δηλώ-

σεων Περιουσιακής Κατάστασης του άρθρου 3Α του ν. 3213/
2003 (όπως τροποποιήθηκε και ισχύει) και συγκεκριµένα:

α) εισήγηση για τα θέµατα της Ηµερήσιας Διάταξης των Συ-
νεδριάσεων της Επιτροπής. 

β) σύνταξη, σε συνεργασία µε τον Πρόεδρο της Επιτροπής,
και διανοµή της ηµερήσιας διάταξης.

γ) τήρηση και πρακτικών των συνεδριάσεων και µέριµνα για
την υπογραφή αυτών.

Β ) Η παραλαβή και πρωτοκόλληση καταγγελιών.
Γ) Η διεκπεραίωση εξερχοµένων εγγράφων.
Δ) Η αρχειοθέτηση και φύλαξη αρχείου των δηλώσεων περι-

ουσιακής κατάστασης προηγούµενων ετών.
Ε) Η παραλαβή δηλώσεων περιουσιακής κατάστασης και οι-

κονοµικών συµφερόντων.
ΣΤ) Η τήρηση ηλεκτρονικού πρωτοκόλλου.
Ζ) Η ενηµέρωση και διαχείριση βάσης δεδοµένων.

ΑΡΘΡΟ 3
ΛΟΙΠΕΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΕΣ

1) Η Ειδική Υπηρεσία συνεργάζεται µε ορκωτούς λογιστές και
ειδικούς επιστήµονες, στους οποίους η Επιτροπή αναθέτει τη
διενέργεια ελεγκτικών πράξεων για την εκπλήρωση της αποστο-
λής της.

2) Επιµελείται της συνεχούς ενηµέρωσης και παρακολούθη-
σης τροποποιήσεων νοµοθεσίας για πληροφόρηση υπόχρεων.

3) Συµµετέχει διά υπαλλήλου της που ορίζεται µε απόφαση
του Προέδρου της Επιτροπής, κατόπιν προτάσεως του Προϊστα-
µένου της Υπηρεσίας, σε Ειδική Οµάδα του Συµβουλίου της Ευ-
ρώπης (Group of States Against Corruption – GRECO),
υπεύθυνης για τη σύνταξη απαντήσεων σε ερωτηµατολόγιο σε
σχέση µε τη πρόληψη της διαφθοράς σε βουλευτές.

4) Είναι υπεύθυνη για την παραλαβή ισολογισµών, προϋπολο-
γισµών, απολογισµών κοµµάτων/συνασπισµών ως και αναλυτι-
κών καταστάσεων εσόδων/εξόδων υποψηφίων ή/και αιρετών
αντιπροσώπων της Βουλής των Ελλήνων και του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου, σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία.

5) Είναι υπεύθυνη για τη θεώρηση ονοµαστικών κουπονιών.
6) Συνεργάζεται µε το Τµήµα Βουλευτών και Κοµµάτων και

οποιαδήποτε δηµόσια Αρχή ή Υπηρεσία ή άλλα νοµικά ή φυσικά
πρόσωπα, όταν κρίνεται απαραίτητη η αρωγή τους.

7) Διεκπεραιώνει κάθε άλλο θέµα που της ανατίθεται γραπτώς
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ή προφορικώς από τον Πρόεδρο της Επιτροπής.

Αθήνα, 3 Αυγούστου 2016

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ»

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την

υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση
των παραπάνω προτάσεων του Προέδρου της Βουλής.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα γίνει ένα πεντάλεπτο διά-

λειµµα, για να ειδοποιηθούν όλοι και να ξεκινήσει η νοµοθετική
εργασία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

14266 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας, Ανά-
πτυξης και Τουρισµού: «Ανάθεση και εκτέλεση συµβάσεων πα-
ραχώρησης - Εναρµόνιση µε την Οδηγία 2014/23/ΕΕ του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 26ης Φεβρουαρίου
2014 σχετικά µε την ανάθεση συµβάσεων παραχώρησης (ΕΕ L
94/1/28-3-2014) και άλλες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 28 Ιουλίου του 2016, η συζήτηση του νοµοσχεδίου να γίνει
σε µία συνεδρίαση ενιαία επί της αρχής επί των άρθρων και των
τροπολογιών. 

Προτού δοθεί ο λόγος στην εισηγήτρια κ. Τελιγιορίδου, έχω
την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας, Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης,
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, Οικονοµικών, Υποδοµών,
Μεταφορών και Δικτύων, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας, Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης,
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
Οικονοµικών, καθώς και ο Υφυπουργός Εξωτερικών κατέθεσαν
στις 02-08-2016, σχέδιο νόµου: «Νέο καθεστώς στήριξης των
σταθµών παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από Ανανεώσιµες
Πηγές Ενέργειας και συµπαραγωγή ηλεκτρισµού και θερµότητας
υψηλής απόδοσης-Διατάξεις για το νοµικό και λειτουργικό δια-
χωρισµό των κλάδων προµήθειας και διανοµής στην αγορά του
φυσικού αερίου και άλλες διατάξεις».

Το ως άνω σχέδιο νόµου έχει χαρακτηρισθεί από την Κυβέρ-
νηση ως κατεπείγον.

Παραπέµπεται στις συναρµόδιες Διαρκείς Επιτροπές.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε

Μηταράκη. Επί του νοµοσχεδίου;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Θέλω να πω µια επισήµανση για

την ανακοίνωση που κάνατε.
Το κατά πόσον το νοµοσχέδιο -που κατατέθηκε σήµερα- είναι

κατεπείγον, θα το κρίνει η αρµόδια επιτροπή. 
Θέλω, όµως, να κάνω µια επισήµανση. Έχουµε σήµερα στην

Ολοµέλεια ένα νοµοσχέδιο, το οποίο είναι αρµοδιότητας της
Διαρκούς Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου και την ίδια
στιγµή θα συνεδριάσει στην Αίθουσα της Γερουσίας η Επιτροπή
Παραγωγής και Εµπορίου. Αυτό σηµαίνει ότι οι συνάδελφοι Βου-
λευτές, οι οποίοι συµµετέχουν στην αρµόδια επιτροπή θα πρέπει
να επιλέξουν ή να είναι στην Ολοµέλεια για ένα νοµοσχέδιο, που
πάλι έχετε καταθέσει εσείς ως επείγον και αφορά την Επιτροπή
Παραγωγής και Εµπορίου ή στην Γερουσία.

Αυτό δεν συµβάλλει στο κοινοβουλευτικό έργο.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Αυτό είναι ένα

θέµα, που έχει συζητηθεί στην Διάσκεψη των Προέδρων και είχε
αποφασιστεί κατά το δυνατόν να µην γίνεται αυτό, γιατί έχετε
δίκιο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, έχετε τον

λόγο, κύριε Μανιάτη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πραγµατικά, σε τούτο

εδώ τον τόπο θα τα δούµε όλα. Εγώ είµαι εισηγητής στην Ολο-
µέλεια για την ενσωµάτωση της οδηγίας που θα συζητήσουµε.
Και στις 11.00’ ξεκινά η συζήτηση στην Επιτροπή Παραγωγής και
Εµπορίου για το νοµοσχέδιο για τις ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας µε διαδικασία κατεπείγοντος, όπου έχει µέσα εντελώς
άσχετες διατάξεις, όπως –ας πούµε- το µουσουλµανικό τέµενος.

Είναι ένα νοµοσχέδιο τριακοσίων σελίδων, που κατατέθηκε
χθες στις 19.00’ το απόγευµα. Πώς θα λύσουµε το θέµα της ταυ-
τόχρονης παρουσίας µας; Το δισυπόστατο των Βουλευτών νο-

µίζω ότι δεν το έχει λύσει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Ας µας
πει, λοιπόν, πώς µπορούµε να λύσουµε και τα δύο αυτά θέµατα. 

Πάντως, εγώ πρέπει να σας πω πως, ως εισηγητής της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης, λογικά θα ζητήσω και από την Ολοµέ-
λεια, από εσάς ως Προεδρεύοντα, αλλά και από τον Προεδρεύο-
ντα της αρµόδιας επιτροπής, να υπάρχει µια ευχέρεια στη µετα-
κίνηση, έτσι ώστε να µπορούµε να είµαστε παρόντες µε κάποια
ανοχή και στις δύο συνεδριάσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Αυτό πράγµατι,
είναι πρόβληµα. Είπα ότι συζητήθηκε στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων και πιστεύω ότι, λόγω του Αυγούστου και του κλεισίµατος
για λίγες µέρες της Βουλής δηµιουργούνται αυτά τα θέµατα,
λόγω του κατεπείγοντος των νοµοσχεδίων. Νοµίζω ότι θα αντι-
µετωπιστεί αυτό, κύριε Μανιάτη, στη νέα περίοδο.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο για ένα
λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Σαντορινιέ, έχετε τον λόγο.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Από τη στιγµή –αυτό που είπατε και εσείς- που ξέρουµε ότι την

Παρασκευή σταµατούν οι εργασίες της Βουλής και από τη στιγ-
µή που, µε βάση την πρόταση της Κυβέρνηση το νοµοσχέδιο
είναι κατεπείγον, δεν µπορούσε να γίνει κάτι διαφορετικό. 

Θα µπορέσουµε όλοι µε µία συνεννόηση να βρεθούµε και στην
Ολοµέλεια και στις Επιτροπές. Απλώς,να έχουµε µία ενηµέρωση.
Τίποτα άλλο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Συγγνώµη, τι είπε τώρα ο κ. συνάδελ-
φος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Περίπου τα ίδια,
αυτά που είπα εγώ προηγουµένως.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ακούστε, κύριε Πρόεδρε. Είναι πολύ
σηµαντική η παρέµβαση του συναδέλφου, εάν την άκουσα καλά.

Μιλάει η Πλειοψηφία τώρα. Και η Πλειοψηφία έχει παράπονα
από τη διαρρύθµιση των εργασιών. Εάν είναι έτσι, τότε η Πλει-
οψηφία πρέπει να πάρει µία πρωτοβουλία, τουλάχιστον αυτές τις
τελευταίες µέρες, πριν κλείσει η Βουλή για λίγες µέρες, να κά-
νουµε καλύτερα τη δουλειά µας.

Μην επικαλείστε µονίµως τη Διάσκεψη των Προέδρων. Το τε-
λικό όργανο είναι αυτό εδώ και αυτό το όργανο µπορεί να κρίνει.
Ας πούµε, για να αποφευχθεί η σηµερινή αναστάτωση, εάν το
επιθυµεί η πλειοψηφία, να πάει η λειτουργία της Επιτροπής Πα-
ραγωγής και Εµπορίου το απόγευµα. Εάν ο συνάδελφος κυριο-
λεκτούσε, δηλαδή, να πάρει µια πρωτοβουλία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εγώ, προηγουµέ-
νως σας µετέφερα το κλίµα που επικράτησε στη Διάσκεψη των
Προέδρων, που ετέθη το θέµα αυτό. Και νοµίζω ότι ο κ. Σαντορι-
νιός είπε ότι είναι περίοδος του Αυγούστου, το νοµοσχέδιο είναι
κατεπείγον και εν πάση περιπτώσει, αναγνωρίζουν όλοι ότι δεν
πρέπει να γίνεται αυτό το πράγµα σε κανονική περίοδο, που δεν
θα έχουµε, δηλαδή, αυτούς τους κατά κάποιο τρόπο περιορι-
σµούς, δεσµεύσεις, όπως θέλετε πείτε το. Αυτό είναι.

Κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να ανακοινώσω ότι τα κόµµατα
έχουν ορίσει ως Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, ο ΣΥΡΙΖΑ τον
κ. Σαντορινιό, η Νέα Δηµοκρατία τον κ. Βρούτση, η Χρυσή Αυγή
τον κ. Σαχινίδη, η Δηµοκρατική Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ
τον κ. Λοβέρδο, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας τον κ. Καρα-
θανασόπουλο, το Ποτάµι τον κ. Φωτήλα, οι ΑΝΕΛ τον κ. Κόκκαλη
και η Ένωση Κεντρώων τον κ. Καρρά. 

Εισηγητές έχουν οριστεί από τον ΣΥΡΙΖΑ η κ. Τελιγιορίδου,
από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Μηταράκης. Οι ειδικοί αγορητές
είναι από τη Χρυσή Αυγή ο κ. Καρακώστας, από τη Δηµοκρατική
Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ ο κ. Μανιάτης, από το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας ο κ. Βαρδαλής, από το Ποτάµι ο κ. Αµυ-
ράς, από τους ΑΝΕΛ ο κ. Λαζαρίδης, και από την Ένωση Κεντρώ-
ων ο κ. Καβαδέλλας.

Τον λόγο έχει η κ. Τελιγιορίδου, ως εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ.
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέχρι σήµερα

υπήρχε στη χώρα µας η έλλειψη ενός συγκεκριµένου νοµοθετή-
µατος για την ανάθεση και την εκτέλεση των συµβάσεων παρα-
χώρησης, γεγονός που επέτρεπε ένα ευρύ πεδίο για την κύρωσή

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 3 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14267



τους, που κάθε φορά στηριζόταν σε διαφορετικούς νόµους.
Παράλληλα, η εξαίρεση των συµβάσεων παραχώρησης από το

πεδίο εφαρµογής των ευρωπαϊκών οδηγιών, δηµιουργούσε ανα-
σφάλεια ως προς το νοµικό καθεστώς τους, που ρύθµιζε τις δια-
δικασίες για την ανάθεση και την εκτέλεση, και άφηνε ένα µεγάλο
περιθώριο εκτίµησης στις εθνικές νοµοθεσίες των κρατών µελών.

Τα δύο αυτά προβλήµατα, από το κενό του νόµου σε εθνικό
και ευρωπαϊκό επίπεδο, έρχεται να καλύψει το παρόν νοµοσχέ-
διο. Με το νέο αυτό νοµοθέτηµα θωρακίζονται νοµικά οι συµβά-
σεις παραχώρησης, επιλύονται προβλήµατα που ανέκυπταν στο
παρελθόν και καταλείπεται η κατά περίπτωση εξειδίκευση των
όρων και διαδικασιών επιλογής του παραχωρησιούχου. 

Λαµβάνοντας υπ’ όψιν τη συµβολή των συµβάσεων παραχώ-
ρησης σε ανάπτυξη στρατηγικής σηµασίας υποδοµών και υπη-
ρεσιών, αλλά και στην προώθηση της καινοτοµίας το προτεινό-
µενο νοµοσχέδιο αναµένεται να αποτελέσει ένα σηµαντικό εργα-
λείο για την υλοποίηση των δηµόσιων επενδύσεων. 

Για πρώτη φορά, λοιπόν, η ελληνική έννοµη τάξη αποκτά ένα
ενιαίο νοµοθετικό πλαίσιο, το οποίο ενσωµατώνει το Ενωσιακό
Δίκαιο, το ενωσιακό κεκτηµένο και ταυτόχρονα, διασφαλίζει στο
µέγιστο το δηµόσιο συµφέρον. Παράλληλα, ο νόµος αυτός ανα-
µένεται να λειτουργήσει καταλυτικά για τη δηµιουργία ίσων επι-
χειρηµατικών ευκαιριών, στηρίζοντας την εθνική προσπάθεια για
την επιστροφή στην οικονοµική ανάπτυξη και την ενίσχυση της
απασχόλησης µέσα από τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας. 

Συνοπτικά, οι βασικοί στόχοι αυτής της νοµοθετικής παρέµβα-
σης είναι η εισαγωγή σαφών και αποτελεσµατικών ρυθµίσεων,
που κατοχυρώνουν στον µέγιστο βαθµό τη διαφάνεια και την ίση
µεταχείριση, αποτρέπουν τις διαδροµές συναλλαγής, προάγουν
τον γνήσιο και ελεύθερο ανταγωνισµό, εξασφαλίζεται η επίτευξη
της βέλτιστης σχέσης κόστους και ποιότητας και εγγυάται η απο-
τροπή και καταστολή φαινόµενων της διαφθοράς κατά τη σύ-
ναψη και εκτέλεση συµβάσεων παραχώρησης. 

Παράλληλα, παρέχονται απ’ αυτές τις ρυθµίσεις στις αναθέ-
τουσες αρχές και τους αναθέτοντες φορείς η αναγκαία πλην,
όµως, ελεγχόµενη ευελιξία για τον καθορισµό των όρων που διέ-
πουν την ανάθεση και την εκτέλεση της σύµβασης παραχώρη-
σης, ανάλογα µε τη φύση και την έκταση του αντικειµένου αυτής,
τον τρόπο χρηµατοδότησής της, αλλά και τις ιδιαίτερες συνθή-
κες εκτέλεσής της. Αυτό επιτυγχάνεται καθώς, πέρα από τις ρυθ-
µίσεις της οδηγίας 2014/23/ΕΕ, το σχέδιο νόµου ενσωµατώνει
και ρυθµίσεις Εθνικού Δικαίου, που εισάγουν συµπληρωµατικές
ρυθµίσεις προς αυτές της οδηγίας ή άλλα θέµατα που κρίνεται
αναγκαίο να κατοχυρωθούν στο πλαίσιο του νόµου, µε γνώµονα
πάντα την επίτευξη των σκοπών του. 

Πιο συγκεκριµένα, στο Πρώτο Μέρος του νοµοσχεδίου, που
περιλαµβάνει τα άρθρα από το 1 µέχρι το 28, ρυθµίζονται θέµατα
που αφορούν τον σκοπό, το αντικείµενο και το πεδίο εφαρµογής
του νόµου. Η αναλυτική περιγραφή της έννοιας του έργου συµ-
βάλλει στην ορθή εφαρµογή των κανόνων και αντιµετωπίζει στρε-
βλώσεις του παρελθόντος, που προέκυπταν από την ασάφεια
της έννοιας αυτής. 

Στις γενικές αρχές συµπεριλαµβάνεται το κριτήριο της ανάλη-
ψης κινδύνου του παραχωρησιούχου, οι εξαιρούµενες συµβά-
σεις, οι απλουστευµένοι κανόνες για την ανάθεση συµβάσεων
και η διασφάλιση της εχεµύθειας. Διευκρινίζεται πως δεν µπο-
ρούν να αποτελούν αντικείµενο παραχώρησης αποκλειστικές,
κατά το Σύνταγµα, κρατικές δραστηριότητες, όπως είναι η εθνική
άµυνα, η αστυνόµευση και η απονοµή δικαιοσύνης. Στις εξαιρέ-
σεις των συµβάσεων παραχώρησης από τον παρόντα νόµο πε-
ριλαµβάνονται επίσης οι υπηρεσίες παροχής ύδρευσης και απο-
χέτευσης ως αγαθά κοινής ωφέλειας.

Ιδιαίτερη µέριµνα αφορά τις συµβάσεις παραχώρησης µεταξύ
των φορέων του δηµοσίου τοµέα. Οι συµβάσεις αυτές δεν απαι-
τούν διαγωνιστική διαδικασία και προσδιορίζονται µε σαφήνεια
και επακριβώς οι όροι τους µε βάση τις αποφάσεις του Δικαστη-
ρίου της Ευρώπης. Με την εφαρµογή των όρων αυτών δεν θίγε-
ται ο υγιής ανταγωνισµός, αλλά παράλληλα δίνεται η δυνατότητα
στους δηµόσιους φορείς να συνεργάζονται µεταξύ τους για την
εκτέλεση έργων και υπηρεσιών κοινωνικής σηµασίας προς το δη-
µόσιο όφελος. 

Επιπρόσθετα, είναι σαφής η στόχευση της κοινωνικής αποστο-
λής συγκεκριµένων υποδοµών και παροχής υπηρεσιών και για
πρώτη φορά λαµβάνονται υπόψη οι κοινωνικοί δείκτες. Δίνεται η
δυνατότητα παραχώρησης, κατά αποκλειστικότητα σε προστα-
τευµένα παραγωγικά εργαστήρια, σε κοινωνικούς συνεταιρι-
σµούς περιορισµένης ευθύνης, σε κοινωνικές συνεταιριστικές
επιχειρήσεις ένταξης ώστε να υλοποιούνται πολιτικές, που δια-
σφαλίζουν την κοινωνική συνοχή και ενισχύουν και προστα-
τεύουν ευπαθείς κοινωνικές οµάδες. 

Καθίσταται υποχρεωτική η δηµοσίευση των συµβάσεων παρα-
χώρησης µε τη χρήση του Εθνικού Ηλεκτρονικού Συστήµατος
Δηµοσίων Συµβάσεων, που διασφαλίζει την ταχύτητα και τη δια-
φάνεια. Αυτό συµβάλλει στην άµεση πληροφόρηση των ενδιαφε-
ροµένων, στη δηµοσιότητα των προκηρύξεων και στην καταγρα-
φή, επίσης, µιας αξιόπιστης βάσης δεδοµένων. 

Γίνεται παράλληλα ρύθµιση για την ανάθεση µεικτών συµβά-
σεων, η αξιολόγηση, των οποίων κρίνεται κατά περίπτωση όσον
αφορά τη δυνατότητα διαχωρισµού τους ή όχι. Σε περίπτωση,
για παράδειγµα, που µία σύµβαση περιλαµβάνει και στοιχεία που
συνιστούν έργο το ισχύον νοµικό καθεστώς καθορίζεται µε βάση
το κύριο αντικείµενο της σύµβασης. Σε περίπτωση αµφιβολιών
για το εάν µία σύµβαση αφορά έργο ή υπηρεσία, γεγονός που
προσδιορίζει διαφορετικούς τεχνικούς όρους και ελέγχους, αρ-
µόδιο για να αποφανθεί είναι το Τεχνικό Συµβούλιο Δηµοσίων
Έργων της Γενικής Γραµµατείας Υποδοµών του Υπουργείου
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων.

Στο Δεύτερο Μέρος, από τα άρθρα 29 µέχρι 46, περιλαµβάνον-
ται οι κανόνες για την ανάθεση των συµβάσεων παραχώρησης,
όπως είναι οι ελάχιστες προθεσµίες για την παραλαβή των προ-
σφορών αιτήσεως συµµετοχής, η σύνταξη των εγγράφων της
σύµβασης, ο καθορισµός των τεχνικών προδιαγραφών, τα κριτή-
ρια της ανάθεσης, τους λόγους αποκλεισµού, τα κριτήρια της
συµµετοχής, τους λόγους απόρριψης των προσφορών και τον
τρόπο συµπλήρωσης και διευκρίνισης των ελλείψεων προσφορών. 

Σηµαντικές στο νοµοσχέδιο αυτό είναι οι ρυθµίσεις και οι εγ-
γυήσεις για την καταπολέµηση της διαφθοράς. Προβλέπονται
µέτρα πρόληψης για την αποθάρρυνση παραβατικών συµπερι-
φορών και µέτρα για την αντιµετώπιση των συγκρούσεων. Σε πε-
ρίπτωση που διαπιστωθούν παρανοµίες και αθέµιτες συµπερι-
φορές, δίνεται στην αναθέτουσα αρχή η δυνατότητα αποκλει-
σµού του οικονοµικού φορέα από τη διαδικασία ανάθεσης. 

Καθορίζονται οι τεχνικές και λειτουργικές απαιτήσεις, που πε-
ριλαµβάνονται στα συµβατικά τεύχη και η τυποποίηση των δια-
κηρύξεων, ο προσδιορισµός της διαδικασίας, τα ποιοτικά στοι-
χεία αξιολόγησης και ο καθορισµός των κριτηρίων εκ των προ-
τέρων. Η διαδικασία ανάθεσης σύµβασης παραχώρησης έργου
δεν µπορεί να ξεκινήσει χωρίς την προηγούµενη συντέλεση των
απαιτούµενων απαλλοτριώσεων και της ολοκλήρωσης των απα-
ραίτητων αρχαιολογικών ερευνών. 

Υπάρχει σαφής απλοποίηση των διαδικασιών και αντιµετωπί-
ζονται µε τον τρόπο αυτόν χρονοβόρες γραφειοκρατικές διαδι-
κασίες. Αξίζει, για παράδειγµα, να αναφερθεί πως, αρκεί µόνο
µία αίτηση ενδιαφέροντος, για να υπάρξει η δυνατότητα συµµε-
τοχής στον διαγωνισµό, χωρίς να απαιτείται η κατάθεση όλων
των απαραίτητων δικαιολογητικών. Τα απαιτούµενα δικαιολογη-
τικά είναι υποχρεωµένος να τα προσκοµίσει µετά από την επι-
λογή του µόνο ο οριστικός ανάδοχος.

Σε περιπτώσεις πιθανής ασάφειας των όρων των τευχών δη-
µοπράτησης δίνεται, επίσης, η δυνατότητα διόρθωσης για ήσ-
σονος σηµασίας λάθη. Παράλληλα, όµως, για την καταπολέµηση
της διαφθοράς και µε αιτιολογηµένη έκθεση για βλάβη του δη-
µοσίου συµφέροντος, είναι δυνατόν να γίνει η µαταίωση της δια-
δικασίας ανάθεσης, καθώς και ο αποκλεισµός από µελλοντικές
συµβάσεις οικονοµικών φορέων, που υπέπεσαν σε αδικήµατα για
διάστηµα, που προσδιορίζεται ανάλογα µε τη σοβαρότητα του
αδικήµατος και τον χρόνο τέλεσής του. 

Στο τρίτο µέρος, στα άρθρα 47 έως 55, ρυθµίζονται ζητήµατα
που άπτονται της χρηµατοδότησης των υπεργολαβιών, που στη-
ρίζουν τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, της δυνατότητας προσαρ-
µογής µιας σύµβασης παραχώρησης, χωρίς νέα διαδικασία
ανάθεσης, όταν συντρέχουν αντικειµενικά απρόβλεπτες περιστά-
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σεις. 
Στο τέταρτο µέρος, στα άρθρα 56 έως 59, εισάγονται ρυθµί-

σεις για την παρακολούθηση και υποβολή των εκθέσεων για τη
διαδικασία καταχώρησης των στοιχείων των σταδίων των διαδι-
κασιών ανάθεσης και εκτέλεσης των συµβάσεων παραχώρησης
στο Κεντρικό Ηλεκτρονικό Μητρώο Δηµοσίων Συµβάσεων. 

Εισάγονται, επίσης, διατάξεις για την τεκµηρίωση της διαδικα-
σίας ανάθεσης των συµβάσεων παραχώρησης. Εκτός από την
περιγραφή του αντικειµένου του έργου, γίνεται πλέον και σαφής
αποτύπωση του αναλυτικού προϋπολογισµού των απαιτούµενων
εργασιών, κάτι που έλειπε στο παρελθόν και δηµιουργούσε προ-
βλήµατα. 

Στο πέµπτο µέρος, στα άρθρα 60 έως 66, περιλαµβάνονται οι
διατάξεις για την έννοµη προστασία των οικονοµικών φορέων
κατά το στάδιο που προηγείται της σύναψης, αλλά και για την
επίλυση διαφορών κατά το στάδιο της εκτέλεσής της.

Τέλος, στο έκτο µέρος, στα άρθρα 67 έως 70, ρυθµίζονται επι-
µέρους θέµατα, όπως είναι τα όργανα διενέργειας των διαδικα-
σιών ανάθεσης και εκτέλεσης των συµβάσεων, καθώς και οι
µεταβατικές και καταργούµενες διατάξεις. 

Ο στόχος του παρόντος σχεδίου νόµου είναι η ανάπτυξη απο-
τελεσµατικών διοικητικών παρεµβάσεων που εξασφαλίζουν πα-
ροχή έργων και υπηρεσιών υψηλής ποιότητας προς τους πολί-
τες. Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που ορίζει ενιαίους κανόνες,
που δηµιουργεί ίσες επιχειρηµατικές ευκαιρίες, θέτοντας πρώτα
απ’ όλα κανόνες της διαφάνειας, του υγιούς ανταγωνισµού και
έρχεται να αντιµετωπίσει σε µεγάλο βαθµό ένα κρατικοδίαιτο επι-
χειρηµατικό περιβάλλον που πολλές φορές βλέπαµε στο παρελ-
θόν. Με το σχέδιο νόµου θεµελιώνεται ένα πλαίσιο ασφάλειας
ως προς το νοµικό καθεστώς και διασφαλίζεται στο µέγιστο δυ-
νατό βαθµό το κοινωνικό, αλλά και το δηµόσιο συµφέρον. 

Εν κατακλείδι και περιληπτικά, η απλοποίηση των διαδικασιών,
η υγιής επιχειρηµατική δράση, οι κοινωνικοί δείκτες ανάπτυξης,
η καταπολέµηση της διαπλοκής και της διαφθοράς, η διαφάνεια
και η αποτελεσµατικότητα είναι οι νοµοθετικές εγγυήσεις αυτής
της νοµοθετικής πρωτοβουλίας, που έρχεται να λύσει το κενό
που υπήρχε µέχρι τώρα για τις συµβάσεις παραχώρησης έργων. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας ευχαριστώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάνω επί της

διαδικασίας µια παρατήρηση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο κ.

Βρούτσης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, για να συµβάλουµε και

σήµερα, όπως και χθες, εποικοδοµητικά στη διεξαγωγή της συ-
ζήτησης, θα παρακαλούσα την Κυβέρνηση, τους Υπουργούς, να
οργανώσουµε το ζήτηµα των τροπολογιών και των βουλευτικών
παρεµβάσεων, έτσι ώστε να ξέρουµε κατά τη διαδικασία της συ-
ζήτησης τι τελικά θα κάνει δεκτό η Κυβέρνηση, για να µπορέ-
σουµε και εµείς να τοποθετηθούµε ανάλογα. Αυτή είναι η
παρατήρησή µου. Πρέπει να το ξέρουµε έγκαιρα.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εν πάση περιπτώ-

σει, επειδή µιλήσαµε µε τον κ. Μηταράκη προηγουµένως, εάν
τεθεί θέµα ψηφοφορίας, θα ακολουθήσουµε τον Κανονισµό. 

Τον λόγο έχει ο κ. Μηταράκης, εισηγητής της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σκοπός του σηµερινού σχεδίου

νόµου είναι η εναρµόνιση της ελληνικής νοµοθεσίας µε την Ευ-
ρωπαϊκή Οδηγία 2014/23 της Ευρωπαϊκής Ένωσης της 26ης Φε-
βρουαρίου, σχετικά µε την ανάθεση συµβάσεων παραχώρησης,
όπως αυτή διορθώθηκε µε την EL140/27-5-2016.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο χωρίζεται σε έξι µέρη. Το πρώτο ανα-
φέρεται στο αντικείµενο του σχεδίου νόµου, το πεδίο εφαρµογής
και τους σχετικούς ορισµούς. 

Το δεύτερο µέρος αναφέρεται στους γενικούς κανόνες για την
ανάθεση συµβάσεων παραχώρησης, τις γενικές αρχές, που τις
διέπουν και τις διαδικασίες εγγύησης, περιγράφοντας λεπτοµέ-
ρειες για τη δηµοσιότητα των προκηρύξεων, την ηλεκτρονική

διαθεσιµότητα των τευχών διαγωνισµού, την καταπολέµηση της
διαφθοράς, την επιλογή και την ποιοτική αξιολόγηση των υπο-
ψηφίων στους διαγωνισµούς. 

Το τρίτο µέρος αναφέρεται στους κανόνες για την εκτέλεση
των συµβάσεων παραχώρησης, ήτοι το συµβατικό πλαίσιο και τη
νοµοθεσία, την εκπόνηση των συµβατικών τευχών, τη χρηµατο-
δότηση των έργων, τις δυνατότητες υπεργολαβίας, τη δυνατό-
τητα τροποποίησης συµβάσεων, τη λύση και την εκχώρηση των
συµβάσεων και τη δηµιουργία εταιρειών ειδικού σκοπού. 

Το τέταρτο µέρος αναφέρεται στους κανόνες διακυβέρνησης
που ακολουθούνται από την Ενιαία Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων
Συµβάσεων και τη χρήση του Κεντρικού Ηλεκτρονικού Μητρώου
Δηµοσίων Συµβάσεων, την τεκµηρίωση της διαδικασίας ανάθε-
σης και την εκτέλεση συµβάσεων. 

Το πέµπτο µέρος αναφέρεται στην έννοµη προστασία των φο-
ρέων, κατά την ανάθεση των συµβάσεων, τη συνεργασία των ελ-
ληνικών αρχών µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, την επίλυση διαφο-
ρών κατά την εκτέλεση των συµβάσεων, την εξωδικαστική και δι-
καστική επίλυση θεµάτων που προκύπτουν. 

Το έκτο µέρος αναφέρεται στα όργανα διαδικασιών σύναψης
συµβάσεων παραχώρησης, τις καταργούµενες από τις λοιπές
µεταβατικές διατάξεις και περιλαµβάνει και τα εξειδικευµένα πα-
ραρτήµατα. 

Ως συνήθως, υπάρχει και ένα έβδοµο µέρος, το οποίο είναι οι
τροπολογίες, στις οποίες θα αναφερθώ σε λίγο. 

Να σηµειώσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι αυτό το νο-
µοσχέδιο τέθηκε σε δηµόσια διαβούλευση την 1η Μαρτίου 2016,
εντός των εύλογων προθεσµιών, που χρειαζόταν για να ψηφι-
σθεί, εντός των προθεσµιών που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Όµως, τελικά κατατέθηκε στη Βουλή πολύ αργότερα και µε
µεγάλη καθυστέρηση και έπρεπε τελικά να αναγκασθεί η Βουλή,
η αρµόδια επιτροπή, να δεχθεί τη διαδικασία του επείγοντος, ενώ
θα µπορούσατε να το είχατε αποφύγει. Και σήµερα, έχουµε την
ιδιόµορφη κατάσταση -αναφέρθηκα πριν σ’ αυτό- να συζητείται
στην Ολοµέλεια επείγον νοµοσχέδιο, αρµοδιότητας της Επιτρο-
πής Παραγωγής και Εµπορίου, ενώ την ίδια στιγµή, στην Αί-
θουσα της Γερουσίας, συζητείται ένα κατεπείγον νοµοσχέδιο, το
οποίο κατατέθηκε χθες το βράδυ, πάλι αρµοδιότητας της Επι-
τροπής Παραγωγής και Εµπορίου.

Εµείς συµφωνήσαµε, πάντως, µε τη διαδικασία του επείγον-
τος, γιατί θεωρήσαµε ότι δεν έπρεπε να υπάρχει άλλη καθυστέ-
ρηση και να παρατείνεται ένα θεσµικό κενό. Αυτό, όµως, δεν σας
απαλλάσσει από τις ευθύνες σας και, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, πρέπει επιτέλους να αλλάξετε ταχύτητα. Μέχρι τώρα, προ-
χωράτε µε βήµα σηµειωτόν. Αυτή η πρακτική δεν µπορεί να
διαιωνίζεται. Πρέπει να τρέξετε, να βοηθήσετε την ελληνική οι-
κονοµία να επανέλθει στην ανάπτυξη, γιατί τελικά θα µείνουµε
στα µνηµόνια και στους κόφτες.

Εµείς ψηφίσαµε «ΝΑΙ» επί της αρχής. Πιστεύουµε ότι η εναρ-
µόνιση µε το Ευρωπαϊκό Δίκαιο συµβάλλει στην αντιµετώπιση
χρονίων παθογενειών. Είναι ένα αποτελεσµατικό εργαλείο στην
προσπάθεια απόκτησης µιας σύγχρονης και αποτελεσµατικής
δηµόσιας διοίκησης, ελκυστικής και σε Έλληνες και σε ξένους
επενδυτές και σε µικρούς και σε µεσαίους και µεγάλους. Παράλ-
ληλα, η εναρµόνιση µε το Ευρωπαϊκό Δίκαιο συµβάλλει στην
προστασία του δηµοσίου συµφέροντος και της κοινής ωφέλειας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από δυο χρόνια, δεν περί-
µενα ότι θα είµαι σ’ αυτήν την Αίθουσα ως εισηγητής της Αντι-
πολίτευσης να εισηγούµαι ένα νοµοσχέδιο για τις συµπράξεις
δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα. Το νοµοσχέδιο που συζητείται
είναι ένα ιδιαίτερα αποτελεσµατικό εργαλείο, ένα εργαλείο το
οποίο αποτέλεσε όµως αντικείµενο έντονων ιδεολογικών διαφο-
ρών προ των εκλογών του 2015, ένα αντικείµενο έντονων αντι-
παραθέσεων και εντός και εκτός της Αίθουσας µε τους Βουλευ-
τές του ΣΥΡΙΖΑ. Όπως αντίστοιχα βέβαια, κύριε Υπουργέ, είχαν
γίνει αντικείµενο ιδεολογικής αντιπαράθεσης και οι ιδιωτικοποι-
ήσεις και τα µεγάλα έργα του fast truck. 

Αυτή η Κυβέρνηση και ιδιωτικοποιήσεις έχει κάνει και έχει εν-
τάξει τρία, αν δεν κάνω λάθος, µέχρι στιγµής έργα στο περίφηµο
fast truck. Ευτυχώς, καταλάβατε ότι οι ΣΔΙΤ και οι παραχωρήσεις
είναι ένα σηµαντικό αναπτυξιακό εργαλείο, επωφελές για το δη-
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µόσιο συµφέρον, διότι µεταφέρει τον επιχειρησιακό, τον εκτελε-
στικό, τον λειτουργικό κίνδυνο στον παραχωρησιούχο. 

Εµείς, την περίοδο 2014 στο Υπουργείο Ανάπτυξης, δώσαµε
ιδιαίτερη έµφαση στα έργα ΣΔΙΤ. Εντάξαµε δεκαπέντε νέα έργα,
συνολικού προϋπολογισµού 1,8 δισεκατοµµυρίου ευρώ. Επανερ-
γοποιήσαµε παραχωρήσεις συνολικού προϋπολογισµού 5,5 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ. Συνολικά, είκοσι οκτώ έργα ΣΔΙΤ και
παραχωρήσεων συνολικού προϋπολογισµού σχεδόν 10 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ αφήσαµε παρακαταθήκη στην επόµενη κυβέρ-
νηση. Πολλά από αυτά τα έργα σήµερα έχουν παγώσει, έχουν
βαλτώσει και κινδυνεύουν να απενταχθούν.

Πάντως, είναι θετικό ότι έρχεστε σήµερα να ενσωµατώσετε
στην ελληνική νοµοθεσία τις εξελίξεις στο ευρωπαϊκό νοµικό γί-
γνεσθαι. Λανθασµένα, όµως, ειπώθηκε από τον κύριο Υπουργό
ότι στο παρελθόν δεν υπήρχε νοµοθεσία για τα ΣΔΙΤ. 

Ξεχνάτε, κύριε Υπουργέ, τον ν.3389/2005, έναν επαναστατικό
νόµο από τον οποίο ξεκίνησαν οι συµπράξεις δηµοσίου και ιδιω-
τικού τοµέα και, προς τιµή σας, σήµερα διατηρείτε βασικές δια-
τάξεις του ν.3389.

Έχουν πολλές φορές αναφερθεί –και το συζητήσαµε και χθες,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι- δυσλειτουργίες στις δηµόσιες
συµβάσεις, αστοχίες στις εκτελέσεις των έργων. Το είπατε και
εσείς, κύριε Σπίρτζη και έχετε δίκιο. Έχει γίνει πολλές φορές στο
παρελθόν, δεν το αµφισβητεί κανείς. 

Παραδείγµατος χάριν, µπορεί να χρησιµοποιήθηκαν διαφορε-
τικά υλικά από αυτά που χρειαζόντουσαν, οι επιµετρήσεις να µην
ήταν ακριβείς, να υπήρχαν καθυστερήσεις στην εκτέλεση των
έργων, µε ευθύνη οποιουδήποτε και τελικά να ερχόταν αυτός
που έχει πάρει τη σύµβαση του έργου και να ζητάει από το ελ-
ληνικό δηµόσιο επανακαθορισµό της αµοιβής του.

Αυτά ακριβώς τα θέµατα αντιµετωπίζει ο θεσµός των παραχω-
ρήσεων και το ΣΔΙΤ, όπου η συντήρηση, η λειτουργία, η εκτέ-
λεση, το κόστος κατασκευής, όλο το ρίσκο πάει στον παραχωρη-
σιούχο, ο οποίος για αντάλλαγµα συνδεόµενο µε τη λειτουργία
στην πράξη του έργου, πληρώνεται για την επένδυση που έχει
κάνει, είτε από το ελληνικό δηµόσιο είτε από τους χρήστες του
έργου είτε από έναν συνδυασµό και των δύο. Ο παραχωρησιού-
χος, λοιπόν, αναλαµβάνει όλη την ευθύνη. 

Υπήρχε, λοιπόν, η κατάλληλη νοµοθεσία, εφαρµόζεται η νοµο-
θεσία και καλό είναι να εφαρµοστεί στο µέλλον, για να µειωθεί ο
κίνδυνος του ελληνικού δηµοσίου από τα δηµόσια έργα. Και σε
αυτό το δύσκολο οικονοµικό περιβάλλον, τα έργα ΣΔΙΤ, χρησι-
µοποιώντας ιδιωτικό κεφάλαιο, λειτουργούν πολλαπλασιαστικά
στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, το οποίο περικόπτεται
συστηµατικά και τώρα µε την ενεργοποίηση, που όλοι φοβόµα-
στε, του κόφτη, τους επόµενους µήνες, µπορεί να βρεθεί πάλι
στη µέγγενη του Υπουργείου Οικονοµικών, για το οποίο, δυστυ-
χώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα ερωτηθεί η Βουλή,
γιατί η Βουλή έχει πλέον παραχωρήσει το δικαίωµα δηµοσιονο-
µικής πολιτικής σε προεδρικά διατάγµατα, στο Υπουργείο Οικο-
νοµικών και κατά συνέπεια, στους θεσµούς και στο κουαρτέτο.

Πρέπει να επισηµανθεί ότι δεν είναι σαφές, κύριοι Υπουργοί,
αν θα συνεχίσουν να κυρώνονται οι συµβάσεις παραχώρησης
από τη Βουλή, διασφαλίζοντας µε αυτό τον τρόπο και τα δικαιώ-
µατα του ελληνικού δηµοσίου, αλλά δηµιουργώντας και µία
ασφάλεια δικαίου στους παραχωρησιούχους, που απορρέουν
από τις συµφωνηθείσες συµβάσεις. Κρίνεται, επίσης, σκόπιµο να
προβλεφθεί αυτή η δυνατότητα παραχώρησης των συµβάσεων
µε νόµο.

Ως προς τα άρθρα, θα πρέπει πρώτα να µας διευκρινίσετε στο
άρθρο 1, κατά πόσο αποκλείεται η υλοποίηση έργων ΣΔΙΤ σε
δραστηριότητες, όπως η εθνική άµυνα, η αστυνόµευση και η
απονοµή δικαιοσύνης, καθώς, παραδείγµατος χάριν, ήδη υλο-
ποιείται και από τη σηµερινή ηγεσία του Υπουργείου Δικαιοσύ-
νης, το έργο της ψηφιοποίησης και καταγραφής των πρακτικών
των δικαστηρίων, έργο το οποίο συνδέεται µε την απονοµή της
δικαιοσύνης. Νοµίζω, κύριοι Υπουργοί, ότι χρειάζεται µια νοµο-
τεχνική βελτίωση.

Ως προς το άρθρο 33, το οποίο καταψηφίζουµε, το συζητή-
σαµε και χθες µε το αντίστοιχο άρθρο 66. Καταργείτε την υπο-
χρεωτικότητα της δηµοσίευσης των προκηρύξεων στον περιφε-

ρειακό και τοπικό Τύπο, δηµιουργώντας αµφιβολίες ως προς το
κατά πόσο οι µικρότερες, κυρίως, τεχνικές εταιρείες θα µπορούν
να ενηµερώνονται για τα έργα που προκηρύσσονται.

Το άρθρο 35 επίσης το καταψηφίζουµε, διότι διαφέρει σηµαν-
τικά από το αντίστοιχο άρθρο της οδηγίας, το οποίο αποσκοπεί
να ενσωµατώσει, διότι δεν περιέχει τη ρύθµιση ότι τα µέτρα για
την αποφυγή ή την επανόρθωση της σύγκρουσης συµφερόντων,
πρέπει να είναι τα απολύτως αναγκαία.

Επίσης, θα πρέπει να λάβετε υπόψη σας –αναφέροµαι στο
άρθρο 49- ότι η διαθεσιµότητα χρηµατοδότησης µπορεί να είναι
δύσκολο να τεκµηριωθεί µε δεσµευτικό τρόπο πριν την ανάθεση
της σύµβασης και ίσως πρέπει να προβλεφθεί συγκεκριµένα από
ποια στοιχεία θα προκύπτει αυτό που ζητάει η αναθέτουσα αρχή. 

Το άρθρο 53, επίσης το καταψηφίζουµε, διότι θα πρέπει να
προβλέπεται η δυνατότητα σύναψης απευθείας σύµβασης της
αναθέτουσας αρχής µε τους δανειστές, για την προστασία των
συµφερόντων των τελευταίων για την αποφυγή καταγγελίας.

Ως προς το άρθρο 60, θα πρέπει να εξετάσετε τους λόγους
δυνατότητας ακύρωσης της σύµβασης παραχώρησης, καθώς
χωρίς τους περιορισµούς του άρθρου 62, δηµιουργείται ανασφά-
λεια δικαίου, διότι σε περίπτωση ακύρωσης, µετά την έναρξη της
παραχώρησης, οι δανειστές δεν θα µπορέσουν να προσβλέπουν
σε πληρωµές από την αναθέτουσα αρχή, δηµιουργώντας ένα δη-
µοσιονοµικό αδιέξοδο στο έργο.

Το άρθρο 64, επίσης το καταψηφίζουµε, διότι η δυνατότητα
που δίνετε στην αναθέτουσα αρχή να προσφύγει στα δικαστήρια,
αντί στην πρόσφορη λύση της διαιτησίας, εκτιµούµε ότι θα απο-
τελέσει σηµαντικό εµπόδιο στην προσέλκυση επενδυτών και τε-
λικά, θα συµβάλει στην αύξηση του κόστους του έργου. 

Θα πρέπει, λοιπόν, επίσης να ξεκαθαρίσετε σε ποια δικαστήρια
αναφέρεται το άρθρο 64. Αναφέρεστε στα πολιτικά ή στα διοι-
κητικά δικαστήρια; 

Το άρθρο 65 το καταψηφίζουµε, διότι η εφαρµογή των κανό-
νων της UNCITRAL για επενδυτικές διαφορές, δεν είναι κατάλ-
ληλη για εµπορικές διαφορές, όπως εν προκειµένω. 

Εν συντοµία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να µην υπερβώ
το χρόνο, ενσωµατώθηκαν τέσσερις τροπολογίες κατά τη συζή-
τηση στην επιτροπή.

Το άρθρο 71, εµείς το καταψηφίζουµε, διότι συνεχίζεται η πα-
ράταση-οµηρία και οι δευτερεύουσες θέσεις εκποµπής, ώστε να
καλυφθεί η τραγική ανυπαρξία του κράτους και της νοµιµότητας,
µε τη διακοπή λειτουργίας της ΕΕΤΤ επί µεγάλου χρονικού δια-
στήµατος και η συσσώρευση αναρίθµητων αιτηµάτων ραδιοφω-
νικών σταθµών για τροποποίηση στοιχείων, αδειών ή νέες αδειο-
δοτήσεις.

Να σηµειώσω, πάντως, για το θέµα της αδειοδότησης συχνο-
τήτων των ραδιοφωνικών σταθµών ότι, λόγω των περιορισµών
που υπάρχουν σε ακριτικά νησιά όπως η Χίος, οι τοπικοί χιώτικοι
σταθµοί ακούγονται σε πολύ περιορισµένα µέρη, ενώ οι απέναντι
τουρκικοί σταθµοί µε πολύ δυνατές κεραίες ακούγονται παντού
στο νησί, µε αποτέλεσµα πάρα πολλοί νέοι άνθρωποι, για να
ακούσουν µουσική, να µην ακούν ελληνικούς σταθµούς, να α-
κούν τούρκικους. Αυτό πρέπει να βρείτε έναν τρόπο, κύριε
Υπουργέ, να το διορθώσετε.

Στο άρθρο 72 ψηφίζουµε «παρών», διότι για άλλη µία φορά η
Κυβέρνηση προκρίνει τη λύση της τελευταίας στιγµής, ενώ
άλλες άδειες έχουν ήδη λήξει και άλλες ως προς τη χρήση των
συχνοτήτων λήγουν. 

Στο άρθρο 73 ψηφίζουµε «παρών», διότι δίνεται η εξουσιοδό-
τηση στον Υπουργό, όταν φτιάξει το πληροφοριακό σύστηµα, να
υπάρχει η δυνατότητα καταγραφής δεδοµένων των σχολών,
αλλά γι’ αυτό το πληροφοριακό σύστηµα δεν έχει καν προκηρυχ-
θεί διαγωνισµός.

Ψηφίζουµε «ναι» στο άρθρο 74. Βέβαια, θέλω να πω µία γενική
παρατήρηση, που την έχω αναφέρει ξανά, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, στην Αίθουσα της Ολοµέλειας. Οι τροπολογίες που
φέρνει η Κυβέρνηση, κατά κανόνα αγγίζουν έναν από τους τρεις
πυλώνες, Είτε δίνουν παράταση σε κάτι, που δεν προλάβατε να
κάνετε ή δηµιουργούν νέες προσλήψεις στο δηµόσιο ή δηµιουρ-
γούν νέες δοµές. Αυτό κατά κανόνα κάνουν οι τροπολογίες που
αυτή η Κυβέρνηση φέρνει στη Βουλή.

14270 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Και µιλώντας για τροπολογίες, το ευχάριστο διάλειµµα που εί-
χαµε χθες τελείωσε, ξαναγυρνάµε στη γνωστή πρακτική των
άσχετων υπουργικών τροπολογιών. Πολλές από αυτές έρχονται
την τελευταία στιγµή και ούτε οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης
δεν προλαβαίνουν να τις διαβάσουν, οι οποίοι, όµως, τις ψηφί-
ζουν. 

Σήµερα έχουµε µέχρι στιγµής έξι υπουργικές τροπολογίες. Θα
θέλαµε, κύριε Υπουργέ, εάν µπορείτε και µετά την παρέµβασή
µου, να µας πείτε εάν θα υπάρξουν και άλλες, ώστε τουλάχιστον
να µπορέσουν και τα κόµµατα κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης
να ενηµερώσουν τους συναδέλφους Βουλευτές, πολλοί από
τους οποίους βρίσκονται στην Αίθουσα της Γερουσίας για το
άλλο νοµοσχέδιο. Επίσης, υπάρχουν βουλευτικές τροπολογίες. 

Θα θέλαµε, κύριε Υπουργέ, να µας πείτε εάν κάποιες από
αυτές γίνονται δεκτές, ώστε να µπορέσουν και οι Βουλευτές των
κοµµάτων να προσαρµόσουν τις οµιλίες τους, λαµβάνοντας
υπόψη αυτές τις βουλευτικές τροπολογίες.

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, ήταν πολύ θετική η παρέµβασή σας -
και σας ευχαριστώ γι’ αυτό- ότι σε περίπτωση που γίνει δεκτή
οποιαδήποτε τροπολογία, η οποία προσθέτει άρθρο στο νοµο-
σχέδιο, η ψήφιση στο σύνολο θα πρέπει να γίνει αύριο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Μηταράκη.

Τον λόγο έχει ο κ. Καρακώστας, ειδικός αγορητής της Χρυσής
Αυγής.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως τονίσαµε και χθες, στην ψήφιση για την εναρµόνιση των

δύο άλλων οδηγιών, η εναρµόνιση µε τις κοινοτικές οδηγίες δεν
σηµαίνει αυτοµάτως ότι το τελευταίο µαρξιστικό κράτος της Ευ-
ρώπης καθίσταται ευρωπαϊκό.

Πανηγυρίζει και η Κυβέρνηση και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
ότι η ψήφιση της εναρµόνισης θέτει ένα τέλος στην ασυδοσία
των εργολάβων. Όµως, αυτό αποτελεί µια βαθιά υποκρισία, διότι
εσείς είστε εκείνοι, οι οποίοι εξέθρεψαν αυτή την ασυδοσία και
µάλιστα, παρείχατε και ασυλία, ώστε να προχωρούν σε ασυδο-
σίες οι εργολάβοι.

Περνάµε τώρα στα άρθρα. 
Άρθρο 1. Εµείς θεωρούµε ότι το νοµοσχέδιο αυτό θα συµβάλει

στην πλήρη υποταγή µας στο Ενωσιακό Δίκαιο. Κατά αυτόν τον
τρόπο, λοιπόν, χάνονται τα εθνικά µας κεκτηµένα και τον έλεγχο
παύει να τον έχει η Κυβέρνηση της πατρίδος µας, αλλά τον απο-
κτά η Ευρώπη των τραπεζιτών και των τοκογλύφων. 

Αµφιβάλουµε ευθέως και σαφώς για την τήρηση και προστα-
σία του δηµοσίου συµφέροντος, καθώς τέτοιες κινήσεις δρουν
θετικά µόνο για τους ξένους, τους οποίους εσείς αποκαλείτε
«εταίρους» και εµείς αποκαλούµε «τοκογλύφους». Αν θέλουµε,
µέσω ενός νέου νοµοθετικού πλαισίου, να διορθώσουµε τις στρε-
βλώσεις, που υπάρχουν στον τοµέα των συµβάσεων παραχώρη-
σης, τότε αυτό µπορεί να γίνει µε νέους εθνικούς κανόνες και όχι
µε ευρωπαϊκούς. 

Ένα ακόµη στοιχείο, το οποίο πρέπει να επισηµάνουµε και το
οποίο δείχνει την επιβολή του νοµοθετήµατος αυτού από τους
εταίρους σας, είναι το γεγονός ότι, όπως περιγράφεται στην αι-
τιολογική έκθεση, έχει συµφωνηθεί µεταξύ της Κυβέρνησης και
των εκπροσώπων των θεσµών από το 2015. Το καταψηφίζουµε,
συνεπώς. 

Άρθρο 5. Επίσης, το καταψηφίζουµε. Στις περιπτώσεις των
συµπράξεων δηµοσίου και ιδιωτικού δικαίου θεωρούµε ότι το
έργο θα πρέπει να περνά από συνεχόµενες και επαναλαµβανό-
µενες ελεγκτικο-διαγνωστικές διεργασίες επιστηµονικού, διαχει-
ριστικού και νοµικού επιπέδου, πάντα υπό τον κοινωνικό και
δικαστικό έλεγχο, στο πλαίσιο της διαφάνειας. 

Αναφέρουµε τις ενστάσεις, οι οποίες διατυπώθηκαν από το
ΤΕΕ Κεντρικής Μακεδονίας. Οι εξαγγελίες περί ένταξης έργων
στις συµπράξεις δηµοσίου ιδιωτικού δικαίου χρησιµοποιούνται
επικοινωνιακά για να καλύψουν την µη προώθηση έργων µέσω
του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων. 

Εφόσον τα έργα των συµπράξεων δηµοσίου ιδιωτικού δικαίου
προχωρήσουν, είναι βέβαιο ότι στο µέλλον θα δράσουν ανταγω-

νιστικά προς τα έργα του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύ-
σεων, καθώς οι ετήσιες πληρωµές στους ιδιώτες επενδυτές θα
βαρύνουν το Πρόγραµµα Δηµόσιων Επενδύσεων και, εποµένως,
θα µειώνουν όλο και περισσότερο τη δυνατότητα κατασκευής
νέων έργων µέσω αυτού. 

Καταψηφίζουµε, επίσης, το άρθρο 7. Και ρωτούµε, πώς γίνεται
να διασφαλιστούν όσα καθορίζονται σε αυτό και να έχουν τον
έλεγχο οι ελληνικές αρχές, από τη στιγµή, κατά την οποία υπε-
ρισχύει το δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Θα πρέπει, λοιπόν,
όπως είπαµε και προηγουµένως, να ισχύει το Ελληνικό Δίκαιο,
ιδιαίτερα όταν αναφερόµαστε σε θέµατα εθνικού οικονοµικού
συµφέροντος. 

Καταψηφίζουµε το άρθρο 9, διότι διαφωνούµε ριζικά µε τις
συµβάσεις παραχώρησης σε οποιονδήποτε τοµέα της άµυνας
και της ασφάλειας της χώρας, όπως αυτά καθορίζονται στην πα-
ράγραφο 6 και αφήνουν παράθυρο εφαρµογής συµβάσεων πα-
ραχώρησης, έστω σε δευτερεύουσας ή τριτεύουσας σηµασίας
έργα και υπηρεσίες. 

Καταψηφίζουµε το άρθρο 14, που αφορά την κοινοποίηση
πληροφοριών από αναθέτοντες φορείς. Αποτελεί και αυτό το
άρθρο άλλη µια απόδειξη της ολοκληρωτικής υποταγής της πα-
τρίδος µας στα ξένα κέντρα αποφάσεων και καθίσταται σαφές
ότι υπεράνω όλων βρίσκεται η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η οποία έχει
και τον απόλυτο έλεγχο για όλες τις διεργασίες που λαµβάνουν
χώρα. 

Καταψηφίζουµε το άρθρο 17. Θα πρέπει να επισηµάνουµε ότι
είναι θετικό το ότι υπάρχει το όριο της πενταετίας, αλλά η παρά-
ταση δηµιουργεί ερωτηµατικά, δεδοµένου ότι δεν υπάρχει ανώ-
τατο χρονικό όριο συµβάσεων παραχώρησης και έτσι οι ιδιώτες,
µε πρόσχηµα τον χρόνο απόσβεσης και την εύλογη απόδοση κε-
φαλαίου, η οποία δεν ορίζεται ως ποσοστό επί του επενδεδυµέ-
νου κεφαλαίου, θα µπορούν εσαεί να χαίρουν των οφελών της
σύµβασης µε µεγιστοποιηµένο, µάλιστα, κέρδος. 

Καταψηφίζουµε το άρθρο 18. Σε καµµία περίπτωση το Λαϊκό
Εθνικιστικό Κίνηµα δεν µπορεί να αποδεχτεί υπηρεσίες οποιασ-
δήποτε κοινωνικής µορφής, οι οποίες θα περάσουν σε ιδιωτικά
χέρια. Η διάταξη αυτή, µάλιστα, µπορεί να λειτουργήσει ως προ-
ποµπός επερχόµενων ιδιωτικοποιήσεων στον συγκεκριµένο
τοµέα. 

Καταψηφίζουµε το άρθρο 20, διότι δεν είναι από εµάς αποδε-
κτή καµµία σύµβαση παραχώρησης για τους τοµείς της άµυνας
και της ασφάλειας. 

Δηλώνουµε «παρών» στο άρθρο 24. Η παραχώρηση των υπη-
ρεσιών έρευνας και ανάπτυξης σε ιδιώτες, εφόσον όντως τα
οφέλη ανήκουν αποκλειστικά στην αναθέτουσα αρχή, είναι κάτι
το οποίο µας βρίσκει σύµφωνους. Παρ’όλα αυτά, ζητούµε να δι-
ευκρινιστεί από ποιους κανόνες θα διέπεται αυτή η συνεργασία
ιδιωτών και δηµοσίου. 

Καταψηφίζουµε το άρθρο 27 περί εχεµύθειας, όπου υπάρχει
µια δικαιολογία εµπιστευτικότητας για τους οικονοµικούς φορείς
– ιδιώτες, την οποίαν, όµως, µπορούν να επικαλούνται και να µην
αποκαλύπτονται σηµαντικές πληροφορίες.

Καταψηφίζουµε το άρθρο 33. Είναι λάθος, όπως είπαµε και
στην επιτροπή, η κατάργηση αυτών των δηµοσιεύσεων στον πε-
ριφερειακό Τύπο. Οι ενστάσεις είχαν διατυπωθεί και στη διαβού-
λευση. Εκφράστηκαν, όµως, και από τον Πρόεδρο της Ένωσης
Ιδιοκτητών Ηµερησίων Επαρχιακών Εφηµερίδων.

Δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι αυτές οι δηµοσιεύσεις δεν αφορούν
µόνο τις δηµόσιες συµβάσεις έργων, προµηθειών και υπηρεσιών,
αλλά και την παραχώρηση έργων και υπηρεσιών. Οπότε, δεν
αφορούν µόνο τα δηµόσια και µεγάλα έργα. Αφορούν και τις µι-
κρότερες προµήθειες, λίγων χιλιάδων ευρώ, οι οποίες ενδιαφέ-
ρουν, όµως, τις τοπικές µικρές και µικροµεσαίες επιχειρήσεις,
δίνοντάς τους τη δυνατότητα να συµµετέχουν στη διαδικασία. 

Καταψηφίζουµε το άρθρο 34. Θα πρέπει να δοθεί ιδιαίτερη
προσοχή στην ηλεκτρονική διαθεσιµότητα των τευχών διαγωνι-
σµού, καθώς, πρώτον, υπάρχει το ενδεχόµενο µέσω αυτού να
αναπτυχθεί µη υγιής ανταγωνισµός και, δεύτερον, οφείλουµε να
λάβουµε υπόψη ότι η χώρα µας κατετάγη το 2013 στην ογδοη-
κοστή θέση παγκοσµίως και στην τελευταία θέση της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης εις ό,τι αφορά τη διεθνή διαφάνεια. Άλλο ένα
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κατόρθωµά σας! 
Καταψηφίζουµε το άρθρο 38. Τα κριτήρια καθορίζονται από

την αναθέτουσα αρχή-φορέα, χωρίς να ορίζονται ρητά στο σχέ-
διο νόµου. Αυτό τι σηµαίνει; Αυτό σηµαίνει ότι µπορούν να υπάρ-
ξουν πολλές ερµηνείες και φωτογραφικές διατυπώσεις. 

Καταψηφίζουµε το άρθρο 39 για την επιλογή και ποιοτική αξιο-
λόγηση των υποψήφιων. Θεωρητικά, η ρύθµιση αυτή θα συνέ-
βαλε στην τόνωση της οικονοµίας, µε τη διευκόλυνση της
πρόσβασης στις µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις. Παρ’όλα αυτά,
δίνεται η δυνατότητα σε αυτούς που θεωρητικά θα αποκλείονταν
από τη διαδικασία να τους ανατίθενται οι συµβάσεις εξαιτίας επι-
τακτικών λόγων γενικού συµφέροντος ή λόγων που επιβάλλονται
από την αρχή της αναλογικότητος. 

Καταψηφίζουµε το άρθρο 42, το οποίο αφορά στον αποκλει-
σµό οικονοµικού φορέα από συµβάσεις παραχώρησης. Πρόκει-
ται για ένα σηµαντικό ζήτηµα, στο οποίο δεν µπορεί και δεν
πρέπει να εµπλακεί ο εκάστοτε αρµόδιος Υπουργός, προκειµέ-
νου να υπάρχει διαφάνεια και προφανώς να µην υπάρχουν µι-
κροσυµφέροντα. Θα πρέπει να υπάρχουν αντικειµενικά και όχι
υποκειµενικά κριτήρια προς την κατεύθυνση της καταπολέµησης
της διαφθοράς, όπως διατρανώνουν οι εκπρόσωποι της Κυβέρ-
νησης. 

Με τέτοιες διατάξεις αποδεικνύεται ότι όλα γίνονται για τα
µάτια του κόσµου και αφήνονται παράθυρα -και όχι παραθυρά-
κια- για παρεκκλίσεις από τον νόµο και για την ιδιαίτερη µεταχεί-
ριση των εκλεκτών της Κυβέρνησης. 

Καταψηφίζουµε το άρθρο 45. Η διάταξη αυτή έχει ως αποτέ-
λεσµα την αλλαγή στη βαθµολογία των υποψηφίων. Η διάταξη
µπορεί να νοµιµοποιήσει τις φωτογραφικές προκηρύξεις και την
άκρως ελεγχόµενη επιλογή υποψηφίου. 

Συνεπώς, πώς µπορεί τα κριτήρια επιλογής να είναι απολύτως
αντικειµενικά, όταν η αναθέτουσα αρχή έχει τη δυνατότητα ελεύ-
θερης επιλογής τρόπου διαγωνισµού και τη δυνατότητα να ανα-
θέσει µε διάφορες προφάσεις ένα έργο ή µια υπηρεσία σε
συγκεκριµένο οικονοµικό φορέα, ο οποίος θα είναι -υποτίθεται-
ο µόνος κατάλληλος να παρέχει το εν λόγω έργο ή υπηρεσία;

Καταψηφίζουµε το άρθρο 49 περί χρηµατοδότησης. Εδώ είναι
και οι µεγαλύτερες ενστάσεις µας, δεδοµένου ότι το κράτος µε
αυτό τον τρόπο δένεται όλο και περισσότερο στο άρµα του ιδιω-
τικού τοκογλυφικού κεφαλαίου σε βασικά θέµατα, τα οποία αφο-
ρούν την ενέργεια, τις υποδοµές, τις υπηρεσίες. 

Καταψηφίζουµε το άρθρο 51, το οποίο είναι βεβαίως προς
όφελος του ιδιωτικού κεφαλαίου και σίγουρα δεν συντάσσεται
µε τις αρχές της διαφάνειας και της καταπολέµησης της διαφθο-
ράς, αλλά των µικροπολιτικών συµφερόντων. 

Καταψηφίζουµε το άρθρο 52, διότι πρόκειται περί µιας διάτα-
ξης, η οποία ενισχύει την ανάµειξη του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου
στις συµβάσεις παραχώρησης. 

Καταψηφίζουµε το άρθρο 53, διότι έχουµε την εµπλοκή των
τραπεζών στη διαδικασία, πράγµα που σηµαίνει ότι θα έχουµε εκ
νέου υπέρογκα δάνεια προς κάποιους, νέα θαλασσοδάνεια, τα
οποία σαφώς θα κληθεί να πληρώσει ο ελληνικός λαός. 

Καταψηφίζουµε το άρθρο 55. Πρόκειται για απτά παραδείγ-
µατα της λανθασµένης τακτικής και φιλοσοφίας των συµβάσεων
παραχώρησης, όπως είναι οι οδικοί άξονες της χώρας µε τα υπέ-
ρογκα και παράλογα διόδια. 

Καταψηφίζουµε το άρθρο 56, το οποίο αφορά στην παρακο-
λούθηση και υποβολή των εκθέσεων. Είναι σαφώς αυτονόητος
και επιβεβληµένος ο έλεγχος από τη στιγµή που θα τεθεί σε
εφαρµογή το νοµοσχέδιο. Οι εκθέσεις παρακολούθησης θα µπο-
ρούσαν να γίνονται σε πιο σύντοµο χρόνο, σε αντίθεση µε την
προτεινόµενη τριετία. Και φυσικά, δεν ξέρουµε και πάλι κατά
πόσο θα είναι αποτελεσµατική αυτή η διαδικασία, λόγω του µε-
γάλου βαθµού διαφθοράς που επικρατεί στον συγκεκριµένο
τοµέα. 

Συµπερασµατικά, η Κυβέρνηση συνεχίζει την καταστροφική
πολιτική των προκατόχων της, πολιτική η οποία δεν ασκείται µε
γνώµονα το εθνικό συµφέρον, αλλά τα συµφέροντα των δανει-
στών και της εγχώριας ολιγαρχίας του πλούτου. Η ατιµωρησία
όσων διασπάθισαν δηµόσιο χρήµα παραµένει µια πραγµατικό-
τητα, η οποία χαρακτηρίζει το διεφθαρµένο πολιτικό κατεστη-

µένο, είτε είναι στην εξουσία η Αριστερά είτε είναι η Δεξιά. 
Η Χρυσή Αυγή, συνεπώς, σαφώς και καταψηφίζει το παρόν νο-

µοσχέδιο. 
Ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ κι εγώ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Μανιάτης, ειδικός αγορητής της

Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ για δεκαπέντε
λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Τελικά, µέσα στο καλοκαίρι, η Κυβέρνηση κάθε φορά κερδίζει

το στοίχηµα µε τον εαυτό της. Σε κάθε νοµοσχέδιο που κατατί-
θεται βάζει στοίχηµα ο κακός εαυτός της Κυβέρνησης µε τον χει-
ρότερο εαυτό της Κυβέρνησης και κάθε φορά, δυστυχώς,
κερδίζει ο χειρότερος. 

Ακόµη και σε µία σύµβαση, όπως αυτή που έχουµε µπροστά
µας, που θα µπορούσε να υπάρχει µια οµαλή και φυσιολογική
συζήτηση, ακόµη και εδώ η Κυβέρνηση φροντίζει να δείχνει πώς
µπορεί να νοµοθετεί µε έναν τρόπο που προσβάλλει το Κοινο-
βούλιο και πώς µπορεί να παίρνει αποφάσεις οι οποίες προσβάλ-
λουν βαθύτατα την αξιοπρέπεια του ελληνικού λαού. 

Φαίνεται ότι ο Ουµπέρτο Έκο δεν είχε δίκιο. Τελικά, η Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ και τον Αύγουστο βγάζει ειδήσεις, µόνο που
βγάζει µόνο αρνητικές ειδήσεις. 

Ας ξεκινήσουµε όµως µε τα εύκολα, µε το κύριο σώµα του νο-
µοσχεδίου που έχουµε µπροστά µας, που είναι η κύρωση της
οδηγίας για τις συµβάσεις παραχωρήσεων. Συµφωνούµε. Αυτό
εµείς το δουλέψαµε ως επιλογή στο συµβούλιο Υπουργών, όταν
εσυζητείτο εκεί. Χαιρόµαστε που η Κυβέρνηση, ξεπερνώντας τις
δικές της ιδεοληψίες και εµµονές, καταθέτει για ενσωµάτωση τη
συγκεκριµένη οδηγία. 

Για να δούµε τώρα πού βρισκόµαστε. Για τον τοµέα των υπο-
δοµών έχουµε διαθέσιµους πόρους 4,8 δισεκατοµµύρια περίπου
και για να ολοκληρωθούν τα έργα, τα οποία έχει ανάγκη η χώρα,
θα χρειαστούµε τουλάχιστον άλλο 1 δισεκατοµµύριο. Αυτό ση-
µαίνει ότι πρέπει να βρούµε νέα χρηµατοδοτικά σχήµατα, νέες
χρηµατοδοτικές πηγές και προφανώς οι συµπράξεις δηµόσιου-
ιδιωτικού τοµέα, οι συµβάσεις παραχώρησης αλλά και τα οµό-
λογα έργων µπορούν να είναι µια νέα πηγή. 

Στις συµβάσεις παραχώρησης ισχύουν δύο αρχές, τις οποίες
αποδεχόµαστε. Η πρώτη αρχή είναι ότι ο χρήστης της υποδοµής
και µόνον αυτός πληρώνει για την κατασκευή και τη συντήρηση
της υποδοµής. Δεν πληρώνει το σύνολο του ελληνικού λαού, δεν
πληρώνει το σύνολο των πολιτών. Πληρώνει µόνο αυτός που
χρησιµοποιεί την υποδοµή. 

Η δεύτερη αρχή των συµβάσεων παραχώρησης είναι ότι ανά-
λογα µε τον κίνδυνο, το ρίσκο, οι δύο εταίροι αναλαµβάνουν ο
καθένας αυτό που του αναλογεί. Δηλαδή, το κράτος, το δηµόσιο,
αναλαµβάνει τον κίνδυνο να επιταχυνθούν οι απαλλοτριώσεις, ο
δε παραχωρησιούχος αναλαµβάνει τον κίνδυνο, εάν υπάρξουν
µειώσεις στις ροές οχηµάτων, στις ροές των κυκλοφοριακών
φορτίων. 

Για να λειτουργήσει, όµως, το σύστηµα παραχώρησης προ-
απαιτείται κάτι που ακόµη δεν είναι προφανές στη χώρα µας.
Προαπαιτείται ένα τραπεζικό σύστηµα που λειτουργεί εύρυθµα,
που δίνει εγγυητικές επιστολές, που παρέχει χρηµατοδότηση σε
εταιρείες. Και αυτό ακόµη, µετά την τελευταία τραγική διαπραγ-
µάτευση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, είναι ζητούµενο. Μακάρι να δούµε πότε
θα καταφέρουµε και τα capital controls να ξεπεράσουµε, αλλά
και όλους αυτούς τους περιορισµούς στο τραπεζικό σύστηµα. 

Εµείς, κύριοι Υπουργοί, έχουµε καταθέσει ως Έλληνες σοσια-
λιστές και δηµοκράτες στην οµάδα των Ευρωπαίων Σοσιαλδη-
µοκρατών τρεις προτάσεις, που αν σας ενδιαφέρει µπορείτε κι
εσείς να τις θέσετε στην οµάδα της Αριστεράς, στην Κοινοβου-
λευτική οµάδα της Αριστεράς, όπου συµµετέχετε. Αυτές οι προ-
τάσεις έχουν να κάνουν µε το γεγονός ότι αυτή τη στιγµή είναι
σε εξέλιξη µια µεγάλη συζήτηση στο Ευρωκοινοβούλιο για την
αναθεώρηση του κοινοτικού προϋπολογισµού. 

Τι έχουµε προτείνει εµείς λοιπόν; Πρώτον, έχουµε προτείνει
να δηµιουργηθεί ένα ευρωπαϊκό ταµείο ανεργίας, έτσι ώστε µε
χρηµατοδότηση από τις πλεονασµατικές χώρες του Βορρά προς
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τις ελλειµµατικές χώρες του Νότου να στηριχτούν οι κοινωνίες
που έχουν µεγάλο πρόβληµα ανεργίας, ιδιαίτερα στους νέους,
όπως έχει η Ελλάδα. 

Η δεύτερη πρόταση, έχει να κάνει µε την επιλογή µεγάλα
οδικά, ενεργειακά, και σιδηροδροµικά έργα, τα οποία συµβάλ-
λουν στη βελτίωση του ευρωπαϊκού αναπτυξιακού γίγνεσθαι, να
µην χρηµατοδοτούνται µόνο από τις γνωστές πηγές χρηµατοδό-
τησης µε ευθύνη κυρίως του κάθε κράτους-µέλους, αλλά να ανα-
λαµβάνει πρωτοβουλία η ίδια η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, µε δικές
της διαδικασίες, µε καθαρά δική της χρηµατοδότηση και µε προ-
διαγραφές που µπορούν να συµφωνηθούν, έτσι ώστε να στηρίξει
τις επιλογές και τις υποδοµές, ενεργειακές, οδικές και σιδηρο-
δροµικές τουλάχιστον, των κρατών-µελών, που κάθε φορά έχουν
παραπανίσιες ανάγκες από αυτές που προβλέπουν οι προϋπο-
λογισµοί. 

Η τρίτη πρότασή µας είναι να επανέλθει πια στη δηµόσια συ-
ζήτηση αυτό που είχαµε καταθέσει εµείς ως ευρωκοινοβουλευ-
τική οµάδα σοσιαλιστών και δηµοκρατών, να εφαρµοστεί ο λεγό-
µενος φόρος Τόµπιν, ο φόρος για τις βραχυπρόθεσµες χρηµα-
τιστηριακές συναλλαγές, έτσι ώστε να βρεθεί µία ακόµη πηγή
χρηµατοδότησης για τα δύο µεγάλα προβλήµατα που προανέ-
φερα, δηλαδή το χτύπηµα της ανεργίας και τη στήριξη των έρ-
γων υποδοµής στα κράτη που έχουν σηµαντική ανάγκη. 

Θυµίζω ότι η πρόταση αυτή, που έγινε µετά από εισήγηση Ελ-
ληνίδας Ευρωβουλευτού, πήρε την έγκριση του Ευρωκοινοβου-
λίου, µετά την αρχική αντίρρηση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
πήρε και τη σύµφωνη γνώµη της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και τη
σταµάτησε ο κ. Σόιµπλε, τη σταµάτησε το Eurogroup και το Συµ-
βούλιο Κορυφής. Ιδού λοιπόν, πεδίον δόξης λαµπρό για τη ση-
µερινή Κυβέρνηση να το επαναφέρει το ζήτηµα αυτό και να
προχωρήσουµε καλύτερα. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, θα αναφερθώ σε δυο-
τρεις τροπολογίες που έχει καταθέσει η Κυβέρνηση, γιατί νοµίζω
ότι έχουν µεγαλύτερο ενδιαφέρον και σηµασία από το να πω σε
ποια άρθρα συµφωνούµε. Αυτό θα το κάνουµε στην ψήφιση επί
των άρθρων. 

Ο κ. Τσακαλώτος κατέθεσε χθες µια εκπρόθεσµη τροπολογία,
µε την οποία µας λέει ότι κατά παρέκκλιση του νόµου που είχε
ψηφίσει η σηµερινή Κυβέρνηση, όταν υπάρχει ανάγκη να συµ-
πληρωθούν οι θέσεις του γενικού συµβουλίου του Ταµείου Χρη-
µατοπιστωτικής Σταθερότητας, τότε ακολουθείται µια συγκεκρι-
µένη διαδικασία κατά παρέκκλιση. 

Επειδή εµείς είχαµε καταψηφίσει, όταν ήρθε το νοµοσχέδιο
αυτό, τη συγκεκριµένη διάταξη, είναι προφανές ότι καταψηφί-
ζουµε και την κατά παρέκκλιση εφαρµογή των διαδικασιών συµ-
πλήρωσης του γενικού συµβουλίου του Ταµείου Χρηµατοπιστω-
τικής Σταθερότητας. Δεν φτάνει, όµως, απλά η επανάληψη του
θλιβερού, ότι για να οριστεί µέλος στο γενικό συµβούλιο του Τα-
µείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας απαιτείται απλή γνώµη
της επιτροπής που εισηγείται, την οποία ορίζει ο Υπουργός, αλλά
απαιτείται σύµφωνη γνώµη του Eurogroup. Το αναφέρω αυτό για
να είναι πολύ καθαρό ποιος ελέγχει το τραπεζικό σύστηµα της
χώρας. Το ελέγχουν οι ξένοι. Φτάνει αυτό; Δυστυχώς, όχι. Ο ευ-
τελισµός έχει και άλλα βήµατα παρακάτω.

Διαβάζω ανακοίνωση του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθε-
ρότητας στις 19 Ιουλίου 2016. Ήταν κενή η θέση ενός µη εκτε-
λεστικού µέλους. Καταθέτω για τα Πρακτικά την προκήρυξη. Στα
απαιτούµενα προσόντα, γλώσσες, αναγράφεται: «Άπταιστη
γνώση της αγγλικής γλώσσας». Περί της ελληνικής γλώσσας δεν
έχουµε ουδεµία αναφορά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δύο µέρες αργότερα έχουµε προκήρυξη πάλι του Ταµείου
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, το οποίο ειρήσθω εν παρόδω
στον αγγλικό του τίτλο είναι Hellenic Financial Stability Fund.
Έχουµε προσθέσει στον αγγλικό όρο και το «Hellenic». Όµως,
για να δούµε αν είναι ελληνικό.

Η προκήρυξη για τον διευθύνοντα σύµβουλο, της 21ης Ιουλίου
2016, έχει ως εξής: «Προσόντα, στις γλώσσες: άπταιστη γνώση

της αγγλικής γλώσσας, ευχέρεια στην ελληνική θα θεωρηθεί
πολύ σηµαντικό επιπρόσθετο προσόν».

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Φαντάζοµαι ότι µετά από αυτόν τον ευτελισµό της αξιοπρέ-
πειας του ελληνικού λαού δεν δικαιούται κανένας να έχει ερώ-
τηµα για το ποιος διοικεί το τραπεζικό σύστηµα της χώρας και
προφανέστατα εµείς δεν θα στηρίξουµε τη συγκεκριµένη τροπο-
λογία.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, χθες η Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης καταθέσαµε µια ερώ-
τηση για κάτι το οποίο κατήγγειλε ο Σύλλογος Εργαζοµένων της
«ΑΤΕ Ασφαλιστικής». Πληροφορηθήκαµε, λοιπόν, από την καταγ-
γελία των εργαζοµένων ότι τα αποθεµατικά της «ΑΤΕ Ασφαλιστι-
κής» µεταφέρθηκαν τον Ιούνιο του 2016 σε άλλον θεµατοφύλακα
απ’ αυτόν που ήταν. Σε ποιον θεµατοφύλακα; Στη γερµανική τρά-
πεζα HSBC. 

Τα ερωτήµατα που τίθενται είναι πολύ καθαρά και έχουν κα-
τατεθεί: Ποιος αποφάσισε, εάν αυτό έγινε µε σύµφωνη γνώµη
του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, εάν αυτό ταιριά-
ζει και είναι απόλυτα συµβατό µε αυτά που θέλει η Τράπεζα της
Ελλάδος και η ελληνική Κυβέρνηση και αν, εν τοιαύτη περιπτώ-
σει, εµείς ως εθνικό Κοινοβούλιο, ο Υπουργός, δηλαδή, που εκ-
προσωπεί την ελληνική Κυβέρνηση σε όλες αυτές τις διαδικα-
σίες, συµφωνεί.

Έρχοµαι και στην τελευταία τροπολογία, για την οποία πρέπει
να σας πω ότι από τώρα δηλώνουµε ότι θα συµφωνήσουµε. Αφο-
ρά την παραχώρηση µιας έκτασης τετρακοσίων ογδόντα εφτά
στρεµµάτων στον Φαληρικό Όρµο. Πρόκειται για µια έκταση η
οποία παραχωρείται για σαράντα χρόνια στην Περιφέρεια Αττι-
κής. 

Εδώ τίθενται –τα βάζω από την αρχή- δύο µεγάλα ερωτήµατα:
Αυτή η παραχώρηση εµπεριέχει από πίσω και απόφαση για χρή-
µατα, τα οποία είναι αναγκαία, ώστε ο συγκεκριµένος χώρος που
παραχωρείται στην Περιφέρεια Αττικής να αξιοποιηθεί ή θα πα-
ραµείνει έτσι όπως είναι ακόµη και τώρα, ένας σκουπιδότοπος;
Το δεύτερο ερώτηµα είναι: Γιατί, άραγε, δεν παραχωρείτε µαζί
µε την Περιφέρεια Αττικής και στους δήµους, στους οποίους
ανήκει το µέρος αυτό το οποίο παραχωρείται, για παράδειγµα
στον Δήµο Μοσχάτου, αλλά και σε άλλους δήµους;

Όµως για λόγους ιστορικής αληθείας και αυτογνωσίας πρέπει
να δούµε ποια είναι αυτή η έκταση και πως προέκυψε.

Το έργο, λοιπόν, της ανάπλασης του Φαληρικού Όρµου αξιο-
ποιεί συνολική έκταση εφτακοσίων πενήντα στρεµµάτων. Άρα
γιατί δεν εκχωρούνται όλα, αλλά µόνο τα µισά περίπου; Αυτά,
λοιπόν, τα εφτακόσια πενήντα στρέµµατα εκτείνονται από το
ΣΕΦ µέχρι το Tae Kwon Do. Περιλαµβάνει την ολοκλήρωση των
ολυµπιακών έργων και εγκαταστάσεων, τη µετασκευή του κλει-
στού γυµναστηρίου του Tae Kwon Do σε µητροπολιτικό συνε-
δριακό κέντρο, τη µετατόπιση και υποβάθµιση της παραλιακής
λεωφόρου, την αντιπληµµυρική προστασία των δήµων Μοσχάτου
και Καλλιθέας και τη διαµόρφωση της περιοχής σε αστικό πάρκο
στη βάση ενός πρότυπου σχεδιασµού, που είχε κάνει ο διεθνούς
φήµης αρχιτέκτονας Ρέντσο Πιάνο, ο οποίος είναι µάλιστα ο µε-
λετητής της Όπερας και της νέας Εθνικής Βιβλιοθήκης.

Η σηµασία του συγκεκριµένου έργου είναι τεράστια. Αναβαθ-
µίζει το θαλάσσιο µέτωπο της πόλης, δηµιουργεί ευρύτατες συ-
νέργειες µε το Πολιτιστικό Κέντρο Σταύρος Νιάρχος και καθιστά
τη συγκεκριµένη περιοχή έναν τουριστικό πόλο µοναδικής εµβέ-
λειας και πόλο αναψυχής για τους κατοίκους της Αττικής.

Όµως, έχει σηµασία να δούµε πώς φτάσαµε µέχρι εδώ. Η ιστο-
ρία ξεκινάει το 2010 µε τον ν.3843. Θα επανέλθω στον νόµο αυτό.
Στο άρθρο 11, λοιπόν, του ν.3843/2010 προβλέπεται η θέσπιση
του προγράµµατος ολοκληρωµένης ανάπτυξης και ανάπλασης
του Φαληρικού Όρµου.

Δεύτερον, το 2013 εγκρίνεται από το Συµβούλιο Επικρατείας
το προεδρικό διάταγµα που είχαµε στείλει στο Συµβούλιο Επι-
κρατείας για τον καθορισµό των όρων δόµησης, των χρήσεων,
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των ειδικών µορφολογικών περιορισµών, των συγκοινωνιακών
έργων και των βασικών έργων υποδοµής.

Τρίτον, τον Φεβρουάριο του 2014 παραλαµβάνονται οι οριστι-
κές µελέτες και τα τεύχη δηµοπράτησης. Πρέπει να σηµειώσω
εδώ ότι όλα αυτά τα εκπόνησαν έξι µελετητικά γραφεία από τα
καλύτερα της Ελλάδας, µε επικεφαλής και συντονιστή το γρα-
φείο Παπαγιάννη. Η εκπόνηση δε των µελετών χρηµατοδοτήθηκε
από το Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος µε 3,3 εκατοµµύρια ευρώ. 

Τέταρτο στάδιο. Τον Ιούλιο του 2014 είχα την τιµή, ως Υπουρ-
γός Περιβάλλοντος τότε, να υπογράψω τη Στρατηγική Μελέτη
Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων, τη ΣΜΠΕ. Θυµίζω ότι στη συγκε-
κριµένη µελέτη κάθε φορά που υπογράφει ο αρµόδιος Υπουργός
εµπεριέχονται το σύνολο των δράσεων µε την αναγκαία περιβαλ-
λοντική αδειοδότηση. Είναι -αν το θέλετε- το πιο βαρύ έγγραφο
µε το οποίο µπορεί να δροµολογηθεί οποιοσδήποτε συνδυασµός
έργων υπό την προϋπόθεση ότι υπάρχουν και τα χρήµατα.

Πέµπτον, κάναµε εκτενέστατη αναφορά στον ν.4277/2014, στο
νέο ρυθµιστικό σχέδιο Αθήνας-Αττικής. Τριάντα χρόνια µετά το
πρώτο ρυθµιστικό σχέδιο της Αθήνας, τον λεγόµενο «νόµο Τρί-
τση», εντάξαµε τη συνολική ανάπλαση και αναβάθµιση όλου του
παραλιακού µετώπου στο νέο ρυθµιστικό σχέδιο.

Έρχονται, λοιπόν, τώρα τα σενάρια. Εδώ έχουµε µπροστά µας
δύο σενάρια. Είτε η εκχώρηση αυτή των τετρακοσίων ογδόντα
εφτά στρεµµάτων εµπεριέχει την πραγµατική επιθυµία της Κυ-
βέρνησης να εκχωρήσει την έκταση στην Περιφέρεια -προσθέτω
ότι θα θέλαµε και στους αντίστοιχους δήµους- αλλά τότε ας
έχουµε υπόψη µας ότι το νοµικό και τεχνικό υπόβαθρο είναι
έτοιµο και για να έχει οποιοδήποτε νόηµα η συγκεκριµένη παρα-
χώρηση της έκτασης θα πρέπει να µας πει η Κυβέρνηση πού θα
βρει τα χρήµατα, προκειµένου να αναβαθµιστεί η περιοχή, είτε
η Κυβέρνηση αναγνωρίζει αυτό που έχουµε καταγγείλει ως Αν-
τιπολίτευση, ότι το υπερταµείο, στο οποίο µέσω της ΕΤΑΔ -Εται-
ρείας Ακινήτων του Δηµοσίου- έχει εκχωρηθεί και η συγκεκρι-
µένη έκταση είναι ένα υπερταµείο αποικιοκρατίας και ξεπουλή-
µατος του δηµόσιου πλούτου, της δηµόσιας περιουσίας.

Εάν, λοιπόν, το Ταµείο αυτό στο οποίο ανήκει η έκταση η οποία
παραχωρείται δεν είναι ταµείο ξεπουλήµατος και αποικιοκρατίας
αλλά είναι ένα ταµείο ανάπτυξης, θα πρέπει η Κυβέρνηση να τα
ξεκαθαρίσει µε τον εαυτό της.

Εµείς θέλουµε καλοπροαίρετα να πιστεύουµε ότι η Κυβέρνηση
έχει πράγµατι διασφαλίσει και τα χρήµατα και ασφαλώς αυτή η
παραχώρηση της έκτασης στις τοπικές κοινωνίες είναι µια θετική
παρέµβαση.

Επειδή θα συµφωνήσουµε, επιπλέον δικαιούµαστε να είµαστε
αυστηρότατοι κριτές για να δούµε κατά πόσο η συγκεκριµένη
έκταση πράγµατι θα αποτελέσει έναν πνεύµονα αναψυχής, του-
ρισµού, πολιτισµού, ένα µέτωπο ανοίγµατος των πνευµόνων της
Αθήνας, έτσι ώστε να απολαύσουν την περιοχή αυτή και οι επι-
σκέπτες αλλά και οι µόνιµοι κάτοικοι του Λεκανοπεδίου.

Επαναλαµβάνω, κύριε Πρόεδρε, για να ολοκληρώσω την το-
ποθέτησή µου, είναι προφανές ότι εµείς το κείµενο της ενσωµά-
τωσης της οδηγίας το αποδεχόµαστε επί της αρχής. Θα τοπο-
θετηθούµε στα άρθρα. Για τις δε τροπολογίες, στις κυριότερες
απ’ αυτές ήδη τοποθετήθηκα.

Ευχαριστώ πολύ για την κατανόησή σας.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ και του Ποταµιού)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Μανιάτη.
Ο κ. Βαρδαλής, ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-

τος Ελλάδας, έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο στόχος και του σηµερινού νοµοσχεδίου, όπως και η ενσω-

µάτωση της Οδηγίας 23/2014 της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις
συµβάσεις παραχώρησης, είναι ο ίδιος µε αυτόν που συζητού-
σαµε χθες, για τις δηµόσιες συµβάσεις και είναι ενταγµένος στην
ίδια στρατηγική της Κυβέρνησης. Υπηρετεί δηλαδή αυτόν τον
σκοπό, που είναι το άνοιγµα των αγορών των συµβάσεων παρα-
χώρησης σε όλα τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πιο
απλά, χωρίς εµπόδια, κάθε επιχειρηµατικός όµιλος, ανεξάρτητα
από το πού έχει έδρα, θα µπορεί να συµµετέχει, ανάλογα βε-

βαίως µε τα ενδιαφέροντα και τα συµφέροντά του, στις διαδικα-
σίες ανάθεσης συµβάσεων παραχώρησης σε οποιοδήποτε κρά-
τος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Γι’ αυτό άλλωστε ενοποιείται το κανονιστικό πλαίσιο, απλου-
στεύονται οι διαδικασίες, αντιµετωπίζονται οι πολλές διαφορετι-
κές νοµοθεσίες και αίρονται τα όποια διοικητικά εµπόδια, που
δηµιούργησαν προβλήµατα σε αυτές τις επιχειρήσεις. Με αυτόν
τον τρόπο, βεβαίως, διευκολύνονται οι πιο µεγάλες επιχειρήσεις
στον χώρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Ένα από τα βασικά εργαλεία για να πετύχετε τους παραπάνω
στόχους είναι η µετατροπή της προηγούµενης έγγραφης διαδι-
κασίας σε ηλεκτρονική. 

Με την ηλεκτρονική διαδικασία µεταβιβάζονται και ανακοινώ-
νονται κεντρικά από την υπηρεσία εκδόσεων της Ευρωπαϊκής
Ένωσης όλες οι συµβάσεις παραχώρησης. Αυτό πρακτικά ση-
µαίνει ότι οι µονοπωλιακοί όµιλοι έχουν µπροστά τους ένα πανό-
ραµα προκηρύξεων δηµόσιων διαγωνισµών σε όλα τα κράτη-
µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για να αποφασίσουν, µε βάση τα
συµφέροντά τους, ποια έργα, υπηρεσίες και παραχωρήσεις θέ-
λουν να «χτυπήσουν».

Μάλιστα, για να µην έχουν κανέναν κίνδυνο τα µεγάλα µονο-
πώλια να χάσουν κάποιο έργο, απαγορεύεται στα κράτη-µέλη να
δηµοσιοποιήσουν στη χώρα τους την προκήρυξη διαγωνισµού
πριν από τη δηµοσίευση κεντρικά από την υπηρεσία εκδόσεων
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Επιπλέον, καθιερώνει το ευρωπαϊκό ενιαίο έγγραφο προµή-
θειας, ώστε γρήγορα, απλά και ηλεκτρονικά οι µεγάλοι όµιλοι να
µπορούν να συµµετάσχουν σε κάθε διαγωνισµό, σε κάθε κρά-
τος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε τη συµπλήρωση µόνο
ενός εντύπου. 

Κατά τη γνώµη µας, η Κυβέρνηση και όλα τα κόµµατα που
συµφωνούν µε τις συµβάσεις παραχώρησης, προκαλούν τα
λαϊκά στρώµατα, γιατί έχουν στόχο τη συνέχιση αυτής της φάµ-
πρικας σε βάρος του ελληνικού λαού και σε όφελος του µεγάλου
κεφαλαίου. 

Προκαλούν, γιατί γνωρίζουν ότι η συγκεκριµένη ενσωµάτωση
αποτελεί δέσµευση του µνηµονίου που όλοι τους ψήφισαν τον
περασµένο Αύγουστο. Όµως και όσοι δεν ήταν τότε στη Βουλή,
από τη συµφωνία τους µε την ουσία αυτών των οδηγιών –και της
σηµερινής και των χθεσινών- δείχνουν τι θα έκαναν σε περίπτωση
που καλούνταν και αυτοί να συµβάλουν, ώστε να σωθεί η χώρα.
Δεν θα είχαν κανένα δίληµµα.  

Προκαλείτε τα λαϊκά στρώµατα, κατά τη γνώµη µας, δύο
φορές, γιατί δεν λέτε κουβέντα από την εµπειρία της εφαρµογής
των συµβάσεων παραχώρησης στη χώρα µας. Υποστηρίζετε –
έτσι λέει η αιτιολογική έκθεση- πως οι συµβάσεις παραχώρησης
αποτελούν το καλύτερο εργαλείο, µέσω του οποίου οι δηµόσιοι
φορείς µπορούν να αξιοποιήσουν και την εµπειρία και τεχνογνω-
σία του ιδιωτικού τοµέα. 

Το παράδειγµα των οδικών αξόνων βοηθά να κατανοήσουµε
το τι πραγµατικά συνέβη εν µέσω της πιο βαθιάς καπιταλιστικής
οικονοµικής κρίσης στη χώρα µας. Πρώτον, µέσω των συµβά-
σεων παραχώρησης συνεχίστηκε απρόσκοπτα η διοχέτευση πα-
κτωλού κρατικών κεφαλαίων προς τους εγχώριους και ξένους
κατασκευαστικούς οµίλους, καθώς πράγµατι «λεφτά υπήρχαν»,
αλλά αυτά ήταν για τους µονοπωλιακούς οµίλους, εποµένως και
για τις κατασκευαστικές κοινοπραξίες των οδικών αξόνων.

Η περίφηµη επαναδιαπραγµάτευση, τόσο της προηγούµενης
Κυβέρνησης, όσο και της σηµερινής των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, των συµ-
βάσεων παραχώρησης µε τους οµίλους κατέληξε σε συµφωνία
µε νέους όρους για τη διασφάλιση όµως ακόµα υψηλότερης κερ-
δοφορίας των κατασκευαστικών οµίλων. 

Το κράτος τι έκανε; Απάλλαξε τους οµίλους από τις συµβατι-
κές υποχρεώσεις τους, µεταξύ των οποίων η κύρια υποχρέωσή
τους, αυτή της εξασφάλισης της χρηµατοδότησης των νέων
έργων. Είναι αυτό που λέτε ότι συνεχίζετε τα έργα που άφησαν
στη µέση οι προηγούµενοι. Ταυτόχρονα, όµως, ανέλαβε πλήρως
την ευθύνη για τις όποιες καθυστερήσεις, αλλά και το κόστος
επιπρόσθετης αποζηµίωσης των οµίλων για παραλείψεις του δη-
µοσίου στην κατασκευή αυτών των έργων.

Έτσι, έδωσε διάφορα πακέτα κρατικής στήριξης, τα γνωστά
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«πανωπροίκια» που λέει ο λαός µας, για την επανέναρξη των
έργων. Αυτό έγινε και πριν, µε την κυβέρνηση Νέας Δηµοκρα-
τίας-ΠΑΣΟΚ και τώρα. 

Δεύτερον, οι προτεραιότητες των τεχνικών έργων και οι όροι
χρηµατοδότησης ευθυγραµµίζονται µε τις ανάγκες της κερδο-
φορίας των κατασκευαστικών οµίλων και γενικότερα του χρηµα-
τιστικού κεφαλαίου, όπως για παράδειγµα οι τραπεζικοί όµιλοι,
που αναλαµβάνουν από κοινού τη χρηµατοδότηση των επενδύ-
σεων. 

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, επιλέξιµα είναι µόνο έργα τα οποία
µπορούν να διασφαλίσουν γρήγορη απόσβεση της αρχικής επέν-
δυσης και εξασφάλιση της µέγιστης απόδοσης των επενδεδυµέ-
νων κεφαλαίων. 

Άρα αυτό πετύχατε, να εξασφαλίσετε δηλαδή χρήµα για να γί-
νουν αυτές οι επενδύσεις από την πλευρά του κράτους και δεύ-
τερον, εξασφαλίσατε και την κερδοφορία αυτών των επενδύ-
σεων. 

Επιπρόσθετα, οι τιµές των διοδίων αυξήθηκαν έως και πέντε
φορές τα τελευταία πέντε χρόνια και αυξήθηκαν ακόµη και σε
έργα που είναι υπό κατασκευή ή τµήµατα των έργων.

Τρίτο ζήτηµα που βγαίνει από την εµπειρία είναι το εξής: Η όλη
ιστορία οδήγησε στη συγκέντρωση και συγκεντροποίηση του κε-
φαλαίου. Τρεις όµιλοι ουσιαστικά –«ΕΛΛΑΚΤΩΡ», «ΓΕΚ-ΤΕΡΝΑ»
και «JP ΑΒΑΞ»- αποκτούν τη µερίδα του λέοντος όχι µόνο στους
αυτοκινητόδροµους, αλλά συνολικά στις συµβάσεις παραχώρη-
σης και στα δηµόσια έργα που δηµοπρατούνται.

Αντίστοιχη είναι και η κατάσταση µε το καρτέλ στα δοµικά
υλικά, όπου η αναπόφευκτη συγκέντρωση στην παραγωγή σε
τρεις-τέσσερις οµίλους επιχειρήσεων δίνει τη δυνατότητα ελέγ-
χου καθορισµού τµήµατος της παραγωγής αλλά και των τιµών. 

Και µετά, χωρίς ντροπή κάνετε λόγο για την ενίσχυση των µι-
κροµεσαίων επιχειρήσεων, κύριε Υπουργέ! Όλοι σας αποδέχεστε
τις συµπράξεις δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα, τις οποίες πληρώ-
νει διπλά και τριπλά ο λαός, ανεξάρτητα από τις επιµέρους δια-
φορές που έχετε µεταξύ σας.  

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ συνεχίζει την πολιτική των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων, διατηρεί δηλαδή ουσιαστικά άθικτες
τις λεόντειες συµφωνίες υπέρ των κατασκευαστικών οµίλων.
Μέσω των συµβάσεων παραχώρησης είχαµε διοχέτευση πακτω-
λού κρατικού χρήµατος, όπως προείπα, προς τους κατασκευα-
στικούς οµίλους, που όµως αυτό το χρήµα καλείται να πληρώσει
ο λαός µέσω της υπέρογκης φορολογίας που του επιβάλλεται
και της περικοπής από την άλλη µεριά των κοινωνικών δαπανών. 

Δεν µπορείτε να κρύψετε το γεγονός ότι έγιναν έργα πανά-
κριβα για τον λαό, ο οποίος πληρώνει για την κατασκευή τους
και συνεχίζει να πληρώνει και για τη λειτουργία τους. 

Αποτέλεσµα αυτής της εµπειρίας ήταν µε τις συµβάσεις πα-
ραχώρησης να υπάρξουν νικητές αλλά και θύµατα. Νικητής ήταν
το µεγάλο κεφάλαιο και θύµατα οι εργαζόµενοι και τα λαϊκά
στρώµατα. Θύµατα, για να εξασφαλιστεί η ανάπτυξη των κερδών
των λίγων. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε µια πολιτική που ενισχύει το
κεφάλαιο δεν θα βάλει τέλος ούτε η ενσωµάτωση των οδηγιών
χθες και σήµερα, ούτε η διαφάνεια στις συµβάσεις παραχώρη-
σης, ούτε η στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Κυβέρ-
νησης και η ανάπτυξη προς όφελος του κεφαλαίου, ούτε η
ανάπτυξη και η επανεκκίνηση της οικονοµίας, ούτε βεβαίως η
υλοποίηση του τρίτου µνηµονίου ή το πέρασµα µε επιτυχία και
της δεύτερης αξιολόγησης. 

Οριστικό τέλος µπορεί να µπει στα βάσανα του λαού, αλλά µε
πραγµατική ρήξη µε το σύστηµα που γεννά τη διαφθορά και τη
διαπλοκή, στο οποίο η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ ήδη προσφέρει
πολύτιµες υπηρεσίες. 

Όµως, αφού γίνεται λόγος για τα ΣΔΙΤ, θα ήθελα να αναφερθώ
ιδιαίτερα στα άρθρα 54 και 55, που αναφέρονται στην εταιρεία
ειδικού σκοπού. Η σύσταση της συγκεκριµένης εταιρείας ειδικού
σκοπού κατ’ αρχάς είναι άσχετη µε την Οδηγία 23/2014 που εν-
σωµατώνει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Η γενικότητα αυτών των δύο άρθρων είναι τέτοια που τα πάντα
µένουν ανοικτά. Η γενικότητα των άρθρων είναι εξαιρετικά επι-
κίνδυνη, αφού µπορεί να περιλαµβάνει τα πάντα, δεν υπάρχουν

όροι και προϋποθέσεις, απολύτως τίποτα, και εποµένως µπορεί
να γίνουν το όχηµα για συγκαλυµµένες ιδιωτικοποιήσεις και ξε-
πούληµα, χωρίς να το καταλάβει κανείς. 

Κατά τη γνώµη µας, αυτά τα άρθρα εισάγουν ΣΔΙΤ και µάλιστα
στην πιο επικίνδυνη µορφή τους, που καλύπτονται µέσα από τα
παραµύθια του ΣΥΡΙΖΑ περί επωφελών συµπράξεων. 

Κυρίες και κύριοι, µε τo άρθρo 62 και τα επόµενα θεσπίζεται
ελκυστική για τους παραχωρησιούχους ή ενδιαφερόµενους, ευέ-
λικτη, ταχεία, προαιρετική εναλλακτική εξωδικαστική διαδικασία
επίλυσης διαφορών κατά την εκτέλεση της σύµβασης παραχώ-
ρησης, αλλά και διαιτησία.

Ακόµα, όταν δεν έχει προβλεφθεί εξωδικαστική διαδικασία, θε-
σπίζεται προνοµιακή µεταχείριση για την καθαυτή δικαστική δια-
δικασία, στο άρθρο 64. Παραδείγµατος χάριν, ορισµός δικασί-
µου όσο το δυνατόν συντοµότερα, την ώρα που οι υποθέσεις
συντάξεων και άλλες που ενδιαφέρουν τον λαό καθυστερούν.

Οι µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι, οι οποίοι ασχολούνται και
εµπλέκονται στις συµβάσεις παραχώρησης, επιδιώκουν να υπάρ-
χει καθορισµός των όρων του παιχνιδιού και στο ζήτηµα της επί-
λυσης των διαφορών µε τους φορείς του δηµοσίου. 

Θεσµοθετείται ένα πολυτελές πλαίσιο έννοµης προστασίας για
τους ενδιαφερόµενους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους.
Πέραν, όµως, της πολυτέλειας εξασφαλίζεται και καθαρό παι-
χνίδι για τους ενδιαφερόµενους ισχυρούς επιχειρηµατικούς οµί-
λους και µάλιστα σε συνολικό ευρωενωσιακό επίπεδο µε βάση
την ενσωµάτωση της οδηγίας. Ακόµη και αν οι επιχειρηµατικοί
όµιλοι εµπλακούν σε δικαστικές διενέξεις µε το δηµόσιο, επι-
δίωξη είναι οι σχετικές δικαστικές διαδικασίες να είναι εξαιρετικά
γρήγορες και να διεκπεραιώνονται τάχιστα οι σχετικές διαφορές
µε πολύ χαµηλό κόστος για τους ίδιους, τους επιχειρηµατικούς
οµίλους δηλαδή. Στόχος είναι η απρόσκοπτη ολοκλήρωση της
διαδικασίας των δηµόσιων έργων, προµηθειών, αγαθών και συµ-
βάσεων παραχώρησης για την εξασφάλιση σίγουρων κερδών
στους επιχειρηµατικούς οµίλους.

Χθες ο κύριος Υπουργός, όπως και ορισµένοι Βουλευτές της
Πλειοψηφίας αναφέρθηκαν στην εισαγωγή διατάξεων που αφο-
ρούν την ανάθεση µικρών και περιορισµένης έκτασης δηµόσιων
συµβάσεων σε διάφορα σχήµατα, όπως είναι οι ΚοινΣΕπ παρα-
γωγικών εργαστηρίων, µε στόχο βεβαίως, κατά τη γνώµη µας, τη
χειραγώγηση εργατικών, λαϊκών συνειδήσεων, την προώθηση
της επιχειρηµατικότητας, σε άνεργους κ.ά., την αποδοχή δηλαδή
της καπιταλιστικής βαρβαρότητας σε αντάλλαγµα για τα ψί-
χουλα που τους πετάτε από το µεγάλο φαγοπότι της πλουτοκρα-
τίας µε τα δηµόσια έργα και τις συµβάσεις.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καµµία πολιτική δύναµη που υπο-
κλίνεται και προωθεί τη θωράκιση της ανταγωνιστικότητας των
µονοπωλιακών οµίλων δεν µπορεί να διασφαλίσει την υλοποίηση
δηµόσιων έργων προς όφελος της λαϊκής ευηµερίας.

Επιβεβαιώνεται η άποψή µας ότι η ανάθεση της κατασκευής
τέτοιων έργων σε ιδιωτικές κατασκευαστικές εταιρείες, που µο-
ναδικό κριτήριο έχουν την εξασφάλιση του µέγιστου δυνατού
κέρδους, εντάσσεται στην πολιτική των ιδιωτικοποιήσεων και
οδηγεί σε επιµήκυνση του χρόνου κατασκευής τους σε όφελος
των κατασκευαστικών εταιρειών, σε εκτίναξη του συνολικού τους
κόστους και στην ισοπέδωση των δικαιωµάτων των εργαζοµέ-
νων.

Στον αντίποδα της εξαθλίωσης, που επιφυλάσσει για την ερ-
γατική τάξη και τα υπόλοιπα λαϊκά στρώµατα ο καπιταλιστικός
δρόµος ανάπτυξης, βρίσκεται η µοναδική διέξοδος προοπτικής.
Η ένταξη του αγώνα για την κάλυψη πιεστικών ζωτικών αναγκών
του λαού στην πάλη για τη διεκδίκηση ενός άλλου ριζικά διαφο-
ρετικού δρόµου ανάπτυξης, που θα καταργήσει τα µονοπώλια
και το κέρδος µε την κοινωνικοποίηση των συγκεντρωµένων
µέσων παραγωγής, µε τη λειτουργία τους µε κεντρικό σχεδιασµό
και εργατικό έλεγχο. 

Στο πλαίσιο ενός τέτοιου συστήµατος, η παραγωγή έργων θα
συγκεντρωθεί σε έναν ενιαίο κρατικό φορέα, ο οποίος θα κατέχει
τα µέσα παραγωγής, θα κατανέµει κεντρικά επιστηµονικά σχε-
διασµένα την κρατική χρηµατοδότηση και το εργατικό δυναµικό
και θα καλύπτει το σύνολο των φάσεων των δηµόσιων έργων, θα
αναλαµβάνει τον προγραµµατισµό και την υλοποίησή τους σύµ-
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φωνα µε τις επείγουσες ανάγκες των λαϊκών στρωµάτων. Αυτός
είναι ο µοναδικός ελπιδοφόρος δρόµος για την ικανοποίηση των
λαϊκών αναγκών και των δικαιωµάτων των εργαζοµένων.

Τελειώνοντας, κύριε Υπουργέ, να πω ότι έχουµε καταθέσει δύο
τροπολογίες.

Η πρώτη αφορά εργαζόµενους του πρώην ΟΣΚ -τώρα «ΚΤΙ-
ΡΙΑΚΕΣ ΥΠΟΔΟΜΕΣ Α.Ε.»- και αποκαθιστά την ισονοµία, απο-
τρέποντας άνιση µεταχείριση µεταξύ εργαζόµενων που έχουν τα
ίδια τυπικά και ουσιαστικά προσόντα.

Σύµφωνα άλλωστε µε απόφαση του διοικητικού συµβουλίου
της ίδιας της εταιρείας, αυτοί οι εργαζόµενοι κάλυπταν και κα-
λύπτουν στο σύνολό τους πάγιες και διαρκείς ανάγκες και η εται-
ρεία τούς έχει απόλυτη ανάγκη, καθώς πρόκειται για εξειδικευ-
µένο επιστηµονικό προσωπικό.

Η τροπολογία που έχουµε καταθέσει δίνει λύση στο σύνολο
των πρώην συµβασιούχων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Μισό λεπτό.
Η δεύτερη τροπολογία αφορά τους σπουδαστές του ΤΕΙ Λα-

µίας. Όπως γνωρίζετε, µε το διάταγµα 100 στο άρθρο 6 η συγ-
κεκριµένη Σχολή Τεχνολογικών Εφαρµογών του ΤΕΙ Χαλκίδας και
η Σχολή Τεχνολογικών Εφαρµογών του ΤΕΙ Λαµίας συγχωνεύον-
ται σε Σχολή Τεχνολογικών Εφαρµογών ΤΕΙ Στερεάς Ελλάδας,
µε έδρα βεβαίως τη Χαλκίδα. Με τη συγχώνευση των Τµηµάτων
Ηλεκτρολογίας του ΤΕΙ Λαµίας µε τα ΤΕΙ Χαλκίδας και τη δηµι-
ουργία του ΤΕΙ Στερεάς Ελλάδας έχουν προκύψει διάφορα εµ-
πόδια στην ολοκλήρωση των σπουδών των ίδιων των σπουδα-
στών. Η τροπολογία διευκολύνει τους σπουδαστές να τελειώ-
σουν τις σπουδές τους, δίνοντας τη δυνατότητα να παρακολου-
θούν και να δίνουν εξετάσεις θεωρητικών και εργαστηριακών
µαθηµάτων στο Τµήµα Ηλεκτρολογίας του ΤΕΙ Στερεάς Ελλάδας
µε έδρα τη Χαλκίδα.

Κύριε Υπουργέ, ζητούµε να τις κάνετε και τις δύο δεκτές, γιατί
αντιµετωπίζουν κατά τη γνώµη µας οξυµένα προβλήµατα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ και

εγώ, κύριε Βαρδαλή.
Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας, ο κ.

Βίτσας, για να υποστηρίξει δύο τροπολογίες. 
Κύριε Βίτσα, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Την πρώτη τροπολογία την έχετε πάρει. Είναι η τροπολογία µε

γενικό αριθµό 613 και ειδικό 62. Αναφέρεται σε δύο ζητήµατα:
Το ένα είναι η κεφαλαιοποίηση των χρεών και των άληκτων

οµολογιακών δανείων της εταιρείας «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΑΜΥΝΤΙΚΑ ΣΥ-
ΣΤΗΜΑΤΑ Α.Ε.», ώστε να µπορέσει αυτή η εταιρεία να κεφαλαι-
οποιήσει τα χρέη και να µπορέσει να προχωρήσει από εκεί και
πέρα το όλο επιχειρησιακό της σχέδιο.

Η τροπολογία αφορά, επίσης, τη δυνατότητα της ΕΑΒ, στο
πλαίσιο, βέβαια, του ν.2190/1994 του ΑΣΕΠ, να προσλαµβάνει
για µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα εργαζόµενους, λόγω και της
φύσης της δουλειάς που είναι εξειδικευµένη. Εννοώ να µην τους
προσλαµβάνει µε οκτάµηνες συµβάσεις, αλλά να φτάνουν µέχρι
και πέντε έτη. Και αυτό είναι κατανοητό, φαντάζοµαι, γιατί σε
οκτώ µήνες ο εργαζόµενος δεν µπαίνει καν στη δουλειά. 

Με τη δεύτερη τροπολογία απλώς υιοθετώ την τροπολογία µε
γενικό αριθµό 627 και ειδικό 76 των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ, της
κ. Κοζοµπόλη και της κ. Τελιγιορίδου. 

Στην ουσία πρόκειται για µία τροπολογία που αφορά τη νοµο-
θετική βελτίωση–συµπλήρωση, σε συµφωνία µε τη Γενική Γραµ-
µατεία Δηµοσίων Εσόδων, και αφορά τα ναυπηγεία Ελευσίνας. 

Αυτό που προσπαθούµε και που επιτυγχάνουµε µε αυτήν την
τροπολογία, είναι να αρθεί η κατάσχεση –ας το πω έτσι- των 2
εκατοµµυρίων που υπήρχε στον λογαριασµό, όταν κάναµε την
τροπολογία, όταν το περάσαµε στον νόµο και θεωρήθηκε ότι
«από εδώ και πέρα» και όχι «από εδώ και πριν», ώστε αυτά τα 2
εκατοµµύρια να αποδεσµευτούν και µε αυτόν τον τρόπο να πλη-
ρωθούν οι άνθρωποι. 

Νοµίζω ότι έχουµε γενικά συµφωνήσει και την προηγούµενη

φορά είτε µε το «παρών» είτε µε τη θετική ψήφο, όλοι είχαν ψη-
φίσει την τροπολογία που είχαν καταθέσει ο κ. Καρράς και ο κ.
Λοβέρδος και µε την αλλαγή που έκανα εγώ.

Αυτά τα δύο. Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ και

εγώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ–ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα παρα-

µείνει ο κύριος Υπουργός ή θα αποχωρήσει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Καρρά, εάν

θέλετε να ρωτήσετε κάτι, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ–ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ως προς την πρώτη τρο-

πολογία ήθελα να ρωτήσω σε σχέση µε την κεφαλαιοποίηση των
άληκτων οµολογιακών δανείων των Ελληνικών Αµυντικών Συστη-
µάτων, εάν έχετε την καλοσύνη, κύριε Υπουργέ.

Επειδή δεν γνωρίζω εάν στη βιοµηχανία αυτή, αυτή η κεφα-
λαιοποίηση είναι κρατική ενίσχυση, οπότε θα υπάρχει ζήτηµα µε
την Ευρωπαϊκή Ένωση, εάν έχει υπάρξει συνεννόηση ή εάν έχει
εξαιρεθεί λόγω αµυντικού τοµέα από την απαγόρευση κρατικών
ενισχύσεων. Το έχετε εξετάσει αυτό, κύριε Υπουργέ; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Ναι, κύριε Καρρά, το έχουµε εξετάσει. Άλλωστε, η κε-
φαλαιοποίηση αναφέρεται στον ν.4237/2014, νόµος παρακολου-
θηµατικός στη συµφωνία που είχε κάνει το τότε Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας –αν θυµάµαι καλά, Υπουργός ήταν ο κ. Αβραµό-
πουλος και Αναπληρώτρια Υπουργός η κ. Γεννηµατά- και αφο-
ρούσε τα ελληνικά αµυντικά συστήµατα. Άρα η κεφαλαιοποίηση
προβλεπόταν, λόγω ειδικών συνθηκών. Οι ειδικές συνθήκες είναι
ότι άρχισε η λειτουργία αυτής της συµφωνίας στα τέλη του 2014,
επακολούθησαν εκλογές και µια σειρά από άλλα πράγµατα. Δεν
έχει γίνει µέχρι τώρα και µας λύνει τα χέρια, ώστε να έχει φορο-
λογική ασφαλιστική ενηµερότητα και να µπορέσει να κάνει το επι-
χειρησιακό σχέδιο µε µεγαλύτερη άνεση, για να µην ερχόµαστε
κάθε τόσο και, είτε µε τον έναν είτε µε τον άλλο τρόπο, κατά πα-
ρέκκλιση να δίνουµε φορολογική ενηµερότητα στα ελληνικά
αµυντικά συστήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Αµυρά, έχε-
τε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επί των τροπολογιών και εγώ θα αρχίσω, µιας και πήγε έτσι η

κουβέντα. 
Θετικά τη βλέπουµε, κύριε Βίτσα, αυτήν την τροπολογία για

τα ΕΑΣ και την ΕΑΒ. Θέλω, όµως, να ρωτήσω για µία άλλη τρο-
πολογία, µε γενικό αριθµό 620 και ειδικό 69, δηλαδή για την πα-
ραχώρηση των εκτάσεων του Φαληρικού Όρµου στην Περι-
φέρεια Αττικής. 

Θέλω να κάνω τις εξής ερωτήσεις, κύριοι Υπουργοί: Πρώτα
απ’ όλα, γιατί δεν τη συνυπογράφουν και άλλοι αρµόδιοι Υπουρ-
γοί. Θα έπρεπε να είναι και ο Υπουργός Περιβάλλοντος παρών
δια της υπογραφής του, κύριε Υπουργέ. Μάλλον δεν µε ακούει
ο κύριος Υπουργός, οπότε µάλλον δεν θα έχω τις απαντήσεις. 

Κύριε Σταθάκη, έλεγα για την τροπολογία για τις εκτάσεις
στον Φαληρικό Όρµο που παραχωρούνται στην Περιφέρεια Ατ-
τικής. Για ποιο λόγο δεν συνυπογράφεται αυτή η τροπολογία και
από τον Υπουργό Περιβάλλοντος; Επίσης, για ποιο λόγο δεν βά-
ζετε συνδικαιούχους και τις τοπικές κοινωνίες, Μοσχάτο, Καλλι-
θέα και Φάληρο; Για την έκταση είναι σίγουρο; Είναι ακριβές ότι
αυτή είναι η έκταση που αναφέρεται στην τροπολογία; Βάσει
ποιου τοπογραφικού; 

Αυτά είναι θεµελιώδη ζητήµατα, διότι υπάρχει µία ασάφεια ως
προς την ακριβή έκταση του Φαληρικού Όρµου και ποιος µπορεί
να τη διεκδικήσει. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα του παρόντος σχεδίου νόµου. Πριν
λίγο είπα στον κ. Τσακαλώτο στην Επιτροπή Οικονοµικών –και
αυτό ερχόµουν τώρα να σας πω και εδώ- ότι ζούµε ένα παρά-
δοξο: Σήµερα, η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ περνάει δύο σχέδια
νόµου, τα οποία ως κόµµα µέχρι το 2014 είχε αρνηθεί να στηρί-
ξει, όταν πέρασαν αυτά τα ευρωπαϊκά νοµοθετήµατα στο Ευρω-
κοινοβούλιο. Είναι καταπληκτικό. Είναι αυτή η διφυής, η περίερ-
γη σχέση του ΣΥΡΙΖΑ µε την αλήθεια και µε την πραγµατικότητα.
Μέχρι χθες πετροβολούσε σχέδια ευρωπαϊκά για διάφορα ζητή-
µατα, έτσι όπως αποτυπώνονται στις ευρωπαϊκές οδηγίες και σή-
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µερα, ως Κυβέρνηση, σπεύδει κιόλας µε διαδικασίες επείγοντος
και κατεπείγοντος να µας τα φέρει να τα ψηφίσουµε. Είναι απί-
στευτο αυτό. 

Έρχοµαι τώρα στην παρούσα Οδηγία 2014/23/ΕΕ. Εµείς είµα-
στε θετικοί στο περιεχόµενο των ευρωπαϊκών νοµοθετηµάτων
που η παρούσα οδηγία περιλαµβάνει. Εισάγεται για πρώτη φορά
σε ευρωπαϊκό επίπεδο ένα πλέγµα διατάξεων για την εναρµόνιση
των κανόνων που ισχύουν στα κράτη-µέλη όσον αφορά τις συµ-
βάσεις παραχώρησης έργων και υπηρεσιών. Ως γνωστόν, στο
παρελθόν αυτές οι συµβάσεις εξαιρούνταν από το ρυθµιστικό
πεδίο των ευρωπαϊκών οδηγιών για τις δηµόσιες συµβάσεις, είτε
ρυθµίζονταν τελείως αποσπασµατικά και περιφερειακά, αν βά-
ζαµε δίπλα σε αυτό και την έλλειψη θεσµικού πλαισίου. Είχαµε
στρεβλώσει την εσωτερική αγορά κυρίως µέσω των απευθείας
αναθέσεων µε αδιαφανείς διαδικασίες και χωρίς ανταγωνισµό. 

Στο µεταξύ, όµως, αναπτύχθηκε µια σηµαντική νοµολογία στο
δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ιδίως σχετικά µε τον ορι-
σµό της σύµβασης παραχώρησης. Έτσι, πλέον η ανάγκη πανευ-
ρωπαϊκά ήταν ώριµη για ένα πιο σύγχρονο νοµοθέτηµα που να
αντιµετωπίζει αυτά τα θέµατα. Λόγω των ιδιαιτεροτήτων, βέβαια,
αυτού του ζητήµατος, αλλά και των αποκλίσεων µεταξύ των κρα-
τών-µελών, η οδηγία αποφεύγει να ρυθµίσει λεπτοµερώς τα ζη-
τήµατα των συµβάσεων παραχώρησης, καθιερώνοντας γενικές
αρχές και αφήνοντας τις λεπτοµέρειες στις εθνικές αρχές. Ως εκ
τούτου, το καθεστώς που εισάγεται σήµερα σε σχέση µε τα χθε-
σινά δύο που συζητήσαµε για τα δηµόσια έργα και τις προµή-
θειες και έτσι όπως αντικατοπτρίζονταν στις δύο οδηγίες, θα
έλεγα ότι αυτό το καθεστώς είναι σαφώς πιο ευέλικτο. 

Στόχοι της οδηγίας είναι η απαγόρευση των διακρίσεων, η
αναλογικότητα, η διαφάνεια µέσω της δηµοσιότητας, η απλοποί-
ηση και η επιτάχυνση των διαδικασιών µέσω της χρήσης ηλε-
κτρονικών µέσων. Ωστόσο, έρχοµαι εδώ να κάνω κάποιες ερω-
τήσεις συγκεκριµένες: Πρώτα απ’ όλα, οι συµβάσεις παραχώρη-
σης, κύριοι Υπουργοί, οι συµβάσεις παραχώρησης υποδοµών
που έχουν µεταφερθεί στο ΤΑΙΠΕΔ, εµπίπτουν ή όχι, στο νέο
ρυθµιστικό πλαίσιο; Ίσως κάποιος συνεργάτης του κυρίου
Υπουργού να του το µεταφέρει.

Ένα άλλο θέµα που πρέπει να διευκρινιστεί και που το επεσή-
µαναν και χθες είναι η σχέση µε το νοµικό πλαίσιο των ΣΔΙΤ, των
Συµπράξεων Δηµοσίου και Ιδιωτικού Τοµέα. Η χώρα µας έχει τον
ν.3389/2005 που έχει ένα λεπτοµερές πλαίσιο και έχει ήδη ανα-
πτυχθεί πάνω σε αυτό µία σχετική νοµολογία. Η παράλληλη
ισχύς αυτών των δύο νοµοθετηµάτων, του νόµου δηλαδή και της
παρούσας οδηγίας, θα δηµιουργήσουν ίσως προβλήµατα; 

Θέλω να πω ότι έχουµε είκοσι άρθρα µέσα σε αυτό το σχέδιο
νόµου που δεν έχουν καµµία σχέση µε το σώµα της ευρωπαϊκής
οδηγίας. Δεν αντιστοιχούν στην οδηγία, είναι γεµάτοι από αυτο-
σχεδιασµούς. 

Για παράδειγµα, στο άρθρο 16 για την τεχνική επάρκεια των
αρχών ανάθεσης. Προφανώς και πρέπει να διασφαλίζεται ότι
πρέπει να τρέξουν οι συµβάσεις. Λέτε, όµως, ότι η υπουργική
απόφαση που θα ρυθµίσει τα θέµατα προδιαγραφών επάρκειας
θα εκδοθεί, θα εκδοθεί µέσα σε έξι µήνες. Την έχετε έτοιµη την
υπουργική απόφαση, κύριε Υπουργέ ή θα µπλοκάρουν τα έργα
για άλλους έξι µήνες; 

Στο άρθρο 19 για τις µεικτές συµβάσεις, εµπλέκετε τα τεχνικά
συµβούλια να αποφασίζουν αυτά για το νοµικό καθεστώς χωρίς
κανέναν έλεγχο, ενώ η οδηγία ορίζει ξεκάθαρα κάτι διαφορετικό.
Το κριτήριο είναι το κύριο αντικείµενο της Σύµβασης. Γιατί, λοι-
πόν, εδώ δεν έχουµε ξεκάθαρους κανόνες;

Συνεχίζω µε το άρθρο 28, που αναφέρεται στα µέσα επικοινω-
νίας και προκρίνει την ηλεκτρονική επικοινωνία. Αναφέρεστε, λοι-
πόν, σε αυτό το άρθρο σε προαιρετική χρήση του ΕΣΗΔΗΣ, του
Εθνικού Ηλεκτρονικού Συστήµατος Δηµοσίων Συµβάσεων, στις
συµβάσεις παραχώρησης. Και για να µπορέσει να εφαρµοστεί
υποχρεωτικά, χρειάζεται τρεις υπουργικές αποφάσεις. Για ποιο
λόγο να µην είναι εξαρχής υποχρεωτικό, λόγω των πλεονεκτη-
µάτων του συστήµατος που έχει και για τις αναθέτουσες αρχές,
αλλά και για τις επιχειρήσεις που διεκδικούν και παίρνουν τα
έργα; 

Στο άρθρο 29 βλέπουµε σαφέστατα θετικά το γεγονός ότι θα

πρέπει να ολοκληρώνονται οι απαλλοτριώσεις και οι αρχαιολο-
γικές εργασίες πριν την ανάθεση, για να αποφεύγονται αυτές οι
καθυστερήσεις που, τελικά, βαραίνουν οικονοµικά το δηµόσιο.
Όµως, αν δεν ληφθούν µέτρα για την επιτάχυνση των διαδικα-
σιών ενώπιον και της δικαιοσύνης και των αρχαιολογικών υπηρε-
σιών, είναι ορατός ο κίνδυνος να µπλοκάρουν τα έργα.

Έχετε προσθέσει, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, µία σειρά
από άρθρα στο παρόν σχέδιο νόµου που, κατά την άποψή µας,
ως στόχο έχουν µόνο να εντυπωσιάσουν. Δύο άρθρα, λοιπόν,
αφορούν στο περιεχόµενο των συµβατικών τευχών, τα άρθρα 36
και 48, µε µία µακροσκελή, αλλά ενδεικτική παράθεση του περιε-
χοµένου τους. Το ίδιο και για το άρθρο 59, για την τεκµηρίωση
των συµβάσεων, όπου περιγράφονται πάλι όχι εξαντλητικά οι φά-
κελοι και οι υποφάκελοι. Δεν είναι προφανές ότι κάθε έγγραφο
που αφορά στη σύµβαση, θα φυλάσσεται; 

Αναφέρεστε, επίσης, και σε βάσεις δεδοµένων στο Υπουργείο.
Εµείς δεν ξέρουµε ούτε εάν είναι έτοιµες ούτε πότε θα συστα-
θούν. Δώστε µας κάποια στοιχεία γι’ αυτό. 

Σε ό,τι αφορά στο άρθρο 42 για τις αποφάσεις αποκλεισµού,
µας λέτε ότι θα κοινοποιούνται σε τρεις φορείς και θα καταχω-
ρούνται στην Εθνική Βάση Δεδοµένων. 

Δεν θα έπρεπε κανονικά η καταχώρηση, για την οποία µιλάµε,
να διασφαλίζει ότι όλες οι αναθέτουσες αρχές και οι φορείς θα
λαµβάνουν γνώση της απόφασης αποκλεισµού; Γιατί οι τρείς κοι-
νοποιήσεις; Δεν πιστεύω να θέλετε να εντυπωσιάσετε κανέναν.

Στο άρθρο 55 παράγραφος 2, αναφέρεται ότι κάθε αρµόδια
αρχή παρέχει κάθε συνδροµή, ώστε ο παραχωρησιούχος να ει-
σπράττει απρόσκοπτα το αντάλλαγµα που καταβάλλεται από τη
ζήτηση των υπηρεσιών. 

Να το πω απλά. Με το άρθρο 55 αποποιείστε, κύριοι της Κυ-
βέρνησης, το κίνηµα «Δεν πληρώνω»; Διότι αυτό µας λέτε εδώ.
Εµείς το βρίσκουµε θετικό. Όµως βγείτε και πείτε το κιόλας στον
κόσµο, µπας και κάποιος αποσυµφορηθεί ψυχολογικά κι έρθει
σε ένα άλλο σηµείο ισορροπίας. Διότι κάποιοι έχουν µείνει στο
«δεν πληρώνω, δεν πληρώνω» κι έχουν τις δίκες τώρα στο κεφάλι
τους. 

Στο άρθρο 50 για την υπεργολαβία: Εδώ έχουµε ένα δικής σας
εξαιρετικής εµπνεύσεως άρθρο, για εξαίρεση του ελέγχου τήρη-
σης των κριτηρίων επιλογής από τον υπεργολάβο. Έχετε βάλει
κι ένα όριο. Αν, δηλαδή, ένας υπεργολάβος εκτελεί το 29% ενός
έργου, δεν µας πειράζει καθόλου αν υπάρχει απόφαση εις βάρος
του αποκλεισµού από τη σύναψη σύµβασης. Τι όριο είναι αυτό;
Πόθεν προέκυψε; Η ρύθµιση, λοιπόν, σας λέω ότι είναι πρόκληση
για καταστρατήγηση. Παλιά έκοβαν τα έργα από τους προϋπο-
λογισµούς τώρα θα κόβουν τις υπεργολαβίες µέχρι ένα όριο και
µετά άντε πάλι το γνωστό γλέντι. 

Άλλο άρθρο δικής σας έµπνευσης, που δεν περιλαµβάνεται
στην ευρωπαϊκή οδηγία, είναι το άρθρο 67 για τα αποφαινόµενα
και γνωµοδοτικά όργανα. Θεωρούµε αυτονόητο ότι δεν θα ταυ-
τίζονται τα µεν µε τα δε. Είναι γενική αρχή του διοικητικού δι-
καίου άλλωστε. Ωστόσο, πρέπει να µας καθορίσετε µε σαφήνεια
τα προσόντα των υπαλλήλων και στελεχών που θα συγκροτούν
αυτά τα όργανα. Ως γνωστόν, χρηµατοοικονοµικοί υπάλληλοι δεν
υπάρχουν στο δηµόσιο. Υπάρχουν υπάλληλοι κλάδου οικονοµι-
κού. Δείτε το παρακαλούµε. 

Τώρα, πάµε να δούµε κάποια άρθρα που ήρθαν ως τροπολο-
γίες και δεν έχουν καµµία σχέση, βέβαια, µε το κυρίως σώµα. 

Άρθρο 71 για τα κεραιοσυστήµατα των ραδιοφωνικών σταθ-
µών. Είναι η τρίτη παράταση που δίνετε. Αυτήν τη φορά είναι για
δεκαοχτώ µήνες. Πότε θα ολοκληρωθεί η διαδικασία αδειοδότη-
σης; Η διαπλοκή εσείς λέτε ότι εντοπίζεται µόνο στην τηλεόραση
και στα µεγάλα κανάλια, τα οποία τώρα έχουν µπει σε άλλη αρχή
εκκίνησης; Δεν υπάρχει διαπλοκή στα ραδιόφωνα; Τι το κοιτάτε
σαν θεατής του πινγκ πονγκ  και δίνετε παρατάσεις; Πείτε µας τι
θα κάνετε µε τις αδειοδοτήσεις αυτές.

Τώρα για το άρθρο 72, το αντίστοιχο πρόβληµα µε τη µη αδει-
οδότηση των κεραιών κινητής τηλεφωνίας. Για ποιο λόγο πρέπει
να περάσουν πάνω από έξι µήνες; Ως γνωστόν, η λήξη των
αδειών των κεραιών κινητής τηλεφωνίας εντοπίζεται τον Ιανουά-
ριο του 2016. Έχουν περάσει πέντε µήνες και δεν έχει προβλε-
φθεί καµµία διαδικασία. Πείτε µας και γι’ αυτό τι θα γίνει. Επι-
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πλέον, έχετε υπολογίσει το νέο κόστος; Διότι ο υπολογισµός έχει
γίνει µε βάση τις αξίες του 2001. 

Τώρα, όπως είπαµε και στην επιτροπή, το Ποτάµι είναι επί της
αρχής θετικό στην ενσωµάτωση ευρωπαϊκών οδηγιών. Η ευελι-
ξία, όµως, όπως είπαµε και όπως φαίνεται και από τα κείµενα και
την κατεύθυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ανήκει στις κυβερνή-
σεις, στις εθνικές οµάδες. 

Στο παρόν σχέδιο νόµου, µε ελάχιστες εξαιρέσεις, δεν έχουµε,
δυστυχώς, σαφές πλαίσιο ούτε συγκεκριµένες κατευθύνσεις
προς τις αναθέτουσες αρχές. Αυτό τυπικά θα γίνει µε την τυπο-
ποίηση των τευχών προκήρυξης και συµβάσεων και την εκπαί-
δευση των στελεχών, κάτι που βεβαίως δεν προβλέπεται νοµο-
θετικά. Όµως, η εµπειρία των αυτοκινητόδροµων, όπου το ελλη-
νικό δηµόσιο κατέληξε να σηκώσει όλο το επενδυτικό ρίσκο λόγω
των καθυστερήσεων αλλά και των λεόντειων όρων των συµβά-
σεων, θα έπρεπε να µας έχει γίνει µάθηµα. 

Θα δούµε στην πράξη τι θα γίνει. Εµείς εδώ είµαστε να τηρή-
σουµε τη νοµιµότητα. Και ευελπιστώ σε κάποιες απαντήσεις από
τους αγαπητούς Υπουργούς κυρίως στα βασικά θέµατα που σας
έθεσα, που έχουν σχέση µε την ευρωπαϊκή οδηγία και όχι µόνο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Μπακο-
γιάννη, έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Τσακαλώτος. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Μήπως να µου απαντήσει ο κ.
Τσακαλώτος; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Να µιλήσει πρώτα,
για να ρωτήσετε µετά.

Κύριε Τσακαλώτο, πόσο χρόνο χρειάζεστε;
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δύο

λεπτά για την υποστήριξη της τροπολογίας για το ΤΧΣ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο

Υπουργός Οικονοµικών, κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος για τρία λεπ-
τά. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ουσια-
στικά ερχόµαστε να καλύψουµε ένα κενό στον νόµο που δεν εί-
χαµε προβλέψει. 

Όπως ξέρετε, έγινε η αξιολόγηση των µελών του ΤΧΣ από το
πάνελ, όπου αρκετοί είχαν πρόβληµα και τέλος πάντων έχουµε
παραιτήσεις και τώρα στην ουσία δεν λειτουργεί το ΤΧΣ. Μέχρι
να βγει ο καινούργιος CEO, προτείνουµε σε αυτήν την τροπολο-
γία, το συµβούλιο να αποφασίσει από έµπειρα στελέχη ένα από
τη διοίκηση και ένα από το ίδιο το συµβούλιο να έχουν χρέη εκτε-
λεστικά µέχρι να έρθει ο καινούργιος CEO. 

Διαβάζω στις εφηµερίδες σήµερα ότι ο Τσακαλώτος ορίζει
ξένο CEO στο ΤΧΣ. Πρέπει να σας πω ότι η διαδικασία έχει ανοί-
ξει και είναι ανοιχτή σε όλους, ότι είναι απαραίτητη η γνώση της
ελληνικής γλώσσας. Από το πάνελ θα µου δοθεί µια λίστα υπο-
ψηφίων, από τους οποίους θα επιλέξω έναν. Οπότε, εκτός αν ξέ-
ρουν κάτι οι εφηµερίδες που δεν ξέρω εγώ, από πουθενά δεν
προκύπτει ότι ο Τσακαλώτος έχει αποφασίσει να επιλέξει ξένο
CEO για το ΤΧΣ. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει η κ. Μπακογιάννη. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, θέλω να επανέλθω στην προηγούµενη τροπο-

λογία, η οποία κατατέθηκε εκπροθέσµως από τον κ. Βίτσα. Λυ-
πάµαι που δεν είναι εδώ ο αρµόδιος Υπουργός, διότι κάθισα και
διάβασα την τροπολογία και οµολογώ εξεπλάγην, κύριε Τσακα-
λώτε. 

Η τροπολογία αυτή ούτε λίγο ούτε πολύ λέει ότι η ΕΑΒ εφεξής
µπορεί να προσλαµβάνει για διάστηµα τουλάχιστον µίας πεντα-
ετίας όποιον θέλει µε κάποια κριτήρια, τα οποία είναι εδώ -για
πέντε µήνες µας µίλησε πριν ο Υπουργός, εδώ µέσα λέει για συµ-
βάσεις έως πέντε ετών- µπορεί, λοιπόν, να προσλαµβάνει όποιον
θέλει και αριθµός δεν υπάρχει κατά παρέκκλιση του ΑΣΕΠ. 

Και αναρωτιέµαι, κύριε Πρόεδρε: Σε µία κοινωνία, η οποία έχει
ανάγκη από νοσηλευτές, από γιατρούς, από δασκάλους, το

Υπουργείο Εθνικής Αµύνης έχει τόσο µεγάλη και διαφορετική µε-
ταχείριση από την Κυβέρνηση, ώστε ο Υπουργός Οικονοµικών
να δέχεται να υπογράψει µια τέτοια τροπολογία; Μοιράζετε µια
εταιρεία στα τρία; Με το φτωχό µου µυαλό δεν αντιλαµβάνοµαι
γιατί χρειάζονται τρία διοικητικά συµβούλια από µια εταιρεία. Δεν
θα πληρώνει φόρους, δεν θα κάνει τίποτα; Όλα αυτά φαντάζοµαι
ότι το Υπουργείο Οικονοµικών θα τα έχει µελετήσει. Δεν µπορώ
εγώ να αντικρούσω. 

Μπορώ, όµως, να ρωτήσω τον Υπουργό Οικονοµικών εάν
υπάρχει κεντρικός έλεγχος για τις προτεραιότητες τις οποίες
έχει ανάγκη αυτή η χώρα, όταν γίνονται προσλήψεις. Το ελάχιστο
το οποίο θα µπορούσε να περιµένει η Βουλή παραµονές Δεκα-
πενταύγουστου είναι να έρθει η Κυβέρνηση και να της πει για πό-
σους ανθρώπους µιλάµε, τι ανάγκες έχει και ποιο είναι το σχέδιο
της ΕΑΒ, το οποίο καθιστά αυτές τις προσλήψεις απαραίτητες. 

Κύριε Τσακαλώτε, θα ήθελα µια απάντηση από το Υπουργείο
Οικονοµικών, γιατί σε τελική ανάλυση ο κόφτης θα αφορά όλους
τους υπαλλήλους, δεν θα αφορά µόνο τους ανθρώπους της ΕΑΒ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Λοβέρδο,

εσείς επί του ιδίου θέµατος; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Θέλω να κάνω

µια ερώτηση στον κύριο Τσακαλώτο. Επειδή έχουµε την εξετα-
στική επιτροπή και πρέπει να φύγω, δεν έχω άλλο περιθώριο,
κύριε Πρόεδρε για την οµιλία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε Λο-
βέρδο, έχετε τον λόγο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θέλω να ρωτήσω τον κ. Τσακαλώτο
γιατί έφερε αυτήν την τροπολογία για το γενικό συµβούλιο του
ΤΧΣ; Έγινε κάτι και αναγκάζεται σήµερα να µας εισηγηθεί αυτό; 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Νόµιζα
ότι το εξήγησα, αλλά, αν θέλετε, να το ξαναπώ. Δεν έχω πρό-
βληµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Αυτό
που έγινε είναι ότι εν όψει της αξιολόγησης από το πάνελ στο
ΤΧΣ παραιτήθηκαν κάποιοι. Δεν θυµάµαι πόσοι, αλλά δεν έχει τον
ελάχιστο αριθµό µελών το διοικητικό συµβούλιο, για να µπορεί
να δουλέψει το καλοκαίρι, που τώρα αρχίζει η αξιολόγηση των
ίδιων των τραπεζών. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν είναι δικό σας θέµα, δηλαδή.
Υπήρξαν παραιτήσεις. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ναι
υπήρξαν παραιτήσεις και δεν το είχαµε προβλέψει αυτό στον νό-
µο που περάσαµε πριν από τα Χριστούγεννα. Άρα θα έχουν προ-
σωρινά εκτελεστικά χρέη, µέχρι να βγει ο καινούργιος CEO.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Απάντηση σε εµένα δεν έχει; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εάν θέλει ο Υ-

πουργός, θα απαντήσει. 
Ο κ. Σταθάκης έχει τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Επειδή κάνω αποδεκτή την τροπολογία που τέ-
θηκε για τα αµυντικά συστήµατα, νοµίζω ότι πρέπει να το βά-
λουµε σε ένα πλαίσιο.

Η τροπολογία έχει τρία στοιχεία µέσα. Το πρώτο είναι η κεφα-
λαιοποίηση των χρεών, το οποίο δηµιουργεί την ελάχιστη προ-
ϋπόθεση για τη βιωσιµότητα. Το δεύτερο εισάγει αυτή την
ευελιξία στην πρόσληψη προσωπικού, ανάλογα µε τις ανάγκες
της εταιρείας και το επιχειρησιακό σχέδιο το οποίο έχει. 

Και φυσικά, να το υπογραµµίσω για µια ακόµη φορά, η εται-
ρεία αυτή βρίσκεται σε ένα κρίσιµο σηµείο. Κάνει µία προσπά-
θεια αναδιάρθρωσης κι έχει ένα επιχειρησιακό σχέδιο βιωσι-
µότητας για το µέλλον και αυτές οι τροπολογίες, ουσιαστικά,
στηρίζουν την προοπτική αυτή. 

Σε κάθε περίπτωση, µε τα περιορισµένα οικονοµικά δεδοµένα
που υπάρχουν και έως ότου αποδεσµευθούν οι δυνατότητες της
εταιρείας, προφανώς οι προσλήψεις που υπονοήσατε θα γίνον-
ται πάντα υπό την έγκριση του Υπουργού Οικονοµικών, διότι αλ-
λιώς δεν θα υπάρχει δυνατότητα και υπό τους όρους των οικο-
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νοµικών της ίδιας της εταιρείας. 
Συνεπώς δεν νοµίζω ότι εγείρεται θέµα ουσίας στο να θεωρή-

σουµε ότι αποδεσµεύουµε την προοπτική της εταιρείας, παρά
µόνο σε µία προοπτική βιωσιµότητας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο για να απαν-
τήσω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Βίτσα, έχετε τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Να λύσουµε ορισµένες πιθανές παρεξηγήσεις, κυρία
Μπακογιάννη. Βέβαια, δεν άκουσα όλη την οµιλία σας. Μόλις κα-
τάλαβα ότι µιλάτε για τη δική µου τροπολογία, ήρθα.

Κατ’ αρχάς, για το πρώτο κοµµάτι, τα Ελληνικά Αµυντικά Συ-
στήµατα έχουν σπάσει σε δύο εταιρείες από το 2013, µε τη συµ-
φωνία του Eurogroup και µε νόµο που έχει ψηφίσει η ελληνική
Βουλή. Ένα κοµµάτι είναι τα πολιτικά Ελληνικά Αµυντικά Συστή-
µατα, τα οποία µπαίνουν σε ειδική εκκαθάριση κι ένα άλλο κοµ-
µάτι είναι τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα, τα οποία ως διάδοχο
σχήµα έχει πάρει το µεγαλύτερο κοµµάτι των χρεών, βαρών
κ.λπ.. Ο νόµος που ψήφισε αυτή η Βουλή το 2014, προβλέπει την
κεφαλαιοποίηση των χρεών τα οποία ανέφερα. Άρα τελειώσαµε
µε αυτό το κοµµάτι. Ερχόµαστε τώρα να οργανώσουµε καλύτερα
εκείνη την ασάφεια του νόµου, ώστε να γίνει η κεφαλαιοποίηση.
Αυτό κάνουµε. 

Όσον αφορά την ΕΑΒ, είναι µία δυναµική εταιρεία µε πάρα
πολλή δουλειά και µε προγράµµατα για τα οποία γίνονται συζη-
τήσεις και πρόκειται να έρθουν το επόµενο χρονικό διάστηµα. Το
σηµερινό της προσωπικό, για να βγάλει το σύνολο της δουλειάς,
πιθανά δεν επαρκεί. 

Άρα βάζουµε τη λογική της «αυτοχρηµατοδοτούµενης» -έτσι
την ονοµάζω εγώ- θέσεως εργασίας. Αυτή είναι µια σύµβαση ορι-
σµένου χρόνου. Με βάση τα ως τώρα ισχύοντα, αυτό θα σήµαινε
µια πρόσληψη για οκτώ µήνες. Επειδή η ΕΑΒ θέλει εξειδικευµέ-
νους µηχανικούς, οι οποίοι δεν θα είναι µόνο του Πολυτεχνείου
-πολλοί από αυτούς χρειάζεται να έχουν µεταπτυχιακά και διδα-
κτορικά- δίνουµε τη δυνατότητα, σε συµφωνία και µε το Υπουρ-
γείο Εργασίας και µε τους θεσµούς κ.λπ., αυτού του είδους η
σύµβαση εργασίας επί συγκεκριµένου έργου να µπορεί να κρα-
τάει έως πέντε χρόνια. Από πού θα γίνεται αυτή η πρόσληψη;
Από το ΑΣΕΠ. 

Πού υπάρχει κάποια, αν θέλετε, αλλαγή; Η αλλαγή βρίσκεται
στο ότι βάζουµε πρώτα τα τυπικά κριτήρια, τα επιστηµονικά κρι-
τήρια και την εµπειρία στην εργασία κι αν δύο ισοβαθµούν πάνω
σε αυτό, αρχίζουµε να παίρνουµε τα κοινωνικά κριτήρια υπόψη
µας. Αυτό βοηθάει και την εταιρεία και τη δουλειά της εταιρείας
και το επιχειρησιακό της πλάνο, όπως ανέφερε διεξοδικά και ο
Υπουργός και λύνει αυτό το ζήτηµα. 

Αυτό, ως απόφαση, πρέπει να σας πω ότι έχει παρθεί τον Μάιο
σε κοινή σύσκεψη των συναρµόδιων Υπουργείων, σε διαπραγµά-
τευση ολοκληρωµένη και σε συµφωνία και µε το αντίστοιχο Σω-
µατείο, δηλαδή όλους όσους εµπλέκονται.  

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Μπακο-
γιάννη, έχετε τον λόγο. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Υπουργέ, µε συγχωρείτε
πάρα πολύ, αλλά δεν λέει αυτό το νοµοσχέδιο. Το νοµοσχέδιο
λέει επί λέξει ότι «την επιλογή θα την κάνει η ΕΑΒ, χωρίς να θί-
γονται οι κανόνες του ΑΣΕΠ». Και επειδή τα ελληνικά µας είναι
καλά -και τα δικά σας και τα δικά µου- γνωρίζουµε ότι όταν λέµε
«χωρίς να θίγονται», εννοούµε ότι µε βάση αυτά τα κριτήρια, τις
προσλήψεις θα τις κάνει η ΕΑΒ. 

Εγώ, λοιπόν, έχω µια πολύ συγκεκριµένη ερώτηση και µια
πολύ συγκεκριµένη διαφωνία. Θεωρώ ότι όταν κανένας έχει ολό-
κληρη την εικόνα, το να βγαίνει και αν λέει «εγώ στην ΕΑΒ, εφε-
ξής θα κάνω όσες προσλήψεις θέλω, µε τα κριτήρια τα οποία εγώ
θέλω», είναι κάτι µε το οποίο δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε.

Λυπάµαι πάρα πολύ, αλλά θεωρώ ότι το κράτος έχει άλλες
ανάγκες, πολύ πιο πιεστικές, από το να πούµε σήµερα ότι χρει-
άζεται κάτι συγκεκριµένο. Ελάτε να µας πείτε αύριο στη Βουλή

ότι έχουµε την τάδε σύµβαση, χρειαζόµαστε αυτούς τους αν-
θρώπους, µε συγκεκριµένο αριθµό. 

Αυτή τη στιγµή ζητάτε από τη Βουλή να σας ψηφίσει έναν νόµο
στον οποίο θα µπορείτε να προσλάβετε όσους θέλετε για πέντε
χρόνια. Λυπάµαι πολύ, η Νέα Δηµοκρατία δεν µπορεί να συµφω-
νήσει σε αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κυρία
Μπακογιάννη. 

Κύριε Καρρά, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

να κάνω µια ερώτηση στον κ. Τσακαλώτο επί της τροπολογίας
του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχετε τον λόγο
για ένα λεπτό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, αν έχετε την καλοσύνη, απ’ ό,τι βλέπω αναφέ-
ρεστε στην εκτελεστική επιτροπή του Ταµείου Χρηµατοπιστωτι-
κής Σταθερότητος. Απ’ ό,τι βλέπω από τον νόµο, τα µέλη της
γενικής συνέλευσης και της εκτελεστικής επιτροπής επιλέγονται
ύστερα από δηµόσια πρόσκληση από την επιτροπή επιλογής.

Το ερώτηµά µου συνίσταται αυτή τη στιγµή στο εάν έχει συγ-
κροτηθεί η επιτροπή επιλογής και εάν λειτουργεί. Εποµένως, δεν
µπορούσε να λειτουργήσει και στην περίπτωση της παράλληλης
κένωσης των δύο θέσεων, όπως αναφέρεστε, και η επιτροπή επι-
λογής να σας εισηγηθεί κατά το νοµότυπο, τον ορθόδοξο τρόπο,
το οποίο έχει επιλέξει η Κυβέρνηση κατά τη νοµοθέτηση; Γιατί
σήµερα µένει η εντύπωση, τουλάχιστον στη δική µου αντίληψη,
ότι επιχειρείται ουσιώδης µεταβολή του νόµου και είναι ενδεχό-
µενο και σε επόµενα στάδια να ξαναεπιχειρηθεί. 

Είναι δεδοµένο ότι το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότη-
τος προέρχεται σε µνηµονιακή υποχρέωση από το πρώτο µνη-
µόνιο. Έχει επικαιροποιηθεί και µε τον νόµο του υπερταµείου,
όπου αναφέρεται η µεταβίβαση. Έχετε αντιµετωπίσει τα ζητή-
µατα εµπλοκών που µπορεί να υπάρξουν σε σχέση µε τις δανει-
ακές συµβάσεις; 

Επίσης, έχετε εντοπίσει ή σας έχουν απασχολήσει τα ζητήµατα
εµπλοκών σε σχέση µε τη λειτουργία αυτού καθαυτού του Τα-
µείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητος; Γιατί σήµερα πλέον τί-
θεται, απ’ ό,τι ακούµε, και το ζήτηµα των κόκκινων δανείων και
ενδεχόµενα πια είναι η κεφαλαιουχική βάση των τραπεζών µε τη
σηµερινή κατάσταση, όπου εξακολουθεί η ύφεση και η υστέρηση
των εσόδων στο δηµόσιο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θέλετε να απαν-

τήσετε, κύριε Υπουργέ; 
Κύριε Τσακαλώτε, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Είναι

χρονοβόρες διαδικασίες και µε κανόνες. Δεν έχετε δίκιο. Δεν
είναι εύκολο δηλαδή να βρεις έναν CEO µέσα σε δύο και τρεις
εβδοµάδες. Γι’ αυτό φέρνουµε µία διαδικασία, µέχρι να βγει ο
καινούργιος CEO, για να µην µείνει ακέφαλο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεν θα έπρεπε να το εί-
χατε φροντίσει µε αναπληρωτές;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ,
κύριε Καρρά.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Έχετε
δίκιο ότι δεν το είχε προβλέψει αυτό ο νόµος. Το είπα από την
αρχή ότι είχε πρόβληµα σε αυτό. Το οµολόγησα από την πρώτη
στιγµή. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Βίτσα, έχετε
κι εσείς τον λόγο.  

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Θα ήθελα να µιλήσω για να µην πέσει η Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση σε µια τεράστια παρεξήγηση και κάνει λάθος. Μπο-
ρεί να ψηφίζει, βεβαίως, ό,τι θέλει. 

Ποιος ζητάει από το ΑΣΕΠ να κάνει κάποιες προσλήψεις; Η δι-
οίκηση της ΕΑΒ. Στη βάση τίνος το ζητάει; Στη βάση ενός συγ-
κεκριµένου προγράµµατος. Για πόσο χρονικό διάστηµα; Έως
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πέντε χρόνια. Είναι συγκεκριµένο, όπως το κάνει ένας δήµος για
οκτώ µήνες. Τα γράφει µέσα.

Κοιτάξτε και την αιτιολογική έκθεση. Θα ψηφίσετε ό,τι θέλετε.
Αυτό, όµως, ήταν αίτηµα -να σας θυµίσω- και της προηγούµενης
διοίκησης της ΕΑΒ και της τωρινής και του σωµατείου το οποίο
υπάρχει. Άρα, όλη η λογική πηγαίνει σε αυτό.

Και όταν είναι να προσλάβεις στην ΕΑΒ µέσω του ΑΣΕΠ, θέλεις
αυξηµένα τυπικά προσόντα. Ο άνθρωπος που θα πάει σε µαχη-
τικά αεροπλάνα ή σε αεροπλάνα µεταφοράς στρατιωτικού προ-
σωπικού και στα ηλεκτρονικά και στα µηχανικά κ.λπ., δεν είναι
δυνατόν να µην έχει αυτά τα προσόντα. Αυτό εξηγώ. 

Και όταν λέω ότι δεν θίγονται, εννοώ ότι ακολουθείται όλη η
διαδικασία του ΑΣΕΠ. Εάν χρειάζεται αλλαγή λέξης σε αυτήν την
κατεύθυνση, ότι δηλαδή ακολουθούνται οι διαδικασίες του
ΑΣΕΠ, δεν έχω καµµία αντίρρηση να κάνουµε µια τέτοια νοµοτε-
χνική βελτίωση.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ο αριθµός είναι το πρόβληµα.
Ποια είναι η αναγκαιότητα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Μπακο-
γιάννη, ζητήστε τον λόγο. Μην διακόπτετε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Κυρία Μπακογιάννη, ξαναεξηγώ.

Τι θέλετε; Κάθε φορά που κάνει ένα πρόγραµµα η ΕΑΒ να έρ-
χεται στην Βουλή και να συζητάµε στην Βουλή -γιατί τα ζητήµατα
τα λύνουµε πολιτικά εδώ- ότι η ΕΑΒ πρέπει να προσλάβει πέντε
εργαζόµενους; Και να κάνουµε ειδικό νόµο για πέντε εργαζόµε-
νους;

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Εδώ παρακαλούµε για πέντε για-
τρούς στον «Ευαγγελισµό»!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Μπακο-
γιάννη, παρακαλώ!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Άρα λέτε αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Βίτσα.

Κυρία Μπακογιάννη, εάν θέλετε να σας δώσω τον λόγο για ένα
λεπτό, να σας τον δώσω.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ,
κύριε Πρόεδρε και µε συγχωρείτε.

Νοµίζω ότι το πρόβληµα, κύριε Υπουργέ, δεν είναι αυτή τη
στιγµή µε ποια κριτήρια θα πάρετε ούτε είµαι εγώ σε θέση να
σας πω εάν ένας µηχανικός έχει τις γνώσεις ή δεν τις έχει. Δεν
είναι το πρόβληµά µου αυτό.

Το πρόβληµά µου είναι ότι έρχεστε και ζητάτε από τη Βουλή
το ελεύθερον να προσλάβετε στην ΕΑΒ όποιον θέλετε, µε τα δικά
σας κριτήρια, µέχρι για πέντε χρόνια. Στην ιεράρχηση, λοιπόν,
των προτεραιοτήτων της Νέας Δηµοκρατίας δεν µπορεί να είναι
η ΕΑΒ ο πρώτος άνθρωπος που θα πάρει το ελεύθερο να προσ-
λαµβάνει σε αυτή τη χώρα, αλλά να είναι άλλοι τοµείς όπου χρει-
αζόµαστε τον κόσµο περισσότερο.

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, όταν χανόµαστε για πέντε γιατρούς
στο νοσοκοµείο Τρικάλων ή στον «Ευαγγελισµό», δεν δέχοµαι
ότι εσείς στην ΕΑΒ µπορείτε να προσλαµβάνετε όποιον θέλετε
σε έναν αριθµό τον οποίο δεν γνωρίζουµε. Αυτή είναι η διαφωνία
µας και ελπίζω να έγινα κατανοητή.

Πρώτ’ απ’ όλα η ΕΑΒ έχει εξαίρετο δυναµικό αυτή τη στιγµή.
Έχει ανθρώπους µε πάρα πολλά προσόντα, οι οποίοι επί πάρα
πολλά χρόνια κράτησαν όρθια την ΕΑΒ. Αυτό σηµαίνει ότι εάν
θέλετε να πάρετε καινούργιους, ελάτε στην Βουλή να συνεννοη-
θούµε γιατί τους χρειάζεστε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Αφού δεν θίγονται οι αρµοδιότητες
του ΑΣΕΠ…

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Νοµίζω ότι δεν συνεννοούµαστε.
Γιατί χρειάζεται η ΕΑΒ…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο για τελευταία φορά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Τι δεν γίνεται κατανοητό; Δεν γίνονται προσλήψεις αο-
ρίστου χρόνου ή µονιµότητας.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Πενταετίας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Όχι, ούτε πενταετίας, αλλά ως πενταετίας στη βάση
συγκεκριµένου κάθε φορά προγράµµατος.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Βάσει προγράµµατος. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Για παράδειγµα για τα F τάδε ή τα F τάδε -να µην τα
κατονοµάσω, γιατί άλλα είναι της µίας εταιρείας και άλλα της
άλλης- ξεκινάει ένα πρόγραµµα αναβάθµισης. Εκεί χρειαζόµαστε
δέκα µηχανικούς. Πάµε στο ΑΣΕΠ και λέµε ότι στη βάση αυτού
του προγράµµατος, έχουµε αυτό το σχέδιο και χρειαζόµαστε
δέκα µηχανικούς για τρία χρόνια. Τελείωσε. Αυτό.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Στη Βουλή.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Εντάξει, αυτή είναι και η διαφορά µας, αλλά µην µένει
ότι κάνουµε προσλήψεις, γιατί ξέρετε ότι δεν µπορούµε να κά-
νουµε.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Εγώ δεν ξέρω. 
Αυτή τη στιγµή αυτό που ζητάτε από τη Βουλή είναι το ελεύ-

θερο να κάνετε. Το αν θα τις κάνετε, δεν το ξέρω. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Κυρία Μπακογιάννη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Βίτσα, νο-

µίζω ότι έχει τελειώσει η συζήτηση.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής των ΑΝΕΛ κ. Λαζαρίδης, για

δεκαπέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ξεκινήσω την τοποθέτησή µου σήµερα µε µία επι-

σήµανση, κυρίως απευθυνόµενος στους καλούς συναδέλφους
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Εδώ και µέρες ο ξένος, αλλά
και ο ελληνικός Τύπος βοά µε την υπόθεση Γεωργίου. 

Ο Γεωργίου παραπέµπεται για νέα κρίση µε την κατηγορία του
κακουργήµατος της ψευδούς βεβαίωσης ή αλλιώς για να το κά-
νουµε πιο λιανά, παραπέµπεται γιατί υπάρχουν βάσιµες υποψίες
ότι αλλοίωσε τα στοιχεία ως Πρόεδρος της ΕΛΣΤΑΤ, προκειµέ-
νου να ανοίξει την πόρτα για το ΔΝΤ στην Ευρωζώνη και να οδη-
γήσει τη χώρα εκεί που την οδήγησε σήµερα.

Επίσης, ο άλλος στόχος ήταν να αµαυρώσει µε την αλλοίωση
των στοιχείων την περίοδο 2004-2009 του Κώστα Καραµανλή,
που η χώρα είχε τους υψηλότερους ρυθµούς ανάπτυξης. 

Εποµένως, εγώ θα περίµενα από τους συναδέλφους, ειδικά
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, να κάνουν έστω ένα σχόλιο γι’
αυτήν την περίπτωση, για την υπόθεση µε τον Γεωργίου.

Τώρα θα ήθελα να πω και µια κουβέντα, γιατί κατέθεσα χθες
µια τροπολογία. Με αυτή ζητώ να έχουν τη δυνατότητα οι συµ-
πολίτες µας, όταν επιθυµούν να προσφύγουν σε ένδικα µέσα για
να αντιµετωπίσουν κάποια πρόστιµα ή επιβολή φόρου από εφο-
ρίες ή άλλες υπηρεσίες, -επειδή υπάρχει ο νόµος του 2010 ο
οποίος επιβάλλει την καταβολή µετρητών ίσων µε το 50% της
αξίας του προστίµου- να καταθέτουν εµπράγµατες εξασφαλί-
σεις, δηλαδή είτε να υποθηκεύουν ένα ακίνητο το οποίο θα είναι
αντίστοιχο του 50% της αξίας, είτε εγγυητική επιστολή, είτε µε
κάποιον εγγυητή ο οποίος θα εγγυηθεί αυτός για το συγκεκρι-
µένο ποσό του οφειλέτη. 

Ζητώ, λοιπόν, να δίνεται αυτή η δυνατότητα στους συµπολίτες
µας. Και νοµίζω ότι είναι µια διευκόλυνση η οποία δεν έχει δηµο-
σιονοµικό κόστος, ενώ από την άλλη πλευρά δίνει µια ανακού-
φιση, δίνει κάποιο φως µέσα σε όλη αυτή την µαυρίλα που υ-
πάρχει εδώ και χρόνια στους συµπολίτες µας, στην πατρίδα µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέχρι τώρα δεν υφίστατο ούτε
σε εθνικό ούτε και σε ευρωπαϊκό επίπεδο κάποιο ολοκληρωµένο
νοµοθετικό πλαίσιο, το οποίο να ρυθµίζει τη διαδικασία ανάθεσης
και εκτέλεσης των συµβάσεων παραχώρησης. Και γι’ αυτόν τον
λόγο καλούµαστε σήµερα να ενσωµατώσουµε την Οδηγία 23/
2014 της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις δηµόσιες συµβάσεις και
τις συµβάσεις παραχώρησης, την εφαρµογή των διατάξεων της
οδηγίας, καθώς και λοιπές ρυθµίσεις του δικονοµικού δικαίου. 

Με τις ρυθµίσεις του παρόντος σχεδίου νόµου εξασφαλίζεται
η δηµιουργία ενός σύγχρονου, διαφανούς και αποτελεσµατικού
νοµοθετικού πλαισίου για την ανάθεση και εκτέλεση των συµβά-
σεων παραχώρησης, το οποίο θα εγγυάται τη συµµόρφωση µε
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τους κανόνες του παράγωγου ευρωπαϊκού δικαίου των δηµοσίων
συµβάσεων, ικανού να διασφαλίσει την αποδοτικότητα των δια-
δικασιών µε πλήρη κατοχύρωση του δηµοσίου συµφέροντος.

Οι συµβάσεις παραχώρησης είναι η πιο κοινή µορφή σύµπρα-
ξης δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα. Είναι ένα ισορροπηµένο και
ευέλικτο νοµικό πλαίσιο για την ανάθεση συµβάσεων παραχώ-
ρησης -όπως αυτό που επιδιώκεται µε αυτή την οδηγία- και θα
εξασφαλίζει πραγµατική και άνευ διακρίσεων πρόσβαση στην
αγορά για όλους τους οικονοµικούς φορείς, πράγµα που θα ευ-
νοήσει τις δηµόσιες επενδύσεις σε υποδοµές και στρατηγικές
υπηρεσίες προς τους πολίτες.

Σύµφωνα µε το άρθρο 345 της Συνθήκης για τη λειτουργία της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι συνθήκες δεν προδικάζουν µε κανέναν
τρόπο τους κανόνες των κρατών-µελών που διέπουν το καθε-
στώς της ιδιοκτησίας. Ως εκ τούτου, σύµφωνα µε το δίκαιο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, συµπεριλαµβανοµένης και της οδηγίας
συµβάσεων παραχώρησης, οι δηµόσιες αρχές παραµένουν απο-
λύτως ελεύθερες να εκτελούν δηµόσια καθήκοντα που τους
έχουν ανατεθεί χρησιµοποιώντας τα δικά τους µέσα ή πόρους. 

Ωστόσο, αν µια δηµόσια αρχή αποφασίσει να αναθέσει σε µια,
για παράδειγµα, ιδιωτική εταιρεία την παροχή της υπηρεσίας και
συνάψει µια σύµβαση παραχώρησης µε αυτήν, οι διατάξεις της
οδηγίας πρέπει να τηρούνται, ιδίως οι υποχρεώσεις σε σχέση µε
τα κριτήρια επιλογής και ανάθεσης που πρέπει να ακολουθούν-
ται από φορείς που συνάπτουν συµβάσεις παραχώρησης. 

Δεδοµένης της ταχείας επέκτασης των ηλεκτρονικών συστη-
µάτων αγορών, οι εισαγόµενες στο εθνικό δίκαιο οδηγίες προ-
βλέπουν ειδικούς κανόνες για την εφαρµογή και τη λειτουργία
τέτοιων συστηµάτων, που εξασφαλίζουν την ισότιµη µεταχείριση
όλων των οικονοµικών φορέων οι οποίοι επιθυµούν να συµµετά-
σχουν σε αυτά.

Είναι αλήθεια, άλλωστε, πως η µέχρι σήµερα εξαίρεση των
συµβάσεων παραχώρησης, από το πεδίο εφαρµογής των ευρω-
παϊκών οδηγιών για τις δηµόσιες συµβάσεις, δηµιουργούσε ανα-
σφάλεια ως προς το νοµικό καθεστώς, που ρύθµιζε τις διαδι-
κασίες ανάθεσής τους και άφηνε ευρύ περιθώριο εκτίµησης στις
εθνικές νοµοθεσίες των κρατών-µελών. 

Μεταξύ άλλων, θεσπίζει κανόνες σχετικά µε τις διαδικασίες
προµηθειών από αναθέτουσες αρχές ή και αναθέτοντες φορείς
µέσω παραχώρησης, συµπράξεις µεταξύ του δηµοσίου τοµέα
και κυρίως ιδιωτικών εταιρειών, όπου αυτές ασχολούνται απο-
κλειστικά µε τη λειτουργία, τη συντήρηση και την ανάπτυξη των
υποδοµών, για παράδειγµα, λιµάνια, χώροι στάθµευσης, δρόµοι
µε διόδια ή παρέχουν υπηρεσίες γενικού οικονοµικού συµφέρον-
τος, για παράδειγµα, ενέργεια, διανοµή νερού και διάθεση των
αποβλήτων. 

Ακόµα εισάγονται ρυθµίσεις, που εξασφαλίζουν την ταχεία και
αποτελεσµατική έννοµη προστασία και επίλυση διαφορών, λαµ-
βάνοντας υπ’ όψιν τις ιδιαιτερότητες και την πολυπλοκότητα
τόσο των διαδικασιών ανάθεσης όσο και των όρων του συµβατι-
κού πλαισίου που διέπουν την εκτέλεση αυτών. 

Οι οδηγίες αυτές διευκρινίζουν, επίσης, µε ποιον τρόπο οι ανα-
θέτουσες αρχές µπορούν να συµβάλλουν στην προστασία του
περιβάλλοντος και στην προώθηση της βιώσιµης ανάπτυξης. 

Σε περιπτώσεις κατά τις οποίες η εφαρµογή µέτρων ή συστη-
µάτων περιβαλλοντικής διαχείρισης κατά την εκτέλεση της δη-
µόσιας σύµβασης αιτιολογείται από τη φύση των έργων ή των
υπηρεσιών, µπορεί να απαιτείται η εφαρµογή τέτοιων µέτρων ή
συστηµάτων από τις αναθέτουσες αρχές. 

Για την επιβολή του σεβασµού του ευρωπαϊκού δικαίου, λοι-
πόν, η επιτροπή θέσπισε ένα σύστηµα το οποίο επιδιώκει να εξα-
κριβώνει κατά πόσο οι ευρωπαϊκοί κανόνες σχετικά µε τις δη-
µόσιες συµβάσεις γίνονται σεβαστοί κατά την πραγµατοποίηση
σχεδίων ή προγραµµάτων, τα οποία χρηµατοδοτούνται από τα
διαρθρωτικά ταµεία και τα άλλα ευρωπαϊκά χρηµατοδοτικά
µέσα, στοχεύοντας στην καταπολέµηση των παραβάσεων των
κανόνων, στην απλούστευση και στον εκσυγχρονισµό των διαδι-
κασιών, αλλά και στο άνοιγµα των αγορών της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, καθώς και τις επιπτώσεις αυτού του ανοίγµατος σε τρίτες
χώρες.

Περνώντας στις βασικές διατάξεις, τα χαρακτηριστικά του

νέου νοµικού πλαισίου αποσκοπούν στους εξής τοµείς, πρώτον,
την ενοποίηση και οµογένεια. Το σχέδιο νόµου ρυθµίζει όλες τις
συµβάσεις παραχώρησης έργων και υπηρεσιών που ανατίθενται
από αναθέτουσες αρχές και αναθέτοντες φορείς τόσο στον δη-
µόσιο τοµέα όσο και στον τοµέα των υπηρεσιών κοινής ωφέλειας
µε έναν ενιαίο και οµοιόµορφο τρόπο. 

Επίσης, ρυθµίζει όλες τις συµβάσεις παραχώρησης ανεξαρτή-
τως της εκτιµώµενης αξίας τους, δηλαδή, ρυθµίζει και τις συµ-
βάσεις παραχώρησης που υπολείπονται του κατώτατου ορίου
εφαρµογής της οδηγίας 2014/23/ΕΕ, καθώς και τις συµβάσεις
παραχώρησης για κοινωνικές και άλλες υπηρεσίες. 

Αποσκοπεί επίσης στην απλοποίηση και επιτάχυνση διαγωνι-
στικών διαδικασιών, άρθρο 41 της οδηγίας 23. Το σύνολο των
διατάξεων του σχεδίου νόµου έχει καταστρωθεί µε γνώµονα την
απλοποίηση και επιτάχυνση της ωρίµανσης και δηµοπράτησης
συµβάσεων παραχώρησης. 

Ενδεικτικά εισάγεται µηχανισµός µετακύλησης του βάρους
προσκόµισης των δικαιολογητικών τεκµηρίωσης των κριτηρίων
ποιοτικής επιλογής από τη φάση της συµµετοχής στην τελική
φάση της κατακύρωσης. 

Συγκεκριµένα οι διαγωνιζόµενοι υποχρεούνται να καταθέτουν
µόνο µια υπεύθυνη δήλωση-ερωτηµατολόγιο ποιοτικής επιλογής,
προκειµένου να συµµετάσχουν στον διαγωνισµό, µε την οποία
βεβαιώνουν ότι πληρούν τα κριτήρια ποιοτικής επιλογής και µόνο
ο οριστικός ανάδοχος υποχρεούται να προσκοµίσει το σύνολο
των αποδεικτικών στοιχείων για την τεκµηρίωση πλήρωσης όσων
είχαν βεβαιωθεί στην υπεύθυνη δήλωση. 

Η πρακτική αυτή αναµένεται να ευνοήσει τη συµµετοχή του
µεγαλύτερου αριθµού των οικονοµικών φορέων στις διαδικασίες
και έτσι να διευρύνει τον ανταγωνισµό, να επιταχύνει τη διενέρ-
γεια των διαγωνισµών και να µειώσει ουσιωδώς τα γραφειοκρα-
τικά βάρη.

Αποσκοπεί ακόµα στην υλοποίηση κοινωνικής πολιτικής, άρ-
θρο 23 της οδηγίας. Το σχέδιο νόµου δίνει τη δυνατότητα στους
δηµόσιους φορείς να παραχωρούν κατ’ αποκλειστικότητα το δι-
καίωµα συµµετοχής στις διαδικασίες ανάθεσης συµβάσεων πα-
ραχώρησης υπηρεσιών σε προστατευµένα παραγωγικά εργα-
στήρια, κοινωνικούς συνεταιρισµούς περιορισµένης ευθύνης,
κοινωνικές συνεταιριστικές επιχειρήσεις ένταξης κ.λπ., στο πλαί-
σιο της υλοποίησης πολιτικών που αποσκοπούν στην ενίσχυση
ευπαθών οµάδων. 

Εισάγει ρυθµίσεις που επιτρέπουν στους δηµόσιους φορείς
να συνεκτιµούν περιβαλλοντικές και κοινωνικές πτυχές σε όλον
τον κύκλο ανάθεσης και εκτέλεσης της σύµβασης παραχώρησης
µέσω κατάλληλων τεχνικών προδιαγραφών, κριτηρίων ποιοτικής
επιλογής και ανάθεσης, αλλά και όρων εκτέλεσης της σύµβασης.

Για πρώτη φορά προβλέπεται ως λόγος αποκλεισµού διαγω-
νιζοµένων από διαδικασίες ανάθεσης η εκ µέρους τους παρά-
βαση διατάξεων της περιβαλλοντικής και εργατικής κοινωνικής
νοµοθεσίας. 

Αποσκοπεί στην ενισχυµένη δηµοσιότητα και πληροφόρηση.
Το σχέδιο νόµου ορίζει το Κεντρικό Ηλεκτρονικό Μητρώο Δηµο-
σίων Συµβάσεων, ΚΗΜΔΗΣ, ως το µοναδικό υποχρεωτικό σηµείο
της δηµοσίευσης όλων των σταδίων των συµβάσεων παραχώρη-
σης σε εθνικό επίπεδο -η δηµοσίευση των προκηρύξεων σε άλλα
έντυπα ή ηλεκτρονικά µέσα επικοινωνίας σε εθελοντική βάση πα-
ραµένει δυνατή- που αφ’ ενός µεν θα διευκολύνει την πληροφό-
ρηση των ενδιαφεροµένων για επιχειρηµατικές ευκαιρίες, που
παρουσιάζονται µέσω των συµβάσεων παραχώρησης, αφ’ ετέ-
ρου δε θα συµβάλλει στην καθιέρωση µιας ηλεκτρονικής βάσης
δεδοµένων για τις συµβάσεις παραχώρησης και θα χρησιµεύσει
ως το βασικό µέσο για την εξαγωγή αξιόπιστων στατιστικών στοι-
χείων. 

Επιπρόσθετα, στην κατεύθυνση ενίσχυσης της διαφάνειας πα-
ρέχεται δωρεάν, απεριόριστη και πλήρης άµεση πρόσβαση µε
ηλεκτρονικά µέσα στα τεύχη διαγωνισµού, σύµφωνα µε τις διε-
θνώς καθιερωµένες βέλτιστες πρακτικές.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Η τυποποίηση των διακηρύξεων αναµένεται να απλοποιήσει
σηµαντικά τόσο την προετοιµασία της σύναψης σύµβασης πα-
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ραχώρησης από τους δηµόσιους φορείς όσο και τη συµµετοχή
των διαγωνιζοµένων, δεδοµένου ότι οι λεπτοµέρειες της διαδι-
κασίας θα ορίζονται εκ των προτέρων µε σαφήνεια στα τυποποι-
ηµένα έγγραφα του διαγωνισµού, ενώ η τυποποίηση των εγγρά-
φων του διαγωνισµού θα διασφαλίσει τη συµµόρφωση µε την κεί-
µενη νοµοθεσία και αναµένεται να περιορίσει τις προσφυγές
κατά των όρων των διακηρύξεων. 

Επιπροσθέτως, αποσκοπεί στην αποτελεσµατική έννοµη προ-
στασία στο προσυµβατικό στάδιο και στο στάδιο της εκτέλεσης,
άρθρο 60 της οδηγίας 23. Το σχέδιο νόµου εισάγει ρυθµίσεις
βάσει των οποίων διασφαλίζεται η ταχεία και αποτελεσµατική έν-
νοµη προστασία κατά το στάδιο που προηγείται της σύναψης
της σύµβασης και θεσπίζει ευέλικτες διαδικασίες για την επίλυση
διαφορών, που προκύπτουν κατά την εκτέλεση των συµβάσεων
παραχώρησης, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις ιδιαιτερότητες και την
πολυπλοκότητα τόσο των διαδικασιών ανάθεσης όσο και των
όρων του συµβατικού πλαισίου που διέπουν την εκτέλεσή τους.

Οι ρυθµίσεις αυτές διασφαλίζουν την επιτάχυνση της επίλυσης
των παραπάνω διαφορών και κατ’ επέκταση της ολοκλήρωσης
των διαδικασιών ανάθεσης και εκτέλεσης συµβάσεων παραχώ-
ρησης στο σύνολό τους, υπηρετώντας κατ’ αυτόν τον τρόπο το
δηµόσιο συµφέρον, αλλά και ενθαρρύνοντας τη συµµετοχή επεν-
δυτών κυρίως από το εξωτερικό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, κλείνω αµέσως.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο για τις συµβά-

σεις παραχώρησης εισάγει δικλείδες προστασίας του δηµοσίου
συµφέροντος και αντιµετώπισης της διαφθοράς στον ευαίσθητο
τοµέα των έργων και των δηµοσίων συµβάσεων και αναµένεται
να αποτελέσει σηµαντικό εργαλείο για την υλοποίηση δηµόσιων
επενδύσεων, που θα υπηρετήσουν την ανάπτυξη, την ενίσχυση
της απασχόλησης και τη µεταστροφή του οικονοµικού κλίµατος.
Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες το στηρίζουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας ευχαριστούµε. 
Ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχάρης ζητεί άδεια ολι-

γοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από τις 4-8-2016 έως τις 7-8-
2016. 

Επίσης, ο Βουλευτής κ. Γεώργιος-Δηµήτριος Καρράς ζητεί
άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από τις 13-8-2016
έως τις 18-8-2016. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τις ζητηθείσες άδειες. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Ένωσης Κεντρώων κ.

Ιωάννης Σαρίδης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε πει να µην λαϊκίζουµε

εµείς από την Ένωση Κεντρώων σ’ αυτή την Αίθουσα, όµως ανά-
λογα µε τις πρακτικές της Κυβέρνησης θα πρέπει να απαντή-
σουµε ακριβώς µε τον ίδιο τρόπο. 

Αυτό εδώ το νοµοσχέδιο, το οποίο βλέπετε, κατατέθηκε χθες
το βράδυ στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου µε τη µορφή
του κατεπείγοντος, συζητείται σήµερα στην επιτροπή και αύριο
το πρωί έχει οριστεί να έρθει στην Ολοµέλεια. 

Η Ένωση Κεντρώων έχει δεσµευθεί στον ελληνικό λαό να στη-
ρίζει τα σωστά και τα δίκαια και να καταγγέλλει και να αντιστέ-
κεται στα άδικα και στα κακόβουλα. 

Η απλή αναλογική ήταν προγραµµατική θέση της Ένωσης Κεν-
τρώων. Αποτελούσε αρχή για την Ένωση Κεντρώων και τη στή-
ριξε σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα. Η ποινικοποίηση του πολιτικού
κόσµου για πολιτικές επιλογές, σκέψεις και αποφάσεις δεν µας
βρήκε σύµφωνους και την καταψηφίσαµε, πάλι µέσα σ’ αυτή την
Αίθουσα. Όµως, αυτές οι πρακτικές θα πρέπει κάποια στιγµή να
τελειώσουν. 

Σήµερα, στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου, στην Αί-
θουσα Γερουσίας, η Κυβέρνηση θα έπρεπε να ντρέπεται γι’ αυτό
το οποίο παρουσίασε, γιατί προσβάλλουν τη δηµοκρατία. Προ-

σβάλλει τη δηµοκρατία ο τρόπος µε τον οποίο νοµοθετούµε
µέσα εδώ και υπεύθυνη ουσιαστικά, αποκλειστικά και µόνο είναι
η Κυβέρνηση.

Για εµάς, η λέξη δηµοκρατία δεν είναι µόνο µία απλή λέξη, την
οποία σέρνουµε έξω απ’ αυτόν τον χώρο. Τη στηρίζουµε και
µέσα σ’ αυτόν τον χώρο και έξω απ’ αυτόν τον χώρο. 

Η λέξη ντροπή ταιριάζει στον τρόπο µε τον οποίο νοµοθετεί η
Κυβέρνηση. Αιφνιδιάζει τους πάντες. Θα αντιδράσουν οι πάντες.
Αυτή είναι η λογική και αυτή είναι η αλήθεια. Δεν θέλουν ηρεµία,
δεν θέλουν συναίνεση, δεν θέλουν συνεργασία. Έχουν µία ροπή
στην πονηριά, την οποία ουσιαστικά τη φέρνουν και µέσα σ’ αυτή
την Αίθουσα, σ’ αυτό το νοµοσχέδιο, που σε λίγο θα σας ανα-
λύσω και θα τοποθετηθεί πάνω στην πονηριά της Κυβέρνησης ο
Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο κ. Καρράς.

Το νοµοσχέδιο το οποίο πριν κατατέθηκε στην Επιτροπή Πα-
ραγωγής και Εµπορίου, είχε τέσσερα κεφάλαια. Τα δύο πρώτα
αφορούσαν τις Ανανεώσιµες Πηγές Ενέργειας. Ήταν µε την
µορφή του κατεπείγοντος. 

Το τρίτο κεφάλαιο ουσιαστικά αναφέρεται στο τέµενος το
οποίο θα κατασκευαστεί και το τέταρτο κεφάλαιο στο πάρκο Τρί-
τση και στις διατάξεις οι οποίες έρχονται από την πλευρά της
Κυβέρνησης γι’ αυτό το περιβόητο πάρκο Τρίτση, χωρίς όµως
να έχουν ερωτηθεί οι δήµαρχοι και η τοπική αυτοδιοίκηση εάν
συµφωνούν µε αυτές τις διατάξεις τις οποίες φέρνουν.

Προσέξτε, επίσης, κάτι χαρακτηριστικό, το οποίο µπορεί να
κριθεί και αντισυνταγµατικό. Δεν το ξέρουµε. Με λεφτά των
δήµων θέλει η Κυβέρνηση να φτιάξει έναν ανεξάρτητο φορέα,
νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, το οποίο θα υπάγεται στον
Υπουργό και ο Υπουργός θα έχει τον απόλυτο έλεγχο.

Αύριο, σ’ αυτή την Αίθουσα, θα συζητήσουµε αυτό το νοµο-
σχέδιο το οποίο µόλις σας ανέφερα. Η Ένωση Κεντρώων θέλω
να ξέρετε ότι επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί στην Ολοµέλεια.
Γιατί; Γιατί από πίσω της υπάρχουν κάποιοι άνθρωποι, που την
έχουν στηρίξει και δεν είναι στην πρακτική της να εµπαίζει αυ-
τούς τους ανθρώπους που ουσιαστικά την έχουν στηρίξει. Αδυ-
νατούµε να πληροφορηθούµε, να εντάξουµε και να αξιοποιή-
σουµε αυτά τα οποία το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο φέρνει από
χθες το βράδυ µέχρι σήµερα το πρωί. Επιφυλαχθήκαµε να τοπο-
θετηθούµε στην αυριανή Ολοµέλεια µε όποιον τρόπο και µε
όποια δυνατότητα από τη δική µας πλευρά µπορούµε να έχουµε.

Ας έρθουµε τώρα στο σηµερινό νοµοσχέδιο, όπου εδώ ουσια-
στικά έχουµε ένα διαφορετικό κλίµα από το κλίµα το οποίο πε-
ριέγραψα προηγουµένως. Κατά την εισαγωγή του νοµοσχεδίου,
για να έρθει στις επιτροπές, ο Υπουργός κ. Σταθάκης αναγκά-
στηκε εξαιτίας του Κανονισµού της Βουλής να επιχειρηµατολο-
γήσει υπέρ της πρότασης της Κυβέρνησης, ώστε το παρόν
νοµοσχέδιο αλλά και το χθεσινό να συζητηθούν µε τις διαδικα-
σίες του επείγοντος.

Μίλησε απλά για τις ασφυκτικές προθεσµίες, που αντιµετωπί-
ζει η Ελληνική Κυβέρνηση, οι οποίες, βεβαίως, ήταν ήδη γνωστές
στο Κοινοβούλιο από τις 17 Αυγούστου 2014, όπως επίσης ήταν
γνωστή και η καταληκτική ηµεροµηνία για να εναρµονιστεί η
χώρα µας µε το Ευρωπαϊκό Δίκαιο. Η καταληκτική ηµεροµηνία,
όπως και εσείς γνωρίζετε, ήταν η 17η Απριλίου 2016. 

Είµαστε, λοιπόν, εδώ τρεις µήνες εκπρόθεσµοι ως χώρα πια.
Οι προθεσµίες, που κακώς για την εικόνα του Κοινοβουλίου δεν
έγιναν σεβαστές, είχαν προκύψει από την υποχρέωση της χώρας
µας για συµµόρφωση και ενσωµάτωση στην εσωτερική έννοµη
τάξη των οδηγιών 23/2014, 24/2014 και 25/2014 της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, τις οποίες καλείται να υπερψηφίσει η Ολοµέλεια. Υπερ-
ψήφισε χθες και καλείται να ψηφίσει σήµερα την οδηγία 23/2014.

Σε κάθε περίπτωση αυτή η αστοχία  στον προγραµµατισµό της
Κυβέρνησης, που την οδηγεί για µία ακόµη φορά στη νοµοθέ-
τηση µε τις διαδικασίες του επείγοντος, θα µπορούσε πάρα πολύ
απλά να είχε αποφευχθεί, εάν είχε ξεκινήσει η συζήτηση έστω
µία εβδοµάδα νωρίτερα. 

Με καλύτερο προγραµµατισµό ίσως να είχαν αποφευχθεί και
διάφορες άλλες δυσαρµονίες, όπως αυτή που έγινε φανερή σε
όσους παρακολούθησαν τη διαδικασία ακρόασης των φορέων,
όπου η Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων δήλωσε, διά του
εκπροσώπου της, πως ενηµερώθηκε για τις αλλαγές του νοµο-
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σχεδίου σε σχέση µε εκείνο που είχατε θέσει υπ’ όψιν τους, ζη-
τώντας τη γνώµη και τα σχόλιά τους, τον περασµένο Απρίλιο,
από την ιστοσελίδα του Κοινοβουλίου, την ηµέρα, δηλαδή, που
αναρτήσατε το νοµοσχέδιο. Η Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Συµ-
βάσεων αυτό δήλωσε στην ακρόαση φορέων, ότι ενηµερώθηκε
από την ιστοσελίδα του Κοινοβουλίου, την ηµέρα που αναρτή-
θηκε το νοµοσχέδιο. Άλλη µία πρακτική νοµοθέτησης της Κυβέρ-
νησης! 

Μάλιστα, ως απόδειξη των λεγοµένων του ο εκπρόσωπος της
Αρχής Δηµοσίων Συµβάσεων µάς εξήγησε πως µε έκπληξη διά-
βασε στο άρθρο 375 του χθεσινού νοµοσχεδίου πως µειώνεται
το ποσοστό επί των δηµοσίων συµβάσεων, που αποτελεί και τη
µοναδική πηγή εσόδων της αρχής, από 0,1‰ σε 0,06‰. Η έκ-
πληξη δικαιολογείται επαρκώς, καθώς στην περίπτωση αυτή δεν
θα έχουν τα χρήµατα ούτε για τη µισθοδοσία τους.

Υπενθυµίζω πως η συγκεκριµένη αρχή δεν έχει ακόµη στελε-
χωθεί πλήρως και δεν έχει καν πρόεδρο και µε τη δηµιουργία του
νέου φορέα διαιτησίας της αφαιρείτε και µία από τις πιο κρίσιµες
αρµοδιότητές της. Δεν είµαστε σίγουροι πως εξετάστηκε επαρ-
κώς από την Κυβέρνηση το ενδεχόµενο να ενισχυθεί η Ανεξάρ-
τητη Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων, ώστε να µπορεί να αναλάβει
το συγκεκριµένο έργο, κερδίζοντας χρόνο και χρήµα, προς όφε-
λος των φορολογουµένων, καθώς έπειτα από τρία χρόνια λει-
τουργίας διαθέτει και τη σχετική τεχνογνωσία και τα απαραίτητα
έµπειρα στελέχη.

Επισηµαίνω πως σε περίπτωση που η αρχή εισπράξει περισ-
σότερα από αυτά που έχει ανάγκη, για να καλύψει γνωστές της
δαπάνες, τότε επιστρέφει το 80% του πλεονάζοντος ποσού στο
ελληνικό δηµόσιο, πράγµα που έκανε ακόµα πιο περίεργη αυτή
σας την απόφαση να µειώσετε το ποσοστό υπέρ της σε 0,06‰
επί των δηµοσίων συµβάσεων, αλλά και να της αφαιρέσετε την
προδικαστική διαιτητική της διάσταση. 

Τελικά, θα ενισχύσουµε τις ανεξάρτητες αρχές σε αυτόν τον
τόπο; Θα βοηθήσει το ελληνικό Κοινοβούλιο σε αυτό; Τις θέ-
λουµε τις ανεξάρτητες αρχές; Να καταλήξουµε πρώτα απ’ όλα
εµείς για το τι θέλουµε; Ή µήπως χθες µε την αρχή των προδι-
καστικών προσφυγών θα δηµιουργούµε συνεχώς και νέα όρ-
γανα, νέες υπηρεσίες, νέους φορείς επικουρικά και συµπληρω-
µατικά στο έργο των ανεξαρτήτων αρχών, διατρέχοντας έτσι τον
κίνδυνο να δηµιουργήσουµε περισσότερη γραφειοκρατία και να
ευνοήσουµε την αδιαφάνεια;

Και επειδή µιλάµε για τις συµβάσεις δηµοσίων έργων ουσια-
στικά µιλάµε για αυτό που ο ελληνικός λαός θεωρεί την πηγή της
διαφθοράς και της διαπλοκής στην Ελλάδα. Η όποια ειλικρίνεια
της Κυβέρνησης είναι ευάλωτη στην κριτική εξαιτίας αστοχιών
στη διαδικασία της δηµιουργίας ενός νέου νοµοθετικού πλαισίου
που θα εξασφαλίζει το απαραίτητο υγιές διαδικαστικό περιβάλ-
λον γύρω από την ανάθεση και εκτέλεση των δηµοσίων συµβά-
σεων. Κανείς δεν αµφισβητεί πως η εναρµόνιση µε τις ευρω-
παϊκές οδηγίες εξυπηρετεί το δηµόσιο συµφέρον και θωρακίζει
σε κάποιο βαθµό τις διαδικασίες των δηµοσίων συµβάσεων από
γνωστές παλιές πρακτικές που ευνοούν τη διαφθορά και τη δια-
πλοκή. Το ίδιο ισχύει και για την προσπάθεια συγκέντρωσης, επι-
καιροποίησης και κωδικοποίησης των σχετικών νόµων, ώστε να
µπει ένα φρένο στη σχετική πολυνοµία και γραφειοκρατία και να
ενισχυθεί η έννοια της χρηστής διοίκησης.

Σίγουρα είναι επίσης πολύ θετικό το γεγονός πως γίνεται εθνι-
κός στόχος η ορθή αξιοποίηση της τεχνολογίας µε σκοπό τη δια-
σφάλιση των συνθηκών διαφάνειας και αποφυγής εκδήλωσης
παραβατικότητας αλλά και ατιµωρησίας. Πράγµατι, η ενσωµά-
τωση της οδηγίας 23 φέρνει ουσιαστικές αλλαγές. Μπορούµε
όµως να µιλήσουµε για µία νέα εποχή στην ανάθεση και εκτέλεση
των δηµοσίων συµβάσεων; Πιστεύω πως όχι. Και αυτό γιατί ενώ
αναγνωρίζουµε στην Κυβέρνηση τις καλές της προθέσεις δεν
βλέπουµε όµως να διατυπώνονται αυτές µε ξεκάθαρο τρόπο
µέσα στα άρθρα των εν λόγω νοµοσχεδίων. Αντιθέτως, υπάρ-
χουν ασάφειες. Σίγουρα, όµως, πρόκειται για ένα µεγάλο βήµα
προς τα µπροστά για τη χώρα µας, το οποίο γίνεται µε καθυστέ-
ρηση και κόστος για τον Έλληνα φορολογούµενο. Είναι σηµαν-
τικό, για παράδειγµα, πως αναγνωρίζονται για πρώτη φορά οι
υπεργολαβίες, πως είναι εφικτές οι κατατµήσεις έργων όχι ως

µέσο σπατάλης και διαφθοράς, αλλά για την κάλυψη τρεχουσών
αναγκών. Στα θετικά µετράµε και το γεγονός πως ενισχύεται η
αποτελεσµατική και πολυεπίπεδη λειτουργία, µε το άρθρο 38 του
χθεσινού νοµοσχεδίου, του Κεντρικού Ηλεκτρονικού Μητρώου
Δηµοσίων Συµβάσεων, του περίφηµου αυτού µητρώου.

Πράγµατι, η Κυβέρνηση προσπαθεί µε το παρόν νοµοσχέδιο
να διορθώσει κακώς κείµενα και να ενισχύσει την προσπάθεια
που λαµβάνει χώρα σε ευρωπαϊκό επίπεδο περί κωδικοποίησης
των διαδικασιών ανάθεσης και εκτέλεσης δηµοσίων συµβάσεων
και περιορισµού της γραφειοκρατίας, µε γνώµονα πάντως τη διε-
θνώς αναγνωρισµένη καλή πρακτική και µε σκοπό την απλοποί-
ηση των διαδικασιών, την εξυπηρέτηση της αρχής της αναλο-
γικότητας, την εξασφάλιση της διαφάνειας και της ποιότητας σε
όλες τις εκφάνσεις και προεκτάσεις της σύναψης, επίβλεψης και
εκτέλεσης των δηµοσίων έργων και παραχωρήσεων.

Οφείλουµε να στηρίξουµε αυτήν την προσπάθεια, που στόχο
έχει την ενίσχυση της διαφάνειας και την τόνωση της υγιούς επι-
χειρηµατικότητας µέσω των συνεργασιών του δηµοσίου και του
ιδιωτικού τοµέα. Παρ’ όλο που στο παρελθόν τα ζητήµατα των
ΣΔΙΤ αποτέλεσαν πεδίο σφοδρών αντιπαραθέσεων, σήµερα η ελ-
ληνική Κυβέρνηση µε ειλικρίνεια προχωρεί στην εκ νέου αντικει-
µενική θεώρηση των πραγµάτων και επιλέγει να ακολουθήσει την
ευρωπαϊκή πορεία θεσµοθέτησης κοινών κανόνων, που θα µει-
ώσουν τις στρεβλώσεις που προέκυπταν από τις εθνικές νοµο-
θεσίες, σε µια κοινή ανοικτή αγορά όπως είναι η ευρωπαϊκή.

Παράλληλα, µε την υιοθέτηση των εν λόγω οδηγιών και από
τα υπόλοιπα ευρωπαϊκά εθνικά κοινοβούλια διαφαίνεται και το
ακριβές µέγεθος του κρατικού παρεµβατισµού, που αποδέχεται
η ευρωπαϊκή οικονοµική σκέψη, σχετικά µε τη λειτουργία της κοι-
νής αγοράς. Η απαίτηση για διαφάνεια είναι καθολική και η θε-
σµοθέτηση κανόνων για τη διασφάλισή της αποτελεί επιτακτική
ανάγκη των δηµοκρατιών και ισχυρό κοινωνικό αίτηµα. Οι ευρω-
παϊκοί θεσµοί αλλά και το κάθε κράτος χωριστά οφείλουν προς
επιβεβαίωση του υψηλού πολιτισµικού τους επιπέδου να θεσµο-
θετήσουν µε υποδειγµατικό τρόπο τις καλές και αποτελεσµατι-
κές πρακτικές χρηστής διαχείρισης του δηµοσίου χρήµατος
µέσω της διαφανούς σύναψης και εκτέλεσης των δηµοσίων συµ-
βάσεων, που στην Ελλάδα αποτελούν σχεδόν το µισό µέγεθος
των οικονοµικών ενεργειών του δηµόσιου τοµέα, ενώ στην Ευ-
ρώπη οι δηµόσιες συµβάσεις φθάνουν έως και το 18% του ΑΕΠ. 

Η Ένωση Κεντρώων θα συνεχίσει να στηρίζει µε συνέπεια και
αποφασιστικότητα την ευρωπαϊκή πορεία της χώρας. Θα υπερ-
ψηφίσουµε επί της αρχής το παρόν νοµοσχέδιο, θα επιφυλαχ-
θούµε σε κάποια άρθρα και για τις τροπολογίες θα µιλήσει ο
Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο αγαπητός Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος κ. Καρράς.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Ο Υπουργός κ. Σταθάκης έχει τον λόγο για την παρουσίαση
των τροπολογιών.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού): Είναι δύο κατηγορίες τροπολογιών, οι εµπρό-
θεσµες και οι εκπρόθεσµες.

Η πρώτη έχει γενικό αριθµό 574 και ειδικό 47 και κατατέθηκε
από τον κ. Καραγιάννη. Δεν γίνεται αποδεκτή αυτή η τροπολο-
γία.

Η επόµενη έχει γενικό αριθµό 599 και ειδικό 54, του κ. Βαρ-
δάκη και της κ. Αυλωνίτου. Αφορά την απόδοση των προστίµων
και είµαι θετικός, γίνεται αποδεκτή.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Δεν την έχουµε αυτή, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχουν διανεµηθεί,

κύριε Βρούτση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Εντάξει, επειδή είναι πολλές δεν τη

βρίσκω. Γίνεται, λοιπόν, δεκτή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Οι δύο επόµενες, η µε γενικό αριθµό 607 και ει-
δικό 57 και η µε γενικό αριθµό 608 και ειδικό 58 της κ. Θεοπε-
φτάτου, που αφορούν τις αποζηµιώσεις της Περιφέρειας Ιονίων
Νήσων, δεν γίνονται αποδεκτές.
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Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 609 και ειδικό 59, που αφορά
το ακατάσχετο των φοιτητικών ουσιαστικά επιδοµάτων, γίνεται
αποδεκτή. Είναι του κ. Βαρδάκη, της κ. Γκαρά και άλλων.

Τώρα µπαίνουµε στην κατηγορία των εκπρόθεσµων τροπολο-
γιών. Ορισµένες από αυτές προτείνω να επανέλθουν σε επόµενα
νοµοσχέδια, αφού υπάρξει µια συµπληρωµατική αποτίµηση επα-
κριβώς των διαφόρων κατηγοριών συµβασιούχων. Η µία έχει
γίνει από το ΚΚΕ και αφορά τις «ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ ΥΠΟΔΟΜΕΣ» και την
άνιση µεταχείριση δύο κατηγοριών εργαζοµένων. Προτείνω να
επανέλθει αυτή σε επόµενο νοµοσχέδιο, όταν έχουµε όµως
πλήρη εικόνα και για τρίτη κατηγορία εργαζοµένων που έχω
µάθει ότι πρέπει να ρυθµιστούν από κοινού. Άρα καλό είναι να
έχουµε µία ενιαία εισήγηση που να ρυθµίζει όλες αυτές τις εκ-
κρεµότητες από κοινού.

Άρα, δεν γίνεται αποδεκτή, αλλά προτείνω να επανέλθει, όταν
θα έχουµε καλύτερη τεκµηρίωση για το σύνολο των κατηγοριών
των εργαζοµένων, που έχουν εργασιακά προβλήµατα του παρελ-
θόντος. 

Αποδεκτή γίνεται η τροπολογία µε γενικό αριθµό 618 και ειδικό
67 του κ. Βαρδαλή. Αφορά τους φοιτητές και τη δυνατότητά
τους να διευκολύνονται στην παρακολούθηση και στις εξετάσεις,
µετά τη συγχώνευση των δύο ΤΕΙ. Γίνεται αποδεκτή. 

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 619 και ειδικό 68 του κ. Λαζα-
ρίδη είναι και αυτή θετική, αλλά χρειάζεται µια περαιτέρω διε-
ρεύνηση από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και το Υπουργείο Οικο-
νοµικών. Προτείνω να επανέλθει σε άλλο νοµοσχέδιο.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 621 και ειδικό 70 αφορά θέ-
µατα προσωπικού του ΕΛΓΑ και τα οδοιπορικά. Δεν γίνεται απο-
δεκτή. Είναι κατατεθειµένη από τον κ. Μανιάτη. 

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 622 και ειδικό 71 είναι κατατε-
θειµένη από τον κ. Μανιάτη και αφορά τις εταιρείες οι οποίες
υποχρεωτικά πρέπει να µετακινηθούν εντός ζωνών οικονοµικού
ελέγχου. 

Συµφωνούµε µε αυτή την τροπολογία, αλλά δεν γίνεται απο-
δεκτή τώρα. Έρχεται σε νοµοσχέδιο αρµοδιότητας βιοµηχανίας.
Ρυθµίζεται αυτό το θέµα στο νοµοσχέδιο, που θα καταθέσει η κ.
Τζάκρη και ρυθµίζεται µε πληρέστερο τρόπο, καθώς αφορά όλα
τα θέµατα των µετακινήσεων βιοµηχανιών εντός ζωνών οικονο-
µικού ελέγχου. Άρα, και αυτό είναι στην κατηγορία των τροπο-
λογιών που επανέρχονται. Θα υπάρχει σε νοµοσχέδιο της Κυ-
βέρνησης πολύ σύντοµα. 

Υπάρχει άλλη µια τροπολογία, η τροπολογία µε γενικό αριθµό
626 και ειδικό 75. Δεν υπάρχει δυνατότητα να την αξιολογήσουµε
αυτή τη στιγµή. Είναι του κ. Δηµητρίου Καµµένου. Άρα, λέµε
«όχι» και σε αυτήν. 

Και η τελευταία είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 627 και
ειδικό 76, η οποία αφορά τα Ναυπηγεία Ελευσίνας. Ήδη την κά-
ναµε αποδεκτή, κατά τη συζήτηση µε τον Αναπληρωτή Υπουργό
Άµυνας. 

Ανακεφαλαιώνω: 
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 574 και ειδικό 47: Όχι.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 599 και ειδικό 54: Ναι.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 607 και ειδικό 57: Όχι.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 608 και ειδικό 58: Όχι.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 609 και ειδικό 59: Ναι.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 617 και ειδικό 66: Όχι.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 618 και ειδικό 67: Ναι.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 619 και ειδικό 68: Όχι.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 621 και ειδικό 70: Όχι.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 622 και ειδικό 71: Όχι.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 626 και ειδικό 75: Όχι.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 627 και ειδικό 76: Ναι.
Ισχύουν όλες οι παρατηρήσεις που έκανα για τις επιµέρους

τροπολογίες, δηλαδή, για αυτές τις οποίες –επαναλαµβάνω- θε-
ωρούµε ότι πρέπει να επανέλθουν µε µια επιπρόσθετη, περαι-
τέρω επεξεργασία, σε σχέση µε αυτές για τις οποίες έχουµε
αρνητική τοποθέτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Θελερίτη, έχε-
τε τον λόγο. Στη συνέχεια, θα πάρει τον λόγο η κ. Χρυσοβελώνη. 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Κύριοι και κυρίες Υπουργοί, αγαπητοί συ-
νάδελφοι και συναδέλφισσες, µε το παρόν σχέδιο νόµου για

πρώτη φορά στην Ελλάδα δηµιουργείται ένα ολοκληρωµένο και
πλήρες νοµοθετικό πλαίσιο, που ρυθµίζει τη διαδικασία ανάθε-
σης και εκτέλεσης των συµβάσεων παραχώρησης. 

Η ανάθεση των συµβάσεων παραχώρησης είναι ένα ζήτηµα
ιδιαίτερης σηµασίας, ιδιαίτερα στο υφιστάµενο πλαίσιο των σο-
βαρών δηµοσιονοµικών περιορισµών και οικονοµικών δυσκολιών
της χώρας µας. 

Η νοµοθετική ρύθµιση των συµβάσεων παραχώρησης θεωρεί-
ται ως ένα εκ των µέτρων, που µπορούν να συµβάλλουν στη δια-
σφάλιση µιας αποτελεσµατικότερης κατανοµής του δηµόσιου
χρήµατος, δηµιουργώντας τις συνθήκες εκείνες για την ανταγω-
νιστική και διαφανή ανάθεση µιας σύµβασης.

Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, όπως γνωρίζετε,
µέχρι σήµερα η δηµοπράτηση και η εκτέλεση των συµβάσεων
παραχώρησης έργων βασίστηκε στη διάταξη του άρθρου 11 του
Κώδικα Δηµοσίων Έργων, καθώς και στις διατάξεις του θεσµικού
περιεχοµένου για την υλοποίηση έργων συµπράξεων δηµόσιου
και ιδιωτικού τοµέα, βάσει του ν.3389/2005, οι οποίες, όµως,
εφαρµόζονται µόνο για συγκεκριµένα έργα, που εντάσσονται σε
αυτό το καθεστώς. 

Το ασαφές και ανεπαρκές προαναφερόµενο θεσµικό πλαίσιο
οδήγησε στην πρακτική οι συµβάσεις παραχώρησης να επικυρώ-
νονται από τη Βουλή µε νόµο, πρωτίστως για να ικανοποιήσουν
τις ανάγκες διασφάλισης των συναλλακτικών σχέσεων, αλλά και
δευτερευόντως για να εισαχθούν παρεκκλίσεις από την κείµενη
νοµοθεσία, έτσι ώστε να διευκολυνθεί και να επιταχυνθεί η υλο-
ποίηση των έργων που αντιµετώπιζαν σοβαρά προβλήµατα κα-
θυστέρησης. 

Η διαδικασία αυτή είχε αρκετές δυσλειτουργίες, όπως όλοι και
όλες γνωρίζουµε, εφόσον δηµιουργούσε τόσο προβλήµατα είτε
νοµικής φύσεως, για παράδειγµα, η τροποποίηση των συµβά-
σεων απαιτούσε κύρωση από τη Βουλή εκ νέου, όσο και πρακτι-
κής σηµασίας, όπως παραδείγµατος χάριν, σηµαντικές καθυ-
στερήσεις για την ολοκλήρωση των διαδικασιών των έργων. 

Επίσης, η υφιστάµενη κατάσταση της έλλειψης ασφάλειας δι-
καίου και της συνεχώς µεταβαλλόµενης νοµοθεσίας προκαλούσε
σοβαρές οικονοµικές ανεπάρκειες και ήταν επιζήµια και για τις
αναθέτουσες αρχές και για τους οικονοµικούς παράγοντες, αλλά
και για τους χρήστες αυτών των υπηρεσιών.  Οι επιχειρήσεις και
οι τράπεζες διέτρεχαν συνεχώς σοβαρό κίνδυνο, δεσµεύοντας
µεγάλα χρηµατικά ποσά σε µακροχρόνιες συµβάσεις παραχώ-
ρησης. Οι δηµόσιες αρχές µπορούσαν να βρεθούν αντιµέτωπες
µε συνεχείς καταγγελίες και λύση των συµβάσεών τους. 

Απέναντι, λοιπόν σε αυτό το περιβάλλον, έρχεται αυτό το σχέ-
διο νόµου για να αναδείξει και να ρυθµίσει τα ιδιαίτερα χαρακτη-
ριστικά των συµβάσεων, υπογραµµίζοντας τον διαφορετικό τρό-
πο ανάθεσης και εκτέλεσης των έργων από αυτά των δηµοσίων
συµβάσεων, όπως για παράδειγµα, τις µειωµένες γραφειοκρατι-
κές διαδικασίες, τη χρηµατοδότηση και τη µεταβίβαση στον πα-
ραχωρησιούχο του οικονοµικού κινδύνου της εκµετάλλευσης. 

Δηµιουργείται, δηλαδή, µε έναν τρόπο ένα µακροχρόνιο, ασ-
φαλές και αξιόπιστο νοµοθετικό πλαίσιο, που από τη µια µεριά
εξασφαλίζει έναν υγιή ανταγωνισµό µε µια πραγµατική και άνευ
διακρίσεων πρόσβαση των οικονοµικών φορέων στην αγορά και
από την άλλη, το κράτος µπορεί να διασφαλίσει, πλέον, ποιοτικές
υπηρεσίες στους πολίτες σε καλύτερες τιµές και να αναπτύξει
µια πιο µακροπρόθεσµη στρατηγική για τις υποδοµές και υπη-
ρεσίες -πράγµα που µέχρι σήµερα εκλείπει. 

Ο σκοπός, λοιπόν, της παρούσας νοµοθετικής πρωτοβουλίας,
πέρα από την ενσωµάτωση της οδηγίας 2014/23/ΕΕ, είναι ότι
αποτελεί έναν εθνικό σχεδιασµό, όπου ένα µεγάλο µέρος των
ρυθµίσεων είναι εθνικές ρυθµίσεις. Σε αυτές τις ρυθµίσεις απο-
τυπώνεται η πολιτική και η πρόθεση του ΣΥΡΙΖΑ για µια ισόρροπη
και βιώσιµη ανάπτυξη. 

Ποια είναι τα καινοτοµικά στοιχεία του παρόντος σχεδίου
νόµου; Ο κοινωνικός του χαρακτήρας. Τι εννοούµε µε αυτό; Για
πρώτη φορά το χρηµατοοικονοµικό µοντέλο της ρύθµισης περι-
λαµβάνει κοινωνικούς δείκτες και κριτήρια, βάσει των οικονοµι-
κών συνθηκών που ισχύουν στον χρόνο που διαµορφώνεται η
σύµβαση, για την οικονοµική ανάπτυξη όσο και για την προστα-
σία των ευάλωτων και ευπαθών κοινωνικών οµάδων. 
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Τι άλλο δίνει αυτό το νοµοσχέδιο; Δίνει τη δυνατότητα στους
δηµόσιους φορείς να παραχωρούν κατά αποκλειστικότητα το δι-
καίωµα συµµετοχής στις διαδικασίες ανάθεσης συµβάσεων πα-
ραχώρησης υπηρεσιών σε προστατευόµενα παραγωγικά εργα-
στήρια, σε κοινωνικούς συνεταιρισµούς περιορισµένης ευθύνης
και σε κοινωνικές συνεταιριστικές επιχειρήσεις ένταξης. Πραγ-
µατικά, δηµιουργεί ένα πλαίσιο πολιτικών υλοποίησης κοινωνικής
συνοχής, που ενισχύουν τις ευπαθείς οµάδες. 

Τι επιπλέον εισάγει; Εισάγει ρυθµίσεις, που επιτρέπουν στους
δηµόσιους φορείς να συνεκτιµούν περιβαλλοντικές και κοινωνι-
κές πτυχές σε όλο τον κύκλο της ανάθεσης και εκτέλεσης της
σύµβασης µέσω κατάλληλων τεχνικών προδιαγραφών, κριτηρίων
ποιοτικής επιλογής και ανάθεσης, αλλά και όρων εκτέλεσης της
σύµβασης. 

Για πρώτη φορά προβλέπεται ως λόγος αποκλεισµού διαγω-
νιζοµένων από διαδικασία ανάθεσης η εκ µέρους τους παράβαση
διατάξεων περιβαλλοντικής και εργατικής νοµοθεσίας. 

Δεν είναι δυνατόν, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες,
σε τόσο µεγάλα έργα υποδοµών να µην λαµβάνονται υπ’ όψιν οι
µόνιµοι κάτοικοι ενός δήµου ή οι άνεργοι µιας περιοχής ή τα
άτοµα µε ειδικές ανάγκες ή να µην υπάρχει πρόβλεψη για τον
χρόνο παραχώρησης του έργου, µάλιστα σε τέτοιες εποχές,
ώστε να µπορούν τα οικονοµικά αδύναµα στρώµατα να χρησιµο-
ποιούν αυτές τις δοµές, που προέκυψαν από την παραχώρηση. 

Είναι φανερό ότι αυτά τα µέτρα ανταποκρίνονται στις αρχές
της κοινωνικής δικαιοσύνης του ΣΥΡΙΖΑ, διασφαλίζοντας την κοι-
νωνική συνοχή και αλληλεγγύη.

Επίσης, θα ήθελα να σταθώ σε ένα άλλο καινοτοµικό στοιχείο,
που αφορά την καταπολέµηση της διαφθοράς και της αδιαφά-
νειας. Γνωρίζουµε όλοι πολύ καλά ότι το υπάρχον σύστηµα των
δηµοσίων συµβάσεων και των συµβάσεων παραχώρησης είναι
ένα σύστηµα, που έχει δικαίως επικριθεί ως αδιαφανές, ότι πα-
ράγει διαφθορά και διαπλοκή και οδηγεί σε συστηµατική παρα-
βίαση του δηµόσιου συµφέροντος.

Μάλιστα, όλοι θυµόµαστε στο πρόσφατο παρελθόν ότι οδή-
γησε σε πολύπαθες συµβάσεις µε δυσανάλογο κόστος για τον
ελληνικό λαό. Επίσης, αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται ακριβώς για
ρυθµίσει αυτές τις εγγυήσεις διαφάνειας, καταπολεµώντας τα
φαινόµενα απάτης, της σύγκρουσης συµφερόντων, της ευνοι-
οκρατία και τη διαφθορά. Επίσης, ρυθµίζει µε πάρα πολύ καλό
τρόπο το δηµόσιο συµφέρον. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Εδώ, θα αναφέρω –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- ότι προβλέ-
πεται ρητά αποκλεισµός διαγωνιζοµένων, εφόσον διαπιστωθεί
ότι αυτοί χρησιµοποιούν παράνοµες πρακτικές ή αθέµιτα µέσα
για να νοθεύσουν τον ανταγωνισµό ή να επηρεάσουν το αποτέ-
λεσµα της διαδικασίας ανάθεσης. 

Επίσης, ενισχύεται η δηµοσιότητα και η πληροφόρηση µέσω
του ηλεκτρονικού µητρώου δηµοσίων συµβάσεων, το οποίο αφ’
ενός αποτελεί εργαλείο για τη δηµοσίευση των σχεδίων παρα-
χώρησης, διευκολύνει τους επιχειρηµατίες να έχουν καλύτερες
ευκαιρίες και αφ’ ετέρου συµβάλλει στο ότι επιτέλους θα απο-
κτήσουµε µια ηλεκτρονική βάση δεδοµένων για τις συµβάσεις
παραχώρησης και άρα, θα είναι ένα βασικό µέσο για να τις αξιο-
ποιήσουµε σαν εξαγωγή αξιόπιστων στατιστικών στοιχείων. 

Τέλος, θα ήθελα να σταθώ στο τελευταίο καινοτοµικό στοιχείο
της οµιλίας µου σε αυτό το νοµοσχέδιο, που αφορά την επίτευξη
της βέλτιστης σχέσης µεταξύ κόστους και ποιότητας, δηλαδή,
αφορά την αντιµετώπιση των καθυστερήσεων των επενδύσεων
λόγω απαλλοτριώσεων περιβαλλοντικών εγκρίσεων και αρχαι-
ολογικών ερευνών. Όλοι όσοι ασχολούµαστε και µε αυτό το αν-
τικείµενο έχουµε κατανοήσει ότι είχαν εγκριθεί συµβάσεις και
έργα, που δεν µπορούσαν να υλοποιηθούν, ακριβώς γιατί εκκρε-
µούσαν όλες οι παραπάνω αδειοδοτήσεις περιβαλλοντικών εγ-
κρίσεων και αρχαιολογικών ερευνών. Έχουµε κατασπαταλήσει
σαν χώρα εκατοµµύρια ευρώ για αυτές τις επενδύσεις. 

Το παρόν, λοιπόν, νοµοσχέδιο δεν εγκρίνει συµβάσεις, που δεν
µπορούν να ξεκινήσουν, αν δεν έχουν γίνει οι απαιτούµενες
απαλλοτριώσεις και δεν έχουν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε, κυρία
Θελερίτη. 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Τελειώνω. 
Για πρώτη φορά, λοιπόν, γίνεται αυτό. Μάλιστα, για την ανά-

θεση απαιτούνται και άλλες καινοτοµίες, όπως είναι η τεχνική
επάρκεια κ.λπ.. 

Όλα τα παραπάνω έρχονται να αντιµετωπίσουν τις παθογέ-
νειες της έλλειψης ενός κανονιστικού πλαισίου για τις συµβάσεις
παραχώρησης στη χώρα µας, δηµιουργούν ένα νέο και ασφαλές,
ολοκληρωµένο κανονιστικό πλαίσιο, το οποίο θα επιτρέψει τον
υγιή και ανοιχτό ανταγωνισµό, θα προχωρήσει στην εθνική ανά-
πτυξη και θα προστατέψει το εθνικό συµφέρον, δίνοντας βάση
στην κοινωνική διάσταση, στη διαφάνεια και στη νοµιµότητα των
συµβάσεων παραχώρησης. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.
Σταθάκης για κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού): Καταθέτω νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες
είναι όλες φραστικές. Μερικές εντοπίστηκαν από συναδέλφους.
Δεν υπάρχει κάτι ουσιαστικό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Του-

ρισµού κ. Γεώργιος Σταθάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προ-
αναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει δι’ ολί-
γον η κ. Χρυσοβελώνη για δύο τροπολογίες. 

ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μετα-
φορών και Δικτύων): Εντελώς, δι’ ολίγον, γιατί οι δύο αυτές τρο-
πολογίες έχουν ήδη ενσωµατωθεί στο νοµοσχέδιο. Επειδή,
όµως, έχουν ευρύτερο ενδιαφέρον, θα ήθελα να πω δυο κουβέν-
τες. 

Με την πρώτη τροπολογία την 573, µε την προτεινόµενη ρύθ-
µιση, όπως είπαµε και στην επιτροπή, δηµιουργείται στο Υπουρ-
γείο Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων πληροφοριακό σύστη-
µα για τη µηχανογράφηση όλων των λειτουργιών και των διαδι-
κασιών σχολών και κέντρων παροχής εκπαιδευτικού έργου, που
αδειοδοτούνται από τις αρµόδιες υπηρεσίες µεταφορών και επι-
κοινωνιών των περιφερειών της χώρας. Με τον τρόπο αυτό, επι-
τυγχάνεται εξοικονόµηση ανθρώπινου δυναµικού και πόρων,
απλοποίηση των διαδικασιών, µείωση της γραφειοκρατίας, βελ-
τιστοποίηση του έργου των ελεγκτικών µηχανισµών, που έχουν
πλέον πρόσβαση σε πραγµατικό χρόνο στις λειτουργούσες σχο-
λές, διαφάνεια και αξιοπιστία στα προγράµµατα της εκπαίδευ-
σης και στον προγραµµατισµό των εξετάσεων των υποψηφίων
οδηγών και οδηγών, επιπροσθέτως, προβλέπεται εξουσιοδοτική
διάταξη για την επιβολή κυρώσεων σε περιπτώσεις µη συµµόρ-
φωσης. Όλα αυτά αφορούν την παράγραφο 1 της συγκεκριµέ-
νης τροπολογίας. 

Με τη δεύτερη παράγραφο επανακαθορίζεται καθολικά το
ασυµβίβαστο της άσκησης του επαγγέλµατος εκπαιδευτή υπο-
ψηφίων οδηγών µε την ιδιότητα του υπαλλήλου του δηµοσίου,
των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου και του ευρύτερου δη-
µοσίου τοµέα, καθώς και των συνταξιούχων αυτών. Με αυτήν την
τροπολογία αίρονται χρόνιες αµφισβητήσεις και παρερµηνείες,
οι οποίες είχαν προκαλέσει πάρα πολύ µεγάλη σύγχυση στις
υπηρεσίες της διοίκησης και οδήγησαν σταδιακά στην καταστρα-
τήγηση του νόµου. Ρυθµίζονται µεταβατικά οι περιπτώσεις των
εκπαιδευτών υποψηφίων οδηγών υπαλλήλων του δηµοσίου, οι
οποίοι είχαν ήδη λάβει άδεια και τους παρέχεται ένα χρονικό διά-
στηµα δύο µηνών για να µπορέσουν να συµµορφωθούν στα νέα
δεδοµένα. Αυτή είναι η µία. 

Πάµε και στην άλλη, που επίσης ενδιαφέρει πάρα πολύ κόσµο,
την 574, που αφορά τις ΔΙΕ, τις δευτεροβάθµιες ιατρικές επιτρο-
πές. Με την προτεινόµενη, λοιπόν, διάταξη τροποποιείται η δια-
δικασία της ιατρικής εξέτασης υποψηφίων οδηγών και οδηγών,
έτσι ώστε να µπορέσει να οµαλοποιηθεί η διαδικασία και να αν-
τιµετωπιστούν προβλήµατα, τα οποία είχαν δηµιουργηθεί λόγω
της διακοπής της λειτουργίας των δευτεροβάθµιων ιατρικών επι-
τροπών. Συγκεκριµένα, δίνεται η δυνατότητα ιατρικής εξέτασης
υποψηφίων οδηγών και οδηγών στους ιατρούς των κρατικών νο-
σηλευτικών ιδρυµάτων, κρατικών κέντρων υγείας στο πλαίσιο
της ολοήµερης λειτουργίας τους, καθώς και στους ιδιώτες. Επο-
µένως, καταργείται η συγκρότηση των δευτεροβάθµιων ιατρικών
επιτροπών από τις υπηρεσίες µεταφορών επικοινωνιών των πε-
ριφερειών της χώρας. Κατά αυτόν τον τρόπο, θα µπορέσουµε να
αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα της αναµονής περίπου δώδεκα
χιλιάδων υποψηφίων οδηγών και οδηγών και θα µπορούν οι πο-
λίτες να εξυπηρετούνται ταχύτερα και πληρέστερα λόγω και της
ολοήµερης λειτουργίας και των κρατικών νοσηλευτικών ιδρυµά-
των κέντρων υγείας και ιδιωτών. 

Τέλος –και κλείνω- δίνεται εξουσιοδότηση στους αρµόδιους
Υπουργούς Οικονοµικών, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
και Υγείας µε κοινή υπουργική απόφαση την οποία θα εκδώσουν
να καθορίσουν τις αµοιβές των ιατρών των εµπλεκόµενων νοση-
λευτικών ιδρυµάτων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.

Αλεξιάδης δι’ ολίγον για παρόµοια διαδικασία. 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Βουλευτές, θα αναφερθώ στην τροπολογία µε γενικό

αριθµό 620 και ειδικό 69 µε την οποία κάνουµε δύο ρυθµίσεις. Η
πρώτη ρύθµιση είναι η παραχώρηση στην περιφέρεια Αττικής
στον Φαληρικό όρµο έκτασης τετρακοσίων ογδόντα επτά χιλιά-
δων τριακοσίων ενενήντα τριών τετραγωνικών µέτρων χωρίς αν-

τάλλαγµα για σαράντα έτη για αξιοποίηση, διαχείριση και εκµε-
τάλλευση. Είναι η έκταση που είχε οριστεί από τον ν.3342/2005
και υπάρχει συνηµµένο σχετικό διάγραµµα της περιοχής. Λύ-
νουµε ένα θέµα τεράστιο της περιοχής, παραχωρώντας στην πε-
ριφέρεια αυτήν την περιοχή για να την αξιοποιήσει καλύτερα. 

Το δεύτερο άρθρο, η παραχώρηση για τριάντα έτη χωρίς αν-
τάλλαγµα στο Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής
ακινήτου 730 τετραγωνικών µέτρων για την κάλυψη των στεγα-
στικών αναγκών του λιµεναρχείου της Νήσου Σύµης του Νοµού
Δωδεκανήσου. Είναι άλλες δύο αποδείξεις στα πολλά που
έχουµε κάνει µέχρι τώρα για την αξιοποίηση της δηµόσιας περι-
ουσίας, όπως την εννοεί η Κυβέρνηση.  

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Ευάγγελος Μπασιάκος από τη Νέα Δηµο-

κρατία. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Συζητούµε σήµερα το νοµοσχέδιο που έχει ως στόχο την εναρ-

µόνιση της εθνικής νοµοθεσίας µε την ευρωπαϊκή οδηγία, σε
σχέση µε την ανάθεση συµβάσεων παραχώρησης. 

Στο πρώτο µέρος, γίνεται αναφορά στην ανάθεση και εκτέ-
λεση συµβάσεων παραχώρησης έργων και υπηρεσιών από ανα-
θέτουσες αρχές και φορείς. Γίνεται αναφορά στη µεθοδολογία
υπολογισµού της εκτιµώµενης αξίας των συµβάσεων παραχώ-
ρησης, στις εφαρµοζόµενες εξαιρέσεις για συµβάσεις που ανα-
τίθενται από αρχές και φορείς. 

Στη συνέχεια, στο δεύτερο µέρος, γίνεται αναφορά σε γενι-
κούς κανόνες για την ανάθεση συµβάσεων παραχώρησης, στις
γενικές αρχές που τις διέπουν και τις διαδικαστικές εγγυήσεις,
την ηλεκτρονική διαθεσιµότητα των διαγωνισµών και διάφορα
άλλα σχετικά θέµατα, τα οποία καλύπτουν το ευρωπαϊκό πλαίσιο,
το οποίο πρέπει να ενσωµατώνεται και να µην βρισκόµαστε πάν-
τοτε εκτεθειµένοι για τη µη ενσωµάτωση κοινοτικών οδηγιών,
όπως είναι υποχρέωσή µας. 

Η Νέα Δηµοκρατία, όπως ανέφερε και ο εισηγητής µας, ψηφί-
ζει επί της αρχής το νοµοσχέδιο. Θεωρώ πως είναι προς θετική
κατεύθυνση η όποια διαδικασία ενσωµάτωσης, ιδιαίτερα σε αυτά
τα πολύ κρίσιµα ζητήµατα. Έτσι, δίνεται η δυνατότητα η δηµόσια
διοίκηση να γίνεται ελκυστική σε ξένους επενδυτές µε ταυτό-
χρονη εξασφάλιση της προστασίας του δηµόσιου συµφέροντος. 

Θέλω να υπενθυµίσω ότι µε τον ν.3389/2005 ξεκίνησαν στην
Ελλάδα οι διαδικασίες των ΣΔΙΤ. Έτσι, έχουν υλοποιηθεί είκοσι
τρία έργα ύψους 2,8 δισεκατοµµυρίων έκτοτε και έχουν κριθεί
στη διυπουργική επιτροπή άλλα δέκα πέντε νέα έργα συνολικού
προϋπολογισµού 1,8 δισεκατοµµυρίων.

Έτσι, λοιπόν, ο θεσµός των παραχωρήσεων και των ΣΔΙΤ έχει
βοηθήσει πάρα πολύ στην ανάπτυξη µε δεδοµένη την οικονοµική
κρίση και τη δυσπραγία, ώστε να δίνει την ευκαιρία στον παρα-
χωρησιούχο να εκτελεί το έργο µε αντάλλαγµα, ενώ το δηµόσιο
να µην έχει κανέναν κίνδυνο στην εκτέλεση, αλλά και στη λει-
τουργία του συγκεκριµένου έργου.

Με την ευκαιρία θα ήθελα να αναφερθώ σε τρία ζητήµατα, που
συνδέονται µε το σχέδιο νόµου. Αυτά αφορούν την κατασκευή
του αυτοκινητόδροµου Ελευσίνας-Θήβας-Υλίκης, του οποίου η
διαδικασία ξεκίνησε από το 2012, αλλά ακυρώθηκε ο διαγωνι-
σµός τον Ιούνιο του 2015. 

Ένα δεύτερο ζήτηµα αφορά τη σιδηροδροµική σύνδεση Ελευ-
σίνας-Θήβας για να διευκολύνει τη διακίνηση εµπορευµάτων από
το Θριάσιο πεδίο κατά κύριο λόγο. 

Και ένα τρίτο θέµα, που µας απασχολεί στη Βοιωτία ιδιαίτερα,
είναι το τεράστιο πρόβληµα από τον κυκλοφοριακό φόρτο και
την εκτροπή του στον παράπλευρο δευτερεύοντα δρόµο και δί-
κτυο της περιοχής της Βοιωτίας µε πάρα πολύ δυσµενείς συνέ-
πειες, λόγω του κυκλοφοριακού φόρτου, των ατυχηµάτων, κυ-
ρίως γιατί οι προδιαγραφές του δευτερεύοντος παράπλευρου
οδικού δικτύου δεν είναι οι σωστές, σε σχέση µε τη διακίνηση
κυρίως νταλικών ξένων χωρών. 

Για το πρώτο θέµα θα ήθελα να αναφερθώ σε σχετική ερώ-
τησή µου και απάντηση του κ. Σπίρτζη προ καιρού, ότι υπάρχει
έγκριση της διενέργειας δηµόσιου διεθνούς διαγωνισµού µε τη
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διαδικασία του ανταγωνιστικού διαλόγου για την ανάθεση σύµ-
βασης παραχώρησης: Μελέτη, κατασκευή, χρηµατοδότηση, λει-
τουργία, συντήρηση και εκµετάλλευση του έργου «Αυτοκινητό-
δροµος Ελευσίνα-Θήβα-Υλίκη». Όπως σας είπα και πριν, ακυρώ-
θηκε ο διαγωνισµός αυτός στις 16-6-2015, µε το σκεπτικό που
περιλαµβάνεται στην έγγραφη απάντηση του Υπουργού κ. Σπίρ-
τζη.

Στη συνέχεια, όµως, στην ίδια απάντηση υπάρχει µια θετική
προοπτική. Υπάρχει µια αναφορά στην εξέλιξη του νέου ρυθµι-
στικού σχεδίου Αθήνας Αττικής. Εκεί αναφέρεται ότι ο αυτοκινη-
τόδροµος Ελευσίνα-Κόµβος Αγίου Λουκά-Θήβα-Υλίκη θα είναι ο
νέος αυτοκινητόδροµος, ο οποίος θα συµβάλει, όπως περιγρά-
φεται στη διάταξη, στη µείωση των χρονοαποστάσεων στον άξο-
να ΠΑΘΕ, θα αποφορτίσει την παρακηφίσια λεωφόρο και τον αυ-
τοκινητόδροµο Αθηνών-Λαµίας στο τµήµα Αθηνών-Υλίκης από
πλευράς κυκλοφοριακής και περιβαλλοντικής.

Μια πρόχειρη έρευνα έδειξε ότι θα κερδιθεί απόσταση µήκους
65 χιλιοµέτρων αν γίνει αυτή η εκτροπή. Η απόσταση Ελευσίνα-
Μεταµόρφωση είναι περίπου 27,5 χιλιόµετρα και η απόσταση Με-
ταµόρφωση-Θήβα είναι άλλα 80 χιλιόµετρα. Υπάρχει ένα σύνολο
απόστασης 108 χιλιοµέτρων, ενώ το νέο δίκτυο από την Ελευσίνα
µέχρι την Υλίκη θα φτάνει τα 50 χιλιόµετρα: 43 µέχρι τη Θήβα
και 50 µέχρι την Υλίκη.

Αντιλαµβάνεστε ότι µια διαφορά 65 χιλιοµέτρων είναι πάρα
πολύ σηµαντική, ένα πολύ σηµαντικό συγκριτικό πλεονέκτηµα
κατασκευής αυτού του πολύ σηµαντικού έργου, που θα βοηθή-
σει την εκτροπή του κυκλοφοριακού φόρτου από τη δυτική Ελ-
λάδα συνολικά, την Πελοπόννησο, κ.λπ., από αυτούς που βρί-
σκονται στην Ελευσίνα προς την κεντρική και βόρειο Ελλάδα και
αντιστρόφως. Αυτό θα καταστεί προφανώς περισσότερο ανα-
γκαίο, αν ξεπεράσουµε την οικονοµική κρίση, όταν ο κυκλοφο-
ριακός φόρτος και στο οδικό δίκτυο, αλλά και στο σιδηροδρο-
µικό θα αυξηθεί κατακόρυφα. Θέλω να σας πω ότι αυτός ο δρό-
µος παλιά αναφερόταν ως «Οδός Μεταξά». Υπήρχε µια χάραξη
µέσω του Κιθαιρώνα που, προσπερνώντας αυτή την παράκαµψη
µέσω Σχηµαταρίου ή µέσω Μαλακάσας, θα επιτάχυνε την από-
σταση και θα διευκόλυνε τις µεταφορές.

Αναφερόµενος στο θέµα της σιδηροδροµικής κάλυψης, για
την οποία υπάρχουν θετικές προοπτικές, σύµφωνα µε την έγ-
γραφη απάντηση και σύµφωνα µε τις τελευταίες δηλώσεις του
κ. Σπίρτζη και της Κυβέρνησης, στο Θριάσιο Πεδίο και στο εµ-
πορευµατικό κέντρο θα υπάρξει µεγάλη κίνηση και µεγάλες
ανάγκες, που θα πολλαπλασιάσουν τον όγκο του µεταφερόµενου
υλικού και εµπορευµάτων, που θα προστίθεται στην κίνηση του
προαστιακού, αλλά και τη διακίνηση των επιβατών. Άρα, από το
2018 αναµένεται η µεγάλη πίεση, λόγω του κυκλοφοριακού φόρ-
του, για την κατασκευή σιδηροδροµικής σύνδεσης, που φαίνεται
ότι ενθαρρύνεται και από τον αρµόδιο φορέα, τον ΟΣΕ.

Θέλω να τονίσω ότι για την περιοχή µας είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό το να ενισχυθεί η δραστηριότητα αυτή, που περιλαµβά-
νει διακίνηση και µε το έργο του εµπορευµατικού κέντρου Θρια-
σίου, αλλά και µε τη γενικότερη προσπάθεια να έρχονται προ-
ϊόντα, τα οποία µεταποιούνται ή τυποποιούνται ή συσκευάζονται
στη χώρα µας από άλλες περιοχές.

Κλείνοντας, θέλω να κάνω µια µικρή αναφορά στην κυβερνη-
τική εξαγγελία ότι θα υπάρξει απαγόρευση κυκλοφορίας στο πα-
ράπλευρο δευτερεύον δίκτυο της Βοιωτίας, λόγω της αύξησης
των διοδίων, που επιβάρυνε, όπως σας είπα και πριν, το δίκτυο
αυτό. Υπάρχει µια κυβερνητική εξαγγελία ότι θα υπάρξει απαγό-
ρευση τουλάχιστον των µεγάλων νταλικών, των µεγάλων οχηµά-
των, ακριβώς γιατί το δίκτυο δεν έχει τις προδιαγραφές -είναι
επικλινές, υπάρχουν στροφές, κ.λπ.- και δηµιουργούνται πολλά
προβλήµατα κυκλοφοριακού φόρτου, αλλά και ατυχηµάτων από
αυτοκίνητα που δεν έχουν τη δυνατότητα να διακινηθούν σ’ αυτό
το δίκτυο και στον αστικό ιστό. Υπάρχει, λοιπόν, µια εξαγγελία
από τον κ. Σπίρτζη συγκεκριµένα, η οποία όµως ακόµη, παρά την
πάροδο τόσων µηνών, δεν έχει υλοποιηθεί.

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, αυτό ως µείζον θέµα της περιοχής,
ως αίτηµα της περιοχής, σύµφωνα µε τις κυβερνητικές εξαγγε-
λίες και αναµένω την ταχεία ενεργοποίηση και υλοποίηση αυτής
της κυβερνητικής εξαγγελίας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Μέχρι να έρθει στο Βήµα ο κ. Κεγκέρογλου, να κάνω µια ανα-
κοίνωση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµι-
κών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Οικονοµικών «Τροποποίηση του ν. 4099/2012/Α’250
(ενσωµάτωση στην εθνική νοµοθεσία της Οδηγίας 2014/91/ΕΕ/
L257) και άλλες διατάξεις».

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, την ώρα που ήταν µέσα και ο κ. Σπίρτζης, ο

κ. Σταθάκης και ο κ. Αλεξιάδης ο οµιλητής, ο κ. Σαρίδης, είπε
δύο φορές τη λέξη «ντροπή» για συγκεκριµένα πράγµατα. Δεν
του ανταπαντήσατε. Αν πω τα ίδια πράγµατα, ίσως µε διαφορε-
τικά λόγια, δεν πιστεύω να απαντήσετε σε µένα.

Ήρθε, πράγµατι, χθες το βράδυ ένα νοµοσχέδιο τεράστιου
όγκου αλλά και σπουδαιότητας θεµάτων και συζητείται τώρα το
πρωί στην επιτροπή. Αυτό το οποίο ειπώθηκε είναι πραγµατικό-
τητα. Εγώ τι παρατήρησα; Ότι ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ τα είπε
φαρσί και λόγω επαγγέλµατος, βέβαια, γιατί νοµίζω ότι ασχολεί-
ται επαγγελµατικά µε τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, αλλά και
λόγω του ότι είχε εσωτερική πληροφόρηση πριν από την κατά-
θεση του νοµοσχεδίου, κάτι που οι άλλοι δεν την είχαν. Οι άλλοι
έψαχναν τις διατάξεις µέχρι την ώρα που ήταν να µιλήσουν.

Το λέω αυτό, διότι είναι ακριβώς η αποτύπωση του τι πρόκειται
να συµβεί µε το σύστηµα, το οποίο εγκρίθηκε µε το προηγούµενο
νοµοσχέδιο, µελέτης- κατασκευής και τη γενίκευσή του. Η γενί-
κευση του συστήµατος µελέτης-κατασκευής είναι το θερµοκήπιο
της διαπλοκής. Και δεν αφορά µόνο την τωρινή Κυβέρνηση. Θα
αφορά όλους όσους έχουν να κάνουν δουλειά µε αυτό το σύ-
στηµα. Και αυτός ακριβώς είναι ο ρόλος της εσωτερικής πληρο-
φόρησης. Θα µπορεί να την έχει µόνο ένας ή δύο ή δεν ξέρω
ποιοι. Αν δεν την έχει κανείς την εσωτερική πληροφόρηση, ε βέ-
βαια, θα µπορούσε να είναι και αξιοκρατική η διαδικασία. Όµως,
αυτό δεν µας το διασφαλίζει κανένας.

Όπως και δεν το διασφαλίζει κανένας και πρέπει να το αποδει-
κνύεις κάθε φορά πως όχι µόνο είσαι τίµιος, αλλά πρέπει και να
φαίνεσαι. Δηλαδή, τώρα ο κ. Σπίρτζης έχει ένα πρόβληµα: Με
την κατάτµηση που έκανε στον αυτοκινητόδροµο Πάτρα-Πύργος
και µε το που πήρε τρεις εργολαβίες συνεχόµενες ο ίδιος εργο-
λάβος, ο οποίος νοµίζω είναι και κουµπάρος του, δεν µπορεί να
αποδείξει ότι είναι τίµιος. Έχει αυτό το πρόβληµα. 

Άρα, και για την προστασία των ίδιων των πολιτικών προσώπων
που προΐστανται αυτών των διαδικασιών, θα πρέπει, πραγµατικά,
να δούµε πώς θεσπίζουµε διαδικασίες. Και αυτό αφορά το ισ-
χύον πλαίσιο.

Κλείνω την τοποθέτησή µου γι’ αυτό και έρχοµαι σε δύο τρο-
πολογίες οι οποίες έχουν κατατεθεί. Η µία αφορά τον τρόπο
πρόσληψης καθαριστριών στους οργανισµούς που προΐστανται
του Υπουργείου κ.λπ.. Αντιγράφετε µια κακή διαδικασία που εγ-
καινίασε το Υπουργείο Υγείας.

Ήδη η επέµβαση του εισαγγελέα και η σύλληψη του διοικητή
του Νοσοκοµείου Τρικάλων είναι απόρροια του ότι είναι µια πρό-
χειρη νοµοθέτηση. Δεν διασφαλίζει τους αποφασίζοντες. Και
εδώ µπορεί να αποφάσισε δίκαια, µπορεί να ήταν σωστή η από-
φαση του διοικητή. Βρέθηκε, όµως, σιδηροδέσµιος.

Γιατί δεν εισηγείται το Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητικής
Μεταρρύθµισης, που είναι αρµόδιο, µια γενική διάταξη που να
αφορά όλα τα Υπουργεία για το συγκεκριµένο θέµα; Γιατί έρχε-
ται κάθε Υπουργείο και νοµοθετεί α λα καρτ κατά παρέκκλιση και
καθ’ υπέρβαση διατάξεων που αφορούν το ΑΣΕΠ; Αυτό είναι ένα
µεγάλο ερώτηµα. Γιατί πάµε στην πριν ΑΣΕΠ εποχή; 

Αυτά πρέπει να τα δείτε, να αποσύρετε τη συγκεκριµένη τρο-
πολογία και να έλθει το Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητικής
Μεταρρύθµισης µε µια ρύθµιση, που θα αφορά το σύνολο των
δηµοσίων υπηρεσιών και οργανισµών για το συγκεκριµένο θέµα,
για το οποίο θα έλεγα ότι ο σκοπός της νοµοθέτησης δεν βρίσκει
αντίθετους πολλούς. Στον σκοπό της νοµοθέτησης, βεβαίως, και
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υπάρχει τεκµηρίωση για να είναι αποδεκτή απ’ όλους. Η διαδι-
κασία, όµως, η οποία θεσπίζεται έρχεται σε αντίθεση µε τον ίδιον
τον σκοπό.

Η δεύτερη τροπολογία, για την οποία θέλω να µιλήσω, είναι η
αυστηροποίηση των προστίµων για τα πρατήρια. Θέλω να πω ότι
απέχει ακόµα πολύ η πλήρης εφαρµογή του συστήµατος εισ-
ροών-εκροών, ούτως ώστε να υπάρχει ο έλεγχος. Η παρατή-
ρηση, την οποία εµείς κάνουµε, είναι ότι τα πρόστιµα είναι αυ-
στηρά, εντάξει, αλλά αφορούν µόνο το τελικό στάδιο, µόνο τον
λιανοπωλητή. Πιο µπροστά δεν υπάρχουν άλλα στάδια διακίνη-
σης; Πιο µπροστά δεν υπάρχουν επιχειρήσεις εµπορίας, χον-
δρεµπορίου, διυλιστήρια; Νοµίζω ότι πρέπει να επεκταθεί η
ρύθµιση σε όλα τα στάδια διακίνησης και εµπορίας καυσίµων,
ούτως ώστε να είναι ολοκληρωµένη η παρέµβαση.

Έρχοµαι τώρα στην τρίτη τροπολογία, για την οποία θέλω να
µιλήσω, που είναι η τροπολογία που κατέθεσε η Δηµοκρατική
Συµπαράταξη και όχι µόνο ο κ. Μανιάτης. Ειπώθηκε από τον
Υπουργό ότι κατατέθηκε από τον κ. Μανιάτη. Διευκρινίζω ότι
είναι επικεφαλής ο κ. Μανιάτης, λόγω του ότι είναι ο εισηγητής
στο νοµοσχέδιο. Είναι πολύ σοβαρή γι’ αυτό την υπογράφουµε
όλοι και κατατίθεται 6η φορά, γιατί αφορά το τεράστιο θέµα της
λειτουργίας του ΕΛΓΑ.

Πρέπει να σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι δεν είναι άµεση αρµο-
διότητά σας, αλλά πρέπει να γίνει δεκτή. Λόγω των αυξηµένων
ζηµιών, που έχουµε φέτος στην παραγωγή και λόγω των καιρι-
κών φαινοµένων, που έχουν οδηγήσει στις πυρκαγιές και στις κα-
ταστροφές του φυτικού- ζωικού κεφαλαίου και της παραγωγής,
έχουν συσσωρευθεί δεκάδες χιλιάδες δηλώσεις ζηµιών που δεν
έχουν εξεταστεί, γιατί η Κυβέρνηση άλλαξε το σύστηµα που
ίσχυε µέχρι πρότινος στο θέµα της κίνησης των εκτιµητών. 

Θα σας πω µόνο ένα παράδειγµα. Έχει βάλει εξήντα µέρες
όριο, στους εκτιµητές εξήντα εξόδους από τις τριακόσιες τον
χρόνο. Ήταν εκατόν είκοσι για τη φυτική παραγωγή και εκατόν
πενήντα για τη ζωική παραγωγή και το έκανε εξήντα. Μα, προχ-
θές φέρατε διάταξη, που απελευθερώνατε το εξήντα για τους
φύλακες ορισµένων Υπουργών και λογικό είναι ότι, όταν υπάρχει
κινητικότητα στους Υπουργούς, πρέπει να έχει δυνατότητα κινη-
τικότητας και η ασφάλειά τους. 

Εδώ για τις καταστροφές δεν υπάρχει ευαισθησία να δούµε
ότι πρέπει να το αντιµετωπίσουµε; Είναι οι σύλλογοι εργαζοµέ-
νων στον ΕΛΓΑ από τον κεντρικό σύλλογο µέχρι και τους εργα-
ζοµένων σε κάθε περιφερειακό κατάστηµα «στα κάγκελα» µε
αυτήν τη διάταξη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λίγο χρόνο θα χρειαστώ ακόµη, κύριε Πρόεδρε, και κλείνω.
Θα σας καταθέσω τις ανακοινώσεις του συλλόγου εργαζοµέ-

νων, τόσο από εδώ, δηλαδή, του κεντρικού συλλόγου, όσο και
του Ηρακλείου. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επισκέφθηκα το περιφερειακό κατάστηµα του ΕΛΓΑ. Όλοι οι
εργαζόµενοι αυτήν τη στιγµή έχουν ένα ερωτηµατικό. Είναι τυ-
χαία η στάση της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης, που αρνείται τη ρύθµιση αυτού του θέµατος, ούτως
ώστε και οι αγρότες να µη ζηµιώνονται, αλλά κυρίως να µη ζη-
µιωθεί ο οργανισµός; Είναι ένα θέµα µεµονωµένο ή υπάρχει ένα
γενικότερο σχέδιο για την απαξίωση του ΕΛΓΑ;

Κατά τη δική µου εκτίµηση, είναι µεµονωµένο. Δεν θέλω να
σκεφθώ ότι είναι κάτι άλλο. 

Πρέπει, όµως, να το δείτε άµεσα. Οι δεκάδες χιλιάδες ανέλεγ-
κτες υποθέσεις είναι όχι µόνο εις βάρος των αγροτών, αλλά και
εις βάρος του οργανισµού και τα συστήµατα τα οποία προτεί-
νονται είναι περισσότερο κοστοβόρα. Η ενοικίαση αυτοκινήτων,
η χρονοµίσθωση, όλα αυτά κοστίζουν περισσότερο.

Εάν, λοιπόν, θέλει η Κυβέρνηση να προχωρήσει σε κάτι άλλο,
απαιτείται µελέτη για να το κάνει. Πρέπει τώρα να παρατείνει το
παλιό καθεστώς για ένα χρονικό διάστηµα, όπως έγινε µε τους
εξεταστές των αδειών οδήγησης και επεκτάθηκε µέχρι 31-12-

2017. Μέσα σ’ αυτό το διάστηµα ας εξετάσει να δει αν βρει κα-
λύτερο σύστηµα να το κάνει.

Όµως, δεν µπορεί να έχει τελµατωθεί το σύστηµα εκτιµήσεων
του ΕΛΓΑ και να έχει αδρανοποιηθεί ο οργανισµός από ένα κα-
πρίτσιο της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε Κε-
γκέρογλου, ολοκληρώνετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Είναι το ελαφρύτερο που µπορεί
να το θεωρήσω, γιατί αλλιώς πρέπει να αποδώσουµε σκοπιµό-
τητα από µέρους της διοίκησης οργανισµού και της πολιτικής
ηγεσίας του ΥΠΑΑΤ.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Μεγαλοοικο-

νόµου, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, λαµβάνοντας την αφορµή από τον συνά-

δελφο, που αναφέρθηκε στις πυρκαγιές και στις αποζηµιώσεις,
ήθελα να αναφέρω ότι αυτές τις µέρες µας ζούµε µια µεγάλη κα-
ταστροφή στη βόρεια Εύβοια. Δασικές εκτάσεις καταστρέφον-
ται. Η φωτιά έχει φτάσει µέχρι την παραλία, απ’ ότι είδαµε. Ένα
µέρος απείρου κάλλους καταστράφηκε. Ο νοµός είναι σε έκτα-
κτη ανάγκη. 

Το µόνο που µπορούµε να συγχαρούµε είναι το Πυροσβεστικό
Σώµα, τον Στρατό που έλαβε µέρος, τους εθελοντές και τους κα-
τοίκους. Πρέπει, τουλάχιστον, να τους ευχαριστήσουµε για την
προσπάθεια τους και να δούµε πως θα µπορέσει αυτή η πολιτεία
να θεσµοθετήσει πιο αυστηρούς νόµους γι’ αυτούς που έχουν
συµφέροντα να βάζουν φωτιά είτε εσκεµµένα είτε αθέλητα.

Η καταστροφή αυτή, που προήλθε, όπως και η καταστροφή
στη Χίο, δεν επανορθώνεται. Θα περάσουν χιλιάδες χρόνια. Ένα
δέντρο για να γίνει και να γίνει δάσος χρειάζεται χρόνια και χρό-
νια. Δεν µπορεί να γίνει από τη µια µέρα στην άλλη. Καταστρέ-
φεται από τη µια µέρα στην άλλη, δεν γίνεται από τη µια µέρα
στην άλλη.

Ως προς το νοµοσχέδιο, που έχουµε µπροστά µας, κύριοι Υ-
πουργοί, η µάστιγα της διαδικασίας κατάρτισης των δηµοσίων
συµβάσεων είναι µια από τις µεγαλύτερες που βασανίζουν την
Ελλάδα εδώ και δεκαετίες. Ο µέσος Έλληνας, καθώς θα ξέρετε,
έχει ταυτίσει το θέµα των δηµοσίων συµβάσεων µε σκάνδαλα και
αδιαφανείς διαδικασίες. Κάποιες υποθέσεις έχουν φτάσει µέχρι
τη δικαιοσύνη. Φαντάζοµαι, όµως, και πολλές ότι δεν έχουν δει
καν το φως τη δηµοσιότητας.

Οι πολίτες θεωρούν ότι στην Ελλάδα το κοµµάτι των δηµοσίων
συµβάσεων και η παραχώρηση έργων για τα δηµόσια έργα είναι
αφορµή για ένα µεγάλο φαγοπότι µεταξύ των πολιτικών και των
επιχειρηµατιών. Έτσι από µόνοι µας προ πολλού έπρεπε να εί-
χαµε θέσει σωστό νοµοθετικό πλαίσιο για να εξαφανίσουµε ή
έστω να περιορίσουµε δραστικά τέτοια φαινόµενα παρανοµίας.

Δυστυχώς, όµως, για άλλη µια φορά δεν υπήρχε τέτοια πρω-
τοβουλία. Δεν χτυπήσαµε από µόνοι µας τη διαφθορά. Αντιθέτως
και χθες και σήµερα ψηφίζουµε δύο οδηγίες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για το θέµα και µένουµε να παρακολουθούµε τις εξελί-
ξεις από µακριά. 

Μάλιστα, µε δεδοµένο τη σηµερινή οδηγία, που φέρει την ηµε-
ροµηνία του 2014 και έρχεται προχείρως το 2016 -και πάλι είµα-
στε εκπρόθεσµοι- είναι πάρα πολύ θλιβερό αυτό που συµβαίνει
στη χώρα µας. 

Ο κόσµος απαιτεί να παύσουν τα φαινόµενα αδιαφάνειας στον
δηµόσιο τοµέα και, επιτέλους, πρέπει αυτήν τη λαϊκή απαίτηση
να την κάνουµε πράξη. Είστε και η πρώτη φορά Αριστερά. Οι δύο
άλλες κυβερνήσεις δεν ήταν τόσο πολύ Αριστερά. Τουλάχιστον
εφαρµόστε το εσείς, αν µπορέσετε.

Το νοµοσχέδιο αφορά εφαρµογή ευρωπαϊκής οδηγίας, όπως
αντίστοιχα και το χθεσινό νοµοσχέδιο. Εκ προοιµίου δεν έχουµε
και πολλά περιθώρια να αντιδράσουµε. Όµως, πρέπει να γίνουν
κάποια σχόλια.

Στην Ένωση Κεντρώων θεωρούµε προτεραιότητα ουσιαστική
την αξιοποίηση του δηµόσιου πλούτου. Η εναρµόνιση του Ελλη-
νικού Δικαίου µε το Ευρωπαϊκό είναι επιτακτική ανάγκη και αυτό
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συµβαίνει όχι µόνο τυπικά, αλλά και ουσιαστικά.
Δεδοµένου ότι βρισκόµαστε σε καθεστώς δηµοσιονοµικής

σταθερότητας και επιζητούµε τη γρήγορη έξοδο από την οικο-
νοµική ύφεση, η διαφάνεια, η ανάθεση και εκτέλεση συµβάσεων
παραχώρησης, η αποφυγή στρεβλώσεων και φαινοµένων άνισης
µεταχείρισης θα έπρεπε να είναι η πρώτη προτεραιότητα για το
νοµοθετικό έργο.

Είναι θλιβερό και πάλι ότι η Κυβέρνηση έχει ολιγωρήσει και ότι
στηριζόµαστε στην προσαρµογή µας σε µια ευρωπαϊκή οδηγία
για να θεσµοθετήσουµε τα απολύτως αυτονόητα, που έπρεπε να
έχουµε θεσµοθετήσει από µόνοι µας. 

Με δεδοµένη τη χθεσινή υπερψήφιση του νοµοσχεδίου και επι-
πλέον τη σηµερινή συζήτηση, αλλά και τις ελληνικές διατάξεις,
που τροποποιούνται ή καταργούνται, επαναλαµβάνουµε ότι θε-
ωρούµε απαραίτητη την ενοποίηση όλων των διατάξεων σε έναν
κώδικα. 

Θέλω να κάνω ένα σχόλιο σχετικά µε την ειδική έκθεση, στο
άρθρο 75 παρ. 3 του Συντάγµατος, που συνοδεύει το νοµοσχέ-
διο. Αναφέρεται συγκεκριµένα ότι από το νοµοσχέδιο θα προκύ-
ψει οικονοµική επιβάρυνση από την πρόσληψη ανεξαρτήτων
ελεγκτών και από την καταβολή αµοιβής στα µέλη της Επιτροπής
Εµπειρογνωµόνων, για την εξωδικαστική επίλυση των διαφορών
που τυχόν θα προκύψουν. 

Δεν θα το σχολίαζα αυτό, εάν στην έκθεση του Γενικού Λογι-
στηρίου του Κράτους αναφερόταν το ποσό, αλλά ούτε καν το
ποσό δεν αναφέρεται. Και δεν λέω ότι δεν πρέπει να εφαρµό-
σουµε και δεν έχουµε υποχρέωση να εφαρµόσουµε αυτό το νο-
µοσχέδιο. Θεωρώ όµως ότι θα έπρεπε να είχαµε γνώµη τουλά-
χιστον της τάξης του µεγέθους της επικείµενης δαπάνης, µε την
οποία θα επιβαρυνθεί ο κρατικός προϋπολογισµός. Δεν αναφέ-
ρεται πουθενά πόσο θα κοστίσει αυτό. 

Εν κατακλείδι, η ορθή εκτέλεση των δηµοσίων συµβάσεων
αποτελεί, τουλάχιστον για την Ένωση Κεντρώων, θέµα πρώτης
προτεραιότητας. Και η εφαρµογή της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας,
που σήµερα ενσωµατώνεται στην ελληνική πραγµατικότητα, θε-
ωρούµε ότι θα δώσει µια µικρή ώθηση στη διαφάνεια και στην
ανάπτυξη των οικονοµικών µεγεθών που άπτονται των ζητηµάτων
του υπό εξέταση νοµοσχεδίου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-
µε για την τήρηση του χρόνου. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο σχετικά µε µια τροπολογία που µας δόθηκε πριν λίγο, πριν
µισή ώρα, στη µέση της συνεδρίασης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα ακούσουµε τον κ.
Αλεξιάδη. 

Κύριε Αλεξιάδη, έχετε τον λόγο. 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε την τροπολογία αυτή λύνουµε

ένα πρόβληµα που δηµιουργήθηκε µε τις εξελίξεις στον ΕΝΦΙΑ.
Με βάση αυτές τις εξελίξεις, θα έπρεπε να γίνει εκκαθάριση µέσα
στον Ιούλιο, να πληρωθεί η πρώτη δόση τον Αύγουστο και όλα
αυτά που είχαµε πει. 

Με τις διατάξεις που ψηφίστηκαν, η προθεσµία που υπήρχε
µέχρι 29 Ιουλίου για τροποποιήσεις στα µηχανογραφικά αρχεία
που είχαµε, δηλαδή, στο Ε9, δεν έχει πλέον κανένα νόηµα. Δί-
νουµε πλέον τη δυνατότητα µε αυτή την τροπολογία οι πολίτες
να τροποποιήσουν µέχρι 30 Νοεµβρίου 2016 -γιατί σε πολλές πε-
ριπτώσεις πρέπει να πάνε στην εφορία, να έχουν αυτοπρόσωπη
παρουσία- τα στοιχεία που έχουν στο Ε9, που έχουν σχέση µε
ακίνητά τους και να έχουν τα µειωµένα πρόστιµα, προσαυξήσεις
και πρόσθετους φόρους που ίσχυαν µέχρι 29 Ιουλίου. Με αυτή
την τροπολογία, δηλαδή, παρατείνουµε το 50% που είχαν στα
πρόστιµα, πρόσθετους φόρους κ.λπ. µέχρι 29 Ιουλίου, µέχρι τις
30 Νοεµβρίου. 

Με την ευκαιρία αυτή, καλούµε τους πολίτες, επειδή θα ολο-
κληρωθεί σύντοµα η εκκαθάριση του ΕΝΦΙΑ και θα αναρτηθούν
τα εκκαθαριστικά, να µπουν όποτε έχουν δυνατότητα για να
ελέγξουν και να τροποποιήσουν τα στοιχεία στις δηλώσεις Ε9,

διότι θα είναι άδικο να το κάνουν µετά και να έχουν πρόσθετους
φόρους, ταλαιπωρίες κ.λπ.. 

Πολύ απλά, λοιπόν, αυτή η τροπολογία παρατείνει από 29 Ιου-
λίου σε 30 Νοεµβρίου τη δυνατότητα των πολιτών να τροποποι-
ήσουν αυτά που είχαν δηλώσει στο Ε9.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε

τον λόγο για ένα λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Μητα-

ράκη. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παίρνω τον

λόγο τώρα, πριν τη δευτερολογία µου, γιατί πιθανόν ο κύριος
Υπουργός να µην µπορεί να παραµείνει µέχρι το απόγευµα που
θα τελειώσει η ψηφοφορία πάνω σε αυτήν την τροπολογία. 

Δεν διαφωνούµε µε την ουσία αυτού που λέτε. Ωστόσο, η προ-
θεσµία της 29ης Ιουλίου επιβλήθηκε µε το άρθρο 51 του ν.3289/
2016, που εσείς νοµοθετήσατε. Εσείς διαλέξατε την προθεσµία.
Αυτή η προθεσµία έχει παρέλθει εδώ και µια εβδοµάδα. 

Και θέλετε να µας πείτε ότι σήµερα το πρωί «ξύπνησε» το
Υπουργείο Οικονοµικών, πήρε χαµπάρι ότι αυτή η προθεσµία
έχει παρέλθει εδώ και έξι ηµέρες και έτρεξαν γρήγορα-γρήγορα
να φέρουν µια εκπρόθεσµη τροπολογία, ενώ είµαστε στο τέλος
της συνεδρίασης. Αυτό είναι παράδειγµα κακής νοµοθέτησης! 

Κύριε Πρόεδρε, θα πω µια λέξη ακόµη και ξέρετε ότι είµαι
πάντα σύντοµος. Θέλω να πω κάτι ακόµα, επειδή θα φύγει ο κύ-
ριος Υπουργός. Ξέρω ότι δεν θα µείνει µέχρι το απόγευµα. 

Αναφερθήκατε πριν στην τροπολογία µε αριθµό 620/69, µε την
οποία είπατε ότι αξιοποιείτε καλύτερα τη δηµόσια περιουσία µε
την παραχώρηση του Φαληρικού όρµου στην Περιφέρεια Αττι-
κής. 

Θα σας µιλήσω πάλι για την ουσία του θέµατος. Η Κυβέρνησή
σας κατήργησε µε νόµο του 2015 την εταιρεία ειδικού σκοπού
που υπήρχε για την αξιοποίηση του παράκτιου µετώπου Αττικής.
Είναι δικαίωµά σας αυτό. Πήγατε λοιπόν την έκταση στην ΕΤΑΤ,
µετά η έκταση πήγε στο υπερταµείο. Μετά, µε τροπολογία Βου-
λευτών, που ήρθε την τελευταία στιγµή, πήγε στο Υπουργείο Δι-
καιοσύνης. Αυτή ανακλήθηκε και τώρα µε νέα τροπολογία πάει
στην Περιφέρεια Αττικής. 

Υπήρχε ένα σχέδιο να µπει στο ΕΣΠΑ, µε µια συγκεκριµένη µε-
λέτη που έχει πληρωθεί, για να γίνει το πάρκο εκεί. Παραµένει
αυτή η πρόταση της Κυβέρνησης; Θα γίνει αυτό το πάρκο; Είναι
στο ΕΣΠΑ ή απλώς κάθε δέκα ηµέρες φέρνουµε µια τροπολογία,
πάµε την έκταση «µπαλάκι» και χάνουµε δύο χρόνια και εκεί που
θα γινόταν ένα µαγευτικό πάρκο απέναντι από το Ίδρυµα «Σταύ-
ρος Νιάρχος» δεν θα έχουµε τίποτα στο τέλος; 

Έχει προβλεφθεί στο ΕΣΠΑ, κύριε Υπουργέ, η δαπάνη γι’ αυτό
το πάρκο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει, κύριε Μητα-
ράκη, ευχαριστούµε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε ένα
λεπτό για να µιλήσω επί του ιδίου θέµατος;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Αφού ο κύριος Υπουργός θα
φύγει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πού το ξέρετε ότι θα
φύγει, κύριε Μηταράκη; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεν µπορεί να µείνει και το σέ-
βοµαι. Δεν είναι επισπεύδων. Δεν το λέω µε κακή έννοια. Δεν το
λέω αρνητικά ότι θα φύγει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Μα-
νιάτη, έχετε τον λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Θα ήθελα να ρωτήσω το εξής, κύριε
Υπουργέ. Επειδή απουσιάζατε κατά την τοποθέτησή µου, έθεσα
τα εξής ερωτήµατα για την παραχωρούµενη έκταση στην Περι-
φέρεια Αττικής.

Πρώτον, µε 3,3 εκατοµµύρια ευρώ το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρ-
χος» χρηµατοδότησε το σύνολο της µελέτης ανάπλασης και ανά-
δειξης όλης της περιοχής. 

Δεύτερον, τον Ιούλιο του 2014 εγκρίναµε τη Στρατηγική Με-
λέτη Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων και εντάξαµε το σύνολο των
προβλεπόµενων έργων στο νέο Ρυθµιστικό Σχέδιο Αθήνας-Αττι-
κής. Η εκτίµηση για τα έργα που απαιτούνται σε όλο το παρα-
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λιακό µέτωπο είναι της τάξης των 200 εκατοµµυρίων ευρώ. 
Σας παρακαλώ, λοιπόν, να µου απαντήσετε στο εξής: Είτε η

Κυβέρνηση θεωρεί πως ο σηµερινός ιδιοκτήτης και διαχειριστής
της έκτασης, που είναι το υπερταµείο, δεν πρόκειται να αξιοποι-
ήσει την έκταση, όπως λέει η Κυβέρνηση, αλλά να την ξεπουλή-
σει, είτε θεωρεί ότι είναι καλύτερο να πάει στην περιφέρεια, για
την οποία όµως θεωρούµε προφανές ότι θα πρέπει να έχει εξα-
σφαλίσει τα απαραίτητα χρήµατα, ώστε η συγκεκριµένη έκταση
να µην παραµείνει σκουπιδότοπος. 

Θέλω πάρα πολύ να ακούσω την άποψή σας, πώς, δηλαδή,
οδηγηθήκατε σε αυτήν την απόφαση. Πολύ περισσότερο, έθεσα
ένα ακόµη ερώτηµα: Γιατί στους φορείς, προς τους οποίους πα-
ραχωρείται η συγκεκριµένη έκταση δεν έχουµε συµπεριλάβει και
τους δήµους, οι οποίοι είναι όµοροι ή στους οποίους εντάσσεται
η συγκεκριµένη έκταση, έτσι ώστε να έχουµε ένα σύνολο αυτο-
διοικητικών φορέων, που πραγµατικά θα αξιοποιήσουµε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει, κύριε Μα-
νιάτη. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Συνοψίζω, κύριε Πρόεδρε. 
Πρώτον, το υπερταµείο κάνει ή δεν κάνει; Δεύτερον, έχουν

προβλεφθεί µαζί µε την παραχώρηση και τα αντίστοιχα χρήµατα
για την αξιοποίηση του χώρου µε τα συγκεκριµένα έργα που έχει
προβλέψει η µελέτη του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» και εµείς
έχουµε εγκρίνει µε προεδρικό διάταγµα και Στρατηγική Μελέτη
Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων;

Ευχαριστώ πολύ. 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Να απαντήσω, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Έχει γίνει νέο θέµα, κύριε Πρό-

εδρε. Η Κυβέρνηση κατέθεσε θέµα για το Φάληρο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το θέµα είναι ότι πάει

στην περιφέρεια. Δεν µου επιτρέπεται τώρα να πω την άποψή
µου ως Πρόεδρος. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Η Κυβέρνηση διαλέγει αυτά τα
θέµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. 

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Πολύ συνοπτικά και χωρίς καµµία διάθεση να δηµιουργή-
σουµε έναν νέο κύκλο αντιπαράθεσης, γιατί άλλο είναι το αντικεί-
µενο του νοµοσχεδίου. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Να το αποσύρετε τότε!
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Εάν δεν θέλετε να δοθεί παράταση και να παραµείνουν τα
πρόστιµα, να την αποσύρουµε. 

Σε ό,τι αφορά στα πρόστιµα για τον ΕΝΦΙΑ, υπήρχε ένας σχε-
διασµός για τον ΕΝΦΙΑ, που για συγκεκριµένους λόγους δεν
µπορούσε να εξελιχθεί. Γι’ αυτόν τον λόγο, παρατείνουµε την
προθεσµία από 29 Ιουλίου σε 30 Νοεµβρίου, για να µην µπουν
πρόστιµα στους πολίτες. Αυτή τη στιγµή, εάν µπείτε και κάνετε
µια τροποποίηση στο Ε9, θα δείτε ότι µπαίνει πρόστιµο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεν το ξέρατε από την Παρα-
σκευή; Αυτό είναι το ερώτηµα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Μηταράκη, σας
δόθηκε ο λόγος εκτός διαδικασίας. Μέχρι πότε θέλετε να ανα-
κυκλώσουµε αυτή τη συζήτηση;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Εάν δεν κάνουµε διάλογο εδώ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πείτε µου, µέχρι

πότε;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Όσο η Κυβέρνηση βάζει τροπο-

λογίες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ, δεν

έχετε τον λόγο. 
Κύριε Αλεξιάδη, έχετε τον λόγο. 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Μία κουβέντα για το ότι καθυστερήσαµε και το τι έπρεπε
να κάνουµε. Έπρεπε να καταργήσουµε και όλο τον ΕΝΦΙΑ, για
παράδειγµα. Να την κάνουµε κάποια στιγµή. Να ανοίξουµε τώρα
την κουβέντα αυτήν εδώ; Ας µην την ανοίξουµε εδώ. 

Να πούµε για το συγκεκριµένο θέµα. Δίνουµε αυτήν τη στιγµή
δυνατότητα στους πολίτες να κάνουν τροποποιήσεις χωρίς να

πληρώσουν πρόστιµα, πρόσθετους φόρους ή προσαυξήσεις.
Ένα είναι αυτό. 

Σε σχέση µε τον φαληρικό όρµο, είναι σαφέστατη η πολιτική
της Κυβέρνησης στα θέµατα αξιοποίησης της δηµόσιας περιου-
σίας. Φάνηκε το τι κάναµε το κτήριο του εργοστασίου «ΚΕΡΑ-
ΝΗΣ», φάνηκε το τι κάναµε µε τον Ασύρµατο στον Άγιο Δηµή-
τριο, µε το τι κάνουµε εδώ, τι γίνεται στις προσφυγικές πολυκα-
τοικίες στη Λεωφόρο Αλεξάνδρας κ.λπ.. Είναι δική µας αρµοδιό-
τητα, του Υπουργείου Οικονοµικών η αξιοποίηση της δηµόσιας
περιουσίας. Βεβαίως και κάνουµε αυτήν την κίνηση για να αξιο-
ποιηθεί καλύτερα ο συγκεκριµένος χώρος. 

Εάν υπάρχουν οι απόψεις ότι αυτό έπρεπε να γίνει από το
υπερταµείο ή από κάποιον άλλο χώρο, να ακουστούν. Η Κυβέρ-
νηση, όµως, σε συνεννόηση και σε διάλογο µε την Περιφέρεια -
δεν εκβιάζουµε την Περιφέρεια- έχει εξασφαλίσει βεβαίως και
τους πόρους και για καλύτερη αξιοποίηση, όπως λέει µέσα και η
τροπολογία, δίνουµε στην Περιφέρεια τον συγκεκριµένο χώρο.
Δεν υπάρχει ούτε κάποιο σκοτεινό σηµείο ούτε οτιδήποτε άλλο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Καραναστάση,

έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υ-

πουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα ένα
σχέδιο νόµου το οποίο αναφέρεται σε ένα είδος δηµοσίων συµ-
βάσεων που συστήθηκαν στον ελληνικό λαό µε άσχηµο τρόπο.
Ταυτίστηκαν µε τα διόδια στις εθνικές οδούς και θεωρήθηκαν
προνοµιακές για µία µικρή οµάδα µεγαλοεργολάβων, που η πρα-
κτική τους λίγο διαφέρει από αυτήν των καρτέλ. 

Δυστυχώς µέχρι σήµερα η ανυπαρξία σχετικής νοµοθεσίας,
ιδιαίτερα στη χώρα µας, παράλληλα µε την εξαίρεση των συµ-
βάσεων παραχώρησης από το πεδίο εφαρµογής των ευρωπαϊ-
κών οδηγιών, επέτρεπε την κύρωση των διαφόρων συµβάσεων
παραχώρησης µε αναφορά κάθε φορά σε διαφορετικούς νό-
µους.

Κύριοι συνάδελφοι, υπήρχε θεσµικό πλαίσιο για τις συµβάσεις
παραχώρησης; Όχι. Γιατί για κάθε έργο έβγαινε ένα ξεχωριστό
νοµοσχέδιο για να µπορέσει να εξασφαλίσει τη λειτουργία αυτού
και πάνω από όλα να εξασφαλίσει τους αναδόχους;

Νοµίζω ότι παραδείγµατα όπως οι απαράδεκτες συµβάσεις
του 2007, επί εποχής Σουφλιά, καθώς και οι απαράδεκτες ανα-
θεωρήσεις του 2013, επί εποχής Χρυσοχοΐδη, στήριξαν µόνο τα
επιχειρηµατικά συµφέροντα. Αν δείτε τις αιτιολογικές εκθέσεις
αυτών των νόµων, θα διαπιστώσετε ότι έπαιξαν σηµαντικό ρόλο
σε ό,τι αφορά την αναθεώρηση των συµβάσεων επειδή έχαναν,
δηλαδή δεν είχαν όφελος οι παραχωρησιούχοι. 

Θα σας πω και κάποια παραδείγµατα για το τι συµβάσεις ήταν
αυτές. Ξέρετε ότι το 2007 οι συµβάσεις προέβλεπαν ότι σε τέσ-
σερις µήνες θα γίνονταν οι απαλλοτριώσεις; Ακόµα και σήµερα
στον Ε65 δεν υπάρχουν πρωτόδικες αποφάσεις. Ξέρετε ότι προ-
έβλεπαν ότι θα γίνουν οι αρχαιολογικές µελέτες σε πέντε, έξι
µήνες; Δεν έχουν ολοκληρωθεί ακόµη.

Φυσικά πρέπει να κρατήσουµε και κάτι άλλο: Το µόνο που τη-
ρήθηκε σε αυτές τις συµφωνίες, πέρα από αυτό που εξυπηρέ-
τησε τους παραχωρησιούχους, ήταν τα διόδια, για τα οποία σε
καµµία περίπτωση δεν ελήφθη υπ’ όψιν η κατάσταση στην οποία
βρισκόταν ο ελληνικός λαός.

Θα σας πω και κάτι άλλο: Αυτή η διαδικασία των υψηλών διο-
δίων τι δηµιούργησε; Δηµιούργησε κίνηση από το δευτερεύον
εθνικό οδικό δίκτυο, µε ό,τι αυτό σηµαίνει -και για τη συντήρησή
του και όλα αυτά- αλλά και από το παράπλευρο οδικό δίκτυο,
από το οποίο απαγορεύεται η διέλευση γιατί πρέπει να εξυπηρε-
τήσει τις παράπλευρες οδικές κινήσεις.

Το γεγονός αυτό είχε ως συνέπεια την ανασφάλεια ως προς
το νοµικό καθεστώς που ρυθµίζει τις διαδικασίες ανάθεσης και,
όπως συµβαίνει πάντα, όταν οµοειδείς περιπτώσεις αντιµετωπί-
ζονται µε διαφορετικό νοµικό υπόβαθρο και µε κατά περίπτωση
εξειδίκευση των όρων και των διαδικασιών, άφηνε περιθώρια
στους εµπλεκόµενους για δράσεις και συµπεριφορές που εµπέ-
δωσαν στον λαό τις δυσµενείς απόψεις που προανέφερα. 

Δεν πρέπει, όµως, να διαφεύγει της προσοχής µας ότι οι συµ-
βάσεις παραχώρησης αποτελούν το πρόσφορο εκείνο εργαλείο,
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µέσω του οποίου οι δηµόσιοι φορείς µπορούν να αξιοποιήσουν
την εµπειρία και την τεχνογνωσία του ιδιωτικού τοµέα προς τον
σκοπό της αποτελεσµατικής παροχής προς στους πολίτες υπη-
ρεσιών και έργων υψηλής ποιότητας. 

Λαµβάνοντας υπ’ όψιν τη συµβολή των συµβάσεων παραχώ-
ρησης στην ανάπτυξη στρατηγικής σηµασίας υποδοµών και υπη-
ρεσιών, αλλά και στην προώθηση της καινοτοµίας, είναι βέβαιο
ότι δεν µπορούµε και δεν πρέπει να τις εξοστρακίσουµε από την
πραγµατικότητα των δηµοσίων έργων της χώρας. 

Με το προτεινόµενο σχέδιο νόµου εναρµονίζεται η ελληνική
νοµοθεσία µε την οδηγία 23/2014 και υιοθετούνται εθνικές ρυθ-
µίσεις σε εφαρµοστικές οδηγίες. Σκοπός είναι η δηµιουργία ενός
ενιαίου και πλήρους νοµοθετικού πλαισίου για τη ρύθµιση της
ανάθεσης και της εκτέλεσης των συµβάσεων παραχώρησης. 

Το νοµοθετικό αυτό πλαίσιο πιστεύω ότι θα αποτελέσει σηµαν-
τικό εργαλείο για την υλοποίηση δηµοσίων επενδύσεων και τη
µεταστροφή του αρνητικού οικονοµικού κλίµατος. Θα συµβάλει
καίρια και στη δηµιουργία επιχειρηµατικών ευκαιριών. Θα στηρί-
ξει την προσπάθεια της χώρας για την επιστροφή στην οικονο-
µική ανάπτυξη και θα ενισχύσει την απασχόληση µέσω της δη-
µιουργίας νέων θέσεων εργασίας. 

Τέλος, η δηµόσια διοίκηση θα έχει στη διάθεσή της ένα νέο,
ενιαίο, σύγχρονο και εν πολλοίς καινοτόµο νοµικό εργαλείο για
τη διασφάλιση του δηµοσίου συµφέροντος. 

Αναγνωρίζοντας τις ιδιαιτερότητες της συγκεκριµένης κατη-
γορίας συµβάσεων, τόσο ως προς την ανάθεση και την εκτέλεση,
όσο και κυρίως τη χρηµατοδότησή τους, οι ρυθµίσεις που εισά-
γονται σήµερα θεωρώ ότι εξασφαλίζουν τη γρήγορη, αποτελε-
σµατική και έννοµη προστασία και επίλυση διαφορών στον τοµέα
των συµβάσεων παραχώρησης. 

Κατοχυρώνουν µε σαφή τρόπο τη διαφάνεια και την ίση µετα-
χείριση. Αποτρέπουν ύποπτες συναλλαγές. Προάγουν τον γνή-
σιο, υγιή και ελεύθερο ανταγωνισµό. Εξασφαλίζουν την επίτευξη
της βέλτιστης σχέσης κόστους και ποιότητας και εγγυώνται την
αποτροπή και καταστολή φαινοµένων διαφθοράς κατά τη σύ-
ναψη και εκτέλεση τέτοιων συµβάσεων. 

Αξίζει να επισηµανθεί ότι αντιµετωπίστηκε η περίπτωση µει-
κτών συµβάσεων, που περιλαµβάνουν έργα µε την κλασική έν-
νοια του όρου. Προβλέπεται ότι το ισχύον νοµικό καθεστώς κα-
θορίζεται µε βάση το κύριο αντικείµενο της σύµβασης και για
κάθε αµφιβολία επ’ αυτού ως αρµόδιο να αποφανθεί ορίζεται το
Τεχνικό Συµβούλιο Δηµοσίων Έργων της Γενικής Γραµµατείας
Υποδοµών του Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων. 

Για πρώτη φορά περιλαµβάνεται στα συµβατικά τεύχη ο ανα-
λυτικός προϋπολογισµός του έργου παραχώρησης, ώστε να αν-
τιµετωπίζονται προβλήµατα στην αποτύπωση της κατάστασης,
της εξέλιξης ενός έργου. 

Για πρώτη φορά επίσης το χρηµατοοικονοµικό µοντέλο περι-
λαµβάνει κοινωνικούς δείκτες και κριτήρια βάσει των οικονοµικών
συνθηκών που ισχύουν στη χώρα µας κατά τον χρόνο διαµόρ-
φωσής τους, για την οικονοµική ανάπτυξη και την προστασία
ευάλωτων και ευπαθών κοινωνικών οµάδων. 

Τέλος, προσδιορίζονται µε σαφήνεια και επακριβώς οι όροι
που διασφαλίζουν τον υγιή οικονοµικό ανταγωνισµό σε περιπτώ-
σεις σύναψης συµβάσεων παραχώρησης µεταξύ φορέων του δη-
µοσίου, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τη νοµολογία του δικαστηρίου της
Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Έχουµε, λοιπόν, µπροστά µας, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, ένα νοµοσχέδιο που στοχεύει και πιστεύω ότι
επιτυγχάνει τη θέσπιση ενός αυτοτελούς, ενιαίου και οµοιόµορ-
φου κανονιστικού πλαισίου για τις συµβάσεις παραχώρησης,
σύµφωνα µε τα διεθνή νοµοθετικά πρότυπα, καθώς και τις βέλ-
τιστες πρακτικές, ώστε να αντιµετωπίζουµε τις στρεβλώσεις του
παρελθόντος.

Μόλις χθες ψηφίσαµε ένα τεράστιο νοµοθέτηµα για τις δηµό-
σιες συµβάσεις µελετών, έργων, προµηθειών και υπηρεσιών,
πλην βεβαίως των συµβάσεων παραχώρησης.

Ποιες δραστηριότητες θα επιλέγεται να εκτελεστούν µε τον
έναν ή µε τον άλλο τρόπο είναι προνόµιο, αλλά και ευθύνη της
δηµόσιας αρχής, που πρέπει να ασκείται µε γνώµονα το δηµόσιο
συµφέρον. Κοινή συνισταµένη όµως πρέπει να είναι η στοχευ-

µένη διάθεση του δηµοσίου χρήµατος σε δράσεις και έργα που
αποτελούν άµεση ανάγκη του κοινωνικού συνόλου. 

Είναι καιρός και λόγω της οικονοµικής κρίσης, που, αν µη τι
άλλο, µας έκανε σοφότερους, να αφήσουµε κατά µέρος τα φα-
ραωνικού τύπου και µεγέθους έργα που κυριάρχησαν στο σκε-
πτικό και την πρακτική µας κατά την περασµένη δεκαετία. Όχι
έργα για τα έργα, αλλά για το κοινωνικό σύνολο, για την ισόρ-
ροπη ανάπτυξη κάθε γωνιάς της πατρίδας µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Ο κ. Ιάσονας Φωτήλας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
Ποταµιού έχει τον λόγο.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου κατ’ αρχάς ένα

µικρό σχόλιο για την επικαιρότητα, γιατί η κατάσταση έχει ξεφύ-
γει πλέον κάθε ορίου σχετικά µε την ασφάλεια των πολιτών, µε
τη χώρα µας να διασύρεται διεθνώς. 

Δεν θα µιλήσω αναλυτικά για τα απαράδεκτα που έγιναν στη
Θεσσαλονίκη αυτές τις ηµέρες, µε την εισβολή αντεξουσιαστών
ακόµα και σε χώρο λατρείας, πέραν και των απαράδεκτων κατα-
λήψεων δηµόσιων και ιδιωτικών χώρων και τις ανεκδιήγητες δη-
λώσεις περί «κανονικοποίησης» των καταλήψεων ή τη σύγκριση
αυτών µε τροµοκρατικές ενέργειες.

Με εντυπωσιάζει που χρειάστηκε η εξαιρετική ανακοίνωση της
Ιεράς Συνόδου, ώστε ο Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων,
από κοινού µε τον Υπουργό Δικαιοσύνης, να βγάλουν µια «χλια-
ρή» ανακοίνωση καταδίκης του αίσχους. 

Ένα περιστατικό επιπλέον που δείχνει τη διάλυση στις υπηρε-
σίες του κράτους είναι το εξής. Η ηγεσία της ΕΛ.ΑΣ. έψαχνε από
προχθές το πρωί να ανακαλύψει την πηγή της διαρροής του
απόρρητου εγγράφου του Υπουργείου Εξωτερικών για την επί-
θεση µε µπογιές της αποκαλούµενης αναρχικής οµάδας «Ρουβί-
κωνας» στην Τουρκική Πρεσβεία. 

Τελικά αποδείχθηκε ότι το έγγραφο το είχε συµπεριλάβει η
ΕΛ.ΑΣ. στα επίσηµα έγγραφα της δικογραφίας. Πώς βρέθηκε
αλήθεια ένα διαβαθµισµένο έγγραφο µέσα σε δικογραφία και
από εκεί στα χέρια αναρχικής οµάδας είναι απορίας άξιο. 

Τι άλλο µπορούµε να καταλάβουµε δηλαδή, απ’ αυτό το γεγο-
νός; Ότι η χώρα φαντάζει ένα ξέφραγο αµπέλι που διασύρεται
διπλωµατικά και φαίνεται να κυβερνάται και να διοικείται πραγ-
µατικά από ερασιτέχνες. 

Τώρα στο νοµοσχέδιο. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν αποτελεί έκπληξη για µας η

επιλογή του επείγοντος της διαδικασίας για τα δύο σχέδια νό-
µου, το χθεσινό και το σηµερινό και του κατεπείγοντος του αυ-
ριανού, που ενσωµατώνουν κοινοτικές οδηγίες. Είναι δυστυχώς
η συνήθης πρακτική της Κυβέρνησης Τσίπρα-Καµµένου να φέρ-
νει άρον άρον στη Βουλή κυρώσεις διεθνώς συµβάσεων, µαζί µά-
λιστα µε δεκάδες σελίδες από τροπολογίες άσχετες µε το
συζητούµενο νοµοσχέδιο. 

Η προθεσµία για ενσωµάτωση και της σηµερινής κοινοτικής
οδηγίας ήταν µέχρι τις 18 Απριλίου 2016 και άρα αυτή εισάγεται
προς ενσωµάτωση στο ελληνικό δίκαιο µε σχετική καθυστέρηση,
αλλά αυτή η καθυστέρηση αφορά αποκλειστικά την Κυβέρνηση,
όχι το Κοινοβούλιο. Αν όµως σε τόσο σοβαρά νοµοθετήµατα µε
χιλιάδες σελίδες δεν γίνεται σε βάθος µελέτη και επεξεργασία
όλων των θεµάτων, µπορεί να προκληθούν αστοχίες, που είναι
δύσκολο στη συνέχεια να αποκατασταθούν, όταν δηλαδή οι Βου-
λευτές καταλήγουν να προσπαθούν να αφοµοιώσουν πολλές
φορές χίλιες πεντακόσιες και δυο χιλιάδες σελίδες, όπως έγινε
και σ’ αυτό το νοµοσχέδιο µέσα σε λίγες ώρες. 

Όλες οι συµβάσεις αφορούν σε δηµόσια έργα, σε συµβάσεις
παραχώρησης και τις προµήθειες και αποτελούν το 50% των
δράσεων του δηµοσίου που φτάνει το 10%-15% του Ακαθάρι-
στου Εγχώριου Προϊόντος. Κατά συνέπεια, συζητούµε για µία
εξαιρετικά σηµαντική παρέµβαση στο οικονοµικό γίγνεσθαι της
χώρας που έχει προκαλέσει κατά το παρελθόν τόσα προβλήµατα
στην οικονοµική και πολιτική ζωή της χώρας. Έγιναν επείγουσες
λοιπόν, οι κυρώσεις συµβάσεως, διότι δεν κάνατε σωστά τη δου-
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λειά σας, όπως έπρεπε.
Το σηµερινό νοµοσχέδιο αφορά, όπως ειπώθηκε και από άλ-

λους οµιλητές, την ενσωµάτωση της οδηγίας 2014/23 του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 26ης Φεβρουαρίου
2014 σχετικά µε την ανάθεση συµβάσεων παραχώρησης που πε-
ριλαµβάνει τα γνωστά, στην Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, ΣΔΙΤ, Συµπρά-
ξεις µεταξύ δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα, που κατήγγειλε ο
ΣΥΡΙΖΑ στο παρελθόν. 

Όµως σήµερα ως Κυβέρνηση έρχεται -και είναι θετική βέβαια
η εξέλιξη- και ενσωµατώνει στην ελληνική νοµοθεσία τις εξελίξεις
στο ευρωπαϊκό νοµικό γίγνεσθαι, που ευτυχώς υπάρχει για να
µας δείχνει τον σωστό δρόµο και σ’ αυτόν τον τοµέα. Μάλιστα
για τα ΣΔΙΤ υπήρχε και σχετικός νόµος που είχε ψηφιστεί από το
2005, ο ν.3389, που είχε οδηγήσει στην υλοποίηση σηµαντικών
έργων. 

Οι συµβάσεις παραχώρησης, σε αντίθεση µε άλλου είδους δη-
µόσιες συµβάσεις, δεν έχουν ρυθµιστεί αναλυτικά από το ευρω-
παϊκό ενωσιακό δίκαιο. Η σηµερινή Κυβέρνηση µάλιστα καθυστέ-
ρησε επίτηδες να εφαρµόσει τον προηγούµενο νόµο, τον ν.4281/
2014, που προϋπήρχε και είχε και η ίδια ψηφίσει. 

Τώρα προβλέπονται εκ νέου ρυθµίσεις, στη σωστή κατεύ-
θυνση βέβαια, που αφορούν στη διαφάνεια µέσω της δηµοσιό-
τητας, στην απλοποίηση και την επιτάχυνση των διαδικασιών
µέσω της χρήσης ηλεκτρονικών µέσων και της προτυποποίησης
των κειµένων της προκήρυξης και των υποβαλλόµενων δικαιολο-
γητικών. 

Θεσπίζονται κανόνες, κριτήρια και διαδικασία εγγύησης τόσο
στο στάδιο της ανάθεσης των συµβάσεων όσο και στο στάδιο
της εκτέλεσης αυτών. Γι’ αυτό κι εµείς υπερψηφίζουµε επί της
αρχής τη σχετική σύµβαση 2014/23, παρ’ όλο που έχουµε ενστά-
σεις σε µερικά άρθρα και ειδικά σ’ αυτά που δεν αφορούν στην
οδηγία, όπως το άρθρο 67, για το οποίο τοποθετήθηκε σχετικά
ο ειδικός αγορητής µας. 

Ως προς τις τροπολογίες, πάλι παρατηρείται το γνωστό φαι-
νόµενο να έρχονται τροπολογίες σε κύρωση διεθνών συµβάσεων
και κοινοτικών οδηγιών και τροπολογίες που κατά κύριο λόγο
είτε δίνουν παράταση είτε κάνουν νέες προσλήψεις. 

Σε ό,τι αφορά, για παράδειγµα, στην τροπολογία για προσλή-
ψεις στην ΕΑΒ και τα αµυντικά συστήµατα, µίλησε και κ. Μπακο-
γιάννη νωρίτερα. Έθεσε σωστά το θέµα των προτεραιοτήτων
στις προσλήψεις, τη στιγµή που τα νοσοκοµεία της χώρας, για
παράδειγµα, βρίσκονται σε οριακό σηµείο. 

Θέλουµε όµως επιπλέον να µας εξηγήσετε πώς γίνεται να προ-
χωρείτε σε νέες προσλήψεις εξειδικευµένου προσωπικού για
µέχρι πέντε χρόνια, χωρίς κανένα όριο µάλιστα, όταν στην άλλη
εταιρεία των αµυντικών συστηµάτων, στην ΕΒΟ του Αιγίου, οι ερ-
γαζόµενοι ακόµα περιµένουν τα δεδουλευµένα των δύο τελευ-
ταίων µηνών, του Ιουνίου και του Ιουλίου; 

Να µην µιλήσω βέβαια για τις υποσχέσεις του κ. Καµµένου
στην τοπική κοινωνία του Αιγίου περί δήθεν δηµιουργίας γραµ-
µής παραγωγής ρωσικών όπλων µε τη σφραγίδα του ΝΑΤ. Μόνο
όνειρο θερινής νυκτός θα µπορούσε να µοιάζει αυτό! Σταµατή-
στε επιτέλους, να τάζετε χωρίς αντίκρισµα, ειδικά σε κοινωνίες
που αντιµετωπίζουν µε οξύ τρόπο το πρόβληµα της ανεργίας. 

Στην υπουργική τροπολογία για τις προσλήψεις καθαριστριών
στα νοσοκοµεία, νοµίζω ότι αποτυπώνεται όλη η φιλοσοφία της
πολιτικής σας. Προσλαµβάνετε κατ’ αρχάς καθαρίστριες µε ατο-
µικές συµβάσεις έργου, χωρίς δηλαδή δικαιώµατα και κατά πα-
ρέκκλιση βέβαια των κείµενων διατάξεων. Πρώτη φορά ατοµικές
συµβάσεις εργασίας χωρίς δικαιώµατα. 

Όταν σας λένε τα δικαστήρια ότι είστε παράνοµοι, διά µέσου
του κ. Πολάκη κάνετε επίθεση στη δικαιοσύνη. Μόνο όταν βγάζει
υπέρ σας απόφαση η δικαιοσύνη είναι ανεξάρτητη. Όταν σας
λέει ότι είστε παράνοµοι, την καταγγέλλετε. Ενός ανδρός αρχή,
αυτό θα επιθυµούσε ο κ. Πολάκης. Δεν θα του το επιτρέψουµε! 

Τέλος, για τον φαληρικό όρµο δεν έχω πειστεί κατά πόσο αυτή
η παραχώρηση γίνεται για αξιοποίηση προς όφελος των πολιτών,
το οποίο βέβαια δεν θα µας έβρισκε καθόλου σε διαφωνία, αν
ήταν έτσι πραγµατικά. Από εκεί και πέρα, δεν έχω αντιληφθεί
ποια είναι η ακριβής έκταση που παραχωρείται και βάσει ποιου
τοπογραφικού. Έχω ένα σχέδιο εδώ. Ρώτησα πέντε Βουλευτές

και κανείς δεν µπορούσε να µου πει πού ακριβώς στο σχέδιο
είναι η περιοχή. Θα µπορούσατε να έχετε ένα κανονικό τοπογρα-
φικό διάγραµµα. Υπάρχει µέσα στα έγγραφα. Το έχουµε δει. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, έχω κουραστεί να σας ζητώ
να λειτουργήσετε ως δηµοκρατική κυβέρνηση, να σέβεστε τους
Βουλευτές και τους πολίτες. Όµως, θα µου πείτε όταν δεν υπάρ-
χει αυτοσεβασµός, πώς να ζητάω εγώ σεβασµό; 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-

µε για την οικονοµία του χρόνου. 
Ο κ. Ιωάννης Σαρακιώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι

Βουλευτές, µετά την υπερψήφιση κατά τη χθεσινή συζήτηση
στην Ολοµέλεια του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας,
Ανάπτυξης και Τουρισµού για τις δηµόσιες συµβάσεις έργων,
προµηθειών και υπηρεσιών, έρχεται σήµερα προς ψήφιση και το
έτερο παράλληλο, συναφές και εν πολλοίς συµπληρωµατικό νο-
µοσχέδιο, ειδικά για την ανάθεση και εκτέλεση των συµβάσεων
παραχώρησης. 

Όπως αναπτύχθηκε και κατά την επεξεργασία του νοµοσχε-
δίου στις αρµόδιες νοµοπαρασκευαστικές επιτροπές, σκοπός
του είναι η εναρµόνιση της ελληνικής νοµοθεσίας µε την οδηγία
2014/23 και η υιοθέτηση εθνικών ρυθµίσεων, εφαρµοστικών της
οδηγίας, προκειµένου να δηµιουργηθεί ένα ενιαίο και πλήρες νο-
µοθετικό πλαίσιο για τη ρύθµιση της ανάθεσης και της εκτέλεσης
των συµβάσεων παραχώρησης. 

Κατ’ αρχάς, όπως επισηµάνθηκε και από την εισηγήτρια και
τους συναρµόδιους Υπουργούς, µέχρι σήµερα δεν υπήρχε θε-
σµικό πλαίσιο ούτε για τις παραχωρήσεις ούτε για τις συµπρά-
ξεις δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα. Ήταν συνέχεια των δηµοσίων
έργων περίπου και γι’ αυτό στις περισσότερες περιπτώσεις ερ-
χόταν στη Βουλή για να κυρωθεί µε νόµο. Δεν ήταν ακριβώς δη-
µόσια έργα και µελέτες. Δεν ήταν προµήθειες. Ήταν κάτι ενδιά-
µεσο. 

Εποµένως, ως µόνο πραγµατικά θετική µπορεί να χαρακτηρι-
στεί η νοµοθετική αυτή πρωτοβουλία της Κυβέρνησης για την
ψήφιση ενός συνεκτικού νόµου, µε ενιαίους συγκεκριµένους κα-
νόνες για την ανάθεση και την εκτέλεση συµβάσεων παραχώρη-
σης, συγκεκριµένο περιεχόµενο στα συµβατικά τεύχη, στα θέ-
µατα χρηµατοδότησης, στην εργολαβία που δίνεται πάντα στις
συµβάσεις παραχώρησης. 

Μέχρι σήµερα η εξαίρεση των συµβάσεων παραχώρησης από
το πεδίο εφαρµογής των ευρωπαϊκών οδηγιών δηµιουργούσε
ανασφάλεια ως προς το νοµικό καθεστώς που ρυθµίζει τις δια-
δικασίες ανάθεσής του και άφηνε µεγάλο περιθώριο εκτίµησης
στις εθνικές νοµοθεσίες των κρατών - µελών. 

Ιδιαίτερα στη χώρα µας, η έλλειψη συγκεκριµένου νοµοθετή-
µατος δηµιούργησε ένα ευρύ στρεβλό πεδίο για την κύρωση
συµβάσεων παραχώρησης, κάθε φορά στηριζόµενης σε διαφο-
ρετικούς νόµους. 

Το νέο αυτό νοµοθέτηµα στόχο έχει τη νοµική θωράκιση των
συµβάσεων αυτών, την επίλυση προβληµάτων που ανέκυπταν
στο παρελθόν, την κατάρρευση της κατά περίπτωση εξειδίκευ-
σης των όρων και διαδικασιών επιλογής του παραχωρησιούχου. 

Παράλληλα, εισάγονται ρυθµίσεις ουσιαστικού και δικονοµι-
κού πλαισίου, που εξασφαλίζουν τη γρήγορη και αποτελεσµατική
έννοµη προστασία και επίλυση διαφορών στον τοµέα των συµ-
βάσεων παραχώρησης, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις ιδιαιτερότητες,
αλλά και την πολυπλοκότητα τόσο των διαδικασιών ανάθεσης
όσο και των όρων του συµβατικού πλαισίου που διέπουν την
εκτέλεσή τους. 

Με αυτόν τον τρόπο διασφαλίζεται η επιδίωξη των βασικών
στόχων της νοµοθετικής παρέµβασης, δηλαδή η εισαγωγή σα-
φών και αποτελεσµατικών ρυθµίσεων πλαισίου, που κατοχυρώ-
νουν στο µέγιστο βαθµό τη διαφάνεια και την ίση µεταχείριση,
αποτρέπουν διαδροµές συναλλαγής, προάγουν το γνήσιο και
ελεύθερο ανταγωνισµό, εξασφαλίζουν την επίτευξη της βέλτι-
στης σχέσης κόστους και ποιότητας και εγγυώνται την αποτροπή
και καταστολή φαινοµένων διαφθοράς κατά τη σύναψη και την
εκτέλεση αυτών των συµβάσεων. 
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Πέραν των ρυθµίσεων της συγκεκριµένης οδηγίας, το σχέδιο
νόµου ενσωµατώνει και ρυθµίσεις εθνικού δικαίου, που εισάγουν
ρυθµίσεις συµπληρωµατικές προς αυτές της οδηγίας, ή άλλα θέ-
µατα που κρίθηκε αναγκαίο να κατοχυρωθούν στο πλαίσιο του
νόµου, µε γνώµονα την επίτευξη των στόχων του.

Τέλος, κατά την κατάρτιση του σχεδίου νόµου υπήρξε ειδική
µέριµνα περιορισµού του αριθµού των κατ’ εξουσιοδότηση εκδι-
δοµένων κανονιστικών πράξεων, ώστε η έκδοση κάθε µιας εξ
αυτών να µην αποτελεί προϋπόθεση για την εφαρµογή του νό-
µου. 

Οφείλω να σταθώ κι εγώ µε τη σειρά µου στις κυριότερες και-
νοτοµίες που εισάγει το συζητούµενο σήµερα σχέδιο νόµου, που
είναι απολύτως σαφές ποια είναι η στόχευσή τους και τι αποσκο-
πούν να θεραπεύσουν. Έτσι, γίνεται σαφής ο αναλυτικός ορι-
σµός της έννοιας του έργου, κατά τρόπο ώστε να µην αποµένει
καµµία ασάφεια για το τι ακριβώς αποτελεί παραχώρηση έργου,
γεγονός που στο παρελθόν είχε δηµιουργήσει πολλές στρεβλώ-
σεις σχετικά µε την ορθή εφαρµογή των εφαρµοστέων κανόνων. 

Αποφεύγεται η παράβαση ή η καταστρατήγηση του νόµου σε
περίπτωση µεικτών συµβάσεων που περιλαµβάνουν και έργα. Σε
περίπτωση που µία σύµβαση περιλαµβάνει και στοιχεία που συ-
νιστούν έργο κατά την έννοια του παρόντος, το ισχύον νοµικό
καθεστώς καθορίζεται µε βάση το κύριο αντικείµενο της σύµβα-
σης. Σε περίπτωση αµφιβολιών για το εάν µία σύµβαση αφορά
έργο ή υπηρεσία, γεγονός που προσδιορίζει διαφορετικούς τε-
χνικούς όρους και ελέγχους, αρµόδιο να αποφανθεί είναι το τε-
χνικό συµβούλιο δηµοσίων έργων της Γενικής Γραµµατείας
Υποδοµών του Υπουργείου Υποδοµών. 

Τρίτον, η διαδικασία ανάθεσης σύµβασης παραχώρησης έρ-
γου δεν µπορεί να ξεκινήσει χωρίς την προηγούµενη συντέλεση
των απαιτούµενων απαλλοτριώσεων και ολοκλήρωση των απα-
ραίτητων ερευνών ή αρχαιολογικών εργασιών. Ας µην ξεχνάµε
τα πόσα δισεκατοµµύρια έχουν δοθεί από τότε που ο κ. Σουφλιάς
ξεκίνησε τις περίφηµες παραχωρήσεις µέχρι σήµερα. 

Τέταρτον, για πρώτη φορά περιλαµβάνεται στα συµβατικά
τεύχη ο αναλυτικός προϋπολογισµός του έργου παραχώρησης,
ώστε να αντιµετωπιστούν προβλήµατα στην αποτύπωση της κα-
τάστασης στην εξέλιξη ενός έργου. 

Εκτός από την περιγραφή του αντικειµένου του έργου, γίνεται
πλέον σαφής αποτύπωση του αναλυτικού προϋπολογισµού των
απαιτούµενων εργασιών. Επιπροσθέτως, για πρώτη φορά το
χρηµατοοικονοµικό µοντέλο περιλαµβάνει κοινωνικούς δείκτες
και κριτήρια, βάσει των οικονοµικών συνθηκών που ισχύουν στη
χώρα κατά τον χρόνο διαµόρφωσής του, για την οικονοµική ανά-
πτυξη και για την προστασία ευάλωτων και ευπαθών κοινωνικών
οµάδων. Δίνεται τέλος στη λογική που ίσχυε µέχρι σήµερα να γί-
νονται σηµαντικά έργα και να µην υπάρχει πρόβλεψη για τα
άτοµα µε ειδικές ανάγκες, να µην υπάρχει µια πρόβλεψη για τους
µόνιµους κατοίκους -έστω και σε επίπεδο Καλλικρατικού δήµου-
να µην υπάρχει µία πρόβλεψη για τους ανέργους. Τώρα αυτό θε-
σµοθετείται. Δεν ήταν πια ανεκτό να µην προβλέπονται άλλοι
τρόποι, άλλα µεγέθη, µεταβλητές, που να µπορούν να χρησιµο-
ποιηθούν από το δηµόσιο -όπως είναι ο χρόνος της σύµβασης
παραχώρησης- ώστε σε περιόδους κρίσης να µπορούν και οι οι-
κονοµικά αδύναµοι να χρησιµοποιούν αυτά τα έργα υποδοµής.
Στρεβλώσεις αυτού του τύπου τώρα αίρονται. 

Λαµβάνοντας υπ’ όψιν τη συµβολή των συµβάσεων παραχώ-
ρησης στην ανάπτυξη στρατηγικής σηµασίας υποδοµών και υπη-
ρεσιών, αλλά και στην προώθηση καινοτοµίας, το προτεινόµενο
σχέδιο νόµου θα αποτελέσει σηµαντικό εργαλείο για την υλοποί-
ηση δηµόσιων επενδύσεων και την µεταστροφή του αρνητικού
οικονοµικού κλίµατος. Η ελληνική έννοµη τάξη αποκτά πλέον ένα
ενιαίο νοµοθετικό πλαίσιο, στο οποίο ενσωµατώνει το ενωσιακό
δίκαιο, το ενωσιακό κεκτηµένο και ταυτόχρονα διασφαλίζεται στο
µέγιστο το δηµόσιο συµφέρον. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους επικροτώ κι εγώ τη νοµο-
θετική αυτή πρωτοβουλία της Κυβέρνησης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Γεώργιος Καρ-
ράς, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης Κεντρώων,

έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Σήµερα, λοιπόν, θα µιλήσουµε για συµβάσεις παραχώρησης.

Πολλά ακούστηκαν. Ενδιαφέροντα. Θετικά. Κριτική. Δεν ακού-
στηκε, όµως, κάτι: Ότι οι συµβάσεις παραχώρησης –και θα µου
επιτρέψετε να το πω αυτό- είναι µια εφεύρεση της ελληνικής αρ-
χαιότητας. Είναι εκείνο το οποίο κίνησε την οικονοµία στην αρ-
χαία Ελλάδα. 

Δεν θα δώσω πολλά παραδείγµατα. Ένα θα δώσω µόνο: Στη
Λίµνη του Δύστου στην Εύβοια –το λέει η ιστορία, το παραδίδουν
οι αρχαιότερες πηγές- υπήρχε πολύ κουνούπι κοντά στην Ερέ-
τρια και ενοχλείτο η πόλις.  

Έπρεπε να βρεθεί ένα τρόπος να αποξηρανθεί η λίµνη και αν
ήταν δυνατόν, να αποδοθεί ως καλλιεργήσιµη γη στους αγρότες.
Δεν είχαν χρήµατα, φαίνεται, οι Ερετριείς τότε, βρήκαν όµως µiα
άλλη λύση. Βρήκαν κεφαλαιούχο, επενδυτή, θα τον λέγαµε σή-
µερα. Ίσως τότε τον έλεγαν χορηγό. Έβαλε, λοιπόν, τα χρήµατα,
αποξήρανε τη λίµνη του Δύστου και του παραχώρησε η πόλη-
κράτος της Ερέτριας την εκµετάλλευση των αγρών αυτών µε
αγροµίσθωση. Για ιστορικούς λόγους, πρέπει να πω ότι ήταν σε
ποσοστό επί της παραγωγής το µίσθωµα και δεν ήταν χρηµατικό. 

Οι Έλληνες, λοιπόν, είχαµε αυτή την εφεύρεση. Ακολούθησαν
οι Ρωµαίοι, οι οποίοι βρήκαν τη µέθοδο των διοδίων. Ήταν κι
αυτά συµβάσεις παραχώρησης, γιατί τα διόδια είναι κι αυτά µια
δηµόσια υπηρεσία.

Κάνω ένα άλµα πολύ γρήγορο και φτάνω στη διώρυγα του
Σουέζ, στη διώρυγα της Κορίνθου και στους σύγχρονους αυτο-
κινητόδροµους της Ελλάδος, οι οποίοι µας ταλαιπωρούν ακόµα
µε το αν θα τελειώσουν, δεν θα τελειώσουν, ψάχνουµε πάντα να
δούµε αριθµό αν συνεχίζονται τα δυστυχήµατα, αν µειώνεται ο
κίνδυνος στον δρόµο Κόρινθος-Πάτρα. Όλα αυτά είναι ζητήµατα
τα οποία βεβαίως δεν θα τα επιλύσει ένα νοµοθέτηµα.

Το σηµερινό νοµοθέτηµα, όπως έρχεται, βλέπω ότι ουσιαστικά
είναι µία συστηµατική ρύθµιση η οποία αποτελεί σύναψη όλων
των ευρωπαϊκών απόψεων, ούτως ώστε να µπορέσει να υπάρχει
µία ενιαία νοµοθεσία. Επί της αρχής έχουµε πει ήδη «ναι», για
τους λόγους ότι οι συµβάσεις παραχώρησης είναι πάντοτε χρή-
σιµες και περισσότερο σε χώρες όπου η οικονοµική ανάπτυξη
δεν επαρκεί ή σε χώρες που στερούνται ιδίων πόρων, όπως σή-
µερα στερείται η Ελλάδα µε την ανάγκη την οποία δηµιούργησαν
την τελευταία δεκαπενταετία να υποθηκεύσουµε ουσιαστικά τη
δηµόσια περιουσία. 

Κι όταν λέω «υποθηκεύσουµε» το δίνω µε πλήρη βαρύτητα της
λέξεως. Δεν θα σταθώ σε παλαιότερες νοµοθετήσεις, θα µείνω
µόνο στον ν.4389, τον πρόσφατο νόµο προ δύο µηνών που ψή-
φισε η Βουλή, όπου δηµιουργήθηκε το λεγόµενο υπερταµείο,
Εταιρεία Συµµετοχών του ελληνικού δηµοσίου, όπου ό,τι είχε µεί-
νει µεταβιβάζεται, αν δεν µεταβιβάστηκε ήδη.

Εκείνο, όµως, που τίθεται και είναι ένα κρίσιµο ερώτηµα και σε
σχέση µε το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι ότι το υπερταµείο έχει
δύο στόχος. Ο πρώτος στόχος είναι µε την αξιοποίηση της δη-
µόσιας περιουσίας το 50% να κατευθύνεται σε εξυπηρέτηση του
χρέους προς της Ευρωπαϊκή Ένωση του µηχανισµού των δα-
νείων και ο δεύτερος στόχος είναι ότι πρέπει το 50% να διατίθε-
ται για ανάπτυξη της Ελλάδος. 

Εκεί, όµως, µπαίνει ένα θεµατάκι -ίσως είναι και µεγάλο θέµα,
ίσως είναι και µείζον- σε σχέση µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο.
Η Εταιρεία Συµµετοχών δεν ανήκει στον ευρύτερο δηµόσιο
τοµέα. Η Εταιρεία Συµµετοχών διέπεται από το ιδιωτικό δίκαιο
αµιγώς και στη διοίκησή της, ιδιαίτερα στο Εποπτικό Συµβούλιο,
εφαρµόζονται οι διατάξεις του γερµανικού δικαίου, όπου το επο-
πτικό συµβούλιο µιας ανώνυµης εταιρείας έχει ουσιαστικά και το
δικαίωµα αρνησικυρίας.

Συνεπώς, -εκφράζω άποψη προσωπική- τόσο ο χθεσινός νό-
µος περί δηµοσίων συµβάσεων, προµηθειών, υπηρεσιών έργων,
όσο και ο σηµερινός νόµος περί συµβάσεων παραχώρησης δεν
µπορεί να εφαρµοστεί στα περιουσιακά στοιχεία εκείνα τα οποία
θα διαχειρίζεται το λεγόµενο υπερταµείο, η Εταιρεία Συµµετο-
χών του ελληνικού δηµοσίου.

Μειώνεται, λοιπόν, το πεδίο εφαρµογής του παρόντος νόµου.
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Ας ελπίσουµε ότι τόσο ο χθεσινός όσο και ο σηµερινός νόµος θα
διευκολύνουν τη χώρα να µπορέσει να προχωρήσει κάποια βή-
µατα. 

Σε σχέση µε λεπτοµέρειες πάνω στα άρθρα του νόµου δεν
θέλω να ταλαιπωρήσω κανέναν, διότι έχουν ήδη αναπτυχθεί σε
µεγάλο βαθµό, τόσο τα τεχνικά –και µιλώ για εκείνες τις διατά-
ξεις που παίρνουµε αυτούσιες και µεταφέρουµε στην εσωτερική
έννοµη τάξη από την οδηγία της οποίας γίνεται προσαρµογή-
όσο και στα λοιπά ζητήµατα τα οποία είναι εσωτερικό δίκαιο. 

Σηµειωτέον, αυτές οι δύο οδηγίες των δηµοσίων έργων, το
γνωρίζουν οι συνάδελφοι, άφησαν ευρύ πεδίο επιλογής στις
εσωτερικές νοµοθεσίες. Δεν ήταν εξαντλητικές ούτε ήταν ουσια-
στικά δεσµευτικές. Άφησαν το πεδίο της επιλογής στο εσωτερικό
δίκαιο. Είναι µία επανάληψη και προηγουµένων ρυθµίσεων σε ζη-
τήµατα δηµοσίων συµβάσεων, αν και πρώτη φορά είναι συστη-
µατική νοµοθεσία για παραχωρήσεις.

Δεν έχει σηµασία, όµως. Ας προχωρήσει. Θα τη δούµε στην
εφαρµογή.

Έχω µία µικρή επιφύλαξη στο θέµα της ένδικης προστασίας,
δηλαδή αν διαφοροποιείται ή όχι η ένδικη προστασία που θα πα-
ρέχεται στον παραχωρησιούχο ή στην αναθέτουσα αρχή στο ελ-
ληνικό κράτος. Δηλαδή θα εφαρµόζονται οι δικονοµικές διατά-
ξεις που ψηφίστηκαν χθες, οι οποίες ήταν πιο λεπτοµερειακές ή
θα µείνουµε στις γενικές διατάξεις οι οποίες αφορούν µε την πα-
ραποµπή που γίνεται ότι θα ασκείται αγωγή ή προσφυγή –αν δεν
κάνω λάθος είναι το άρθρο 64- στα ελληνικά δικαστήρια ανάλογα
αν είναι ιδιωτικού ή διοικητικού η σύµβαση; Είναι άλλον µείζον
πρόβληµα αυτό. Δεν έλυσε ποτέ κανένας στο 100% το τι σηµαίνει
στην Ελλάδα διοικητική σύµβαση και τι σηµαίνει ιδιωτική σύµ-
βαση, έστω αν προέρχεται από τον ίδιο εργοδότη, το δηµόσιο.
Δεν έχει, όµως, σηµασία. Δεν θα κάνουµε εδώ µάθηµα δικονο-
µίας ούτε θα αντιµετωπίσουµε τη νοµολογία όπως έχει διαµορ-
φωθεί.

Δυστυχώς, όµως, ένα ίσως καλό νοµοσχέδιο έδωσε µια αφορ-
µή στην Κυβέρνηση να επαναλάβει εκείνο το οποίο έχει γίνει
πλέον κανόνας σε αυτήν την Αίθουσα. Είναι ο µεγάλος αριθµός
των τροπολογιών, όπου –το έχω ξαναπεί- οι επισπεύδοντες σε
ένα νοµοσχέδιο Υπουργοί αισθάνονται ότι έχουν µια συµφωνία
κυρίων µε τους συναδέλφους και πρέπει να δεχθούν τις άσχετες
τροπολογίες που φέρνουν οι άλλοι Υπουργοί για να τους το αν-
ταποδώσουν σε επόµενο νοµοσχέδιο οι Υπουργοί οι οποίοι εξυ-
πηρετούνται σήµερα και θα είναι τότε επισπεύδοντες.

Κύριοι της Κυβέρνησης, συγχωρέστε µε. Όταν λέω συµφωνία
κυρίων, δεν το λέω µε την καλύτερη άποψη. Λέω ότι είναι µία
συµφωνία κυρίων ίσως προερχόµενη και εκ του πονηρού, να
µπορούν όχι να ταλαιπωρούν τη Βουλή –δεν θεωρώ ότι είναι
αυτή η πρόθεσή τους- αλλά να µπορούν να παίρνουν πολλές
φορές τη ψήφο της Βουλής χωρίς να αντιλαµβάνεται η Βουλή τι
αφορούν οι τροπολογίες. 

Κλασικό παράδειγµα είναι η τροπολογία Υπουργείου για την
παραχώρηση στην περιφέρεια Αττικής κοµµατιού, τµήµατος της
παραλιακής ζώνης του φαληρικού όρµου. Πόσο έχει ταλαιπωρη-
θεί αυτή η περιοχή; Πόσο έχει ταλαιπωρηθεί ο κόσµος εκεί, οι
κάτοικοι των παράλιων δήµων; Πόσο –αν θέλετε- τους έχουµε
κοροϊδέψει; 

Διότι από τη µία πλευρά -πρόσφατα το έζησε η Αίθουσα τους
τελευταίους µήνες- παραχωρείται το beach volley. Είναι, φαίνε-
ται, ένα κοµµάτι απ’ αυτά που σήµερα παραχωρούνται στην πε-
ριφέρεια Αττικής. Παραχωρείται για δικαστήρια. Για ποια δικα-
στήρια; Για βαριές ποινικές υποθέσεις που κρατάνε µήνες, όπου
τα µέτρα ασφαλείας πρέπει να είναι αυστηρά, διότι οι κατηγο-
ρούµενοι συνήθως είναι προσωρινώς κρατούµενοι. Εκεί, λοιπόν,
θα εγκαθίσταντο τα ΜΑΤ, οι κλούβες, οι αστυνοµικές δυνάµεις
και θα απαγορεύεται τελικά η πρόσβαση. Ήµουν εξ εκείνων που
από τους πρώτους αντέδρασε και τελικά δόθηκε µία λύση.

Σήµερα, όµως, έρχεται µία άλλη λύση, η οποία δεν ξέρουµε
εάν θα είναι η καλύτερη, η πιο µελετηµένη. Για ποιον λόγο; Όταν,
κύριε Υπουργέ, ετέθη το θέµα της µετατροπής των κτηρίων του
beach Volley σε δικαστήρια, ασχοληθήκαµε –πολλοί συνάδελφοι
µέσα εδώ, ιδιαίτερα από τη Β’ Αθηνών- να δούµε τι ακριβώς είναι,
πώς µπορούσε να αντιµετωπιστεί το θέµα. Ακούσαµε απόψεις

δηµάρχων, τοπικών παραγόντων, απλών πολιτών. Θέλουν ένα και
µοναδικό, την ελεύθερη πρόσβαση στην παραλία, το δικαίωµα
χρήσεως κοινόχρηστου χώρου και δη απόλαυσης του δηµόσιου
χώρου. Θα το παράσχει αυτή η τροπολογία; Λέει ότι παρέχεται
προς αξιοποίηση, διαχείριση και εκµετάλλευση. 

Καταλαβαίνω, λοιπόν –και άκουσα και νούµερα για κονδύλια
που µπορεί να διατεθούν γι’ αυτόν τον σκοπό- όµως ότι θα πάµε
ενδεχόµενα και προς αυτοχρηµατοδότηση; Έχουν ερωτηθεί οι
δήµοι της περιοχής για σχέδιο ανάπτυξης; 

Η σχετιζόµενη εταιρεία µε το Ελληνικό –που η Κυβέρνηση την
είχε κατηγορήσει ότι ήταν µία αµαρτωλή εταιρεία- έχει καταργη-
θεί. Συνεπώς, σήµερα δεν ξέρουµε. Θα έχει, λοιπόν, τους σκο-
πούς της απολαύσεως του δηµόσιου χώρου από τους πολίτες
όχι µόνο των παράλιων δήµων αλλά ολόκληρου του Λεκανοπε-
δίου; Ή µε τον τρόπο που δίδεται θα αποτελέσει και αυτή ένα
αντικείµενο κερδοσκοπίας, όπως ήδη διαπιστώνουµε ότι η υπό-
λοιπη έκταση του Ελληνικού παρέχεται για κερδοσκοπία; 

Υπήρχε άλλη ενναλακτική πρόταση, την οποία έχω κάνει, όπου
έχω µιλήσει για µια ζώνη οικονοµικού ενδιαφέροντος, να δηµι-
ουργήσουµε δηλαδή εκεί κάτι ανάλογο µε το Μονακό, να µπο-
ρέσει να ανασάνει η Ελλάδα. Σήµερα µιλάµε ότι θα το δώσουµε
και θα έρθει προφανώς και η σύµβαση για να κυρωθεί.

Έχω επιφυλάξεις, διότι δεν έχω και την εικόνα ούτε και αν
υπάρχει συναίνεση των δήµων και των τοπικών κοινωνιών. Αντί-
στοιχα δεν έχω και την εικόνα ποια τελικά έκταση παραδίδεται.
Ο κ. Φωτήλας εύλογα το παρατήρησε. Λέει «Μας φέρατε µία φω-
τοτυπία σε σµίκρυνση της ευρύτερης περιοχής» -1:5000 το σχε-
διάγραµµα - και οι εξ υµών µηχανικοί το γνωρίζετε και έχουµε
φωτοσµίκρυνση στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Εγώ, οµο-
λογώ αδυναµία να αντιληφθώ πού είναι, όχι να το εντάξω σε µία
ευρύτερη περιοχή, αλλά να το δω και µε το κιάλι ακόµα, για να
δω πού είναι. Εποµένως οι επιφυλάξεις µας ως προς την τροπο-
λογία είναι αυτές.

Έχουµε ένα άλλο ζήτηµα τώρα µε την παράταση των ραδιο-
φωνικών σταθµών. Αυτό δεν το καταλαβαίνω. Από τη µία φωνά-
ζουµε ότι πρέπει να µπει τάξη στα κανάλια και από την άλλη λέµε
«δίνουµε προτεραιότητα στα κανάλια, αλλά αφήνουµε τα ραδιό-
φωνα». Τι επιδιώκετε µε αυτήν δεν κατανοώ. Κατανοώ ότι η Κυ-
βέρνηση δεν είχε αντιληφθεί ότι έληγε µία προθεσµία και έπρεπε
να την παρατείνει, όπως οι πολλές εκείνες προθεσµίες που πα-
ρατείνονται ίσως πολλές φορές από αδυναµία, ατολµία ή αδια-
φορία της Κυβέρνησης να λύσει κρίσιµα θέµατα. 

Βεβαίως, για το θέµα της τροπολογίας των καθ’ όλα εκλεκτών
συναδέλφων, της κ. Κοζοµπόλη και της κ. Τελιγιορίδου, ναι, θα
συµφωνήσουµε µε αυτήν, αλλά θα πω κάτι άλλο. Ήµουν ο πρώ-
τος που κατέθεσε την τροπολογία για την άρση των κατασχέ-
σεων των λογαριασµών της Εταιρείας Ναυπηγείων Ελευσίνας.
Εκεί, λοιπόν, -θα το πω και ας κατηγορηθώ- παίχτηκε µια πολιτική
πονηριά. Επανήλθε, υποτίθεται, µία ρύθµιση η οποία επανέλαβε
το προηγούµενο καθεστώς –η δική µου τροπολογία το έλυνε- για
να τεθεί µετά τροπολογία κυβερνητικών Βουλευτών, για να
πούµε «σας το λύσαµε αυτό το θέµα». Ε, όχι, κύριοι, δεν νοµίζω
ότι πρέπει να κινούµεθα µέσα σε αυτήν την Αίθουσα σε αυτό το
επίπεδο. 

Κατά τα λοιπά, έχω τις αντιρρήσεις µου για την τροπολογία
για το περίφηµο Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας ότι
θα διορίζει πλέον η Κυβέρνηση, έστω και προσωρινώς, τα µέλη
του εκτελεστικού συµβουλίου. Η δικαιολογία που έδωσε ο κ.
Τσακαλώτος σε ερώτησή µου, συγχωρέστε µε, αλλά ήταν πολύ
απλοϊκή. Μου είπε ότι δεν είχαν λάβει πρόνοια στον νόµο να
υπάρχουν αναπληρωµατικά µέλη και έτσι λοιπόν υπάρχει αδυνα-
µία συγκροτήσεως. Μα, στο τελευταίο διοικητικό συµβούλιο της
τελευταίας εταιρείας περιορισµένης ευθύνης κεφαλαίου 6.000
ευρώ έναν αναπληρωτή διαχειριστή θα τον βάλουµε. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι µε αυτές τις σκέψεις µπορώ να ολοκλη-
ρώσω, κύριε Πρόεδρε, και στις τοποθετήσεις µας επί των άρ-
θρων κατά την ψηφοφορία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.
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Τον λόγο έχει ο κ. Τσόγκας από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι είναι

οφειλόµενη η απάντηση σε µία προγενέστερη οµιλία του Εκπρο-
σώπου της Ένωσης Κεντρώων. Κατά την άποψή µου, ήταν πολύ
οξεία η κριτική που ασκήθηκε, αναιτιολόγητη και ανερµάτιστη.
Στράφηκε εναντίον της Κυβέρνησης µε χαρακτηρισµούς όπως
ότι πρέπει να ντρέπεται η Κυβέρνηση για τις πρακτικές νοµοθέ-
τησης γιατί προσβάλλουν τη δηµοκρατία, ότι είναι ροπή στην πο-
νηριά και άλλα τέτοια ιδιαίτερα υπερβολικά έως εξυβριστικά, θα
έλεγα, σε πολιτική βάση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Τεκµηριωµένα, κύριε συ-
νάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Θα το δούµε αν είναι τεκµηριωµένα. Να
απαντήσετε, αν θέλετε.

Όλα αυτά µε τη λογική της έννοιας του κατεπείγοντος και του
τρόπου που εισάγεται το παρόν νοµοθέτηµα, αλλά και αυτό το
οποίο είναι εν εξελίξει. 

Πρόκειται για µία εντελώς αβάσιµη τοποθέτηση, διότι δεν αι-
τιολογεί τους λόγους τους οποίους ισχυρίστηκε ο αρµόδιος
Υπουργός αν είναι βάσιµοι ή αβάσιµοι. Η έννοια του κατεπείγον-
τος είναι προφανώς νόµιµη, αφού υπάρχει στον νόµο. Αν θέλει,
λοιπόν, ο αγορητής των Κεντρώων, να στραφεί εναντίον του
Προέδρου της Βουλής και του νοµοθετικού Σώµατος που έχει
ήδη τη διάταξη. Η διάταξη είναι υφιστάµενη και νόµιµη. Έπρεπε,
λοιπόν, να αιτιολογήσει γιατί η διαδικασία του κατεπείγοντος
είναι αβάσιµη. Αυτό θα ήταν πραγµατικό εάν ήταν αβάσιµοι οι
λόγοι τους οποίους ισχυρίζεται ο αρµόδιος Υπουργός.

Εναντίον των λόγων του αρµοδίου Υπουργού ουδόλως στρά-
φηκε. Έκανε µια λαϊκίστικη πολιτική, µε στείρα αντιπολιτευτική
δοµή και προφανώς έµπλεη από αντιπαραγωγική κοινοβουλευ-
τική διαδικασία. Νοµίζω ότι ήταν εντελώς λανθασµένη, µε µία εν-
τελώς λαϊκίστικη αντίληψη. 

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, πρόκειται για ένα σχέδιο νόµου
που αφορά την ανάθεση και εκτέλεση συµβάσεων παραχώρησης
και άλλων υπηρεσιών και προσαρµογή στην οδηγία 2014/23 της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Με το σχέδιο νόµου εισάγεται για πρώτη
φορά στην ελληνική έννοµη τάξη ενιαίο και πλήρες νοµοθετικό
πλαίσιο για την ανάθεση και εκτέλεση των συµβάσεων παραχώ-
ρησης έργων και υπηρεσιών. 

Η προωθούµενη νοµοθετική πρωτοβουλία ενσωµατώνει την
οδηγία 23 σχετικά µε την ανάθεση των συµβάσεων παραχώρη-
σης και ταυτόχρονα υιοθετεί και εθνικές ρυθµίσεις. Οι συµβάσεις
παραχώρησης αποτελούν ευρέως διαδεδοµένες µορφές συµ-
πράξεων µεταξύ του δηµόσιου τοµέα και των ιδιωτικών κυρίως
επιχειρήσεων, που έχουν αποδειχθεί εξαιρετικά χρήσιµες, ιδιαί-
τερα στην υλοποίηση έργων υποδοµής, όπου παραδοσιακά οι
συµβάσεις παραχώρησης αποτελούν µια πάγια πρακτική στην
κατασκευή κτηρίων, τεχνικών έργων, οδών, αυτοκινητοδρόµων,
κ.λπ..

Παρ’ όλο που οι συµβάσεις παραχώρησης χρησιµοποιούνται
σε τοµείς ζωτικής σηµασίας για την οικονοµία και την ανάπτυξη,
µέχρι σήµερα δεν υπήρχε ολοκληρωµένο νοµοθετικό πλαίσιο το
οποίο να ρυθµίζει τη διαδικασία ανάθεσης και εκτέλεσής τους
και οι σχετικές διατάξεις ήταν ελλιπείς και διάσπαρτες. Οι αυξη-
µένες επενδυτικές ανάγκες σε συνδυασµό µε την ανάγκη εξοι-
κονόµησης δηµόσιων πόρων καθιστούν τις συµβάσεις παραχώ-
ρησης πολύτιµο εργαλείο για την ανάπτυξη της οικονοµίας και
την αύξηση της απασχόλησης µέσω ιδιωτικών κεφαλαίων. 

Λόγω της ιδιαιτερότητας της φύσεως των συµβάσεων παρα-
χώρησης και των διαφορών τους από τις δηµόσιες συµβάσεις
κυρίως λόγω της χρηµατοδότησής τους, οι νέες ρυθµίσεις θε-
σπίζουν τους βασικούς κανόνες και το πλαίσιο και παρέχουν στις
αναθέτουσες αρχές και τους φορείς την αναγκαία, πλην ελεγχό-
µενη, ευελιξία για τον καθορισµό των επιµέρους όρων.

Σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος σχεδίου νόµου, κατά
τη διαδικασία ανάθεσης των συµβάσεων παραχώρησης, οι ανα-
θέτουσες αρχές αντιµετωπίζουν τους οικονοµικούς φορείς ισό-
τιµα και αµερόληπτα και ενεργούν µε διαφανή και αναλογικό
τρόπο. Απαγορεύεται ρητά να ενεργούν κατά τρόπο που να δη-
µιουργεί διακρίσεις και να παρέχουν πληροφορίες που ενδέχεται

να ευνοούν ορισµένους υποψηφίους εις βάρος άλλων.
Στο ίδιο πλαίσιο γνωστοποιούν την πρόθεση ανάθεσης της

σύµβασης παραχώρησης µε τη δηµοσίευση προκήρυξης που πε-
ριέχει σαφείς και πλήρεις όρους ανάθεσης και εκτέλεσης προς
ενηµέρωση όλων των ενδιαφεροµένων. Φροντίζουν να συµµετέ-
χει επαρκής αριθµός υποψηφίων, ώστε να εξασφαλίζεται πραγ-
µατικός ανταγωνισµός και γνωστοποιούν υποχρεωτικά τα αποτε-
λέσµατα της διαδικασίας σε όλους τους ενδιαφερόµενους. 

Για την τήρηση των απαιτήσεων της δηµοσιότητας και της δια-
φάνειας, το Κεντρικό Ηλεκτρονικό Μητρώο Συµβάσεων ορίζεται
ως υποχρεωτικό σηµείο δηµοσίευσης σε εθνικό επίπεδο όλων
των σταδίων των συµβάσεων παραχώρησης, ανεξαρτήτως της
εκτιµώµενης αξίας αυτών. Δηµοσιεύονται υποχρεωτικά οι προ-
κηρύξεις, οι συναφείς συµβάσεις και οι τροποποιήσεις τους, ενώ
οι αναθέτουσες αρχές παρέχουν στον ενδιαφερόµενο φορέα
απεριόριστη και πλήρη ηλεκτρονική πρόσβαση σε όλους τους
γενικούς σχετικούς όρους της διενέργειας της διαδικασίας ανά-
θεσης. 

Παράλληλα, το νέο νοµικό πλαίσιο καταστρώνεται µε στόχο
την απλοποίηση και επιτάχυνση των διαδικασιών της ανάθεσης
των συµβάσεων παραχώρησης. Συγκεκριµένα προβλέπεται ότι
οι αναθέτουσες αρχές έχουν τη δυνατότητα σε πρώτο στάδιο να
δέχονται την υποβολή ενός ερωτηµατολογίου ποιοτικής επιλο-
γής εκ µέρους των υποψηφίων οικονοµικών φορέων, το οποίο
περιλαµβάνει υπεύθυνη δήλωσή τους ότι πληρούν τα κριτήρια
επιλογής και ότι δεν συντρέχει στο πρόσωπό τους λόγος απο-
κλεισµού. 

Μόνον εφ’ όσον επιλεγεί ο προσφέρων και πριν από τη σύναψη
της σύµβασης, ειδοποιείται να υποβάλει το σύνολο των απαιτού-
µενων δικαιολογητικών προς απόδειξη των δηλώσεων και των
στοιχείων που υπέβαλε µε το ερωτηµατολόγιο ποιοτικής επιλο-
γής. Μ’ αυτόν τον τρόπο διευρύνεται ο ανταγωνισµός και αυξά-
νεται η συµµετοχή οικονοµικών φορέων, ενώ συγχρόνως επιτα-
χύνεται η διενέργεια των διαγωνισµών απαλλαγµένη από διαδι-
καστικά και γραφειοκρατικά βάρη. 

Οι συµβάσεις παραχώρησης ανατίθενται βάσει αντικειµενικών
κριτηρίων, λαµβάνοντας υπ’ όψιν ταυτόχρονα τη χρηµατοοικο-
νοµική επάρκεια των οικονοµικών φορέων, τις δυνατότητες ανά-
πτυξης και καινοτοµίας για το δηµόσιο συµφέρον. 

Συνάµα, κατά τη διαδικασία της επιλογής και της αξιολόγησης
των υποψηφίων, προβλέπεται αποκλεισµός του οικονοµικού
φορέα ο οποίος έχει καταδικαστεί για παράνοµες ενέργειες, ό-
πως δωροδοκία, απάτη, συµµετοχή σε εγκληµατική οργάνωση,
νοµιµοποίηση εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες, παιδική
εργασία και άλλες µορφές εµπορίας ανθρώπων.

Επιπλέον, αποκλείεται από τη συµµετοχή ο οικονοµικός φο-
ρέας ο οποίος αθετεί τη ρητή υποχρέωσή του να τηρεί τους κα-
νόνες του περιβαλλοντικού, κοινωνικού και εργατικού δικαίου ή
που ενεργεί µε αθέµιτο τρόπο, µε στόχο τη στρέβλωση του αν-
ταγωνισµού. Με αυτό το σύστηµα αποκλεισµού επιδιώκεται η θω-
ράκιση του δηµοσίου συµφέροντος και η επιλογή αξιόπιστων
αναδόχων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό ακόµη, σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 
Στο πλαίσιο της κοινωνικής πολιτικής και µε στόχο την ενί-

σχυση ευπαθών και ευάλωτων οµάδων, την κοινωνική ένταξή
τους και τη διασφάλιση ίσων ευκαιριών για όλους, το νέο σχέδιο
νόµου παρέχει τη δυνατότητα σε αναθέτουσες αρχές να παρα-
χωρούν κατά αποκλειστικότητα δικαίωµα συµµετοχής σε διαδι-
κασίες ανάθεσης σε προστατευόµενα εργαστήρια, σε κοινωνι-
κούς συνεταιρισµούς και σε κοινωνικές συνεταιριστικές επιχει-
ρήσεις ένταξης στο πλαίσιο προγραµµάτων προστατευόµενης
απασχόλησης για άτοµα µε αναπηρίες ή µειονεκτούντων προσώ-
πων στην αγορά εργασίας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νέο σχέδιο νόµου για τις συµ-
βάσεις παραχώρησης θεσπίζει ένα σταθερό νοµικό περιβάλλον
και τερµατίζει την έλλειψη ασφάλειας δικαίου, η οποία οφείλεται
στην απουσία σαφών διατάξεων. Η ενοποίηση και η οµοιογένεια
των νέων κανόνων δηµιουργεί έδαφος για επενδύσεις σε υψηλής
ποιότητας δηµόσιες υπηρεσίες και σε απαραίτητες υποδοµές,
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ενισχύοντας την ανταγωνιστικότητα, την οικονοµική ανάπτυξη
και την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας, στοιχεία που
µας υποχρεώνουν στην ανεπιφύλακτη ψήφιση του παρόντος νο-
µοσχεδίου και την αποδοχή των διατάξεών του.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ
τον λόγο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Καρρά, έχετε
τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ.
Ανεφέρθη ο καθ’ όλα συµπαθής κ. Τσόγκας σε εµένα, λέγον-

τας ότι την προηγούµενη εβδοµάδα τοποθετούµενος επί τροπο-
λογιών και σήµερα επίσης επί τροπολογιών ήσκησα λαϊκίστικη
πολιτική και συµµετείχα σε αντιπαραγωγική νοµοθετική διαδικα-
σία. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι η δεκάµηνη παρουσία µου στην Αίθουσα
δεν αποδεικνύει αυτό. Αντίθετα, θέλησε ο κ. Τσόγκας να αιτιο-
λογήσει τη δική µου άρνηση και να δικαιολογήσει τους Υπουρ-
γούς, για τους οποίους έχω το δικαίωµα να µην πείθοµαι από τις
εξηγήσεις τις οποίες δίδουν, όταν τίθενται ερωτήµατα επί τρο-
πολογιών, κύριε Πρόεδρε. 

Δεν είναι µόνο αυτό, αλλά θέλω να συµπληρώσω και κάτι άλλο.
Εάν νοµίζουν ότι δεν θα ασκώ -τουλάχιστον εγώ- το απεριόριστο
δικαίωµα ψήφου, γνώµης, που έχω µέσα στη Βουλή και εκτός
της Βουλής, αυτό θα πρέπει να το ξεχάσουν όσοι πιστεύουν αυτό
το πράγµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει, κύριε Καρ-
ρά. Εγώ πιστεύω πως ό,τι κάνετε το κάνετε µε αξιοπρέπεια.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Δεν αναφέρθηκα σε εσάς. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεν είµαι λαϊκιστής, δεν

είµαι αντιπαραγωγικός. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Δεν αναφέρθηκα σε εσάς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Σε εµένα αναφερθήκατε

και είπατε ο αγορητής της Ένωσης Κεντρώων. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Δεν αναφέρθηκα σε εσάς, στον κ. Σα-

ρίδη αναφέρθηκα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Καρρά, το δι-

ευκρινίζει ότι δεν αναφέρθηκε σε εσάς. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Συγχωρέστε µε τότε, αλλά

µόλις είχα κατέβει από το Βήµα. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Αναφέρθηκα στον κ. Σαρίδη, όχι σε

εσάς. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Α, δεν το ξέρω, αλλά εγώ

µόλις είχα κατέβει από το Βήµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αναδροµικά, λοιπόν,

άκυρο το προσωπικό.
Κύριε Δαβάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω

την αίσθηση ότι στον κ. Καρρά ανεφέρθη ο κ. Τσόγκας, εγκαλών-
τας τον σχετικά µε την κριτική…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μην αναπαραχθεί
πάλι το προσωπικό. Προχωρούµε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, θα συνεχίσω και
εγώ γι’ αυτό το θέµα. Αναφέρθηκε, εγκαλώντας τον για την προ-
σωπική του αναφορά στις τροπολογίες.

Πράγµατι –και αυτό είναι µία έκκληση προς το Προεδρείο και
κυρίως προς τον κύριο Πρόεδρο της Βουλής- το τελευταίο χρο-
νικό διάστηµα δεν υπάρχουν νοµοσχέδια. Δεν υπάρχουν αρχές
επί των νοµοσχεδίων, για τις οποίες θα µιλήσουµε. Υπάρχουν
προσχήµατα νοµοσχεδίων, για να έρθουν τροπολογίες. Επί τρο-
πολογιών συζητάµε σ’ αυτή την Αίθουσα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Είναι σαν τον Δούρειο Ίππο, που από µέσα βγαίνουν
τροπολογίες.

Σε όλα τα νοµοσχέδια, κύριε Υπουργέ, δεν υπάρχει κανένα νο-
µοσχέδιο που να µην καλούνται εν προχείρω ή µη προχείρω οι
εισηγητές να αποφανθούν για άγνωστες προς αυτούς τροπολο-
γίες, για άσχετα προς το νοµοσχέδιο ζητήµατα, µε ό,τι αυτό ση-
µαίνει για τους όρους της καλής νοµοθέτησης. Πού αλλού συµ-

βαίνει αυτό το πράγµα; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Η Νέα Δηµοκρατία…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Εσείς µε τη Νέα Δηµοκρατία να ασ-

χολείστε συνέχεια και θα χάσετε την εξουσία και δεν θα το έχετε
καταλάβει. 

Κύριε Σταθάκη, είχαµε φθάσει σε ένα σηµείο που είχαν περι-
σταλεί κατά πολύ οι καταθέσεις τροπολογιών και φθάνουµε
πλέον στην εφαρµοζόµενη τακτική να µην υπάρχει νοµοσχέδιο
χωρίς τις τροπολογίες του. 

Σας ξαναλέω: Τα νοµοσχέδια πλέον είναι προσχήµατα τροπο-
λογιών. Όλα τα νοµοσχέδια που ήρθαν. Δεν υπάρχει αρχή στα
νοµοσχέδια. Υπάρχουν µόνο διάσπαρτες διατάξεις στις οποίες
νοµοθετούµε για να έρθουν οι τροπολογίες και να έχουµε τον
κάθε ταλαίπωρο εισηγητή να τρέχει από δω και από κει, για να
ενηµερωθεί για τις τροπολογίες. 

Είναι πολύ άσχηµο αυτό. Δεν υπάρχει ο απαιτούµενος χρόνος
για να νοµοθετήσουµε, για να σταθούµε απέναντι στα ζητήµατα
τα οποία θίγουν οι τροπολογίες και θα καλέσω και το Προεδρείο
της Βουλής και όλους εσάς να το δείτε πολύ σοβαρά και να µην
επαναληφθεί αυτό το φαινόµενο. 

Είναι δεδοµένο ότι συµφωνούµε µε την κύρωση της κοινοτικής
οδηγίας. Πιστεύω ότι η µέθοδος της κατασκευής δηµοσίων
έργων µέσω των ΣΔΙΤ ήταν µια πρωτοπόρα µέθοδος, η οποία δη-
µιούργησε προοπτική στο κατασκευαστικό έργο της χώρας µας,
στη δηµιουργία σηµαντικών αυτοκινητοδρόµων. Είναι έργο της
κυβερνήσεως της Νέας Δηµοκρατίας, όταν πρωτοεφαρµόστηκε
αυτή η υπόθεση, παρά τις µεγάλες παθογένειες –που όντως
ελέχθη και συµφωνώ κι εγώ ότι υπήρξαν- οι οποίες έχουν να κά-
νουν και µε τη γραφειοκρατία και µε το ανέτοιµο του ελληνικού
δηµοσίου να υποδεχθεί αυτού του είδους τις σηµαντικές παρεµ-
βάσεις και πιστεύω ότι κατά τούτο αυτή η οδηγία θα συµβάλει
κατά πολύ στη θεραπεία των παθογενειών και των φαινοµένων
που είχαν φρενάρει τα έργα ΣΔΙΤ.

Θέλω να αναφερθώ ιδιαίτερα στην τροπολογία την οποία
έφερε ο κ. Βίτσας, που αφορά την κεφαλαιοποίηση των χρεών
των Ελληνικών Αµυντικών Συστηµάτων και τη δυνατότητα της
ΕΑΒ να προσλαµβάνει για µακρύτερο χρονικό διάστηµα προσω-
πικό. 

Αυτή η τροπολογία έχει επαναληφθεί κατά πολλές φορές όσον
αφορά και τα ΕΑΣ, τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα και την ΕΑΒ.
Μάλιστα, σας µιλάει ένας Βουλευτής µιας παρατάξεως, της
οποίας η υπόθεση της αµυντικής βιοµηχανίας ήταν κεντρικός της
στόχος και ιδρυτής της αµυντικής βιοµηχανίας της χώρας από
το 1974-1975, επί Ευάγγελου Αβέρωφ, όταν η ΕΑΒ ήταν µία πρω-
τοπόρα βιοµηχανία η οποία ξεκίναγε για µια ευοίωνη προοπτική
και στην αεροπορική βιοµηχανία και γενικότερα στα ζητήµατα
της αµυντικής µας βιοµηχανίας. Φτάσαµε µετά από αρκετές δε-
καετίες στο κατάντηµα σήµερα, µέσω τροπολογιών-φιλί της
ζωής, να έχουµε και την ΕΑΒ και τα ΕΑΣ και να ερχόµαστε µε
τροπολογίες-µερεµέτια για να επιβιώσουν. 

Ευλόγως ήγειρε την απορία και την αγανάκτηση συναδέλφου
κ. Μπακογιάννη η συγκεκριµένη τροπολογία, διότι πράγµατι
υπάρχει αδιαφάνεια όσον αφορά την πρόσληψη του προσωπι-
κού. Στις περιπτώσεις που θα εξαντληθούν τα τυπικά προσόντα,
µπορείτε να µου πείτε πώς θα γίνει η καταχώρηση των ουσιαστι-
κών προσόντων γι’ αυτούς τους ανθρώπους ή θα προσλαµβά-
νουµε τήδε κακείσε ανθρώπους µε µόνο προσόν ότι ανήκουν
στην κυβερνώσα παράταξη, εφόσον δεν έχουµε ΑΣΕΠ, εφόσον
δεν έχουµε άλλου είδους αξιολόγηση. 

Προσφάτως ο κ. Καµµένος ανακοίνωσε την πρόσληψη εξακο-
σίων ΟΒΑΝ-Οπλιτών Βραχείας Ανακατάταξης. Τώρα αυτό. Κατα-
λαβαίνουµε την αγωνία του συγκυβερνήτη σας να ξαναµπεί στη
Βουλή για να έχετε κάποιο µαξιλάρι. Δεν θα γίνει αυτό. Ο κ. Καµ-
µένος να µπει στη Βουλή, εσείς δεν θα είστε πρώτο κόµµα, αλλά
αυτά παρέλκουν προς αυτήν τη στιγµή. 

Αυτό το οποίο είναι πολύ σηµαντικό είναι αυτή η συγκεκριµένη
τροπολογία η οποία αντί να λύνει προβλήµατα, αντί να παρέχει
σε µας µια ολική στρατηγική για την αµυντική µας βιοµηχανία –
όχι τροπολογία, νοµοσχέδιο θα έλεγα- έρχεται σήµερα να επα-
ναλάβει το γνωστό: κεφαλοποίηση χρεών και παράταση συµβά-
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σεων των εργαζοµένων. 
Πείτε µου ποιο είναι το σχέδιό σας για την αµυντική βιοµηχα-

νία. Τι έχετε χαράξει τόσον καιρό, ενάµιση χρόνο που κυβερνάτε
για την αµυντική βιοµηχανία; Δεν θέλω να αναφερθώ στις δηλώ-
σεις του συναδέλφου σας κ. Ήσυχου στα ΕΑΣ πριν από ένα
χρόνο και το τι έλεγε για την αµυντική βιοµηχανία και το σχέδιο
διάσωσης της αµυντικής βιοµηχανίας που είχε φέρει η κυβέρ-
νηση Σαµαρά πριν από ενάµιση-δύο χρόνια. Το θεωρούσατε ξε-
πούληµα. 

Σήµερα ερχόµαστε, κύριε Σταθάκη, µε αυτήν την τροπολογία
–µε µερεµέτια, ξαναλέω- να δώσουµε το φιλί της ζωής στα ζητή-
µατα που αφορούν τα τεράστια προβλήµατα που έχει η αµυντική
βιοµηχανία. Δεν θα µιλήσω για τα Καλάσνικοφ που θα κατα-
σκευαστούν στο Αίγιο, εξαγγελίες Καµµένου πριν δύο µήνες που
γέλαγε και το παρδαλό κατσίκι. Χώρα του ΝΑΤΟ να κατασκευά-
σει Καλάσνικοφ χωρίς να έχουµε άδεια της κατασκευάστριας
εταιρείας, χωρίς να έχουµε τίποτα! Αυτά είναι για µικρά παιδιά.

Όµως, επειδή βλέπω τον κ. Σπίρτζη, ο οποίος είναι και ο ειση-
γητής µαζί µε εσάς, θα ήθελα να του κάνω ένα ερώτηµα. Κύριε
Υπουργέ, γνωρίζετε ότι εδώ και δεκαπέντε-είκοσι µέρες έχει ψη-
φιστεί στη Βουλή µας η θεσµοθέτηση υπηρεσίας του ελληνικού
δηµοσίου στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, η περίφηµη ΜΟΜΚΑ;
Πρόκειται για µία υπηρεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, η
οποία θα κατασκευάζει δηµόσια έργα, χρηµατοδοτούµενη από
τον κρατικό προϋπολογισµό, δηλαδή από τα κονδύλια των Γενι-
κών Επιτελείων, τα καθηµαγµένα κονδύλια των Γενικών Επιτε-
λείων του Υπουργείου Άµυνας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου µισό λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα, επειδή έχετε διατελέσει και Πρόεδρος του Τεχνικού

Επιµελητηρίου Ελλάδος, να είχα τη θέση σας για το αν αυτό διέ-
πεται ή προσκρούει στην κοινοτική νοµοθεσία και αν µπορούν
σήµερα οι Ένοπλες Δυνάµεις να κατασκευάζουν δηµόσια έργα
–καθ’ α λέει ο κύριος Υπουργός Αµύνης- για τα οποία δεν θα εν-
διαφέρονται οι ιδιώτες. Θα έχουµε δηλαδή, όπως και µε τα hot
spot και το προσφυγικό, τις Ένοπλες Δυνάµεις να κατασκευά-
ζουν αυτά που απαξιούν οι ιδιωτικές κατασκευαστικές εταιρείες.
Θα ήθελα την προσέγγισή σας. 

Και εν πάση περιπτώσει, επειδή εικάζω τι σκέπτεστε, να φρο-
νηµατίσετε τον κύριο Υπουργό Εθνικής Αµύνης και να του πείτε
ότι αυτά που λέει δεν µπορούν να γίνουν και µε τη σηµερινή κα-
τάσταση στη χώρα, όσον αφορά την απορρόφηση κοινοτικών
κονδυλίων για δηµόσια έργα, αλλά και µε το γενικότερο θεσµικό
πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Ζωηρά χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-

τίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Ιωάννης Σαχινί-

δης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής, έχει τον
λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, κύριοι
Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πραγµατικά µας έχετε
µπερδέψει. Άλλα λέτε, άλλα κάνετε.

Πριν από λίγη ώρα ακούσαµε την Υπουργό, την κ. Χρυσοβε-
λώνη, να αναφέρεται σε τροπολογία και ψάχναµε να δούµε ποια
τροπολογία ήταν αυτή. Αναφέρθηκε στην τροπολογία 573. Από
ό,τι καταλάβαµε από το περιεχόµενο της τροπολογίας, αφο-
ρούσε την τροπολογία 579/50. Το λέω αυτό για να διορθωθεί στα
Πρακτικά. Επίσης, αναφέρθηκε σε µία τροπολογία µε αριθµό
583, η οποία και αυτή δεν υπάρχει, αλλά αντιστοιχεί στην τροπο-
λογία 584/51.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχουν ενσωµατωθεί
στο νοµοσχέδιο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Σε ό,τι αφορά την τροπολογία µε
αριθµό 613/62, σχετικά µε τις ρυθµίσεις θεµάτων ΕΑΣ και ΕΑΒ,
για την ανακεφαλαιοποίηση των µη ληξιπρόθεσµων εγγυηµένων
οµολογιακών δανείων των δύο εταιρειών που ιδρύονται µετά τη
διάσπαση της εταιρείας Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα ΑΒΕΕ
από το ελληνικό δηµόσιο, δίνεται η δυνατότητα για την κεφαλαι-
οποίηση των δανείων και των άληκτων οµολογιακών δανείων έκ-

δοσης κυριότητας του ελληνικού δηµοσίου µετά το PSI.
Τέλος, επιτρέπεται µεγαλύτερη ευελιξία για το τεχνικό προ-

σωπικό της ΕΑΒ που εργάζεται µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου,
µε τη διάρκεια αυτή να είναι ένα έτος, µε δυνατότητα ανανέωσης
ή παράτασης έως το τέλος του σχετικού προγράµµατος ή έργου.

Αφού, λοιπόν, όλες οι κυβερνήσεις διέλυσαν την Αµυντική Βιο-
µηχανία και δεν έχετε κάνει τίποτα µέχρι σήµερα για το PSI, έρ-
χεστε τώρα, µετά από την άρνηση µε τροπολογία της Κυβέρνη-
σης, να δώσετε φορολογική ενηµερότητα στα ΕΑΣ, να δώσετε
απαλλαγή από κάθε φόρο κ.λπ.. Διαλύετε την αµυντική βιοµηχα-
νία και τώρα κάνετε µπαλώµατα για να µπορέσουν να υπολει-
τουργήσουν.

Όµως, µε την παρούσα τροπολογία ρυθµίζονται, κατά κάποιον
τρόπο, θέµατα τα οποία έχουν να κάνουν µε τη λειτουργία των
ΕΑΣ, καθώς και κάποια ζητήµατα εργασιακά και προσωπικού. Γι’
αυτό και στην τροπολογία αυτή θα πούµε «παρών».

Να περάσουµε, όµως, λίγο στην επικαιρότητα. Γίνονται πράγ-
µατα τα οποία καν δεν αναφέρονται εντός του ελληνικού Κοινο-
βουλίου. Θα επανεξεταστεί η υπόθεση που αφορά την Ελληνική
Στατιστική Υπηρεσία και τον πρώην Πρόεδρό της, τον κ. Γεωρ-
γίου, από τον Άρειο Πάγο. Στόχος είναι η αυστηρότερη δίωξη για
την υπόθεση η οποία αφορά τη διόγκωση του δηµοσιονοµικού
ελλείµατος του 2009, η οποία είχε ως αποτέλεσµα να εισέλθει η
Ελλάδα στον µηχανισµό στήριξης.

Εάν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στοιχειοθετηθεί η κατηγορία
της ψευδούς βεβαίωσης κατά συναυτουργία σε βάρος του δη-
µοσίου, υπό την ιδιαζόντως επιβαρυντική περίσταση της ιδιαιτέ-
ρως µεγάλης αξίας του αντικειµένου του εγκλήµατος, και αν
αυτό συνδυαστεί µε τις διατάξεις του ν.1608/50, περί καταχρα-
στών του δηµοσίου, απειλεί µε ποινές έως και ισόβιας κάθειρ-
ξης.

Δεν ακούστηκε από κανέναν αυτές τις µέρες αναλυτικά για τις
περικοπές που έχουµε στις επικουρικές συντάξεις. Στο σύνολο
«χτυπάτε» τριακόσιες δώδεκα χιλιάδες συνταξιούχους, τους δη-
µόσιους υπαλλήλους, τους εργαζόµενους στα ασφαλιστικά τα-
µεία, τους δηµοτικούς υπαλλήλους, τους χηµικούς µηχανικούς,
τους βιοχηµικούς, τους ιδιωτικούς εκπαιδευτικούς, τους υπαλ-
λήλους των ΟΤΕ, των ΕΛΤΑ, της ΕΡΤ, το προσωπικό πρώην
ΕΚΒΑΑ, το προσωπικό της Αγροτικής Τράπεζας, τους πυροσβέ-
στες και έπεται συνέχεια το Σεπτέµβριο µε τους αστυνοµικούς
και τις Ένοπλες Δυνάµεις. 

Επίσης, δεν ακούσαµε να αναφέρεται κανένας στην πώληση
της ΑΤΕ Ασφαλιστικής. Η «ERGO», µία γερµανική εταιρεία, εξα-
γόρασε έναντι 90,1 εκατοµµυρίου ευρώ το 100% της εταιρείας.
Η Αγροτική Τράπεζα για το 2015 ενέγραψε ασφάλιστρα τα οποία
ανήλθαν στα 125 εκατοµµύρια ευρώ, εκ των οποίων τα 91 εκα-
τοµµύρια αφορούσαν γενικές ασφάλειες. Μην ξεχνάτε ότι η ση-
µερινή τράπεζα Πειραιώς είχε συνάψει δάνειο από την τότε Αγ-
ροτική Τράπεζα και µε αυτά τα χρήµατα εξαγόρασε µόνο το
υγιές κοµµάτι. 

Σήµερα ήρθε στην επιτροπή πάλι τροπολογία. Όπως πολύ
σωστά αναφέρθηκε από πολλούς εδώ µέσα, αυτό που κάνουµε
δεν θα έπρεπε να λέγεται «κοινοβουλευτικός έλεγχος», αλλά
«τροπολογικός» έλεγχος, γιατί πράγµατι ασχολούµαστε µόνο µε
τροπολογίες. 

Κατατέθηκε µία τροπολογία σε ένα άσχετο νοµοσχέδιο για να
χτιστεί το τζαµί στον Βοτανικό, το οποίο θα στοιχίσει στον ελλη-
νικό λαό 946.000 ευρώ. 

Ξέρετε πόσα προβλήµατα θα λυνόντουσαν µε αυτά τα χρή-
µατα, κύριοι Υπουργοί, στο σύστηµα υγείας, όπως και ότι θα λει-
τουργούσαν οι άγονες γραµµές που έχουν κοπεί από τις αερο-
πορικές γραµµές, των οποίων το κόστος ήταν γύρω στα 45 εκα-
τοµµύρια; Εσείς το είχατε πει, κύριε Υπουργέ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Ήταν 47 εκατοµµύρια!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Εντάξει, 47 εκατοµµύρια, κοντά στα 45
εκατοµµύρια. Χρήµατα τα οποία θα δοθούν για το 2016 -και εδώ
δώστε βάση- σε µη κυβερνητικές οργανώσεις για την παροχή
υπηρεσιών υποδοχής και φιλοξενίας αιτούντων άσυλο και ασυ-
νόδευτων ανηλίκων υπηκόων τρίτων χωρών. 

Ο Βουλευτής του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή και συναγω-
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νιστής κ. Κούζηλος κατέθεσε ερώτηση και η απάντηση –ακούστε
τα ποσά!- σχετικά µε το πόσα χρήµατα δίνονται γι’ αυτόν τον
σκοπό είναι η εξής: Για τον Ελληνικό Ερυθρό Σταυρό 473.000,
για την ΑΡΣΙΣ 452.000 ευρώ, για την «PRAKSIS» 247.000 και
129.000, για την «ΑΠΟΣΤΟΛΗ» 134.000 ευρώ, για τον Ελληνικό
Ερυθρό Σταυρό πάλι 247.000 ευρώ, για την ΑΡΣΙΣ πάλι 368.000
ευρώ, για την «ΗΛΙΑΚΤΙΔΑ» 33.000 ευρώ, για το Ίδρυµα Νεο-
λαίας και Διά Βίου Μάθησης 302.000 ευρώ, για το «ΕΚΠΟΣΠΟ
ΝΟΣΤΟΣ» 251.000 ευρώ, για τον Σύλλογο Μερίµνης Ανηλίκων
63.000 ευρώ, για τη ΜΕΤΑδράση-Δράση για τη Μετανάστευση
και την Ανάπτυξη 137.000 ευρώ, για το «ΕΚΠΟΣΠΟ ΝΟΣΤΟΣ»
πάλι 380.000 ευρώ. Το σύνολο είναι 3.156.000! Λεφτά υπάρχουν,
αλλά µόνο για τους µετανάστες!

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Σαχινίδης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, και προχθές και χθες, αλλά και σήµερα έκαναν παρέ-
λαση από την Εξεταστική Επιτροπή οι µεγαλοκαναλάρχες. Πα-
ρακολουθήσαµε όλοι σ’ αυτήν την Επιτροπή πώς αυτοί οι άνθρω-
ποι, οι οποίοι υποτίθεται ότι έχουν κύρος, έγιναν ανθρωπάκια
µπροστά στις ερωτήσεις του Ηλία Κασιδιάρη και απέφευγαν να
απαντήσουν. Έδιναν απαντήσεις µε τις οποίες απαντούσαν χω-
ρίς ουσιαστικά να απαντούν, ενώ µιλούσαν χωρίς να µιλούν.

Μάλιστα, όσον αφορά τον κ. Μπόµπολα, ο οποίος έχει και
σχέση µε το σηµερινό νοµοσχέδιο, στις τελευταίες περιφερει-
ακές εκλογές, όταν είχαµε κάνει ως Λαϊκός Σύνδεσµος την πα-
ρουσία του ψηφοδελτίου µας σε κεντρικό ξενοδοχείο στη Θεσ-
σαλονίκη, επειδή εγώ προσωπικά ως υποψήφιος Αντιπεριφερει-
άρχης Πέλλας έκανα αναφορά τη συγκεκριµένη ηµέρα σχετικά
µε το ότι θα απαγορεύεται η δηµοσίευση διαγωνισµών σε επαρ-
χιακό και τοπικό τύπο, ξέρετε ποιο ήταν το αποτέλεσµα; 

Την ίδια µέρα το βράδυ ο κ. Μπόµπολας στο «MEGA» είχε από-
σπασµα από µια συνέντευξή µου σε ένα τοπικό κανάλι της Πέλ-
λας και την εποµένη στο «ΕΘΝΟΣ ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ» είχε φωτο-
γραφία δική µου στο πρωτοσέλιδο µε κόκκινο κύκλο στο κεφάλι
και από κάτω έγραφε «Αυτός είναι ο εκπαιδευτής όλων των πα-
ραστρατιωτικών κατασκηνώσεων της Χρυσής Αυγής». Αυτό για
µένα είναι τιµή. Για να καταλάβετε ποιους ανθρώπους έχετε απέ-
ναντί σας! 

Ποιο ήταν, όµως, το τραγελαφικό της όλης υπόθεσης; Όσον
αφορά το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, το οποίο εδώ και χρό-
νια µας λέει ότι πολεµάει το κεφάλαιο, το κεφάλαιο ήρθε µπρο-
στά τους.

Τι δηλώσανε; Ότι δεν θα κάνουµε απολύτως καµµία ερώτηση
σε κανέναν από τους επιχειρηµατίες. Αυτό κυρίες και κύριοι, είναι
το Κοµµουνιστικό Κόµµα και αυτή είναι η Αριστερά. 

Άφησα για τελευταίο ένα «ασήµαντο συµβάν», όπου µία οµάδα
από θρασύδειλους παρακρατικούς αλήτες επιτέθηκε και εισέ-
βαλε κατά τη διάρκεια της Θείας Λειτουργίας της Κυριακής στον
Μητροπολιτικό Ναό Θεσσαλονίκης. Το γεγονός αυτό θα πρέπει
να σας προβληµατίσει. Δεν απορείτε για το µέγεθος της ηθικής
διαφθοράς που επικρατεί σε ένα κοµµάτι της νεολαίας;

Αλήθεια, αυτή η απύθµενη υποκρισία που σας διακατέχει µε
την κατ’ επιλογήν ευαισθησία και τον ανθρωπισµό σας, πού έχετε
σκοπό να φτάσει; Δηµιουργείτε κάποιον αντιπερισπασµό; 

Αυτοί οι δειλοί αλήτες, λοιπόν, επιτέθηκαν στον ιερέα που λει-
τουργούσε εκείνη τη στιγµή, τον χτύπησαν, τον έφτυσαν, απεί-
λησαν όλους τους εκκλησιαζόµενους, οι οποίοι έχετε υπόψη σας
ότι ως επί το πλείστον ήταν ηλικιωµένοι άνθρωποι, τους είπαν ότι
θα τους δείρουν, θα τους σφάξουν και βανδάλισαν εικόνες. 

Κι όµως, το Μονοµελές Πληµµελειοδικείο Θεσσαλονίκης απε-
φάνθη ότι δεν υπήρξε πρόθεση εξύβρισης του χώρου. Δηλαδή,
οι ηλικιωµένοι που είδαµε σε όλα τα κανάλια να δίνουν συνέν-
τευξη είναι ψεύτες και συκοφάντες. Γιατί τότε δεν τους έκαναν
µηνύσεις για συκοφαντία, όπως και στον «ψεύτη» ιερέα; Όλα
αυτά, λοιπόν, χαρακτηρίστηκαν από τον Πρόεδρο του δικαστη-
ρίου ως «ασήµαντο συµβάν».

Είναι ρητορικό, λοιπόν, το ερώτηµά µου. Αν µία παλιοπαρέα
από νεαρούς -και εδώ σηµειώνω, όχι του αντιεξουσιαστικού χώ-

ρου- έπραττε ακριβώς τα ίδια σε ένα τζαµί ή σε µία συναγωγή,
επί µία εβδοµάδα τα κανάλια, οι εφηµερίδες και σύσσωµοι όλοι
εσείς θα λέγατε «ακροδεξιά στοιχεία, φασιστοειδή, Χρυσή Αυγή»
και ας µην υπήρχε δείγµα πολιτικής ιδεολογίας. 

Εδώ, λοιπόν, προβληµατιζόµαστε. Υπάρχει, άραγε, κυρίες και
κύριοι, κάποια σχέση µε την πρόσφατη ανακοίνωση των ισλαµο-
φασιστών, οι οποίοι µόλις λίγες µέρες πριν, µετά το θλιβερό γε-
γονός στη Γαλλία, ανακοίνωσαν ότι στόχοι τους θα γίνουν όλες
οι χριστιανικές εκκλησίες, συµπεριλαµβανοµένων και των Ελλη-
νορθόδοξων; 

Αλήθεια, ποια η σχέση των εν Ελλάδι αντιεξουσιαστών αλλη-
λέγγυων µε τους τροµοκράτες του ISIS; Τι Έχουµε; Ανταλλαγή
πολιτιστικών ηθών και εθίµων; 

Πάρτε, λοιπόν, στα σπίτια σας την παγκοσµιοποίηση και την
πολυπολιτισµικότητά σας. Δεν χωράνε στην Ελλάδα! 

Βέβαια, ακούστηκαν και κάποιες φωνές διαµαρτυρίας για αυτό
το «ασήµαντο συµβάν». Όµως, τουλάχιστον οι κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας δεν δικαιούνται να µιλάνε, διότι και επί των ηµερών
τους δεν έκαναν τίποτα απολύτως για να συντρίψουν, εξαφανί-
σουν και αφανίσουν –κατά τα προσφιλή λεγόµενά τους- τέτοιους
είδους παραβατικές συµπεριφορές. Μάλιστα, δεν δικαιούνται να
µιλούν από τη στιγµή που µιλάνε για διαχωρισµό κράτους-εκκλη-
σίας. 

Συµπέρασµα; Για να θεωρηθεί ένα γεγονός σηµαντικό σε
σχέση µε την αρρωστηµένη ιδεοληψία που σας διακατέχει, θα
πρέπει προφανώς τα θύµατα να ανήκουν σε άλλη θρησκεία, θα
πρέπει ο ρατσισµός, το µίσος και η µισαλλοδοξία να έχουν ως
θύµατα µη Έλληνες, γκέι, ισλαµιστές, Εβραίους και αριστερούς.
Από την άλλη, οι Έλληνες, οι στρέιτ, οι χριστιανοί, οι µη αριστε-
ροί και όλοι όσοι δεν συµφωνούν µε τη δική σας πολιτική ορθό-
τητα µπορούν να είναι έρµαιοι στις διαθέσεις του κάθε παρα-
κρατικού αλήτη, έχοντας βέβαια τη βεβαιότητα ότι δεν θα υπάρ-
ξει καµµία ποινική συνέπεια. 

Κλείνοντας, επειδή πολλοί καλοθελητές θα µιλήσουν και θα
πουν ότι η Χρυσή Αυγή κάνει διαγωνισµό πατριωτισµού και θρη-
σκοληψίας, σας ενηµερώνουµε ότι ούτε διαγωνισµό πατριωτι-
σµού, ούτε διαγωνισµό για το ποιος είναι πιο θρήσκος κάνουµε,
αλλά -αν θέλετε- δεν θα λέγαµε όχι σε έναν διαγωνισµό µε όλους
σας και τον καθένα ξεχωριστά από εσάς ή µια µονοµαχία συν-
ταγµατικότητας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα κλείσουµε τον κα-

τάλογο των οµιλητών µε τον κ. Καβαδέλλα. 
Στη συνέχεια, θα παρουσιάσει µία τροπολογία η κ. Τζάκρη και

µετά έχει τον λόγο ο κύριος Υπουργός. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Με συγχωρείτε, είναι καινούργια η τρο-

πολογία;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Όχι, την έχουµε καταθέσει από χθες.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Εντάξει, την γνωρίζουµε αυτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Τζάκρη, όχι

τώρα, να κλείσουµε πρώτα τον κατάλογο των οµιλητών µε τον κ.
Καβαδέλλα και µετά έχετε τον λόγο. 

Ορίστε, κύριε Καβαδέλλα, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Το νοµοσχέδιο που συζητάµε χαρακτηρίστηκε «επείγον» και οι

επιτροπές, λόγω του ότι είχατε εσείς, η Κυβέρνηση, την πλειοψη-
φία, το απεδέχθησαν. Έχει γίνει, πλέον, πάγια τακτική να φέρνε-
τε νοµοσχέδια µε την δικαιολογία του επείγοντος. 

Έτσι όµως, κύριοι, ευτελίζετε τη λειτουργία του Κοινοβουλίου
και αυτά που κατηγορούσατε πριν ως πραξικοπηµατικές ενέρ-
γειες, τα πράττετε µε ζήλο και καλύτερα. 

Επί του κυρίως θέµατος τώρα: Λόγω της ιδιαιτερότητας του
νοµοσχεδίου, εκρίθη αναγκαίο να λάβουµε υπ’ όψιν και τη γνώµη
των εµπλεκόµενων φορέων. Ακούσαµε, λοιπόν, προ ηµερών τους
φορείς. Από τους φορείς αντλήσαµε –και από την εµπειρία τους
βεβαίως- γνώσεις. 

Εδώ θέλω να σηµειώσω ότι πρόκειται για ζήτηµα εθνικής δια-
χείρισης. Οι συµβάσεις παραχώρησης πρέπει να κυρώνονται από
τη Βουλή. Αυτό είναι ένα ζήτηµα το οποίο για εµάς σηµαίνει δια-
φάνεια. 
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Μία δεύτερη παρατήρηση σχετίζεται µε το άρθρο 64, τα οποίο
αφορά τη δικαστική επίλυση των διαφορών. Είναι προφανές ότι
η πρώτιστη αντιµετώπιση πρέπει να είναι διαιτητική, χωρίς να
αποκλείεται η δικαστική οδός. 

Πάντως, η γενική διεθνής πρακτική υποδεικνύει ότι η επίλυση
των διαφορών πρέπει να είναι διαιτητική. Έτσι, ακολουθείται µια
συντοµότερη διαδικασία, που εγγυάται και την ασφάλεια των συ-
ναλλαγών. Εδώ υπήρχε κάποιο θέµα µε την αρµοδιότητα των δι-
καστηρίων, το οποίο νοµίζω ότι έχει λυθεί. 

Θα συµφωνήσουµε και µε τις προτάσεις του κ. Μουρµούρη,
των «τεσσάρων σηµείων». Το πρώτο σηµείο είναι ότι στο άρθρο
14, το οποίο αναφέρεται στην Επιτροπή Ερευνών των πανεπιστη-
µίων, συµφωνούµε στη διαγραφή της εξαίρεσης της παραγρά-
φου 3, η οποία συµπληρώθηκε µετά τη διαδικασία της διαβού-
λευσης, επειδή µε τον τρόπο αυτό παραµένουν εντελώς ανεξέ-
λεγκτες όλες οι µελέτες που αναλαµβάνουν να εκπονήσουν πα-
νεπιστήµια µε τη µορφή των ερευνητικών προγραµµάτων. Πι-
στεύουµε ότι ο έλεγχος από το τεχνικό συµβούλιο θα πρέπει να
παραµείνει –και είναι κρίσιµος και αναγκαίος- για να εξάγεται τε-
λικά πόρισµα αν κάτι είναι ερευνητικό ή είναι µελέτη. 

Επίσης, στο άρθρο 50, για την εφαρµογή σε όλα τα είδη των
τεχνικών έργων για το σύστηµα προσφοράς, µελέτης και κατα-
σκευής, η θέση µας είναι να µην εφαρµόζεται για όλες τις τεχνι-
κές µελέτες, διότι παλαιότερα συνεστήθη οµάδα εργασίας, στην
οποία ήταν εκπρόσωποι του ΥΠΟΜΕΔΙ, του ΥΠΕΚΑ, του Τεχνικού
Επιµελητηρίου, των εργοληπτικών και των µελετητικών φορέων,
µε αντικείµενο τη διατύπωση προτάσεων στην εφαρµογή του
τρόπου δηµοπράτησης των έργων µε αυτό το σύστηµα. Η οµάδα
αυτή, λοιπόν, κατέληξε σε ένα πόρισµα, βάσει του οποίου πρέπει
να διατηρηθεί το σύστηµα «µελέτης κατασκευής» και να εφαρ-
µόζεται σε περιορισµένα είδη έργων. Το πόρισµα αυτό είναι πλή-
ρως τεκµηριωµένο και διασφαλίζει τον υγιή ανταγωνισµό και την
ποιότητα των έργων.

Στη συνέχεια εκδόθηκε υπουργική απόφαση, µε βάση αυτά
τα συµπεράσµατα, οπότε πιστεύουµε ότι πρέπει να παραµεί-
νουµε σε αυτή και να µην υπάρχει επέκταση επί του συνόλου των
τεχνικών έργων. 

Επειδή είµαι αρχιτέκτων µηχανικός, έχω επισηµάνει κάποια θέ-
µατα που είναι πολύ σηµαντικά για τον κλάδο γενικώς των µηχα-
νικών. Παραδείγµατος χάριν, δεν υπάρχει καµµία πρόνοια για την
προστασία διαδικασίας των διαγωνισµών από τις αλόγιστες οι-
κονοµικές προσφορές. Γίνονται τεράστιες εκπτώσεις. Για να
αποφύγουµε αυτές τις πρακτικές, χρειάζεται ένας τρόπος βαθ-
µολόγησης ακριβής. Απαραίτητη κρίνεται η επιβολή πρόσθετων
εγγυήσεων. Απαραίτητη είναι η θέσπιση µεθοδολογίας και δια-
δικασιών αντικειµενικών κριτηρίων αξιολόγησης, για να χαρακτη-
ρίζεται µια προσφορά ως ασυνήθιστα χαµηλή, οπότε να κατα-
πίπτει. 

Συγκεκριµένα, το ΤΕΕ ζητά τα αυτονόητα και συµφωνούµε
απόλυτα µαζί του. Πρώτον, ζητάει την εφαρµογή ενός δυναµικού
αλγόριθµου, που θα περιλαµβάνει το πραγµατικό κόστος αυτού
του οποίου µπορεί να προκύψει από τις τιµές του Παρατηρητη-
ρίου, τις προσφορές των διαγωνιζοµένων και ενδεχοµένως και
άλλους παράγοντες, ο οποίος δυναµικός αλγόριθµος θα δίνει τη
µέγιστη έκπτωση, πέρα από την οποία δεν θα γίνονται δεκτές
προσφορές.  

Δεύτερον, ζητάει τη µείωση των σταδίων των προδικαστικών
και δικαστικών προσφυγών. Πρέπει να δίνεται προτεραιότητα
στα δικαστήρια που αποφασίζουν για µελέτες και για έργα που
χρηµατοδοτούνται από το ΕΣΠΑ, ούτως ώστε να µη χάνονται ευ-
ρωπαϊκοί πόροι. 

Τρίτον, ζητάει εκχώρηση αρµοδιοτήτων των δηµοσίων υπηρε-
σιών σε ελεύθερους επαγγελµατίες µηχανικούς. 

Επίσης, να µπορεί να χρησιµοποιεί κάποιος δήµος ελεύθερους
επαγγελµατίες αντλώντας από το µητρώο τους συγκεκριµένους
µηχανικούς, που θα µπορούν να υπογράφουν προµελέτες ωρί-
µανσης για την ένταξη στο ΕΣΠΑ. Ζητάει να µπορεί να αναθέτει
κάποιος δήµος σε ελεύθερους επαγγελµατίες από το συγκεκρι-
µένο µητρώο µε δικαίωµα υπογραφής στην επίβλεψη έργων.
Αυτό βοηθάει και στη συντοµότερη εκτέλεση αυτών των µελε-
τών. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει η  Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ.  ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Σήµερα, ούτε οι δήµοι έχουν µηχανικούς και δεν µπορούν να
κάνουν τη δουλειά τους ούτε οι µηχανικοί έχουν δουλειά. Με µια
κίνηση θα µπορούσαµε να λύσουµε και τρία προβλήµατα, περι-
λαµβανοµένου και του προβλήµατος της άµεσης απορρόφησης
των ευρωπαϊκών πόρων. 

Επίσης, όσον αφορά το ύψος του παραβόλου για την άσκηση
της αιτήσεως ακυρώσεως και αιτήσεως αναστολής στο Συµβού-
λιο της Επικρατείας, το ύψος έχει οριστεί στις 15.000 ευρώ και
5.000 ευρώ αντίστοιχα. Αυτό δηµιουργεί κάποια προβλήµατα, κυ-
ρίως ισότητας, διότι αντιµετωπίζονται πολλές φορές µε τον ίδιο
τρόπο συµβάσεις που έχουν αξία 1.000.000 ευρώ µε άλλες, που
έχουν αξία 50.000.000 και 100.000.000 ευρώ. 

Υπάρχει η οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την αύξηση
της συµµετοχής των µικροµεσαίων επιχειρήσεων στις δηµόσιες
συµβάσεις. Κρίνονται απαραίτητες οι παρεµβάσεις που έχουν να
κάνουν µε τη διασφάλιση της συµµετοχής των µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων µε τη µορφή ποσόστωσης. Πρέπει να τεθεί αυτό το
ζήτηµα της ποσόστωσης, για να µην υπάρχει καµµία παρατυπία
ως προς τη συµµετοχή τους. 

Κράτησα ως τελευταίο κάτι σηµαντικό. Φέρατε µια τροπολογία
και µας ζητάτε να εγκρίνουµε να προσλαµβάνετε εκτός ΑΣΕΠ
άγνωστο αριθµό προσωπικού στην ΕΑΒ, για πέντε χρόνια το µέ-
γιστο. Εάν καλύπτουν ανάγκες εθνικής άµυνας, εµείς θα µπορού-
σαµε να πούµε «ναι». Πλην, όµως, ζητάµε κατά την πρόσληψη τη
σύµφωνη γνώµη του Κοινοβουλίου και µε διαδικασίες ΑΣΕΠ. Τη
σύµφωνη γνώµη του Κοινοβουλίου τη ζητάµε για τυπικούς λό-
γους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Μισό λεπτό, κυρία Πρόεδρε, και τελειώνω.
Θα ήθελα παρεµπιπτόντως να παρατηρήσω ότι κρίσιµοι τοµείς

επίσης, όπως είναι η υγεία και η αιδεία, έχουν έλλειψη προσωπι-
κού, ενώ άλλες Υπηρεσίες έχουν υπερεπάρκεια. Για ποιον λόγο,
λοιπόν, µόνο στην ΕΑΒ; Είναι κάτι το απόρρητο, είναι ζήτηµα
εθνικής ασφαλείας; Ποιες προβλέψεις υπάρχουν για τον τοµέα
της υγείας και της παιδείας; Τι θα γίνει µε τις ελλείψεις του δι-
δακτικού προσωπικού; 

Σας ευχαριστώ.  
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχω
την τιµή να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεση της στο σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων:
«Ρυθµίσεις για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση, τη διαπολιτισµική
εκπαίδευση και άλλες διατάξεις». 

Επίσης, οι Υπουργοί Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Εξωτερι-
κών, Οικονοµικών, καθώς και ο Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας κατέθεσαν σήµερα, 3-8-2016, σχέδιο
νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και των κρατών µελών της, αφενός, και της Ισλανδίας, αφε-
τέρου, σχετικά µε την συµµετοχή της Ισλανδίας στην από κοινού
ανταπόκριση στις υποχρεώσεις που έχουν αναλάβει η Ευρω-
παϊκή Ένωση, τα κράτη µέλη της και η Ισλανδία στη δεύτερη πε-
ρίοδο δέσµευσης, σύµφωνα µε την τροποποίηση της Ντόχα στο
πρωτόκολλο του Κιότο, που κυρώθηκε µε το ν.4345/2015 (Α’148),
στη σύµβαση-πλαίσιο των Ηνωµένων Εθνών για την κλιµατική αλ-
λαγή που έχει κυρωθεί µε το ν.3017/2002 (Α’117)». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Τώρα τον λόγο έχει η Υφυπουργός κ. Τζάκρη.
Κυρία Τζάκρη, πέντε λεπτά είναι καλά; 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Ίσως χρειαστώ ένα λεπτό παραπάνω, θα το
δούµε, κυρία Πρόεδρε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Όσο χρόνο θέλει. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Είκοσι λεπτά. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Δεν θα χρειαστώ είκοσι λεπτά, κύριοι συνάδελφοι. Σας ευχα-
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ριστώ πολύ για τη γενναιοδωρία σας. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τροπολογία που αφορά στην

πάταξη του λαθρεµπορίου στα πρατήρια καυσίµων αποτελεί το
αποτέλεσµα µιας µακρόχρονης προσπάθειας της Κυβέρνησης,
που ξεκίνησε από τις πρώτες ηµέρες ανάληψης των καθηκόντων
της. Επιτρέψτε µου µία προσωπική αναφορά. Ούτε η ίδια πίστευα
πόσο βαθιά ριζωµένο στο οικονοµικό και κοινωνικό σύστηµα της
χώρας µας είναι το σύστηµα του λαθρεµπορίου και πόσο αναπο-
τελεσµατικοί είναι οι µηχανισµοί για την αντιµετώπισή του. 

Οι µεταρρυθµίσεις που πέρασαν σε αυτή τη χώρα, οι περισ-
σότερες εξ αυτών, για να µην πω όλες, είχαν ως αντικείµενο τις
περικοπές ή, εν πάση περιπτώσει, την κατάλυση δικαιωµάτων
που κατακτήθηκαν µετά από µακροχρόνιους αγώνες. Πραγµα-
τικά, δεν κατανοώ τι είναι αυτό που εµπόδισε τις κυβερνήσεις
µέχρι σήµερα να αντιµετωπίσουν µε έναν τρόπο αποτελεσµατικό
το φαινόµενο της λαθρεµπορίας και να δώσουν µια λύση, γιατί
αυτό που συµβαίνει επί της ουσίας είναι ότι επιτρέπουµε στο πα-
ραεµπόριο, σε αυτό το παρασύστηµα του λαθρεµπορίου, να
βάλει βαθιά το χέρι του στην τσέπη της φτωχής ελληνικής οικο-
γένειας και να αποσπάσει ένα σηµαντικό κοµµάτι από τα πενιχρά
ήδη εισοδήµατά της. Γιατί αυτό συµβαίνει επί της ουσίας, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι. Όταν κάποιος πληρώνει καθηµερινά 20
ευρώ βενζίνη και παίρνει προϊόν που αντιστοιχεί σε 15 ή 16 ευρώ
ή νοθευµένο προϊόν, αυτό που τελικά συµβαίνει είναι να βλάπτε-
ται και η υγεία µας αλλά και ουσιαστικά και τα εισοδήµατα των
Ελλήνων πολιτών στο σύνολό τους. 

Επιπλέον, όλες αυτές οι υγιείς επιχειρήσεις, που δίνουν καθη-
µερινό αγώνα για να διατηρηθούν ζωντανές, έχουν να αντιµετω-
πίσουν και να αντιπαλέψουν και τον αθέµιτο ανταγωνισµό του
λαθρεµπορίου. 

Επίσης, πρέπει να αναλογιστούµε ότι όλος αυτός ο όγκος των
πολλών εκατοµµυρίων της «µαύρης» διακίνησης τις περισσότε-
ρες φορές καταλήγει και σε άλλες εγκληµατικές δραστηριότητες
και ένας Θεός ξέρει πού. 

Όµως, αυτό που πρέπει να αφορά το σύνολο και των τριακο-
σίων Βουλευτών και να µας απασχολεί όλους είναι ότι από το λα-
θρεµπόριο η ελληνική οικονοµία χάνει από 200 έως 600 εκατοµ-
µύρια από διαφυγόντες φόρους, όταν η κατάργηση του συνόλου
των επικουρικών συντάξεων που µας ζητούσαν οι δανειστές δεν
ξεπερνούσε τα 400 εκατοµµύρια. 

Εποµένως θέλω να επισηµάνω τη διαφορά, πόσο κρίσιµο είναι
να αντιµετωπίσουµε ενιαία, ενωµένοι, το φαινόµενο αυτό, γιατί
ουσιαστικά πλήττει στην παρούσα συγκυρία και το πολιτικό σύ-
στηµα στο σύνολό του, πλήττει την ίδια τη σχέση µας µε τη δη-
µοκρατία, πλήττει την οικονοµία, δηµιουργεί την εικόνα µιας
χώρας που δεν µπορεί να αντιµετωπίσει ριζικά τα προβλήµατά
της, που έχει θεσµικά όργανα που δεν ανταποκρίνονται στις συν-
θήκες και στις ανάγκες της σύγχρονης εποχής και γενικά την ει-
κόνα µιας χώρας που έχει παραιτηθεί και που η κρίση δεν έγινε
ευκαιρία για αλλαγή ούτε καν για τα αυτονόητα. 

Θέλω επίσης να πω ότι στο Υπουργείο Ανάπτυξης θεωρούµε
πολύ σηµαντική αυτή τη µεταρρύθµιση. Βεβαίως, ο αγώνας για
την πάταξη του λαθρεµπορίου δεν σταµατά µε την ψήφιση της
τροπολογίας. Κάθε άλλο θα έλεγα, µάλιστα. 

Για να το συνδυάσω και µε τις άλλες δράσεις του Υπουργείου,
θα έλεγα ότι πραγµατικά η καταπολέµηση του λαθρεµπορίου
βελτιώνει και το επιχειρηµατικό περιβάλλον σε κάθε περίπτωση.
Θα έλεγα ότι βελτιώνει πάντα και την προβλεψιµότητα των επεν-
δύσεων αλλά και την ασφάλεια της καλώς εννοούµενης επιχει-
ρηµατικότητας.

Θέλω να προαναγγείλω από αυτό το Βήµα ότι, πέρα από την
αυστηροποίηση των ελέγχων και πέρα από την αυστηροποίηση
των ποινών και των διοικητικών κυρώσεων, εντατικοποιούνται οι
έλεγχοι µε έναν τρόπο, ώστε να µπορέσουµε να αντιµετωπί-
σουµε το φαινόµενο αποτελεσµατικά και µε ριζικό τρόπο και να
µην επιτρέψουµε να παλινδροµήσει το φαινόµενο αυτό, αντιµε-
τωπίζοντάς το µε έναν τρόπο πρόχειρο και αναποτελεσµατικό. 

Πριν περάσω στο τεχνικό κοµµάτι της τροπολογίας, θα ήθελα
να ζητήσω από όλη την Αντιπολίτευση να υποστηρίξει τη συγκε-
κριµένη τροπολογία και να περάσουµε το µήνυµα ότι, παρά τις
τεράστιες διαφορές που µας χωρίζουν, σε ό,τι σχετίζεται µε τα

αυτονόητα συµφέροντα του ελληνικού λαού πρέπει να πάµε ενω-
µένοι. 

Θα ήθελα να αναφερθώ στο ποιος είναι ο στόχος της προτει-
νόµενης  τροπολογίας και στα τεχνικά της στοιχεία. 

Κατ’ αρχάς, αντιµετωπίζουµε το θέµα µε έναν τρόπο και καλύ-
πτουµε το κενό, ώστε να τιµωρηθεί ο πραγµατικός δράστης των
αδικηµάτων καταδολίευσης και αλλοίωσης των αντλιών, ώστε να
µην µπορεί να επαναδραστηριοποιηθεί στην αγορά των καυσί-
µων και των πετρελαιοειδών για µια δεκαετία. 

Αυτό θα αφορά πλέον τόσο τον ίδιο ως φυσικό πρόσωπο όσο
και τη συµµετοχή του µε οποιαδήποτε µορφή σε νοµικό πρό-
σωπο αλλά και έναν κύκλο γύρω από αυτόν, µέχρι τους συγγε-
νείς του δευτέρου βαθµού.  Παράλληλα, προβλέπεται και η
επιβολή µεγαλύτερων διοικητικών προστίµων για τις παραβάσεις
αυτές. 

Με τον τρόπο αυτό αντιµετωπίζουµε ριζικά το παιχνίδι που γι-
νόταν µέχρι τώρα, της γάτας µε τον ποντικό, και καθιστούµε το
ρίσκο της λαθρεµπορίας τόσο υψηλό, ώστε ο παραβάτης να µην
έχει κανένα απολύτως συµφέρον να το αναλάβει. Διότι µέχρι σή-
µερα ο λαθρέµπορος είχε ενσωµατώσει στο εγκληµατικό του
business plan το όποιο πρόστιµο ή διοικητική κύρωση από αυτή
την παράνοµη δραστηριότητά του. 

Επίσης, θέλω να πω ότι επιφέρουµε συγκεκριµένες επιµέρους
αλλαγές. Ουσιαστικά προσθέτουµε στις ποινικά κολάσιµες πρά-
ξεις και τον εντοπισµό ιχνών καταδολίευσης, καθώς και τη µη εγ-
κεκριµένη τροποποίηση εξαρτηµάτων που επηρεάζουν τα µετρο-
λογικά δεδοµένα. Προβλέπονται αυστηρότερες ποινές στις πε-
ριπτώσεις της κατ’ επάγγελµα και της κατά συνήθεια τέλεσης
των αδικηµάτων αυτών. Επιτυγχάνεται η µέγιστη δυνατή απο-
θάρρυνση παραβατικών συµπεριφορών σε σχέση µε την αγορά
και τη διακίνηση πετρελαιοειδών προϊόντων, καθώς προβλέπεται
για πρώτη φορά η αφαίρεση της άδειας λειτουργίας και η απα-
γόρευση της έκδοσης νέας, όχι µόνο για τη συγκεκριµένη εγκα-
τάσταση αλλά σε οποιοδήποτε σηµείο, για διευρυµένο κύκλο
προσώπων που συνδέονται από θέσεις ευθύνης µε τη συγκεκρι-
µένη επιχειρησιακή εκµετάλλευση και η έννοια της επιχειρησια-
κής εκµετάλλευσης ταυτίζεται µε την έννοια της επιχείρησης του
πρατηρίου, δηλαδή συνδέεται τόσο µε τους παραγωγικούς συν-
τελεστές της εγκατάστασης αυτής όσο και µε την υλικοτεχνική
υποδοµή και το ανθρώπινο δυναµικό της. 

Με τον τρόπο αυτό αντιµετωπίζουµε αποτελεσµατικά τις πα-
θογένειες του υφιστάµενου συστήµατος σήµερα, γιατί είχαµε το
φαινόµενο να σταµατά η δραστηριότητα ενός προσώπου σε ένα
συγκεκριµένο σηµείο και να αλλάζει η έδρα, να ανοίγει, δηλαδή,
παραδίπλα ή κάπου αλλού, για να αναπτύσσεται η ίδια παραβα-
τική συµπεριφορά χωρίς κανέναν περιορισµό, ειδικά στις περι-
πτώσεις που µεσολαβούσε πλασµατική µεταβίβαση της άδειας
λειτουργίας. 

Επιπλέον, συµπληρώνονται και αυστηροποιούνται οι κυρώσεις
και σε περιπτώσεις διαπίστωσης σφαλµάτων στα συστήµατα µέ-
τρησης καυσίµων. Έτσι, ενώ µέχρι σήµερα σε περιπτώσεις µε-
γάλων αποκλίσεων, πάνω από 1,5% για τη βενζίνη και πάνω από
3% για το υγραέριο, επιβαλλόταν µόνο αφαίρεση της αδείας για
τη συγκεκριµένη εγκατάσταση, πλέον θεσπίζεται τώρα διοικητικό
πρόστιµο της τάξεως των 30 χιλιάδων ευρώ για κάθε αντλία και
αφαίρεση της άδειας, µε πρόβλεψη απαγόρευσης άσκησης πα-
ρόµοιας δραστηριότητας για την επόµενη δεκαετία. 

Να πω ότι συµπληρώνεται η διάταξη και για τη διάπραξη του
αδικήµατος της καταδολίευσης ή αλλοίωσης αντλιών που προ-
βλέπει κύρωση και για όποιον σφραγίζει τα συστήµατα αντλιών,
ενώ θεσπίζεται επιβαρυντική περίπτωση για τα εξουσιοδοτηµένα
συνεργεία σε περιπτώσεις υποτροπής και αφαιρείται, σε αυτές
τις περιπτώσεις υποτροπής, η άδεια λειτουργίας για τα επόµενα
δέκα χρόνια.

Τέλος, για την κάλυψη όλης της αλυσίδας αξίας, προβλέπον-
ται αντίστοιχες κυρώσεις και για όσους κατασκευάζουν συστή-
µατα µέτρησης ποσότητας καυσίµων που δεν συµµορφώνονται
µε το ισχύον εθνικό και κοινοτικό πλαίσιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να κλείσω, λέω ότι στη συγ-
κεκριµένη τροπολογία δεν υπάρχει χώρος αντιπολίτευσης. Η
συγκεκριµένη τροπολογία αφορά το σύνολο του ελληνικού λαού,
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που έχει απέναντί του µια µικρή οµάδα άθλιων λαθρεµπόρων.
Και πραγµατικά, ήθελα να κλείσω µε αυτό που είπα και προηγου-
µένως: Θα πρέπει να ξεπεράσουµε αυτή τη φάση και να πάµε
στην επόµενη, µετά την κρίση, στιγµή, που η εποχή µάς θέλει
όλους ενωµένους, τουλάχιστον για τα αυτονόητα συµφέροντα
του ελληνικού λαού.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, µία ερώτηση θα

ήθελα να κάνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Στην κ.

Τζάκρη;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αν είναι να φύγει η κ. Τζάκρη, θέλω

να κάνω τώρα µία ερώτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα φύ-

γετε, κυρία Τζάκρη;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Αν είναι να περιµένω τον κ. Λοβέρδο, θα τον πε-
ριµένω.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εάν περιµένετε, είναι να µιλήσουν οι
Υπουργοί και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού): Εδώ θα είµαι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Σπίρτζη, έχετε τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Γνωρίζετε το θέµα της σηµερινής Ολοµέλειας. Πάρα ταύτα, η
τοποθέτησή µου, για να µην ξεφεύγουµε από το κλίµα των ηµε-
ρών και της επικαιρότητας, θα έχει και άλλες πτυχές και θα έχει
τίτλο «ΣΚΑΪ: Η αλήθεια να λέγεται», αυτό που ακούµε τις τελευ-
ταίες µέρες.

Το πρώτο, λοιπόν, κοµµάτι αυτής της τοποθέτησης είναι –
άκουσα τον εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας- ότι έχουν στα-
µατήσει τα έργα, ότι είναι «κολληµένα». Προφανώς, οι Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας µετακινούνται από την Αθήνα και το αε-
ροδρόµιο «Ελευθέριος Βενιζέλος» µόνο στη νησιωτική Ελλάδα.
Βλέπουν τα έργα που γίνονται µόνο στα δηµόσια αεροδρόµια και
δεν βλέπουν τα υπόλοιπα έργα, τα οποία η Νέα Δηµοκρατία
άφησε ηµιθανή, σταµατηµένα και µε χρέη και για αυτό έχουν την
εικόνα που είχαν µετά τις ψεύτικες φιέστες και τα εγκαίνια του
κ. Σαµαρά µε τον κ. Βενιζέλο.

Είναι άλλη η κατάσταση αυτή τη στιγµή. Υπάρχουν δύο και
τρεις βάρδιες στα έργα και στα εργοτάξια δουλεύουν και τα Σαβ-
βατοκύριακα. Οι πολίτες που διέρχονται από αυτά, ή κοντά από
αυτά, ξέρουν πάρα πολύ καλά την αλήθεια, όπως την ξέρουν και
οι τοπικές κοινωνίες.

Τέθηκαν διάφορες ερωτήσεις. Να απαντήσω στους Βουλευτές
της Αντιπολίτευσης, που ρώτησαν.

Με ρώτησε ο Βουλευτής Λακωνίας της Νέας Δηµοκρατίας
ποια είναι η άποψή µου για τη ΜΟΜΚΑ. Είναι θετική η δράση της
ΜΟΜΚΑ σε συγκεκριµένες κατηγορίες έργων και συγκεκριµένες
περιστάσεις. Να σας πω παραδείγµατα. Έχουµε µια «βιοµηχα-
νία» αδιαφάνειας κάθε χρόνο που έχουµε πληµµύρες στον Έβρο.
Ιδιώτες παίρνουν τα έργα την τελευταία στιγµή, µε προφορική
εντολή. Και κάθε χρόνο µάλλον κάποιοι κλαίνε όταν δεν πληµµυ-
ρίζει, όχι όταν πληµµυρίζει. Η ανάθεση είναι προφορική και είναι
«σπάσε ένα κρηπίδωµα και µετά ξαναφτιάξε το, για να µην πληµ-
µυρίζουν οι οικισµοί».

Αντίστοιχα φαινόµενα είχαµε όταν δεν µπορείς µέσω των δια-
δικασιών, να έχεις διαδικασίες που θα πάει ένας ιδιώτης να κάνει
ένα δηµόσιο έργο, όπως ήταν πρόσφατα στην πληµµύρα της
Σκοπέλου ή σε πολύ απρόσιτες περιοχές ή σε έργα που είναι ιδι-
αίτερα στρατηγικού χαρακτήρα και θέλεις να διασφαλίσεις το
απόρρητο. Εκεί, λοιπόν, η ΜΟΜΚΑ έχει θέση και όχι µόνο έχει
θέση, αλλά συµφέρει και το ελληνικό δηµόσιο. Ρωτήστε τους
Σκοπελίτες για να σας καταθέσουν τη θετική άποψη που έχουν,
σε σχέση µε τις πληµµύρες που έγιναν πέρυσι, για τη συνδροµή
του Υπουργείου Άµυνας. Το Υπουργείο Άµυνας, παρ’ ότι εξαιρεί-
ται από το χθεσινό νοµοθετικό πλαίσιο, µέχρι στιγµής έχει δείξει
ότι στη συντριπτική πλειοψηφία των έργων τηρεί τις διαδικασίες
που ορίζει ο νόµος για τα δηµόσια έργα και αυτό πρέπει να κάνει.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Το έκαναν και πρώτα αυτό, τα Τάγ-
µατα Μηχανικού.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Όχι µε µεγάλη επιτυχία, γιατί είναι άλλο οι αξιωµατικοί
του Μηχανικού και άλλο οι µηχανικοί. Άρα, όταν µπαίνεις στη λο-
γική να εκτελέσεις σενάριο, γιατί το διέταξε ο Ταξίαρχος, µάλλον
δεν είναι ορθολογική διαδικασία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Μα η ΜΟΜΚΑ από το Μηχανικό θα
πάρει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Κι εγώ εκεί έχω υπηρετήσει.

Θα ήθελα να γυρίσουµε λίγο στο θέµα µας, για τις παραχω-
ρήσεις.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ιδιώτες µηχανικούς θα παίρνετε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Ξέρετε, υπάρχει πολιτικό προσωπικό στο Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας -και στην Υπηρεσία φαντάζοµαι αυτή- που παί-
ζουν τον ρόλο κανονικά µιας δηµόσιας υπηρεσίας που εκτελεί
δηµόσια έργα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Το γνωρίζω.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Να πιάσουµε, λοιπόν, λίγο την ιστορία των παραχω-
ρήσεων. Οι παραχωρήσεις, όπως τις έχουµε ζήσει στη χώρα µας,
περιλαµβάνουν το έργο και το κόστος του έργου και, µετά την
ολοκλήρωση του έργου, τη λειτουργία του. 

Έχουµε τρεις γενιές παραχωρήσεων. 
Στην πρώτη γενιά παραχωρήσεων ανήκει το «Ελευθέριος Βε-

νιζέλος» -θυµάστε πόσες φορές άλλαξε η σύµβαση-, η Αττική
Οδός, η γέφυρα Ρίου-Αντιρρίου.

Στη δεύτερη γενιά παραχωρήσεων έχουµε τους πέντε αυτοκι-
νητόδροµους και τώρα πάµε για την τρίτη γενιά παραχωρήσεων. 

Ποια είναι η διαφορά, µετά το σηµερινό σχέδιο νόµου; Είναι
ότι επιτέλους θα υπάρχει νοµοθεσία και κανόνες για τις παρα-
χωρήσεις στη χώρα. Μέχρι σήµερα δεν υπήρχε και, για να κά-
νουµε έναν απολογισµό, ως χώρα, του τι είχε γίνει στις προηγού-
µενες παραχωρήσεις, να θυµηθούµε ότι το «Ελευθέριος Βενιζέ-
λος» ανατέθηκε, αν θυµάµαι καλά, σε µια ξένη εταιρεία. Δεν είναι
ανάγκη να λέµε ονόµατα. Όσοι υπεργολάβοι υπήρχαν από την
ελληνική αγορά «µπήκαν µέσα» µετ’ επαίνων. Καταστράφηκαν
αρκετές εταιρείες από την εµπλοκή τους στο αεροδρόµιο «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος», καθώς δεν υπήρχε κανένα θεσµικό πλαίσιο
που να προβλέπονται οι υπεργολάβοι, η ευθύνη που θα έχουν,
τα χαρακτηριστικά που πρέπει να έχουν. Είναι άλλο κοµµάτι η
λειτουργία. Μιλάµε για την κατασκευή του αεροδροµίου.

Όσον αφορά στην Αττική Οδό, έχει γίνει µεγάλη συζήτηση και
θα γίνει και στο µέλλον και για το κόστος της Αττικής Οδού και
για το κόστος λειτουργίας και για το κόστος συντήρησης και από
ποιους γίνεται. Και, προφανώς, για το αντιστάθµισµα που πλη-
ρώνουµε στα διόδια.

Το τρίτο, που είναι επίσης ένα υπέροχο έργο, είναι η γέφυρα
Ρίου-Αντιρρίου και ως τεχνογνωσία και ως κατασκευή. Κάθε φο-
ρά, µια φορά τον µήνα τουλάχιστον, έρχοµαι να απαντήσω σε
ερωτήσεις των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας και της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης, για το πώς θα µειώσουµε τα διόδια στη
γέφυρα Ρίου-Αντιρρίου, και αυτό λέει πολλά.

Στη δεύτερη γενιά παραχωρήσεων έχουµε τους πέντε αυτοκι-
νητόδροµους. Τα έχουµε πει χιλιάδες φορές, θα τα πούµε και
σήµερα. Μπαίνουν µερικά ερωτήµατα για όλα αυτά τα έργα. Έγι-
ναν πιο γρήγορα; Έγιναν φθηνότερα; Λειτουργούν υπό τη βάση
κοινωνικής ευαισθησίας ή κοινωνικής πολιτικής; Τίποτε από όλα
αυτά δεν συµβαίνει και οφείλω να πω ότι, αν είχαµε χρήµατα ή
αν µπορούσαµε να δανειστούµε και δεν µας είχαν φέρει οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις στο σηµερινό κατάντηµα, θα ήταν προ-
τιµότερο να κατασκευάζαµε τέτοιες δηµόσιες και κοινωνικές
υποδοµές, µέσα από το σύστηµα των δηµοσίων έργων ή της
σύµπραξης δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα.

Σε περιόδους κρίσης σαν κι αυτήν που συζητάµε, είναι ένα ερ-
γαλείο πολύτιµο, που πρέπει όµως επιτέλους να έχει κανόνες, να
έχει νοµοθετικό και θεσµικό πλαίσιο, που δεν υπήρχε, και να λει-
τουργεί προς όφελος της διαφάνειας και του δηµόσιου συµφέ-
ροντος.

14302 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Σήµερα ενσωµατώνουµε την οδηγία 23/2014 στην εθνική νο-
µοθεσία, σχετικά µε την ανάθεση και εκτέλεση των συµβάσεων
παραχώρησης και υιοθετούµε εθνικές ρυθµίσεις και εφαρµοστι-
κών της οδηγίας και δικών µας επιλογών, προκειµένου να δηµι-
ουργηθεί ένα ενιαίο και πλήρες νοµοθετικό πλαίσιο για τη
ρύθµιση της ανάθεσης και εκτέλεσης των συµβάσεων παραχώ-
ρησης.

Η µέχρι σήµερα εξαίρεση των συµβάσεων παραχώρησης από
το πεδίο εφαρµογής των ευρωπαϊκών οδηγιών για τις δηµόσιες
συµβάσεις δηµιουργούσε ανασφάλεια ως προς το νοµικό καθε-
στώς που ρύθµιζε τις διαδικασίες ανάθεσής τους και άφηνε ευρύ
περιθώριο εκτίµησης στις εθνικές νοµοθεσίες των κρατών-µελών
ή ανάλογα µε τα τεύχη των διαγωνισµών που έβγαιναν κάθε
φορά σε κάθε διαφορετικό έργο.

Στόχος, εποµένως, διά του σχεδίου νόµου είναι η θέσπιση ενός
αυτοτελούς, ενιαίου και οµοιόµορφου κανονιστικού πλαισίου,
σύµφωνα µε τα διεθνή νοµοθετικά πρότυπα και τις παραδεδεγ-
µένες βέλτιστες πρακτικές, καθώς και τις αρχές και τους κανόνες
του πρωτογενούς και παράγωγου Ενωσιακού Δικαίου, που ρυθ-
µίζουν τον τοµέα των συµβάσεων παραχώρησης.

Επιπλέον, επισηµαίνω ότι, πέραν των ρυθµίσεων της οδηγίας
2014/23/EE, το σχέδιο νόµου ενσωµατώνει και ρυθµίσεις του
Ενωσιακού Δικαίου που εισάγουν ρυθµίσεις συµπληρωµατικές
της οδηγίας και θέµατα που κρίνονται από εµάς αναγκαίο και
σκόπιµο να εφαρµοστούν, µε γνώµονα την επίτευξη των σκοπών
του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τρία λεπτά, την ανοχή σας.
Θα αναφέρω τις καινοτοµίες του νοµοσχεδίου.
Η πρώτη καινοτοµία είναι ότι, επιτέλους, ορίζεται η έννοια του

έργου, που έχει δηµιουργήσει πολλές ασάφειες και στρεβλώ-
σεις.

Η δεύτερη είναι η αποφυγή παράβασης ή καταστρατήγησης
του νόµου σε περίπτωση µεικτών συµβάσεων, που περιλαµβά-
νουν και έργα και υπηρεσίες. Επίσης και εδώ έχουµε να αντιµε-
τωπίσουµε πάρα πολλές στρεβλώσεις από το παρελθόν. 

Η τρίτη –που είναι πάρα πολύ κρίσιµη, θα την εξηγήσω στη συ-
νέχεια αναλυτικά- είναι η διαδικασία ανάθεσης σύµβασης παρα-
χώρησης έργου. Δεν µπορεί πια να ξεκινήσει, χωρίς να έχουν συ-
ντελεστεί προηγουµένως οι απαλλοτριώσεις και ολοκληρωθεί οι
απαραίτητες αρχαιολογικές έρευνες. 

Αυτό είναι κάτι που το έχουµε πληρώσει πάρα πολύ ακριβά,
µε ευθύνη κυρίως της Νέας Δηµοκρατίας και του κ. Σουφλιά,
όταν ήταν Υπουργός Υποδοµών, και το πληρώνουµε ακόµη τόσα
χρόνια, δεκαετίες µετά. Και το έχει πληρώσει ο ελληνικός λαός
µε δισεκατοµµύρια. 

Η άλλη τοµή είναι ότι για πρώτη φορά περιλαµβάνεται στα
συµβατικά τεύχη ο αναλυτικός προϋπολογισµός του έργου πα-
ραχώρησης. Θα το εξηγήσω αυτό αναλυτικά στη συνέχεια. Μέχρι
τώρα όχι µόνο δεν είχαµε αναλυτικό προϋπολογισµό, αλλά ούτε
και προϋπολογισµό στα έργα παραχώρησης.

Η επόµενη, η πέµπτη, τοµή είναι ότι για πρώτη φορά στο χρη-
µατοοικονοµικό µοντέλο περιλαµβάνονται κοινωνικοί δείκτες και
κριτήρια, βάσει των οικονοµικών συνθηκών που ισχύουν, για τον
χρόνο διαµόρφωσης του διαγωνισµού, για την οικονοµική ανά-
πτυξη και για την προστασία ευάλωτων και ευπαθών κοινωνικών
οµάδων, όπως οι άνεργοι, τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες και λοιπά. 

Αν αυτό υπήρχε, όταν βγήκαν οι πέντε αυτοκινητόδροµοι, δεν
θα κάναµε ιδιαίτερες διαπραγµατεύσεις, προκειµένου να πετύ-
χουµε τα αναλογικά διόδια, προκειµένου οι κάτοικοι στα σύνορα
του δήµου τους να µετακινούνται ελεύθερα, χωρίς να πληρώνουν
τους ιδιώτες, να µπορούν τα ΑΜΕΑ και όσοι τα εξυπηρετούν να
διέρχονται ελεύθερα και ούτω καθεξής. Και, βέβαια, δεν θα εί-
χαµε τον φαύλο κύκλο ότι µειώνεται ο κυκλοφοριακός φόρτος,
επειδή δεν έχουν οικονοµικές δυνατότητες οι πολίτες, και αυξά-
νεται η τιµή των διοδίων, άρα στη συνέχεια µειώνεται περαιτέρω
ο κυκλοφοριακός φόρτος. Αυτό είναι και το αδιέξοδο στο οποίο
βρίσκονται τα έργα παραχώρησης. Πιστεύω ότι µε αυτά που
έχουµε προβλέψει θα το θεραπεύσουµε. 

Τέλος, απαιτείται τεχνική επάρκεια, προκειµένου µία αναθέ-

τουσα αρχή, ένας φορέας, να διεξάγει τη διαδικασία ανάθεσης
έργων παραχώρησης ή να επιβλέπει την εκτέλεσή τους.

Θα δώσω µε την ευκαιρία διάφορα στοιχεία –γιατί έγινε µε-
γάλη συζήτηση- για όλες τις παραχωρήσεις, για να έχετε και µια
εικόνα για το τι έγινε µε τις απαλλοτριώσεις, που δεν έκαναν οι
προηγούµενες κυβερνήσεις, αλλά τις κάναµε εµείς και τις εντά-
ξαµε στα σηµαντικά έργα µε απόφαση του Υπουργικού Συµβου-
λίου και επιταχύναµε όλη αυτή τη διαδικασία, όπως το τι κάναµε
για να ολοκληρωθεί η µετακίνηση των δικτύων κοινής ωφέλειας,
τι κάναµε για να ολοκληρωθούν οι περιβαλλοντικές αδειοδοτή-
σεις και τι κάναµε για να ολοκληρωθούν οι αρχαιολογικές εργα-
σίες, µέσα σε ενάµιση χρόνο, τη στιγµή που δεν είχαν γίνει όλα
τα προηγούµενα χρόνια.

Ποιες ήταν οι συνέπειες; 
Θα αναφερθώ στη σύµβαση παραχώρησης του αυτοκινητό-

δροµου Κεντρικής Ελλάδας Ε65 µετά την αναθεώρηση, γιατί εδώ
έχουµε υπογραφή της σύµβασης το 2007, αναστολή εργασιών
το 2011, υπογραφή συµφωνίας τροποποίησης το 2013, ηµερο-
µηνία έναρξης ισχύος τροποποίησης το 2013 και καλά που φύ-
γατε από την κυβέρνηση, µπας και ολοκληρωθεί!

Σ’ αυτό το έργο έχουµε τη διεθνή πρωτοτυπία να αφαιρεθούν
στην αναθεώρησή του η αρχή του δρόµου και το τέλος του δρό-
µου. Είναι «γέφυρα στη Σαχάρα», που λέει και το ανέκδοτο. Σ’
αυτό το έργο, λοιπόν, επειδή δεν είχαν ολοκληρωθεί οι απαλλο-
τριώσεις, είχαµε συνολικό αίτηµα κατασκευαστή και παραχωρη-
σιούχου 205 εκατοµµύρια. Τα 180 ήταν για τον κατασκευαστή.
Η συµφωνία που έγινε για την ολοκλήρωση του έργου και η τε-
λική συµφωνία αποζηµίωσης είναι στα 60 και από τον παραχω-
ρησιούχο στο ίδιο έργο από τα 23 εκατοµµύρια στα 7,5 εκατοµ-
µύρια. 

(Στο σηµείο αυτό την προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Αντίστοιχα για την Ιόνια Οδό είναι λίγο χειρότερα, γιατί είναι
πολύ µεγαλύτερα τα νούµερα. Ο κατασκευαστής ζητούσε 317
εκατοµµύρια, η τελική συµφωνία αποζηµίωσης είναι 150 εκατοµ-
µύρια, ο παραχωρησιούχος ζητούσε 89 εκατοµµύρια και η τελική
συµφωνία είναι 24 εκατοµµύρια, δηλαδή από 500 περίπου εκα-
τοµµύρια στα δύο έργα, η συµφωνία είναι για 210 εκατοµµύρια
µόνο για το κόστος των αποζηµιώσεων του κατασκευαστή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υπουργέ, θα
χρειαστείτε και άλλο χρόνο; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Ναι, κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ, γιατί είπαν πάρα
πολλά και πρέπει να πούµε αναλυτικά το τι γίνεται στις παραχω-
ρήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Περίπου πόσο το
προσδιορίζετε; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτυών): Δυόµισι µε τρία λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έγινε. Ευχαριστώ.
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Έχουµε, λοιπόν, και την Ολυµπία Οδό. Στο κλίµα των
ηµερών, «ΣΚΑΪ: Η αλήθεια να λέγεται». Στην Ολυµπία Οδό η αρ-
χική σύµβαση λεγόταν εκµετάλλευση αυτοκινητόδροµου Ελευ-
σίνα-Κόρινθος-Πάτρα-Πύργος-Τσακώνα. Μετά την αναθεώρηση,
το τµήµα Πύργος-Τσακώνα «το πήρε το ποτάµι». Ήταν «ξεροπό-
ταµος».

Εδώ έχουν γίνει πολλές συζητήσεις για το τι θα κάνει αυτή η
Κυβέρνηση µε το Πάτρα-Πύργος. Το πρώτο εξάµηνο µας έλεγαν
ότι δεν θα γίνει το έργο. Έβριζαν και κατηγορούσαν τον κ. Στα-
θάκη για τα χρήµατα, µετά εµένα και ούτω καθεξής. Αυτό που
βρήκαµε στο Υπουργείο ήταν ότι το 80% του προϋπολογισµού
των έργων είχε ανατεθεί στις λίγες εταιρείες εβδόµης τάξης,
πέντε, έξι εταιρείες. Είχαµε δεσµευτεί στον ελληνικό λαό ότι
αυτό το «πάρτι» θα τελειώσει. Δεν µπορεί να υποφέρει ένας λαός
και ένας κλάδος και να νέµονται υπερκέρδη πέντε, έξι εταιρείες.

Βγάλαµε αυτό το έργο, λοιπόν, µε οκτώ διαγωνισµούς. Δεν
είναι κατάτµηση. Είναι µία άλλη αντίληψη για το πώς θα γίνονται
τέτοιου είδους έργα στη χώρα µας, που δεν θα απευθύνονται σε
πέντε, έξι εταιρείες. Να σας πω ότι ο αρχικός προϋπολογισµός
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του έργου ήταν 2 δισεκατοµµύρια 100 εκατοµµύρια. Να σας πω
ότι στη διαπραγµάτευση που κάναµε για την ολοκλήρωσή του,
οι κατασκευαστές ζητούσαν 297 εκατοµµύρια αποζηµιώσεις,
γιατί δεν είχαν γίνει πάλι απαλλοτριώσεις, δεν είχαν λυθεί τα θέ-
µατα εκεί που τέµνεται ο σιδηρόδροµος και τα έργα του µε τον
αυτοκινητόδροµο και ούτω καθεξής. Συµφωνήθηκε από τα 300
περίπου εκατοµµύρια, 145 εκατοµµύρια. Αυτά κάνει η Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, επειδή την κατηγορείτε, για να κάνουµε και
έναν απολογισµό, και, από τα 90 εκατοµµύρια που ζητούσε ο πα-
ραχωρησιούχος στο ίδιο έργο, συµφωνήθηκαν 69 εκατοµµύρια.

Καταλαβαίνουµε γιατί «ΣΚΑΪ: Η αλήθεια να λέγεται» και κατα-
νοούµε την κοινή αγωνία της Νέας Δηµοκρατίας, κάποιων Βου-
λευτών, των υπαρχόντων καναλιών και καναλαρχών για το τι θα
γίνει στον διαγωνισµό. Θα κερδίσουν οι άνθρωποι, τα κανάλια ή
θα υπάρχει ανταγωνισµός και εκεί και αυτοί που έχουν σήµερα
ένα κανάλι χωρίς άδεια, δεν θα έχουν; Το καταλαβαίνουµε. Μέ-
σα, όµως, στη συζήτηση για τις παραχωρήσεις, πάλι η Νέα Δη-
µοκρατία και κάποιοι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης ταυτίζονται
και τάσσονται µε τις απόψεις των εταιρειών που µετέχουν στην
παραχώρηση Ελευσίνα-Κόρινθος-Πάτρα, όχι το άλλο, Πύργος-
Τσακώνα. Μέχρι εκεί. 

Ποιες είναι οι εταιρείες που εµπλέκονται στην Ολυµπία οδό σ’
αυτή την παραχώρηση; Είναι οι εταιρείες «ΤΕΡΝΑ», «ΑΚΤΩΡ»,
«J&P ΑΒΑΞ», «HOCHTIΕF-VINCI» και «ΑΘΗΝΑ Α.Τ.Ε.». Οι εται-
ρείες αυτές, όπως και η Νέα Δηµοκρατία και οι Βουλευτές που
κόπτονται για το Πάτρα-Πύργος, ήθελαν να γίνει ένας διαγωνι-
σµός. Το ύψος του διαγωνισµού ήταν τέτοιο -ο προϋπολογισµός
είναι κοντά στα 470 εκατοµµύρια, κοντά στο µισό δισεκατοµµύ-
ριο- που θα µπορούσαν να συµµετάσχουν οι ίδιες εταιρείες και
µία, δύο ακόµη.

Στους διαγωνισµούς που έγιναν µέχρι τώρα συµµετείχαν πολύ
περισσότερες εταιρείες. Θα σας πω αναλυτικά ποιες ήταν οι εκ-
πτώσεις σε αυτούς τους διαγωνισµούς, για να µπουν και µερικές
ερωτήσεις. 

Στον πρώτο διαγωνισµό µετείχαν δώδεκα σχήµατα. Ο µειοδό-
της, δηλαδή αυτός που έδωσε τη µεγαλύτερη έκπτωση, είχε
53%, ο δεύτερος είχε 47,99%, ο τρίτος 47,33%, ο τέταρτος
47,26%. 

Στον δεύτερο διαγωνισµό µετείχαν δεκατρία σχήµατα. Ο µει-
οδότης έδωσε 55,32% έκπτωση, το δεύτερο σχήµα 49,33%, το
τρίτο 45,50%, το τέταρτο 43,11%. 

Στον τρίτο διαγωνισµό, ο µειοδότης έδωσε 57,45%, το δεύ-
τερο σχήµα 48,39%, το τρίτο σχήµα 47,23%, το τέταρτο 46,40%.
Μετείχαν δεκατρείς εταιρείες και στον δεύτερο και στον τρίτο
διαγωνισµό. 

Η µεγαλύτερη έκπτωση από τις εταιρείες που µετέχουν στην
Ολυµπία Οδό είναι 32%. Δεν ξέρω αν καταλαβαίνετε τι λέµε. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Σε έναν προϋπολογισµό περίπου µισό δισεκατοµµύριο ευρώ
ο ελληνικός λαός θα πληρώσει το 45% του προϋπολογισµού του
έργου. Τι πληρώνει στην Ολυµπία Οδό, αγαπητοί συνάδελφοι της
Νέας Δηµοκρατίας; Με τι προϋπολογισµό; Ο προϋπολογισµός
της Ολυµπίας Οδού και των έργων παραχώρησης δεν έχει εκ-
πτώσεις, δεν έγιναν προσφορές, δεν έγινε µειοδοτική διαγωνι-
στική διαδικασία. Τότε που ήταν ο κ. Σουφλιάς έγινε η συµφωνία
επί του κόστους κατασκευής. Σε τι πράγµα; Αφού δεν είχαν ούτε
µελέτες! 

Με την προκαταρκτική µελέτη, λοιπόν, ή την προµελέτη του
παραχωρησιούχου που είχε αλλάξει επτακόσιες φορές µέχρι τη
µελέτη εφαρµογής, συµφωνήθηκε ένα κόστος. Δηλαδή, η έκ-
πτωση του κατασκευαστικού κόστους είναι 0%, για να µην πω ότι
είναι και αρνητική. 

Οι ερωτήσεις που διατυπώνουµε είναι απλές: Πρώτον, υπάρχει
κάποια σχέση των εργοληπτών που µετέχουν στην παραχώρηση
της Ολυµπίας µε τα υπάρχοντα κανάλια; Δηλαδή, ο «ΑΚΤΩΡ», η
«ΤΕΡΝΑ», η «J&P», η «HOCHTIEF-VINCI»  έχουν ή είχαν κάποτε
κάποια σχέση µε τους καναλάρχες; 

Δεύτερον, ποια τα πολιτικά κίνητρα της Νέας Δηµοκρατίας και
των Βουλευτών που µας καταγγέλλουν µαζί µε τις εταιρείες

«ΤΕΡΝΑ», «ΑΚΤΩΡ», , «HOCHTIEF-VINCI», «J&P» και τους υπό-
λοιπους; Και βέβαια το «ΣΚΑΪ: Η αλήθεια να λέγεται», για τις πολ-
λαπλές διαγωνιστικές διαδικασίες φέρνουν έκπτωση 55%.
Δηλαδή, το Ελληνικό θα δώσει από τον ιδρώτα του ελληνικού
λαού 55% λιγότερα χρήµατα. Είναι να απορεί κανείς. 

Και τρίτο ερώτηµα, οι µεγάλες εταιρείες και τα υπάρχοντα κα-
νάλια είναι κλειστό κλαµπ προβληµατισµού και διαλογισµού πο-
λιτικής ανάλυσης που µετέχει η Νέα Δηµοκρατία και οµογενο-
ποιείστε στις θέσεις και στις κατηγορίες που µας κάνετε; Είναι
πραγµατικό ερώτηµα αυτό. Περιµένουµε αυτές τις απαντήσεις,
γιατί µιλάµε για τις παραχωρήσεις, αλλά µέσα στην κουβέντα
µπαίνει και το «ΣΚΑΪ: Η αλήθεια να λέγεται», το θέµα των κανα-
λιών. Άρα δεν µπορούµε να µην απαντήσουµε. 

Μπήκε από έναν συνάδελφο το θέµα των ατοµικών συµβάσεων
καθαριότητας και φύλαξης. Και επειδή έχουµε την αντίστοιχη
τροπολογία από το Υπουργείο, µίλησε ο συνάδελφος για τα δι-
καιώµατα των εργαζοµένων και για τις συνθήκες που υπάρχουν
εκεί και ότι δεν κατοχυρώνονται µέσα από τις ατοµικές συµβά-
σεις. 

Θα ήθελα να µεταφέρω και να ρωτήσω εάν υπάρχει η αίσθηση
του τι γίνεται σήµερα, µε τις συγκεκριµένες συµβάσεις στους φο-
ρείς του δηµοσίου που έχουν κάνει διαγωνισµούς για καθαριό-
τητα ή για φύλαξη. Σας προσκαλώ να επισκεφτείτε και να ενη-
µερωθείτε σε φορείς που χρησιµοποιούν τέτοιες συµβάσεις, για
να δείτε πώς υπάρχει και πόσο υπάρχει η ανασφάλιστη εργασία,
πώς γίνονται εκβιασµοί στους εργαζόµενους στην καθαριότητα,
στους ιδιώτες, πώς υπάρχουν ψεύτικες αµοιβές, µε εκβιασµούς,
για να υπογράφουν οι εργαζόµενοι ότι παίρνουν χι χρήµατα, ενώ
παίρνουν πολύ λιγότερα, πώς υπάρχουν ψεύτικες καταστάσεις
εργαζοµένων. 

Αυτά δεν είναι υποθέσεις. Είναι συγκεκριµένη έρευνα, που έχει
γίνει σε συγκεκριµένες συµβάσεις. Για το τελικό αποτέλεσµα και
την ποιότητα αυτών των υπηρεσιών περιµένω όσοι Βουλευτές
έχουν αντίρρηση µε τις ατοµικές συµβάσεις να πάνε να δουν και
να µας πουν εκείνοι αν είχαν τουλάχιστον ένα καλό αποτέλεσµα,
πέρα από τον εργασιακό µεσαίωνα και την παρανοµία που υπάρ-
χει µέσα σ’ αυτές. Δεν λέµε για τη φύλαξη των σταθµών του µε-
τρό, για την οποία µας έχετε καταγγείλει πολλάκις. Τέτοιες εται-
ρείες είναι που έχουν τη φύλαξη. Και από τότε που είπαµε ότι θα
σταµατήσει η αθλιότητα, άρχισαν τελείως τυχαία κάποιες οµάδες
να σπάνε κάποιους σταθµούς. Εύχοµαι να µην υπάρχει διασύν-
δεση. 

Ολοκληρώνω λέγοντας ότι τα δυο σχέδια νόµου που συζητή-
σαµε χθες και σήµερα είναι οι πραγµατικές τοµές, οι προοδευτι-
κές µεταρρυθµίσεις που έχει ανάγκη η χώρα, ο ελληνικός λαός,
οι σύγχρονες ανάγκες σε ένα πολύ δύσκολο διεθνές περιβάλλον.
Είναι στον αντίποδα των γνωστών µεταρρυθµίσεων, που επιβάλ-
λουν ανερµάτιστες θυσίες στον ελληνικό λαό και εύκολο πλουτι-
σµό λίγων συµφερόντων του κλειστού κλαµπ καναλαρχών,
τραπεζιτών και της ιδιότυπης ολιγαρχίας συµφερόντων που είχε
εγκατασταθεί στη χώρα. 

Αυτή η πολιτική θα βγάλει τη χώρα από την κρίση και θα τη
συνεχίσουµε. Ας πάρουν όλοι χαµπάρι ότι η πολιτική του χθες
έχει τελειώσει οριστικά. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Σπίρτζη, σπάσατε κάθε ρεκόρ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-
καλώ. 

Ο κ. Δρίτσας έχει τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µια τροπολογία µε µόνο άρθρο

και τέσσερις παραγράφους έρχεται απλά να διορθώσει λάθη.
Δεν εισάγει κάτι νέο, δεν νοµοθετεί κάτι καινούργιο. Πρόκειται
για διορθώσεις λαθών που έγιναν κατά τη διάρκεια της νοµοθέ-
τησης του σχεδίου νόµου που πήρε εν συνεχεία τον αριθµό 4404/
2016, στο Φύλλο της Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως και αφο-
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ρούσε τον κυρωτικό νόµο και τη σύµβαση παραχώρησης για τον
Οργανισµό Λιµένα Πειραιά. 

Είναι αναγκαίες, διότι οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις –θα το θυ-
µάστε- που είχαν κατατεθεί από εµένα εκείνη την ηµέρα, πριν
από την επανέναρξη της συνεδρίασης που είχε διακοπεί, λόγω
αναρρυθµίσεων, που εν συνεχεία έγιναν στην ενσωµάτωση
άλλων τροπολογιών, εντάχθηκαν µεν, αλλά εντάχθηκαν σε λάθος
θέση. Αυτό µπορεί να το δει ο καθένας. 

Το άρθρο 12 του ν.4404/2016, όπως ψηφίστηκε και δηµοσιεύ-
τηκε στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, έχει την πρώτη παρά-
γραφο από την τροπολογία του Υπουργείου Οικονοµικών, του κ.
Τσακαλώτου, και στη δεύτερη παράγραφο, που θα έπρεπε να
είναι η συνέχεια του κειµένου της τροπολογίας του κ. Τσακαλώ-
του, έχει παρεισφρήσει µια εκ των παραγράφων των δικών µου
νοµοτεχνικών βελτιώσεων. Αυτό αποκαθίσταται. Δηλαδή, µε την
πρώτη παράγραφο της προτεινόµενης τροπολογίας, η δεύτερη
παράγραφος του άρθρο 12 του ν.4404/2016 αποκαθίσταται και
έτσι όπως πραγµατικά ήταν και εισηγηθήκαµε στη Βουλή, και ο
κ. Τσακαλώτος και εγώ, αποκτά την ενιαία διάσταση το άρθρο
12.

Το δε παρεισφρήσαν σε λάθος θέση απόσπασµα των δικών
µου νοµοτεχνικών βελτιώσεων, µε την τέταρτη παράγραφο
αυτής της τροπολογίας, πάει στη δεύτερη παράγραφο του άρ-
θρου 20, που, έτσι κι αλλιώς εκεί ήταν η θέση του, σύµφωνα µε
την εισηγητική πρότασή µου. 

Αυτά µπορείτε να τα δείτε πολύ εύκολα. Έχω εδώ τις νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις που τότε κατέθεσα. Μπορώ να τις καταθέσω
απλώς για να µην υπάρχει καµµία αµφιβολία ή ανασφάλεια σε
σχέση µε την ορθότητα αυτής της διόρθωσης. 

Επικουρικά, υπάρχουν άλλα δύο ζητήµατα µικρής σηµασίας,
που πρέπει να διορθωθούν. 

Η δεύτερη παράγραφος της τροπολογίας που προτείνω απο-
καθιστά ορθογραφικά λάθη της παραγράφου 9 του άρθρου 15
του ν.4404/2016, δηλαδή ακριβή αρίθµηση άρθρων -περί αυτού
πρόκειται- του ν.4331/2015, στον οποίο αναφέρεται η συγκεκρι-
µένη ρύθµιση. 

Τέλος, η τρίτη παράγραφος της προτεινόµενης τροπολογίας,
που αναφέρεται σε υπερωριακές αµοιβές εργαζοµένων του Ορ-
γανισµού Λιµένα, είναι ρύθµιση που ψηφίστηκε από τη Βουλή και
καλύπτεται από τον προϋπολογισµό του 2016 και όχι του 2015.
Αυτό είναι προφανές ότι επρόκειτο για παραδροµή, γιατί δεν
µπορεί ο προϋπολογισµός του 2015 να καλύψει αυτή την ανάγκη. 

Αυτές είναι οι τέσσερις διορθώσεις, που, δυστυχώς, παρ’ όλο
που έγιναν αντιληπτές εκείνο το βράδυ, δεν µπορούσαν να διορ-
θωθούν εκεί και χρειαζόταν η διαδικασία της δηµοσίευσης του
νόµου και της νοµοθέτησης διά των τροπολογιών, για να επέλ-
θουν οι διορθώσεις. 

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-

τικής κ. Θεόδωρος Δρίτσας καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε κι εµείς. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρι-
σµού κ. Γεώργιος Σταθάκης για δεκαοκτώ λεπτά.

Ο χρόνος σάς επαρκεί;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Λιγότερο θα χρειαστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μπρά-

βο. Εσείς είστε πάντα εντός χρόνου. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Να δώσω λίγο χρόνο στον κ. Σπίρτζη. 
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ολοκληρώνεται σήµερα

ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο, το οποίο καλύπτει ένα κενό που
υπήρξε. Υπήρχαν νοµοθετικές ρυθµίσεις για τις συµβάσεις πα-
ραχώρησης. Ήταν, όµως, εµφανώς ατελείς και, όπως τέθηκε ευ-
θέως από τον κ. Σπίρτζη, είχαµε την εξέλιξη αυτού του τύπου
των έργων µε πολλά προβλήµατα, σε κάθε κατηγορία απ’ αυτά

και σε κάθε περίοδο. 
Επιτρέψτε µου, όµως, επειδή τέθηκαν και σε ιδεολογικούς

όρους από τον κ. Μηταράκη τόσο οι συµβάσεις παραχώρησης
όσο και η αντίληψή µας για τις ΣΔΙΤ γενικότερα, να διευκρινίσω
ορισµένα πράγµατα. 

Πρώτον, το δηµόσιο συνήθως είναι και ήταν κάποτε υπεύθυνο
και στην Ελλάδα να κάνει τρία πράγµατα σε σχέση µε τα έργα
της χώρας: πρώτον, να σχεδιάζει έργα, δεύτερον, να επιβλέπει
την εκτέλεση των έργων και, τρίτον, να χρηµατοδοτεί έργα. 

Καθόλου τυχαία ή συµπωµατικά την πρώτη ικανότητα που έχει
το δηµόσιο την έχασε. Την έχασε µέσα από διαδοχικά στάδια
αποδυνάµωσης των θεσµών και των διαδικασιών µέσα από τις
οποίες το δηµόσιο σχεδιάζει, αποφασίζει, τόσο για τις στρατηγι-
κές επιλογές σε δηµόσια έργα και υποδοµές της χώρας όσο και
σε µια σειρά από άλλα ζητήµατα. 

Η δεύτερη ικανότητά του να επιβλέπει και αυτή αποδυναµώ-
θηκε σταδιακά, καθώς συσσωρευµένες διαδοχικές κυβερνήσεις
αποδυνάµωναν διαρκώς τους θεσµούς που είχαν αυτή τη λει-
τουργία ή αρµοδιότητα. 

Το τρίτο και βασικότερο, προφανώς υπό συνθήκες οικονοµι-
κής κρίσης, δηµοσιονοµικών πιέσεων ή οτιδήποτε άλλο, αλλά όχι
µόνο για λόγους σαν αυτούς, υπό συνθήκες στις οποίες δηµι-
ουργήθηκε η εντύπωση ότι η ύπαρξη φθηνού ιδιωτικού χρήµατος
και ιδιωτικού δανεισµού θα αποτελούσε τη λύση για όλα τα προ-
βλήµατα των οικονοµιών, µεταστράφηκε και η ιδέα ότι τις χρη-
µατοδοτήσεις των δηµόσιων έργων τις κάνουν ιδιωτικοί πόροι,
δηλαδή τραπεζικοί πόροι. 

Αυτές οι τρεις διαστάσεις, που µόλις υπονόησα και είναι ευ-
θύνη προφανώς διαδοχικών κυβερνήσεων, οδήγησαν σε µία
ακόµα πιο δραµατική εξέλιξη, την ιδέα, δηλαδή, στα τέλη της δε-
καετίας του ’90 και αρχές του 2000 ότι όλα τα µεγάλα έργα θα
γίνονται µε τη µορφή ΣΔΙΤ. Για συγκριτικούς -και µόνο- λόγους
σάς υπενθυµίζω ότι ο µέσος όρος των ΣΔΙΤ στην Ευρωπαϊκή
Ένωση είναι 8%. Το 92% των έργων στην Ευρωπαϊκή Ένωση
είναι δηµόσια: υποδοµές, αεροδρόµια, λιµάνια, ό,τι θεωρούµε
ως έργα υποδοµής. 

Να σας υπενθυµίσω ότι από το ’96, ’98 έως την κρίση του 2008,
οι ΣΔΙΤ απορροφούσαν το 70% των πόρων του ΕΣΠΑ –και ανα-
φέροµαι σε αυτά τα συγκεκριµένα έργα, τα µεγάλα έργα- και τη
συντριπτική πλειοψηφία, προφανώς, των πόρων του Προγράµ-
µατος Δηµοσίων Επενδύσεων. Αυτή ήταν η ελληνική ιδιαιτερό-
τητα. Αυτή ήταν µία από τις αιτίες της κρίσης κατά γενική οµο-
λογία.

Αυτή την κατάσταση προσπαθεί να αντιµετωπίσει η Κυβέρ-
νηση, η οποία προφανώς και καλείται να κλείσει έναν κύκλο µε-
γάλων και σηµαντικών έργων, βελτιώνοντας, ξεκολλώντας τα
έργα αυτά, τα οποία είχαν παγώσει. Υπενθυµίζω ότι τα έργα αυτά
έχουν υποστεί δύο αναθεωρήσεις των συµβάσεων, ότι και µετά
τη δεύτερη αναθεώρηση ξέµειναν από πόρους. Υπενθυµίζω ότι
οι βασικές αναθεωρήσεις είναι το δηµόσιο να αναλαµβάνει όλο
και µεγαλύτερο µέρος του κινδύνου. Στην τελευταία αναθεώ-
ρηση ήµασταν στην αντιπολίτευση, το είχαµε θέσει ευθέως,
καθώς κατέρρεαν όλες αυτές οι προβλέψεις, όπως είχαν γίνει,
δηµιουργούσαν προβλήµατα. 

Δεν είναι, λοιπόν, ιδεολογική εµµονή. Εµείς προσπαθούµε να
αποκαταστήσουµε -και αυτή είναι η δέσµευσή µας- πρώτον, την
ισορροπία που πρέπει να υπάρχει. Το δηµόσιο πρέπει να απο-
κτήσει ξανά τη δυνατότητα να σχεδιάζει, πρέπει να αποκτήσει
ξανά τη δυνατότητα να επιβλέπει και φυσικά σε σηµαντικό βαθµό
να αποκτήσει ξανά και τη δυνατότητα να χρηµατοδοτεί. Αυτό επι-
βάλλει η πραγµατικότητα. 

Ταυτόχρονα, δεν απορρίπτουµε ούτε τις ΣΔΙΤ ούτε τις παρα-
χωρήσεις, ούτε καµµία µορφή ή εργαλείο, εφόσον κρίνεται -και
θεωρείται- ότι είναι κατάλληλο ή καταλληλότερο για µία ή περισ-
σότερες κατηγορίες έργων, προκειµένου να  προχωρήσουµε µε
αυτή τη µορφή και όχι µε τη µορφή ενός δηµόσιου έργου. 

Θα ήθελα, δε, στο σηµείο αυτό να υπογραµµίσω ότι υπάρχει
ένα άλλο ακόµα θεσµικό κενό στο επίπεδο το κυβερνητικό και
στον τρόπο µε τον οποίο λειτουργεί απέναντι στα έργα ο τοµέας.
Πάρα πολλές ευρωπαϊκές χώρες –το υπογραµµίζω αυτό, πάρα
πολλές ευρωπαϊκές χώρες- έχουν ξεκινήσει τη διαδικασία ανά-
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πτυξης µεθοδολογικών εργαλείων, όπως είναι η δηµόσια συγκρι-
τική αξιολόγηση. 

Η δηµόσια συγκριτική αξιολόγηση είναι µια διαδικασία µε την
οποία ένας φορέας του δηµοσίου αποφασίζει αν είναι πιο συµ-
φέρον ένα έργο να δηµοπρατηθεί ως κλασικό δηµόσιο έργο, είτε
ως παραχώρηση είτε ως σύµπραξη δηµόσιου και ιδιωτικού το-
µέα. Συγκρίνοντας, δηλαδή, εναλλακτικές διαδικασίες, τόσο από
οικονοµική σκοπιά -από τη σκοπιά της καθαρής παρούσας αξίας-
όσο και από τη σκοπιά του κοινωνικού συµφέροντος. Διότι µε το
κριτήριο εάν όλα τα έργα ήταν ΣΔΙΤ, όπως καταλαβαίνετε, τα
µόνα έργα που µπορούν να γίνουν είναι τα έργα τα οποία έχουν
πολύ υψηλή µελλοντική ροή πόρων και µπορούν να αποσβέσουν
το έργο. Αυτό, δε, αποτελεί κριτήριο κατ’ ανάγκη για όλο το σύ-
νολο των έργων. 

Άρα χρειάζεται η δυνατότητα, πρώτον, να έχει σχεδιαστική ικα-
νότητα το δηµόσιο, δεύτερον, να συγκρίνει ο όποιος αναθέτων
φορέας ποια είναι η πιο κατάλληλη µορφή, από οικονοµική και
κοινωνική άποψη, για να επιλέξει τον έναν ή τον άλλο τρόπο κα-
τασκευής και χρηµατοδότησης του έργου. 

Δεν είναι τυχαίο ότι αυτή η διαδικασία, διαδεδοµένη –επανα-
λαµβάνω- σε χώρες όπως η Πορτογαλία, η Ολλανδία –το υπο-
γραµµίζω-, είναι υποχρεωτική -η δηµόσια συγκριτική αξιολόγηση-
πριν από την έναρξη ενός έργου. Πριν αποφασιστεί, δηλαδή,
πώς θα γίνει το έργο, είναι υποχρεωτικό να υπάρξει µια τέτοια
διαδικασία. 

Αυτό είναι το στίγµα, νοµίζω, της δικής µας Κυβέρνησης. Αυτή
είναι η διαφορά στη στρατηγική µας απέναντι σε έναν τόσο ση-
µαντικό και κρίσιµο τοµέα. 

Οι δύο νόµοι που αυτή τη στιγµή εισάγουµε στο Κοινοβούλιο
είναι οι νόµοι που φτιάχνουν ένα πλήρες, ενιαίο κανονιστικό πλαί-
σιο, τόσο για τις δηµόσιες προµήθειες όσο και για τις δηµόσιες
παραχωρήσεις. Θα επακολουθήσουν κι άλλα νοµοθετήµατα
προς την ίδια κατεύθυνση, τα οποία έχουν κοινούς κανόνες, πε-
ρισσότερη διαφάνεια, δυνατότητα καλύτερου ανταγωνισµού,
µείωση του κόστους, όφελος για το δηµόσιο και, ταυτόχρονα,
αλλαγή πολιτικής, επί της ουσίας, που θα δώσει τη δυνατότητα
στο δηµόσιο να παίξει τον ρόλο που πρέπει να παίζει, προκειµέ-
νου να έχουµε υποδοµές που χρειάζεται η χώρα, που έχουν µε-
γάλο κοινωνικό και οικονοµικό αποτύπωµα και, ταυτόχρονα,
διασφαλίζουν το δηµόσιο συµφέρον και το κοινωνικό σύνολο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Σταθάκη.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Λοβέρδος για δώδεκα λεπτά. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι, ένα θέµα που θα

πρέπει να το δούµε µε πάρα πολύ προσεκτικό τρόπο, µόλις ξα-
νανοίξει η Βουλή στα τέλη Αυγούστου, είναι το προσφυγικό, µε
τις νέες διαστάσεις που παίρνει. 

Δεν αναφέροµαι µόνο σε ό,τι αφορά τις αµφιβολίες που υπάρ-
χουν σε όλη τη Ευρώπη για τη διατήρηση σε ισχύ ή την εφαρ-
µογή της συµφωνίας Ευρωπαϊκής Ένωσης-Τουρκίας, όπως τη
γνωρίζουµε, αλλά αναφέροµαι και σε ένα δεύτερο θέµα, που
αφορά τη χώρα και το οποίο σχετίζεται µε τις αυξανόµενες ροές
–αν είναι αυτό µια συνεχής κατάσταση τον τελευταίο καιρό- και
πάνω απ’ όλα και πριν απ’ όλα, µε το τι γίνεται µε τους ανθρώ-
πους που είναι ήδη εδώ. 

Η αρίθµηση τους θέλει να είναι κοντά στις πενήντα επτά χιλιά-
δες, στο µέτρο που η Κυβέρνηση και το ελληνικό δηµόσιο µπο-
ρούν να κάνουν την αρίθµηση αυτή και, δεύτερον, πέραν του
αριθµού, είναι ανάγκη να ξέρει η Βουλή των Ελλήνων πού βρί-
σκονται αυτοί, αν η καταγραφή τους έχει να κάνει και µε τον τόπο
στον οποίο βρίσκονται και µε όλα τα προβλήµατα που συνδυά-
ζονται µε το ότι χιλιάδες άνθρωποι είναι κάπου, κυρίως παιδείας,
εκπαίδευσης, δηλαδή, υγείας και ιατροφαρµακευτικής περίθαλ-
ψης αλλά και δηµόσιας τάξης.

Η εικόνα που έχει κάποιος που διασχίζει την παραλιακή λεω-
φόρο και περνάει από το Ελληνικό δεν είναι καλή. Αν, µάλιστα,
κατέβει και από το αυτοκίνητό του και πάει µια βόλτα µε τα πόδια
στους χώρους απέναντι, η εικόνα αυτή θα επιβεβαιωθεί και µε
άλλα στοιχεία. 

Συνεπώς η Κυβέρνηση πρέπει να έχει εικόνα ακριβή και οφεί-
λει να έχει προετοιµαστεί, γιατί ο Αύγουστος είναι ο τελευταίος
µήνας πριν, τουλάχιστον, τη σχολική περίοδο, για τα προβλήµατα
που έχουν συσσωρευτεί γύρω από το θέµα µετανάστευση-προ-
σφυγικό. 

Το δεύτερο γενικότερο θέµα που θέλω να βάλω και αφορά πα-
ριστάµενο Υπουργό, σχετίζεται µε µία ερώτηση που είδα ότι κα-
τέθεσε σήµερα ένας αριθµός Βουλευτών Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας και έχει να κάνει µε την αδειοδότηση των τηλεοπτικών σταθ-
µών, που είναι σε εξέλιξη. 

Διαβάζω -το ανέφερα µάλιστα και στην εξεταστική επιτροπή
αυτό- ότι η διενέργεια της ηλεκτρονική δηµοπρασίας θα γίνει
από την ΕΕΤΤ, µια Ανεξάρτητη Αρχή, αλλά, όπως διάβασα, –και
παρακαλώ τον Υπουργό να το διευκρινίσει αυτό- δεν καθίσταται
τελικά δυνατό η δηµοπρασία να είναι ηλεκτρονική, καθ’ όπως εί-
χαµε µάθει.           

Γιατί η συζήτηση όλους αυτούς τους µήνες, από τον Οκτώβριο
και µετά, προϋποθέτει ηλεκτρονική δηµοπρασία τον Αύγουστο.
Μια δηµοπρασία, η οποία άρχισε να έχει προβλήµατα, διότι σε
σχετικό διαγωνισµό δεν προσήλθε κανείς και ο διαγωνισµός κα-
τέστη άγονος. Η Κυβέρνηση, όµως, θα έπαιρνε τα αναγκαία
µέτρα. Δεν νοµίζω ότι ασκήθηκε κριτική σε αυτό. Συµβαίνει να
είναι άγονοι οι διαγωνισµοί. 

Εν πάση περιπτώσει, όµως, δεν µπορεί να είναι ζήτηµα µιας
δηµοπρασίας που θα γίνει µε την τεχνολογία του αραµπά, όταν
υπάρχουν πάρα πολλές αµφιβολίες για το τι κάνει η Κυβέρνηση.
Υπάρχουν αµφιβολίες σχετικά µε την αξιοποίηση της τεχνολο-
γίας, ούτως ώστε η πολυφωνία να ευδοκιµεί. Είναι παρατηρήσεις
του Επιτρόπου Έτινγκερ. Και υπάρχουν παρατηρήσεις που έ-
χουµε κάνει και εµείς σχετικά µε το ποιο όργανο είναι κατά το
Σύνταγµα αρµόδιο να δίνει την τυπική πράξη της αδείας. Είναι
µια εκκρεµότητα στο Συµβούλιο της Επικρατείας, που, απ’ ό,τι
φαίνεται, από τον Σεπτέµβριο, Οκτώβριο θα έχουµε και συγκε-
κριµένες αποφάσεις.

Έχει προκύψει µια τελευταία εκκρεµότητα από µία κυβερνη-
τική διαρροή, ότι οι άδειες µπορεί να αυξηθούν. Αυτό προφανώς
θα δηµιουργήσει, κυρίες και κύριοι, και προβλήµατα, εάν η δη-
µοπρασία γίνει –και γίνει µε δόκιµο τρόπο-, σε αυτούς που µε
επίγνωση ότι οι άδειες είναι τέσσερις έχουν προσφέρει µεγαλύ-
τερα ποσά. Εκεί θα υπάρξει µια σειρά από ακαταστασίες, που θα
δηµιουργήσουν περαιτέρω προβλήµατα.

Δεν κάνω, όµως, γενική αναφορά µε µία εξελισσόµενη εξετα-
στική επιτροπή για τις δανειοδοτήσεις των µέσων ενηµέρωσης
και µια παράλληλη διαδικασία αδειοδοτήσεων βάσει του νόµου
του Οκτωβρίου. Θα είναι θλιβερό να είναι η ΕΕΤΤ φύλλο συκής
για µια διαδικασία που θα γίνει µε τον αραµπά. 

Δεν ξέρω τι θα απαντήσετε και πότε θα απαντήσετε στους
Βουλευτές, εγώ σας παρακαλώ να µου πείτε εάν αληθεύει αυτό
που ακούγεται –µπορεί να το έχετε κάνει ήδη και εγώ να µην το
ξέρω, γιατί απασχολούµαστε σε διάφορες επιτροπές της Βουλής
και στην Ολοµέλεια και µπορεί κάτι να µου έχει διαφύγει, κύριε
Σπίρτζη- ότι έχετε καταθέσει τροπολογία. Θα καταθέσετε; Είναι
ζήτηµα που αφορά τον νοµοθέτη ή είναι ευχέρειά σας η µετα-
βολή του τρόπου του διαγωνισµού; Είναι κάτι που µπορείτε να
το κάνετε; Έχετε τη διακριτική ευχέρεια να το κάνει η Κυβέρ-
νηση;

Εάν είναι έτσι, θέλω να µου πείτε πώς σκέφτεστε και, εν πάση
περιπτώσει, πρέπει να δώσετε απαραίτητες διευκρινίσεις. Γιατί,
εάν οι συζητήσεις αυτές εµπεριέχουν αλήθεια, τότε, µε συγχω-
ρείτε πάρα πολύ, θα τιναχτεί στον αέρα και µια διαδικασία που
έχει απασχολήσει πολύ και να µην είστε καθόλου βέβαιοι ότι θα
συνεχίσει και η Εξεταστική Επιτροπή να λειτουργεί µε τον τρόπο
µε τον οποίο λειτουργεί σήµερα. Δεν θα κοροϊδεύουµε ο ένας
τον άλλο εδώ.

Σε ό,τι αφορά τα έσοδα –δεν είναι εδώ ο αρµόδιος Υπουργός-
η Κυβέρνηση όφειλε µια διευκρίνιση από το πρωί για το εάν είναι
αληθείς οι δηµοσιογραφικές πληροφορίες για τη µείωση των
εσόδων κατά 500 εκατοµµύρια. Διαβάσαµε µια διαρροή από το
Γενικό Λογιστήριο ότι δεν αληθεύει αυτό. Η Κυβέρνηση, όµως,
τουλάχιστον µέχρι πριν από λίγο δεν είχε δώσει εικόνα. Είναι εδώ
οι Υπουργοί –βέβαια δεν είναι οι αρµόδιοι- και θα µπορούσαν να
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κάνουν τη σχετική διευκρίνιση.
Σε ό,τι αφορά τώρα την οδηγία, την οποία ενσωµατώνουµε στο

εσωτερικό µας δίκαιο και για την οποία οι Υπουργοί των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων έχουν εργαστεί, αναµφίβολα θα τη
στηρίξουµε.

Κυρίες και κύριοι, όµως, µου έδωσε ο κ. Αµυράς την ευκαιρία
να κάνω µία σκέψη που αφορά την ιδεολογική συνέπεια του µεί-
ζονος κυβερνώντος κόµµατος. Αληθεύει ότι οι Ευρωβουλευτές
σας, όταν ήρθε στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο αυτή η οδηγία, κα-
ταψήφισαν; Εάν αληθεύει, τα όσα είπατε εδώ αυτές τις δύο µέ-
ρες, που είναι σχετικά µε τις οδηγίες, είναι προβληµατικά. 

Και επειδή διάφορα µέλη της Κυβέρνησης κάνουν σε εµάς
υποδείξεις σε σχέση µε τις οµάδες και τη θέση του καθενός και
της καθεµιάς οµάδας στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, θα πρέπει την
πρώτη υπόδειξη να την κάνετε στον εαυτό σας, που αλλού ανή-
κετε, αλλού βλέπετε ότι µπορεί να υπάρχει ένα µέλλον για εσάς
και οι πολιτικές που ασκείτε είναι πολιτικές ακραίου νεοφιλελευ-
θερισµού.

Έχετε ένα θέµα ταυτότητας, εάν είναι έτσι. Εάν δεν είναι έτσι
και έχετε υπερψηφίσει, τα τελευταία χρόνια αντιπολίτευσης και
Κυβέρνησης σας δηλώνουν ως προς το θέµα συνεπείς. Εάν,
όµως, έχετε καταψηφίσει, τότε έχετε πολύ περιορισµένα περι-
θώρια να κάνετε και υποδείξεις αλλά και γενικότερες πολιτικές
αναφορές, όπως αυτές που έγιναν και χθες και σήµερα.

Πάµε τώρα στις τροπολογίες. Εγώ είχα ζητήσει –δεν ξέρω εάν
η συνάδελφός κ. Τζάκρη είναι εδώ- από την κυρία Πρόεδρο τον
λόγο όταν έκανε την αγόρευσή της, εισηγούµενη την τροπολογία
της και είχα πει ότι, εάν είναι εδώ, τότε να περιµένω και να ρω-
τήσω τώρα. Εάν δεν είναι εδώ, να ρωτούσα τότε. Είπε ότι θα είναι
εδώ και δεν είναι εδώ. Κρατάω το θέµα.

Θα ήθελα να κάνω µία προειδοποιητική αναφορά, όσον αφορά
την τροπολογία για το τζαµί. Εµείς, συνεπείς στις θέσεις µας, θα
στηρίξουµε. Θέλω να ξέρω τι θα κάνει η Κυβέρνηση, δηλαδή η
Πλειοψηφία της Κυβέρνησης, το κυβερνών κόµµα, µε τον σύµ-
µαχό της.

Με τους Ανεξάρτητους Έλληνες τι θα κάνετε; Έχετε συνεν-
νοηθεί; Είστε σύµφωνοι; Πάτε γερά; Τα έχετε βρει αυτά τα θέ-
µατα; Τα έχετε κλείσει; Θα τα δούµε αύριο.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Θα το δούµε, κύριε Λοβέρδο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όµως, µια και το συζητάµε σήµερα,

εγώ θα την πω την κουβέντα µου, συνάδελφοι της Πλειοψηφίας.
Τόσες φορές η ιδεολογικοπολιτική σας ασάφεια και οι αποκλί-
σεις σας σας έχουν φέρει εδώ, στη θέση να χάνετε την πλειοψη-
φία και να ζητάτε τη δεδηλωµένη από την Αντιπολίτευση. Έτσι
και τώρα κρίνω σκόπιµο να κάνω µία συγκεκριµένη αναφορά.

Από τις βουλευτικές τροπολογίες ξεχωρίζω µία, που αφορά τα
ναυπηγεία και θα τη στηρίξουµε, εάν την κάνετε δεκτή. 

Την κάνετε δεκτή;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Την έχω κάνει δεκτή.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχετε την υποστήριξη και της δικής

µας Κοινοβουλευτικής Οµάδας. Είναι σωστή η τροπολογία της
κ. Κοζοµπόλη.

Θέλω να ρωτήσω τον κ. Δρίτσα, αναφορικά µε τις  νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις που έφερε σε προηγούµενες ρυθµίσεις που αφο-
ρούν τη συµφωνία µε την «COSCO», αν είστε σε όλα συνεννοη-
µένοι και αν δεν θα έχουµε πάλι θέµατα εδώ. Αν είστε συνεννοη-
µένοι, δεν νοµίζω ότι υπάρχει κανείς που θα µπορούσε να σας
πει «όχι». Όµως, πρέπει να είστε συνεννοηµένοι, για να µην πά-
ρουµε και ευθύνες που δεν θα µας αντιστοιχούν για γεγονότα
που θα έχουν να κάνουν µε τη δική σας ευθύνη. 

Όσον αφορά τις τροπολογίες που σχετίζονται µε την ΕΑΒ, εί-
µαστε σύµφωνοι. 

Όµως, για τα ΕΑΣ, κύριε Δρίτσα, οι δυο µας έχουµε κάνει αρ-
κετές συζητήσεις στον κοινοβουλευτικό έλεγχο. Εδώ έχουµε να
πούµε ότι η ανακεφαλαιοποίηση δεν είναι σε λάθος κατεύθυνση.
Είναι σε θετική κατεύθυνση. Όµως, οι µήνες περνάνε, ξέρετε, και
όσα έχει υποσχεθεί η Κυβέρνηση στον στίβο της πραγµατικότη-
τας επαληθεύονται ή ανατρέπονται. Εδώ βλέπουµε –και έχουµε
πάρα πολύ καλή ενηµέρωση και εµείς- ότι η εταιρεία εµφανίζει
πάρα πολλά προβλήµατα, σε ό,τι αφορά τη βιωσιµότητά της, µε

δική σας ευθύνη. 
Επειδή, λοιπόν, έχουµε κάνει αυτή τη συζήτηση στον κοινο-

βουλευτικό έλεγχο, εγώ δεν κάνω αυτή τη στιγµή κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο, αλλά, εν όψει µίας τροπολογίας που θα κληθούµε
να ψηφίσουµε, σας λέω ότι θα πρέπει να πείτε εδώ αν υπάρχουν
ζητήµατα που σχετίζονται µε την ανάγκη µία νέας οικονοµικής
της ενίσχυσης, µίας νέας ένεσης γύρω στον Οκτώβριο µε Νοέµ-
βριο. Αν είναι έτσι, τότε θα επαληθευτεί αυτό που σας έλεγα, ότι,
δηλαδή, το θέµα το έχετε παρατηµένο. Βρήκατε ένα σχέδιο σε
εξέλιξη και το αφήσατε σε εκκρεµότητα.

Θέλω να τελειώσω –δεν έχω δυνατότητα να περιµένω άλλο,
δεν έχω άλλο θέµα να αναπτύξω- µε το ζήτηµα της λαθρεµπο-
ρίας. Κοιτάξτε, εγώ πρόσεξα πάρα πολύ καλά τι έλεγε η κ. Τζά-
κρη, λέξη προς λέξη, στην εισήγησή της. Δεν είµαι ειδικός, αλλά
είµαι πολιτικός, που το θέµα το ξέρει στις γενικές του γραµµές.
Λέω, λοιπόν –και οι νοµικοί θα µε καταλάβουν-, ότι αυτό που
ζητά, δηλαδή τη στήριξη από άλλες Κοινοβουλευτικές Οµάδες,
θα την έχει. Θα στηρίξουµε. Προσφέρουµε κάτι που δεν προσφέ-
ρατε ποτέ. Εµείς, όµως, έχουµε αποδείξει και στις δύο αυτές πε-
ριόδους της Βουλής πως ό,τι είναι λογικό το στηρίζουµε. 

Εποµένως θα στηρίξουµε, θα ψηφίσουµε. Όµως, από την επι-
χειρηµατολογία της αυτό που συγκράτησα –και το επαληθεύει
και το κείµενο- είναι ότι όλη η προσπάθεια να παταχθεί το λα-
θρεµπόριο στο πεδίο των καυσίµων έχει να κάνει µε το αξιόποινο,
που είτε επεκτείνεται είτε αυξάνεται. Δηλαδή, οι περισσότερες
συµπεριφορές τιµωρούνται. Πάντως, όλες αυτές οι συµπεριφο-
ρές τιµωρούνται αυστηρότερα. 

Εµείς ξέρουµε από τα νοµικά ότι η αύξηση του αξιοποίνου δεν
είναι πάντα σύµµαχος. Μπορεί και να είναι. Επειδή, µάλιστα, εδώ
η Κυβέρνηση έτσι το πιστεύει, θα το ψηφίσουµε. Όµως, δεν είναι
πάντα σύµµαχος. 

Επίσης, δεν κατάλαβα κάτι περισσότερο. Μίλησε για αύξηση
των ελέγχων. Το να κάνεις έλεγχο δεν είναι θέµα του νόµου. Τι
προσφέρει η Κυβέρνηση σήµερα; Αυξάνει το αξιόποινο, σύµφω-
νοι. Άλλο; Έκανε και µία κριτική αναφορά στο παρελθόν, δηλαδή
είπε πώς τόσα χρόνια αυτό το θέµα δεν είχε αντιµετωπιστεί. 

Πρώτον, πέραν του αξιοποίνου, δεν λέει κάτι άλλο. Δεύτερον,
συµφωνούµε εδώ, αλλά γιατί µόνο στο πρατήριο; Το υπόλοιπο
κύκλωµα; Αυτό είναι εντάξει;

Νόµος του 2013 προβλέπει τα GPS σε όλο το επίπεδο.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Τώρα βγήκε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, σωστό αυτό που λέτε. Δεν έχω

αντίρρηση. Αλλά είστε ενάµιση χρόνο Κυβέρνηση και λέτε τόσα
πολλά. Αυτό; Το υπόλοιπο κύκλωµα, πέραν του GPS, πώς θα αν-
τιµετωπιστεί; 

Να είστε στοχοθετηµένοι, λοιπόν, και τα λόγια σας να είναι µε-
τρηµένα. Θέλετε να αντιµετωπίσετε µε αύξηση του αξιοποίνου
το λαθρεµπόριο στο πεδίο του πρατηρίου, σύµφωνοι. Και οι ίδιοι
σάς λένε «ναι», απ’ ό,τι ξέρω. Να προσέξετε αν οι ρυθµίσεις σας
δεν επιτρέπουν αδικίες. Υποτίθεται ότι αυτό νοµοτεχνικά το έχετε
κάνει. Έχουν αντιρρήσεις οι ενδιαφερόµενοι, αλλά εµείς κοιτάµε
αυτό που λέει η Κυβέρνηση, γιατί το θέµα είναι µεγάλο. 

Δεύτερον, δεν µπορεί, επειδή αντιµετωπίζετε το λαθρεµπόριο
εκεί –απόπειρα κάνετε- να θεωρείτε ότι λύσατε όλο το θέµα,
έχετε επεκταθεί σε όλο το κύκλωµα, όλη η ιστορία των καυσίµων
είναι, µε την παρέµβασή σας αυτή, υπό έλεγχο πια και όλοι οι
άλλοι ήταν κάτι να κάνουν και δεν το έκαναν. Αν έχετε θετικά
αποτελέσµατα, µακάρι. Τη νοµοθετική σας πρωτοβουλία τη στη-
ρίζουµε. Δεν νοµίζουµε, όµως, ότι είναι ολοκληρωµένη. 

Εν πάση περιπτώσει, εγώ ήθελα να ρωτήσω την αρµόδια Υφυ-
πουργό, που έχει και περισσότερη γνώση ως προς το θέµα,
πέραν του αξιοποίνου, ειδικά για το θέµα που ρυθµίζει, τι άλλο
κάνει. Διότι η επαναφορά –επαναλαµβάνω και κλείνω- στην αύ-
ξηση των ελέγχων δεν είναι ζήτηµα νοµοθετικής πρωτοβουλίας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Κυρία Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κύριε Δρίτσα.
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ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Έθεσε ένα ερώτηµα ο κ. Λοβέρδος και πρέπει να το απαν-
τήσω.

Κύριε Λοβέρδο, επειδή το ερώτηµα το θέσατε µε πολύ σοβαρό
ύφος -σας παρακολούθησα-, θα σας απαντήσω, εποµένως, σο-
βαρά. Είπα, όταν προηγουµένως παρουσίασα αυτή την τροπο-
λογία, που δεν είναι ουσιώδης, είναι διορθωτική, ότι αυτά που
προβλέπονται έχουν νοµοθετηθεί, τα ψήφισε η Βουλή, απλώς σε
λάθος θέση.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Και εµείς τα ψηφίσαµε.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Δεν είναι κάτι νέο. Παίρνουν τη θέση τους στον νόµο
που τους αντιστοιχεί, στο άρθρο 12 και στο άρθρο 20. Αυτό είναι.

Για τα άλλα, που ενδεχοµένως εννοούσατε µε την ερώτησή
σας, έχω απαντήσει, νοµίζω, πολύ καλά τις ηµέρες εκείνες και
εν συνεχεία το ταξίδι του Πρωθυπουργού εις την Κίνα τα αποσα-
φήνισε όλα.

Ευχαριστώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Κυρία Πρόεδρε, ζητώ και εγώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Λοβέρδο, τον διαγωνισµό των καναλιών γνωρίζετε ότι

τον έχει αναλάβει η Γενική Γραµµατεία Τύπου. Σύµφωνα µε τον
νόµο που ψήφισε το ελληνικό Κοινοβούλιο -σωστά κατά την
άποψή µου-, η Γενική Γραµµατεία ζήτησε και για τη στελέχωση
και για τον διαγωνισµό και για τη λειτουργία της επιτροπής τη
συνδροµή τόσο του Υπουργείου Υποδοµών, της Γενικής Γραµ-
µατείας Υποδοµών, της Γενικής Γραµµατείας Τηλεπικοινωνιών
και Ταχυδροµείων, της ΕΑΑΔΗΣΥ, που είναι ρυθµιστική αρχή για
τις δηµόσιες συµβάσεις, όσο και της ΕΕΤΤ. 

Ουδέποτε επίσηµα είτε η επιτροπή είτε η Γενική Γραµµατεία
είτε οποιοσδήποτε δεν πήρε απόφαση τον διαγωνισµό αυτόν να
τον κάνει η ΕΕΤΤ. Μάλλον το δηµοσίευµα ή τα δηµοσιεύµατα σε
κάποιες εφηµερίδες δεν είναι έγκυρα. Έγινε ο διαγωνισµός και
φαντάζοµαι ότι θα επαναληφθεί, γιατί βγήκε άγονος, γιατί δεν
µπορεί να γίνει ένας τέτοιος διαγωνισµός χωρίς να υπάρχει ένα
αξιόπιστο σύστηµα, σύµφωνα µε τον νόµο. Αν το έκανε η ΕΕΤΤ,
θα ήταν και εκτός νοµοθετικού πλαισίου. Θα έπρεπε, δηλαδή, να
γίνει σύµβαση της ρυθµιστικής αρχής µε τη Γενική Γραµµατεία,
κάτι που δεν είναι και χρονικά τόσο εύκολο, για να ολοκληρώ-
σουµε τη διαγωνιστική διαδικασία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει ο κ. Βρούτσης για δώδεκα λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από

χθες είχα πει προς τον Υπουργό, τον κ. Σπίρτζη, τον οποίο δια-
δέχοµαι στο Βήµα, ότι κάθε φορά που ανεβαίνει και κάνει ανα-
φορά στο παρελθόν θα πρέπει να είναι πάρα πολύ προσεκτικός.

Χθες ήµουν επικριτικός για τη συνδικαλιστική του δραστηριό-
τητα, σήµερα όµως θα του πω κάτι άλλο. Σήµερα ο κ. Σπίρτζης,
παίρνοντας τον λόγο, µε έναν αήθη τρόπο έκανε µία παράθεση
στοιχείων και έφθασε να κάνει και µία ιστορική αναφορά για δη-
µόσια έργα, µέχρι και το Ελευθέριος Βενιζέλος, µέχρι και το Ρίο-
Αντίρριο, ουσιαστικά σε ρόλο δηµόσιου κατήγορου, να µιλά για
τα µεγάλα σκάνδαλα εκείνης της περιόδου, µέχρι που παρέλαβε
και έγινε Υπουργός και από Βήµατος Βουλής να καταγγέλλει όλο
το παρελθόν. 

Το ερώτηµα που εγείρεται είναι το εξής: Ποιος το κάνει αυτό;
Ο κ. Σπίρτζης; Ο κ. Σπίρτζης, που µέχρι πρότινος ήταν στέλεχος
από τα βασικά του ΠΑΣΟΚ, που τον ανέθρεψε το ΠΑΣΟΚ, που
τον έκανε Πρόεδρο του Τεχνικού Επιµελητηρίου, έρχεται σήµερα
–αυτό λέγεται πολιτική ανηθικότητα- να καταγγείλει το χθες στο
οποίο συµµετείχε και να βάζει σήµερα την αµφίεση του νέου και
του σύγχρονου; Ποιος; Ο κ. Σπίρτζης!

Και αν, στο τέλος τέλος, κύριε Υπουργέ, αυτά που λες είναι
αλήθεια, γι’ αυτή τη γενικόλογη παράθεση, τις αοριστολογίες
που είπες από Βήµατος Βουλής για τα έργα και τις καταγγελίες

περί σκανδάλων, πήγαινε στον εισαγγελέα. Γιατί δεν πας στον
εισαγγελέα; Σε λίγο θα κλείσεις δύο χρόνια Υπουργός. Πάλι εδώ
θα λες για τη διαπλοκή του παρελθόντος; Πήγαινε στον εισαγ-
γελέα να τελειώνουµε. Άσ’ τα τα πολλά τα λόγια! Τώρα κρίνεσαι
πλέον και η ιστορία σου είναι καταγεγραµµένη. 

Δεν κρίνω την ιστορική, συνδικαλιστική σου παρουσία, που σ’
την ανέφερα χθες, ότι έλεγες στους µηχανικούς να µην πληρώ-
σουν, µιλώ για τα θέµατα του πολιτικού σου παρελθόντος, γιατί
το θέµα της πολιτικής ιστορίας είναι πολύ βασικό. Γιατί σήµερα
ο ΣΥΡΙΖΑ εµφανίζεται µε την ένδυση του σύγχρονου, του και-
νούργιου. Θα µπορούσε ο κ. Σταθάκης, παραδείγµατος χάριν,
πολιτικά συνεπής, να επικαλεστεί την πολιτική του συνέπεια και
σταθερότητα, εσείς όχι. Εσείς προσωπικά όχι. Και άλλα στελέχη
του ΣΥΡΙΖΑ, η µισή Κυβέρνηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η νοµοθετική πρωτοβουλία που
εισάγει σήµερα η Κυβέρνηση είναι στη σωστή κατεύθυνση. Είναι
θεσµικός εκσυγχρονισµός. Είναι κάτι το οποίο η Νέα Δηµοκρατία
βλέπει θετικά και γι’ αυτό το ψηφίζει. Είναι εναρµόνιση µε την ευ-
ρωπαϊκή οδηγία και έρχεται πλέον και µπαίνει στον βαθύ πυρήνα
του εκσυγχρονισµού ενός θεσµικού πλαισίου, που ήθελε το κοµ-
µάτι των συµβάσεων παραχώρησης στον τοµέα των ΣΔΙΤ να εκ-
συγχρονιστεί.

Εδώ υπάρχει και η ονοµαζόµενη πολιτική αντίφαση, που µέχρι
πρότινος όλα αυτά τα κατέκρινε ο ΣΥΡΙΖΑ, ήταν αντίθετος ιδεο-
λογικοπολιτικά, σήµερα όµως µε χαρά τον καλωσορίζουµε ακόµη
και σε αυτό, στον δρόµο του ρεαλισµού και της πραγµατικότη-
τας. Και αυτό είναι µία θετική εξέλιξη για το πολιτικό σύστηµα. 

Είναι µία κατάκτηση, όταν βλέπουµε σήµερα τον ΣΥΡΙΖΑ ως
Κυβέρνηση, ακόµη και στις συµπράξεις δηµόσιου και ιδιωτικού
τοµέα, να έρχεται και να υιοθετεί και να επαινεί και επί ώρες -και
ο κ. Σταθάκης- να λέει για τον θεσµικό εκσυγχρονισµό της χώρας
στον συγκεκριµένο τοµέα.

Είναι, όµως και µία ευκαιρία να πούµε και ζητήµατα τα οποία
αφορούν την τρέχουσα επικαιρότητα. Ακούστηκε και το θέµα του
«ΣΚΑΪ», µε τη µορφή ««ΣΚΑΪ», ώρα αλήθειας ή για να λέµε την
αλήθεια». Πράγµατι, σήµερα το πρωί, είχα την τιµή να βρίσκοµαι
στον «ΣΚΑΪ» -που είναι δυστυχώς ο µοναδικός τηλεοπτικός ιδιω-
τικός σταθµός που εκπέµπει σε όλη την επικράτεια, διότι δεν
υπάρχει άλλη πολιτική εκποµπή, µόνο ο «ΣΚΑΪ» αυτή τη στιγµή
είναι από τον ιδιωτικό τοµέα- µαζί µε τον Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Μαντά –ευπρεπή- που σε µία κρίση
ειλικρίνειας, οµολόγησε, ακυρώνοντας και διαψεύδοντας τον ίδιο
τον Πρωθυπουργό –την αλήθεια είπε ο άνθρωπος- ότι η απώλεια
του ΕΚΑΣ αποτελεί ήττα διαπραγµατευτική του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό
είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτή είναι η αλή-
θεια που είπε σήµερα ο κ. Μαντάς. Μην κρύβεστε πλέον!

Και δεν είναι µόνο το ΕΚΑΣ, το οποίο ουσιαστικά ισοδυναµεί
µε τέσσερα µηνιάτικα χαµένα για τον χαµηλοσυνταξιούχο της
χώρας. Είναι και άλλα ζητήµατα, όπως είναι και η επικουρική σύν-
ταξη, την οποία σήµερα τη βλέπουν κοµµένη οι συνταξιούχοι.
Αυτό είδαµε χθες στην τηλεόραση, να διαµαρτύρονται και για το
κόψιµο, το οποίο δεν πίστευαν, γιατί ο κ. Κατρούγκαλος και όλος
ο ΣΥΡΙΖΑ διαβεβαίωναν ότι δεν θα κοπούν οι συντάξεις. Περισ-
σότερο διαµαρτύρονταν, διότι τους λένε ακόµα και τώρα ότι δεν
κόβονται οι συντάξεις και πάνε και τις βλέπουν κοµµένες τις συν-
τάξεις τους. Αυτό είναι το παράδοξο και αυτό είναι που εξοργίζει
πολύ περισσότερο.

Θέλω, λοιπόν, µε την ευκαιρία αυτή µάλλον να επαναλάβω κάτι
γνωστό, ότι ναι, πράγµατι, το 2012 ως Υπουργοί της προηγού-
µενης κυβέρνησης, λειτουργώντας µέσα στο πλαίσιο της δηµο-
σιονοµικής αναγκαιότητας να προσαρµόσουµε τα δηµοσιονοµικά
µας στους γενικότερους ευρωπαϊκούς κανόνες που έπρεπε, κά-
ναµε µειώσεις. 

Αυτές οι µειώσεις, όµως, ήταν οι τελευταίες. Δεν χρειαζόντου-
σαν να γίνουν περισσότερες µειώσεις. Διαβεβαίωνα από Βήµα-
τος Βουλής, αλλά και σε όλο το δηµόσιο φάσµα που βρισκόµουν,
ότι οι συντάξεις δεν θα µειωθούν ούτε ένα ευρώ, αλλά ούτε θα
αυξηθούν. 

Στον αντίποδα, µια Αντιπολίτευση που είχε καβαλήσει το κα-
λάµι του λαϊκισµού υποσχόταν δέκατη τρίτη σύνταξη, υποσχόταν
κατάργηση της ρήτρας µηδενικού ελλείµµατος, υποσχόταν και
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τι δεν υποσχόταν. Υποσχόταν αυξήσεις µισθών, κατάργηση φό-
ρων, κατάργηση του ΕΝΦΙΑ και να τα αποτελέσµατα.

Θέλω, λοιπόν, να πω άλλη µια φορά αυτή την κρίσιµη στιγµή
ότι σήµερα οι µειώσεις των συντάξεων όλων των συνταξιούχων,
ανεξαρτήτου ύψους, είναι άδικες και αχρείαστες. Η δηµοσιονο-
µική ισορροπία που είχαµε πετύχει το 2014 ήταν αρκετή και δεν
χρειαζόταν, εκτός από οριακές παρεµβάσεις που εµφανιζόντου-
σαν στο e-mail Χαρδούβελη, να υπάρξουν προσαρµογές, δηλαδή
µειώσεις.

Και για να εξηγήσω, ήταν η ρήτρα µηδενικού ελλείµµατος, η
οποία ήταν της τάξεως του 4,5% για το 2015 -τόσο είχαµε βάλει
στον προϋπολογισµό, 6% µείωση ο ΣΥΡΙΖΑ το 2015- και 0% για
το 2016, διότι επερχόταν απόλυτη ισορροπία και το 2016 στις
επικουρικές συντάξεις. Είναι 20% µε 30% µεσοσταθµικά µε τον
ΣΥΡΙΖΑ και κανείς δεν ξέρει πού θα πάει.

Υπήρχε το ζήτηµα του παγώµατος των αυξήσεων των συντά-
ξεων, διότι στον προηγούµενο νόµο τον οποίο διαµορφώσαµε
και ήταν έτοιµος να εφαρµοστεί υπήρχε η προοπτική στον αλγό-
ριθµο να αυξηθούν οι συντάξεις. Θα παγώναµε την αύξηση των
συντάξεων. Υπήρχε ο εξορθολογισµός του ΕΚΑΣ και όχι η κα-
τάργησή του, για να αρθούν οι αδικίες και υπήρχαν και οι πρό-
ωρες συνταξιοδοτήσεις, µια διαχρονική παθογένεια που ήταν το
τελευταίο από τις διαρθρωτικές αλλαγές του ασφαλιστικού. 

Και αντί όλων αυτών, κατέρρευσαν όλα στη λογική που υπήρξε
το πρώτο εξάµηνο, για το οποίο απέφυγε ο ΣΥΡΙΖΑ να κάνουµε
και την εξεταστική, να δούµε το plan X και τι ήταν τα 21 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ που χάσαµε από το ΑΕΠ και τι ήταν τα 3,1 εκα-
τοµµύρια ευρώ στο ασφαλιστικό βάρος από τα 310 εκατοµµύρια
που ήταν η αναγκαία προσαρµογή. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Αυτή είναι δυστυχώς η σκληρή πραγµατικότητα, η οποία συνο-
δεύεται και µε ένα περιβάλλον αδιαφάνειας.

Θα µου επιτρέψετε να κάνω µια ειδική αναφορά, γιατί σήµερα
κλείνει ένας χρόνος από µια µεγάλη µεταρρυθµιστική κατάκτηση
της χώρας. Ήταν το επίτευγµα του «ΗΛΙΟΣ». Το «ΗΛΙΟΣ» ήταν
µια µεγάλη διαρθρωτική αλλαγή στο Υπουργείο Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης, που δηµιουργήθηκε την 1η Ιουνίου 2013,
µε µηδέν δαπάνες, µε τους υπαλλήλους του Υπουργείου και από
τότε ανελλιπώς κάθε µήνα παρουσιαζόντουσαν όλα τα στοιχεία,
η χαρτογράφηση του ασφαλιστικού. Δεν υπάρχει ούτε ένας Βου-
λευτής που να αµφισβητήσει αυτό, ούτε ένας δηµοσιογράφος.

Παρουσίασε για πρώτη φορά τον «ΗΛΙΟ» την 1η Ιουνίου 2013
που εξουδετέρωσε για πάντα τις «µαϊµού» συντάξεις. Δεν υπήρ-
ξαν ξανά «µαϊµού» συντάξεις. Νικήσαµε την παραβατικότητα
µέσα σε αυτό το άρρωστο, το παθογενές σύστηµα του ασφαλι-
στικού. Ήταν 450 εκατοµµύρια ετησίως το όφελος του «ΗΛΙΟΣ»
και εκτός αυτού, έδινε τη δυνατότητα στον καθένα να βλέπει σή-
µερα ποιοι έχασαν το ΕΚΑΣ -τον αριθµό τους, το αυτονόητο-
ποιες επικουρικές συντάξεις και ποιο ύψος χάθηκε, να γνωρί-
ζουµε τα δεδοµένα του ασφαλιστικού συστήµατος.

Πολλά παιδιά έκαναν τη διατριβή τους πάνω στο ασφαλιστικό
του «ΗΛΙΟΣ» για το ασφαλιστικό σύστηµα της χώρας και ο κ. Κα-
τρούγκαλος από την 1η Αυγούστου 2015 σταµάτησε την έκδοση
του «ΗΛΙΟΣ». Ξέρετε γιατί; Γιατί από πέρυσι, τον Αύγουστο µήνα,
έγιναν οι πρώτες µειώσεις του ΣΥΡΙΖΑ, το 6% στις επικουρικές
και το 2% στις κύριες. Και επέλεξε ο κ. Κατρούγκαλος την αδια-
φάνεια και τον σκοταδισµό, προκειµένου να µην µπορεί κανένας
να του πει συγκριτικά µε τα στοιχεία πλέον που είναι αδιαµφι-
σβήτητα, του «ΗΛΙΟΣ», ότι αυτές είναι οι µειώσεις των συντά-
ξεων.

Αυτός είναι ο ΣΥΡΙΖΑ. Δυστυχώς! Αντί να πηγαίνουµε µπρο-
στά, πηγαίνουµε πίσω και µέσα σε αυτό το περιβάλλον -δικαίωµά
σας- έχετε ήδη κατακριθεί από την κοινωνία συνολικά. Θα το
δείτε πολύ σύντοµα στις δηµοσκοπήσεις που θα εµφανιστούν
τον Σεπτέµβριο. Η εκκωφαντική σιωπή του ΣΥΡΙΖΑ, λόγω εσωτε-
ρικών ισορροπιών, στο ζήτηµα το οποίο αφορά τη δήλωση κατα-
δίκης της κατάληψης, της βεβήλωσης της εκκλησίας, του Ιερού
Ναού.

Κωφεύει ο ΣΥΡΙΖΑ. Μάλιστα, κάτω από την πίεση της Ιεράς Συ-
νόδου, αναγκάστηκε ο κ. Φίλης να κάνει µια δήλωση. Όµως, δεν
εκφράζει ο κ. Φίλης ως Υπουργός την Κυβέρνηση. Η Κυβέρνηση
πρέπει να τοποθετηθεί συνολικά για το ζήτηµα µε κεντρική ανα-

κοίνωση ότι καταδικάζει. Δεν το έκανε, διότι πρέπει να προσπα-
θήσει να ισορροπήσει τις εσωτερικές συνιστώσες. Κρίνεστε. Δι-
καίωµά σας. 

Δεν θα σας αφήσουµε –σας τα είπα και χθες- να ξεθεµελιώ-
σετε ό,τι αξιακό υπάρχει στη χώρα. Θα σας εµποδίσουµε και θα
το δείτε από το φθινόπωρο. Θα δείτε τι θα κάνει η Νέα Δηµοκρα-
τία. Και οι πολίτες που µας ακούν, θα ακουµπήσουν στη Νέα Δη-
µοκρατία. Ήδη σας κατάλαβαν.

Όµως, αυτό που δεν επιτρέπεται είναι το συγκεκριµένο, που
αφορά τη δικαιοσύνη, τον άλλον κορυφαίο θεσµό της δηµοκρα-
τίας, τον οποίο κατ’ επανάληψη υπονοµεύετε. Χθες µε δηλώσεις
του ο κ. Πολάκης υπονόµευσε για ακόµη µια φορά τη λειτουργία
της δικαιοσύνης και της Αστυνοµίας. 

Και ερωτάται ο ΣΥΡΙΖΑ. Θα ανέχεται για πολύ ακόµα τον κ. Πο-
λάκη στους κόλπους της Κυβέρνησης; Θα δέχεται για πολύ
ακόµα αυτή την απαράδεκτη αντικοινοβουλευτική, αντιδηµοκρα-
τική συµπεριφορά από Υπουργό;

Σας θυµίζω ότι αν υπήρχε τέτοιος Υπουργός, όχι στη Νέα Δη-
µοκρατία, αλλά και σε άλλα κόµµατα τα οποία κυβέρνησαν, την
επόµενη µέρα δεν θα υπήρχε, δεν θα ήταν στη θέση του Υπουρ-
γού. Όµως, αυτή είναι η πολιτική µας διαφορά, η διαφορά στον
πολιτικό µας πολιτισµό, στην πολιτική µας υπευθυνότητα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Βρούτση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι θέ-
λετε, κύριε Υπουργέ;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Θα ήθελα τον λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Κύριε Βρούτση, κατ’ αρχάς, να σας ενηµερώσω να κα-
ταγγείλετε και τον κ. Σταθάκη, διότι παλιά ήταν στο ΚΚΕ και
έφυγε από το ΚΚΕ και ήρθε στον Συνασπισµό και µετά στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Ούτε αυτός δηλαδή είναι σταθερός!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είστε όλοι ασταθείς!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Θέλω να σας πω µερικά πράγµατα. Ειδικά εσείς είµαι
περήφανος που µε βρίζατε και όταν ήµουν Πρόεδρος του Τεχνι-
κού Επιµελητηρίου και που µε βρίζετε και σήµερα. Ειδικά για
εσάς το λέω αυτό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Δεν σας βρίζω. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Ακούστε τώρα τι σας λέω.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κριτική σας ασκώ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Ναι, ναι! Θα σας παρακαλούσα, επίσης, να προσέχατε
καλύτερα τι λέω. Έχω καταγράψει και τι έχετε πει. Είπατε ότι
έκανα µια αήθη παράθεση στοιχείων. Αυτό είναι ένας νεολογι-
σµός. «Αήθη παράθεση στοιχείων» δεν υπάρχει. Είπατε ότι µί-
λησα και για σκάνδαλα. Δεν µίλησα για κανένα σκάνδαλο. Όταν
έχω σκάνδαλα, τα πάω στον εισαγγελέα. Έχω πάει αρκετά. Θα
δείτε τα αποτελέσµατα της έρευνας που κάνει ο εισαγγελέας αρ-
γότερα.

Ξέρω, επίσης, ότι δεν έχετε καταλάβει -ή έχετε καταλάβει και
σας πονάει- ότι ο κύριος κορµός της Σοσιαλιστικής Αριστεράς
και των πολιτών έχει έρθει στον ΣΥΡΙΖΑ και δεν πρόκειται να
φύγει, διότι σας παρακολουθεί µε χαρά και παρακολουθεί ότι δεν
έχετε βγάλει καν –µας λέτε τώρα εδώ για τον Παύλο Πολάκη!-
µια ανακοίνωση για τα υπόλοιπα που γίνονται. Βγάλτε µια ανα-
κοίνωση για την ΕΛΣΤΑΤ. Τοποθετηθείτε και µετά πείτε για τον
Πολάκη, τον Σπίρτζη και όλους τους υπόλοιπους της Κυβέρνη-
σης. 

Σας ευχαριστούµε από καρδιάς που µας βρίζετε, ειδικά εσείς!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει ο κ. Νεκτάριος Σαντορινιός.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, εντυπωσιά-
στηκα από αυτό που είπε ο κ. Βρούτσης -το είπε χθες και ο κ.
Λοβέρδος- ότι ο µοναδικός σταθµός που έχει πολιτική εκποµπή
είναι ο «ΣΚΑΪ».

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Ιδιωτικός.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Έλεγα µήπως νοµίζατε ότι η ΕΡΤ

έχει ακόµα «µαύρο».
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Ιδιωτικός, το είπα. 
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Όχι, δεν το είπατε, κύριε Βρού-

τση, τώρα το διευκρινίζετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Το είπα. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αυτό εννοούσατε για…
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Είναι δηµόσια τηλεόραση, κύριε

Λοβέρδο. ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το ξέρουµε καλά αυτό. 
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Δεν είναι κρατική, όπως την εί-

χατε κάνει κάποτε εσείς και µετά την κάνατε και «µαύρη».
Από εκεί και πέρα δεν µπορώ να καταλάβω κάτι. Ο κ. Φίλης δεν

εκπροσωπεί την Κυβέρνηση; Υπουργός της Κυβέρνησης δεν εκ-
προσωπεί την Κυβέρνηση; Τι είναι αυτά που ακούµε εδώ πέρα; 

Μήπως µε αυτά που λέτε και µε το να επιµένετε ότι πρέπει συ-
νέχεια να βγάζουµε µια ανακοίνωση -σας απαντήσαµε και χθες-
εσείς ικανοποιείτε κάποιες συνιστώσες στο κόµµα σας και µάλι-
στα τις ακροδεξιές συνιστώσες, που µάλλον κάνουν κουµάντο
στο κόµµα σας πλέον;

Και επειδή επανέρχεστε και για το θέµα του κ. Πολάκη, θα µας
απαντήσετε τελικά αν κάνει καλά το Υπουργείο Υγείας που εξοι-
κονοµεί 80.000.000 ευρώ µε τις ατοµικές συµβάσεις για τις κα-
θαρίστριες, καταγγέλλοντας τις συµβάσεις µε τους εργολάβους,
ενώ ταυτόχρονα αυξάνει τον µισθό των καθαριστριών από τα 350
ευρώ σε 850; Αυτά είναι τα στοιχεία. Έτσι είναι, κύριε Λοβέρδο!
Θα απαντήσετε; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αυτό είναι δικό σας! Το βλέπετε το
βράδυ!

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Αυτά είναι τα στοιχεία. Οι συµ-
βάσεις τώρα υπογράφτηκαν. Στο Νοσοκοµείο Τρικάλων τώρα
υπογράφτηκαν οι συµβάσεις! Καταλαβαίνω ότι σας ενοχλεί. 

Όµως, απαντήστε µας στο εξής: Κάνουµε καλά που εξοικονο-
µούµε χρήµατα για να δοθούν σε άλλες δράσεις στην υγεία και
ταυτόχρονα να αυξηθούν οι µισθοί των καθαριστριών στα νοσο-
κοµεία; Ναι ή όχι; Δεν απαντάτε σε αυτό. Το µόνο που µας λέτε
είναι αν πρέπει να καταδικάσουµε τι είπε ο κ. Πολάκης για τη δι-
καιοσύνη. 

Και µια που λέµε τι είπε ο κ. Πολάκης για τη δικαιοσύνη, βλέπω
εδώ ότι τη δικαιοσύνη δεν την θέλει και πολύ το ΠΑΣΟΚ, διότι
βλέπω ότι λέει το εξής: «Σοβαρά ερωτηµατικά δηµιουργεί η αναί-
ρεση των αθωωτικών αποφάσεων των αρµοδίων δικαστικών συµ-
βουλίων και η εκ νέου παραποµπή σε δίκη του τέως Προέδρου
της ΕΣΤΑΤ κ. Γεωργίου». 

Το ΠΑΣΟΚ, λοιπόν και φοβάται και αµύνεται, γιατί µάλλον κα-
ταλαβαίνει ότι θα ψαχτεί πάλι η υπόθεση του 2009, η υπόθεση
της διόγκωσης των ελλειµµάτων. Θα ψαχτεί πάλι αυτό που λέ-
γαµε εµείς, δηλαδή ότι η διόγκωση των ελλειµµάτων που έκανε
η ΕΛΣΤΑΤ µάς οδήγησε στα µνηµόνια. Και σε αυτό το ΠΑΣΟΚ
λέει αυτό, ότι δηλαδή κακώς η δικαιοσύνη έπραξε ως έχει. Παρ’
όλα αυτά, κακώς ο Πολάκης µιλάει για τη δικαιοσύνη. Όµως,
όταν εσείς µιλάτε για τη δικαιοσύνη, δεν είναι κακό. 

Και απέναντι σε αυτό η Νέα Δηµοκρατία δεν έχει βγάλει λέξη.
Δεν απαντά αν καλώς ή κακώς η δικαιοσύνη έπραξε και αναιρεί
τις αθωωτικές αποφάσεις υπέρ του κ. Γεωργίου και τον φέρνει
ξανά για κακουργηµατική πράξη, για τη διόγκωση του ελλείµµα-
τος της ΕΛΣΤΑΤ. Θα µας απαντήσετε; Σας ρωτήσαµε και χθες. 

Και χθες κατέθεσα το άρθρο του κ. Μιχελάκη που λέει ότι ο κ.
Μητσοτάκης επιβάλλει σιγή ασυρµάτου στη Νέα Δηµοκρατία γι’
αυτό το θέµα. Δεν απαντάτε! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αυτό το ρωτάτε σε εµένα, σας παρα-
καλώ; 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Όχι, δεν ρωτάω εσάς! 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας παρακαλώ να µε ρωτήσετε!
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Όχι, δεν σας ρωτάω. Δεν θα ανα-

φέρω καν το όνοµά σας!
Πάντως, επανέρχεστε και πάλι στο ΕΚΑΣ. Να θυµίσω ότι το

mail του κ. Χαρδούβελη…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ακούστε τον κ. Μαντά! 
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Αφήστε τώρα! Κατ’ αρχάς το

mail Χαρδούβελη ήταν η πρόταση της κυβέρνησης. Δεν ήταν η
συµφωνία. 

Δεύτερον, στο mail Χαρδούβελη ευσχήµως λέγατε ότι θα δού-
µε ξανά το καθεστώς του ΕΚΑΣ. Αυτό που ουσιαστικά σήµαινε
ήταν ότι θα καταργήσετε το ΕΚΑΣ. Και τέλος πάντων, µε τον
ν.4336, τον οποίο ψηφίσατε και εσείς, καταργήθηκε το ΕΚΑΣ. Και
αυτό, για να αφήνουµε τις υπεκφυγές. 

Από εκεί και πέρα, λοιπόν, το ζητούµενο είναι πώς εµείς βλέ-
πουµε την κοινωνική πολιτική, µια πραγµατικά δύσκολη απόφαση
για εµάς. Ήρθαµε, λοιπόν, και φέραµε κάποια επιπλέον µέτρα
για να προστατεύσουµε αυτούς τους ανθρώπους που έχασαν το
ΕΚΑΣ. 

Προστατεύουµε αυτούς που έχουν αναπηρία άνω του 80%,
προστατεύουµε τις οικογένειες στις οποίες έχασαν και οι δύο το
ΕΚΑΣ –και τώρα το χάνει µόνο ο ένας- δίνουµε κάρτα σίτισης,
όπως και πλήρη απαλλαγή από τη συµµετοχή στα φάρµακα.
Εσείς αυτά δεν θα τα κάνατε ποτέ. Κάνατε έντεκα συνεχόµενες
µειώσεις και δεν σκεφθήκατε καθόλου αυτούς τους ανθρώπους. 

Και από εκεί και πέρα, µιλάτε για τις επικουρικές συντάξεις.
Είπατε ότι η ρήτρα µηδενικού ελλείµµατος θα έκοβε πάρα πολύ
λίγο τις επικουρικές συντάξεις. Θα τις έκοβε περισσότερο από
30%. Υπάρχουν σχετικές αποφάσεις, τις οποίες δεν είχε υπογρά-
ψει ο τότε Υπουργός Εργασίας και τα είχε πει στη Βουλή. 

Τέλος πάντων, µας µιλάτε για άδικο και αχρείαστο µνηµόνιο.
Να σας θυµίσω κάτι; Εσείς παραδώσατε ένα πλεόνασµα 0,2% επί
στόχου 1%. Μας παραδώσατε άδεια ταµεία, ελλειµµατικά ταµεία,
550 εκατοµµύρια ευρώ ελλειµµατικά ταµεία! Επιπλέον, έπρεπε
για το 2015 να έχουµε 4,5% πλεόνασµα. Αυτό σήµαινε επιπλέον
µέτρα από αυτά που πάρθηκαν 20 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Ξαφνικά µας λέτε ότι χάθηκαν 21 δισεκατοµµύρια ευρώ από
το ΑΕΠ της χώρας. Αλήθεια, το 0,2% του ΑΕΠ ύφεση πώς βγαίνει
21 δισεκατοµµύρια ευρώ; Τι µαθηµατικά είναι αυτά που κάνετε; 

Λοιπόν, πάω τώρα σε ένα άλλο θέµα. Ρώτησε ο κ. Λοβέρδος,
σχετικά µε την τροπολογία που φέρνει η κ. Τζάκρη, τι έχουµε
κάνει και τι κάνουµε για τα καύσιµα. Τι κάναµε, λοιπόν, για τα
καύσιµα; 

Ενώ υπήρχε ο ν.4177/2013 δεν είχαν βγει οι υπουργικές απο-
φάσεις. Εµείς, λοιπόν, στις 15-12-2015 βγάλαµε την κοινή υπουρ-
γική απόφαση 4169 «Σύστηµα εισροών-εκροών στις ελεύθερες
εγκαταστάσεις καυσίµων». Οι υπουργικές αποφάσεις είναι εφαρ-
µοστικές, γιατί ο νόµος, όπως ξέρετε, δεν µπορούσε να εφαρµο-
στεί. Έπρεπε να βγουν οι υπουργικές αποφάσεις. 

Εκτός από αυτή που σας είπα, λοιπόν, την ΚΥΑ 4169, βγαίνουν
και η ΚΥΑ 4170/15-10-2015 «Σύστηµατα εισροών-εκροών και GPS
στα πλωτά µέσα µεταφοράς καυσίµων», η ΚΥΑ 1160/27-4-2016
«Προδιαγραφές και απαιτήσεις για έγκριση πλωτών µέσων µε-
ταφοράς καυσίµων» και είναι υπό έκδοση η ΚΥΑ για την ιχνηθέ-
τηση των υγρών καυσίµων. Αυτά κάνουµε. 

Εσείς ψηφίσατε ένα νοµοσχέδιο -έχουµε επανειληµµένως πει
ότι το νοµοσχέδιο καλώς ψηφίστηκε- αλλά δεν µπορούσε να
εφαρµοστεί. Από το 2013 µέχρι το 2014 δεν βγάλατε τις ΚΥΑ.
Εµείς τις βγάλαµε. Αυτό κάναµε, λοιπόν, για τον έλεγχο των καυ-
σίµων. Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νεκτάριος Σαντορινιός κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αναφερθήκατε στα έσοδα. Βέβαια, δεν σας άκουσα να ανα-
φερθείτε καθόλου στα έσοδα του τελευταίου εξαµήνου, όπου
έχουµε υπερβεί τους στόχους κατά πολύ, κατά 954 εκατοµµύρια
ευρώ για το εξάµηνο. Για το επτάµηνο, που συµπεριλαµβάνεται
και ο Ιούλιος, έχουµε υπερβεί τους στόχους σε έσοδα κατά 621
εκατοµµύρια ευρώ. 

Επίσης, είναι πάρα πού σηµαντικό ότι συνολικά στο επτάµηνο
έγιναν επιπλέον επιστροφές φόρων. Υπερβήκαµε τον στόχο επι-
στροφών κατά 360 εκατοµµύρια ευρώ και ειδικότερα τον µήνα
Ιούλιο, ενώ ο στόχος ήταν 208 εκατοµµύρια ευρώ, έγιναν επι-
στροφές 388 εκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή 180 εκατοµµύρια ευρώ
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επιπλέον. 
Αυτό σηµαίνει ότι µειώνουµε τις ληξιπρόθεσµες οφειλές του

δηµοσίου. Μήπως αυτό δεν είναι καλό; Αυτό δεν κινεί την οικο-
νοµία; Αυτό δεν είναι το ζητούµενο; 

Εποµένως καταλαβαίνω ότι όταν υπάρχουν κάποια δηµοσιεύ-
µατα τα αξιοποιείτε, γιατί µάλλον σας ωφελούν, αλλά από εκεί
και πέρα, πρέπει να δούµε και την πραγµατικότητα. Η πραγµατι-
κότητα λέει ότι είµαστε πολύ πάνω από τους στόχους και σε
έσοδα και σε επιστροφές φόρων. Και αυτό είναι καλό και για την
οικονοµία και για τις επιχειρήσεις, γιατί έχουµε αρχίσει να αυξά-
νουµε τις επιστροφές φόρων. 

Τέλος -για να κλείνω σιγά σιγά- όταν συζητήθηκε η τροπολογία
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας για την ΕΑΒ, άρχισε η κ. Μπα-
κογιάννη να διαµαρτύρεται για τις προσλήψεις που θα γίνουν
στην ΕΑΒ και είπε -και πολύ σωστά κατά την άποψή µου- ότι θα
πρέπει να ιεραρχήσουµε τις προτεραιότητές µας, γιατί προτε-
ραιότητα είναι η υγεία, προτεραιότητα είναι η παιδεία και από
εκεί και πέρα να δούµε όλα τα υπόλοιπα. 

Συµφωνώ απόλυτα µαζί σας. Εµείς λοιπόν και συµφωνούµε και
κάνουµε πράξη αυτά που είπε η κ. Μπακογιάννη. Γιατί για πρώτη
φορά προσλαµβάνονται τρεισήµισι χιλιάδες άνθρωποι, τρεισή-
µισι χιλιάδες εργαζόµενοι στην υγεία, κάτι που δεν έγινε τα τε-
λευταία πέντε χρόνια. Κι εκεί δώσαµε προτεραιότητα. Διότι για
πρώτη φορά έχουµε ήδη εξασφαλίσει για είκοσι µία χιλιάδες ανα-
πληρωτές από τώρα –κι έχει προχωρήσει η διαδικασία- και τον
Σεπτέµβριο τα σχολεία θα έχουν αναπληρωτές και θα είναι
έτοιµα. Αυτή ήταν µια δέσµευση του κ. Φίλη. Εξασφαλίστηκαν οι
πόροι και εποµένως τον Σεπτέµβριο δεν θα έχουµε προβλήµατα
µε τα σχολεία. 

Αυτό είναι ότι εµείς κάνουµε πράξη αυτά που λέµε. Από εκεί
και πέρα, όπως είπε και ο Υπουργός, για την ΕΑΒ τα χρήµατα θα
πηγαίνουν µε βάση τα project που υπάρχουν. Εποµένως, ακόµα
και αυτή τη φορά, µάλλον δεν µπορείτε να αντιπαρατεθείτε στο
γεγονός ότι για πρώτη φορά ουσιαστικά φέρνουµε ένα νοµοσχέ-
διο, το οποίο είναι πάρα πολύ σηµαντικό στην καταπολέµηση της
διαπλοκής και της διαφθοράς, η οποία έγινε µέσω των συµβά-
σεων παραχώρησης. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Περιµέ-

νετε. Δεν έχουν ολοκληρώσει οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.
Έχουµε τον κ. Καραθανασόπουλο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μα, δεν θέλω να αγορεύσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι θέ-

λετε; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θέλω να δώσω µια απάντηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Γιατί

θέλετε να απαντήσετε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Γιατί ο κύριος συνάδελφος το έθεσε

µε προσωπικό τόνο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι προ-

σωπικό; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα σας πω τώρα. Δώστε µου τον

λόγο. Για ένα λεπτό θα µιλήσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

έχετε τον λόγο, κύριε Λοβέρδο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σε ό,τι αφορά, κύριε συνάδελφε της

Πλειοψηφίας, τα έσοδα, παραποιείτε αυτά που λέω. Αυτό µε
θίγει προσωπικά. Έκανα εγώ κριτική γιατί ήταν τα έσοδα λιγό-
τερα ή περισσότερα; Εάν έχετε παρακολουθήσει µάλιστα και τις
τελευταίες αγορεύσεις µου και µε τον κ. Αλεξιάδη, θα δείτε ότι
εγώ ρωτάω ποια είναι. Γιατί στην περίπτωση της αύξησης των
εσόδων την αγορά κυνηγάτε. Εγώ δεν έκανα κριτική. Εγώ είπα
πώς έχει η κατάσταση. Το να µου βάζετε στο στόµα πράγµατα
που δεν είπα δεν είναι καθόλου σωστό. Ούτε αλιεύω από την κα-
θηµερινότητα ζητήµατα για να θίγω. Είναι µια κατάσταση, όµως,
για την οποία πρέπει να µιλήσει η Κυβέρνηση. Είναι αυτά τα
έσοδα, λιγότερα ή περισσότερα. Αυτή ήταν η δική µου τοποθέ-
τηση. Και σας παρακαλώ, να δείξετε λίγο σεβασµό. 

Όπως σεβασµό και για την κ. Τζάκρη. Εγώ δεν είπα αυτά τα

οποία µου βάλατε στο στόµα. Εγώ µίλησα για την αύξηση του
αξιοποίνου. Γιατί αυτή η αύξηση του αξιοποίνου δεν µεταφέρεται
σε όλο το κύκλωµα. Γιατί µόνο στο πρατήριο; Αυτό είπα. Δεν ανέ-
φερα υπουργικές αποφάσεις τις οποίες εσείς πήγατε. Αλλά µια
και το αναφέρετε εσείς, έχετε εφαρµογή των υπουργικών απο-
φάσεων; Δεν είναι να στήνεις ένα νοµοθετικό πλαίσιο. Είναι και
να το εφαρµόζεις. 

Τέλος, επειδή παίρνετε τον λόγο για θέµατα που αφορούν τη
δικαιοσύνη, µε συγχωρείτε πάρα πολύ, πρέπει να ξέρετε ότι η
αύξηση του ελλείµµατος για το 2009, ειδικά στην τελευταία της
φάση, το 2% έγινε από την τρόικα. Κι αυτό δεν ήταν επιθυµητό
από την πλευρά της ελληνικής Κυβέρνησης. Αυτά ήταν τα στοι-
χεία. Και δεν ήταν επιθυµητό, γιατί κάθε 0,5% που αυξανόταν το
έλλειµµα, αυτό σήµαινε µέτρα, συνάδελφοι. Άρα, λοιπόν, να
έχετε υπ’ όψιν σας τι είναι αυτό που λέτε. Εάν έχετε αποφασίσει
ως ΣΥΡΙΖΑ να παρεµβαίνετε στη δικαιοσύνη για καλό και για
κακό, είναι δικό σας θέµα. Το Σύνταγµα, όµως, λέει άλλα πράγ-
µατα. 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε,
και να κλείσουµε εδώ µε τις αντιπαραθέσεις. 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Λοιπόν, να αποκαταστήσουµε
δύο πράγµατα. Κάνατε ερώτηση για το τι γίνεται µε τα υπόλοιπα
ζητήµατα, µε την υπόλοιπη αλυσίδα των καυσίµων. Σας είπα λοι-
πόν ότι βγήκαν υπουργικές αποφάσεις, εφαρµόζοντας τον νόµο
που εσείς είχατε ψηφίσει. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας είπα για το αξιόποινο. 
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ανέφερα τις υπουργικές αποφά-

σεις.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μα, οι υπουργικές αποφάσεις δεν

ρυθµίζουν το αξιόποινο. Ο νοµοθέτης το κάνει αυτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε,

κύριε Λοβέρδο, τώρα. Από τις 10.00’ είµαστε εδώ. 
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ανέφερα τι έχουµε κάνει στον

τοµέα της λαθρεµπορίας των καυσίµων. Είναι κακό; Δεν πρέπει
να ακούγεται;

Δεύτερον, σας ανέφερα ποια είναι τα στοιχεία του προϋπολο-
γισµού και για το εξάµηνο και για το επτάµηνο. Το πώς κρίνεται,
θα κριθεί από όλους µας και µε ποιον τρόπο εσείς παραθέτετε
τα στοιχεία. Και για εµένα κρίνεται το πώς παρέθεσα τα στοιχεία. 

Τρίτον, η ανακοίνωση του ΠΑΣΟΚ είναι που ασκεί κριτική στη
δικαιοσύνη. Δεν είναι τα δικά µου λόγια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά, για να
κλείσουµε µε τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε. 

Πάντως πρέπει να οµολογήσω ότι είχα έναν προβληµατισµό
για το αν θα µιλήσω ή όχι, γιατί η εικόνα που παρουσιάζει η συ-
ζήτηση είναι θλιβερή τουλάχιστον, αυτή η αντιπαράθεση κριτικής
και αµαχίας, περί όνου σκιάς.

Με συγχωρείτε, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, πανηγυρίζετε για τα έσοδα; Σοβαρά µιλάτε; Ποιος τα πλη-
ρώνει τα έσοδα; Δεν τα πληρώνουν τα λαϊκά στρώµατα, που τα
έχετε στην κυριολεξία ξεσκίσει στη φορολογία, όταν τα έσοδα
από τα νοµικά πρόσωπα είναι περιορισµένα, ακόµα και από αυτά
που προβλέπετε; Τα έσοδα είναι 5% των νοµικών προσώπων σε
όλα τα φορολογικά έσοδα και από αυτά υπάρχει υστέρηση. Και
πανηγυρίζετε που αυξάνουν τα φορολογικά έσοδα, που τα πλη-
ρώνει ο κόσµος; Μα, είναι δυνατόν να υπάρχει αυτή η εικόνα;
Πανηγυρίζετε γιατί επιτυγχάνετε τους στόχους του προϋπολο-
γισµού µε τις µειώσεις των συντάξεων στις επικουρικές και µε τη
µείωση της χρηµατοδότησης της κοινωνικής ασφάλισης; Αυτά
είναι τα ζητήµατα για τα οποία πανηγυρίζετε; 

Πανηγυρίζετε ότι εφαρµόζετε εσείς καλύτερα τις ατοµικές
συµβάσεις στις καθαρίστριες; Μα είναι δυνατόν; Και να το θεω-
ρείτε και επιτυχία κιόλας; Ποια; Ατοµικές συµβάσεις, η χειρότερη
µορφή απασχόλησης, µετά την εργολαβία βέβαια. Άρα πανηγυ-
ρίζετε γι’ αυτό το ζήτηµα και λέτε ότι κάνετε κάποιο κατόρθωµα
που παίρνουν 380 ευρώ για πέντε ώρες εργασίας; 
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ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Είναι 750 ευρώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι 380 ευρώ για πέ-

ντε ώρες εργασίας, είναι συγκεκριµένα τα πράγµατα, δεν έχουν
επίδοµα άδειας, δεν έχουν επίδοµα επικίνδυνου και ανθυγιεινού,
που δεν µπορούν να πάρουν άδεια µητρότητας και άδεια εγκυ-
µοσύνης; Είναι δυνατόν να πανηγυρίζετε γι’ αυτά τα ζητήµατα
και να λέτε ότι όλα είναι καλά καµωµένα, τις πιο αισχρές µορφές
απασχόλησης, που δεν χαρακτηρίζεται το επάγγελµά τους βαρύ
και ανθυγιεινό, που δεν έχουν ασφαλιστική κάλυψη; Και τα θεω-
ρείτε ότι είναι περίφηµα όλα αυτά τα ζητήµατα; Μα, δεν έχετε
λίγο σεβασµό στην κατάσταση που αντιµετωπίζει σήµερα η λαϊκή
οικογένεια και η εργατική τάξη, οι καθαρίστριες αυτές, αντί να
κάνετε µόνιµη και σταθερή εργασία και στα σχολεία και στα νο-
σοκοµεία και παντού; 

Γενικεύετε τις ελαστικές µορφές απασχόλησης παντού και
τους ενοικιαζόµενους εργαζοµένους; Δικές σας διατάξεις είναι
για ενοικιαζόµενους εργαζόµενους στο Ταµείο Αξιοποίησης της
Δηµόσιας Περιουσίας, που µπορεί να προσλαµβάνει και ενοικια-
ζόµενους εργαζόµενους. Πριν από δύο-τρεις µήνες ψηφίστηκε
το νοµοσχέδιο για το Ταµείο. 

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, είναι φανερό ότι το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε τώρα –και θα πω δύο κουβέντες
γιατί τα είπαµε και χθες, κύριε Υπουργέ, είναι συνέχεια του χθε-
σινού νοµοσχεδίου που συζητήσαµε- ενσωµατώνει στο Εθνικό -
στο εγχώριο- Δίκαιο, το Ευρωπαϊκό Δίκαιο όσον αφορά τις δη-
µόσιες συµβάσεις. Επί της ουσίας, ανοίγει την αγορά. Και άνοιγ-
µα της αγοράς σηµαίνει µονοπώληση της αγοράς. Σε όποιους
τοµείς έχει γίνει αυτό το πράγµα, έχει µονοπωληθεί η αγορά. Στις
αεροµεταφορές πόσες µεγάλες επιχειρήσεις ελέγχουν τον ευ-
ρωπαϊκό εναέριο χώρο; Είναι τρεις-τέσσερις αεροπορικές εται-
ρείες σε πανευρωπαϊκό επίπεδο και οι υπόλοιπες είναι δορυ-
φόροι τους. Στις τηλεπικοινωνίες έχουµε αντίστοιχο φαινόµενο.
Στην ενέργεια το ίδιο ζήτηµα και στις κατασκευές και στις δηµό-
σιες συµβάσεις και στις δηµόσιες παραχωρήσεις, αντίστοιχη θα
είναι η εικόνα η οποία θα διαµορφωθεί το επόµενο χρονικό διά-
στηµα. 

Άρα το άνοιγµα της αγοράς σηµαίνει υγιείς κανόνες. Οι πο-
λυεθνικές µπορούν να καθορίσουν τους όρους τους -αυτοί άλ-
λωστε καθορίζουν την ανάγκη ανοίγµατος των αγορών- για να
συγκεντρωθεί σε όλο και λιγότερα χέρια η πίτα και να µονοπω-
λήσουν την αγορά. Ποιος κερδίζει από αυτή τη διαδικασία του
ανοίγµατος της αγοράς; Κερδίζουν οι πολυεθνικές, οι µεγάλες
επιχειρήσεις. Οι υπόλοιπες στην καλύτερη περίπτωση θα µετα-
τραπούν σε υπεργολάβους τους. Και αυτός που είναι µόνιµα χα-
µένος, αυτός που θα κληθεί να πληρώσει πολλαπλάσια είναι τα
λαϊκά στρώµατα. Για παράδειγµα, στις συµβάσεις µεταβίβασης,
αν πάρουµε τα µεγάλα κατασκευαστικά έργα και στο σκέλος της
κατασκευής αλλά και στο σκέλος της χρήσης, διατηρώντας για
παράδειγµα την αντιδραστική λογική «ο χρήστης πληρώνει».
Όποιος έχει χρήµατα µπορεί να πληρώσει, να έχει καλές υποδο-
µές. Οι υπόλοιποι µε τον αραµπά τον 21ο αιώνα. Αυτή είναι η αν-
τιδραστική λογική που έχουν επιβάλει τα µονοπώλια στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Και θεωρείτε ως προοδευτικό µέτρο τη λο-
γική «ο χρήστης πληρώνει». Και σήµερα, για την κατασκευή των
µεγάλων οδικών αξόνων πληρώνει και ο φορολογούµενος την
κρατική συµµετοχή, πληρώνει και ως χρήστης των συγκεκριµέ-
νων έργων, των οδικών αξόνων, πριν καν κατασκευαστούν και
εφόσον κατασκευαστούν µέσα από τις συµβάσεις παραχώρη-
σης.

Επίσης, το οξύµωρο της όλης υπόθεσης είναι ότι το κράτος
παρεµβαίνει άµεσα στο να διασφαλίσει στους κατασκευαστικούς
οµίλους την κερδοφορία τους. Και τη διασφαλίζει µέσα από τους
εκβιασµούς που κάνουν οι όµιλοι που τους έχουν παραχωρηθεί
τα έργα για αναθεώρηση της σύµβασης, γιατί δεν βγαίνουν, πλη-
ρώνοντας τα λεγόµενα «πανωπροίκια». 

Εάν θα είναι µικρότερα ή µεγαλύτερα τα «πανωπροίκια», µικρή
σηµασία έχει, κύριε Υπουργέ. Γιατί µε αυτόν τον τρόπο, το µόνο
το οποίο διασφαλίζετε είναι τα συµφέροντα των επιχειρηµατικών
οµίλων και την κερδοφορία τους. 

Δεύτερο ζήτηµα είναι ότι µε τις συµβάσεις παραχώρησης γε-
νικεύεται η λογική της εµπορευµατοποίησης παντού, σε όλους

τους τοµείς της κοινωνικής ζωής. Εµπορευµατοποιούνται τα
πάντα και αξιοποιείται το σύνολο των περιουσιακών στοιχείων
του δηµοσίου, µόνο και µόνο για τον σκοπό της κερδοφορίας
των επιχειρηµατικών οµίλων. Πολύ δε περισσότερο –και είστε
υπερήφανοι γι’ αυτό και αυτό είναι το οξύµωρο- ότι θέλετε να
ενισχύσετε και τις επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στη λε-
γόµενη «κοινωνική οικονοµία», τις λεγόµενες ΚΟΙΝΣΕΠ, που δεν
κάνουν τίποτε άλλο παρά να εµπορευµατοποιούν ακόµη περισ-
σότερο βασικές ανάγκες στα ζητήµατα της υγείας, της πρόνοιας
ή και του πολιτισµού της λαϊκής οικογένειας. Και αυτό το θεω-
ρείτε ως θετική εξέλιξη, ως θετικό βήµα. 

Για να τελειώνω, επειδή δεν θέλω να µακρηγορώ, εµείς είπαµε
ποια είναι η λογική µας για τα µεγάλα έργα. Μίλησε και χθες και
σήµερα ο εισηγητής µας για την πρόταση νόµου για τον ενιαίο
κατασκευαστικό φορέα. 

Θα τελειώσω αναφερόµενος σε δύο τροπολογίες: Η µία είναι
αυτή που αφορά το λαθρεµπόριο καυσίµων, που επί της ουσίας
προβλέπει αυστηροποίηση των ποινών, µόνο όµως στο κύκλωµα
της εµπορίας. Δεν είναι µόνο το κύκλωµα της εµπορίας που
υπάρχει το λαθρεµπόριο. Υπάρχει και το κύκλωµα της διύλισης
και το κύκλωµα της εισαγωγής. Εδώ πρέπει να δούµε συνολικά
το ζήτηµα, γιατί είναι το µεγαλύτερο κοµµάτι. Μην µένουµε µόνο
στον ένα κρίκο της αλυσίδας. Πρέπει να δούµε συνολικά το ζή-
τηµα της αυστηροποίησης των ποινών. 

Βεβαίως, δεν είναι ένα µέτρο µε το οποίο µπορείς να πατάξεις
το λαθρεµπόριο -µπορεί ενδεχόµενα να το µειώσεις- όταν βασί-
ζεται στο παράνοµο κέρδος. Είτε νόµιµο είτε παράνοµο, το κέρ-
δος θέλει να διασφαλίσει. 

Δεύτερον, υπάρχει µεγάλη φορολογική επιβάρυνση µέσα από
τους έµµεσους φόρους που έχουν τα καύσιµα, όταν πάνω από
το 70% της τελικής τιµής που πληρώνει ο καταναλωτής είναι
φόροι, είτε ΦΠΑ είτε ειδικός φόρος κατανάλωσης των καυσίµων. 

Εµείς θα ψηφίσουµε τη συγκεκριµένη τροπολογία, έχοντας
όµως και κάποιους ενδοιασµούς και επιφυλάξεις, όσον αφορά
το γενικόλογο της αυστηροποίησης των ποινών πολλές φορές,
που αφήνει περιθώρια αυθαίρετων ενεργειών και από την άλλη
µεριά επειδή έχει να κάνει µόνο µε το ζήτηµα της λιανεµπορίας. 

Η δεύτερη τροπολογία στην οποία θα ήθελα να αναφερθώ
είναι µια βουλευτική τροπολογία που κάνατε δεκτή και αφορά τα
ναυπηγεία Ελευσίνας. Αυτή την τροπολογία δεν µπορούµε να την
ψηφίσουµε, κύριοι Υπουργοί. Είναι πάρα πολύ γενικόλογη. Λέει
ότι οι κατασχέσεις εις χείρας πιστωτικών ιδρυµάτων που έχουν
υποβληθεί σε βάρος των ναυπηγείων Ελευσίνας έως 27 Ιουλίου
2016 αίρονται αυτοδικαίως. Για ποιο σκοπό αίρονται; Δηλαδή,
µπορεί να πάει ο Ταβουλάρης και να πάρει τα χρήµατα και να τα
κάνει ό,τι θέλει; Ή πρέπει να πούµε ότι αίρονται αυτοδικαίως µε
σκοπό να πληρωθούν, να καταβληθούν τα δεδουλευµένα των ερ-
γαζοµένων στα ναυπηγεία; Προσδιορίστε το. Και να υπάρχουν
και ποινικές ευθύνες για όποιον δεν το κάνει αυτό. 

Αυτή η γενικόλογη άρση των κατασχέσεων δεν λέει τίποτα για
τους τραπεζικούς λογαριασµούς. Πρέπει να το συγκεκριµενοποι-
ήσετε. Γιατί και άλλες ανάλογες ρυθµίσεις έχουν γίνει στο πα-
ρελθόν –και το γνωρίζετε πολύ καλά- παρ’ όλα αυτά η κατάσταση
των εργαζόµενων στα ναυπηγεία Ελευσίνας δεν έχει βελτιωθεί.
Οι καθυστερήσεις και τα δεδουλευµένα που τους οφείλονται αυ-
ξάνονται. 

Άρα εµείς λέµε να το κάνετε πιο συγκεκριµένο. Μην το αφή-
νετε έτσι γενικόλογο, γιατί µπορεί ο συγκεκριµένος επιχειρηµα-
τίας να πάρει τα χρήµατα και να τα κάνει ό,τι θέλει -δεν µας
διασφαλίζει τίποτα- και συγκεκριµενοποιήστε τη συγκεκριµένη
διάταξη, για να την ψηφίσουµε και εµείς. 

Δηλαδή ότι αίρονται οι κατασχέσεις που αφορούν τη µισθοδο-
σία και την καταβολή των δεδουλευµένων των εργαζόµενων στα
ναυπηγεία. Ή βάλτε τέλος πάντων έναν προσδιορισµό.

Ευχαριστώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Κυρία Πρόεδρε, να διευκρινίσω κάτι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ. Βί-

τσας έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Απλά παίρνω τον λόγο, επειδή θεωρώ ότι πρέπει όλα
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τα κόµµατα στη Βουλή να ψηφίσουν αυτή την τροπολογία.
Έχει γίνει κατάσχεση τριών λογαριασµών στα ναυπηγεία της

Ελευσίνας. Οι δύο λογαριασµοί έχουν µηδενικό -0,25, τα ξέρετε-
και ο τρίτος λογαριασµός έχει 2 εκατοµµύρια που αφορούν το
Πολεµικό Ναυτικό, δηλαδή παραγγελίες του Πολεµικού Ναυτι-
κού στην ουσία για το πλοίο «Μυκόνιος» και λοιπά. Σε συνεν-
νόηση µε τη Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων χρειάζεται
αυτή η τροπολογία, ώστε να αρθούν αυτά τα 2 εκατοµµύρια στην
ουσία, µε συµφωνία ότι αυτά θα πάνε µόνο σε δύο κατευθύνσεις
–δεν µπορούν να πάνε και σε άλλους, υπάρχει δηλαδή µέσα στο
συµβόλαιο-, πρώτον για να πληρωθούν οι εργαζόµενοι και δεύ-
τερον για να παρθούν ορισµένα ανταλλακτικά ευτελούς αξίας.
Αυτό είναι το ζήτηµα.

Δεν µπορούµε τώρα στον νόµο να βάλουµε ένα, δύο, τρία
πράγµατα. Το βάζουµε αυτό. Είναι συγκεκριµένο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, µία
ερώτηση µπορώ να κάνω στον κύριο Υπουργό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Καραθανασόπουλε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτά τα χρήµατα που
είναι σε αυτόν τον ένα λογαριασµό, ποιος θα τα πάρει και θα τα
κατανείµει; Ο επιχειρηµατίας; Γιατί δεν µας διασφαλίζει τίποτα,
κατά τη γνώµη µας, ότι θα τα κατανείµει έτσι όπως λέτε, δηλαδή
στους µισθούς και στα ανταλλακτικά. Γιατί και άλλες φορές στο
παρελθόν αντίστοιχα πράγµατα έχουν γίνει και δεν πήγαν τα χρή-
µατα εκεί που έπρεπε να πάνε, µε βάση τα συµβόλαια τα οποία
έχει υπογράψει.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Είναι εύλογη η ανησυχία σας, γι’ αυτό άλλωστε θα το
παρακολουθήσουµε και εµείς, αλλά και το συνδικαλιστικό κίνηµα
µέσα στα ναυπηγεία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Μα το συνδικαλιστικό κί-
νηµα έχει τον προβληµατισµό αυτό, κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι να
κάνουµε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Σας λέω ότι το συνδικαλιστικό κίνηµα ήταν έτοιµο να
έρθει σήµερα το πρωί να κάνουν µια διαδήλωση, ας πούµε, ακρι-
βώς γι’ αυτή την τροπολογία, για να µπει αυτή η τροπολογία. Γι’
αυτό σας λέω ότι είναι 2 εκατοµµύρια και αφορούν αυτό το
πράγµα. Είναι πολύ συγκεκριµένο και νοµίζω ότι πρέπει να το ψη-
φίσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Αµυράς για δύο λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Μετά θα µιλήσουµε εµείς, κυρία
Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ.
Αµυράς, δεν υπάρχει άλλος.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Έχουµε, οι εισηγητές, τις δευ-
τερολογίες µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι.
Έχουµε υπερβεί πάρα πολύ τον χρόνο. Δεν έχει νόηµα τώρα για
δευτερολογίες.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Απλά, κυρία Πρόεδρε, είναι που

είναι οι διαδικασίες «λάστιχο», συµπιεσµένου ελαστικού δη-
λαδή…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Γιατί
είναι συµπιεσµένες; Γιατί; Δεν κατάλαβα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ε πώς; Είναι διαδικασία επείγοντος. Δεν
είναι νορµάλ διαδικασίες, γι’ αυτό δώστε λίγο χρόνο και σε εµάς
κοινοβουλευτικά να πούµε δύο πράγµατα, ειδικά επί των τροπο-
λογιών.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεν έχουµε τοποθετηθεί επί των
τροπολογιών, κυρία Πρόεδρε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Λοιπόν, πρώτα απ’ όλα, µια που βλέπω
την κ. Τζάκρη εδώ, κυρία Υπουργέ, για την τροπολογία που µας
φέρατε για το ζήτηµα των καυσίµων, των πρατηρίων και την αυ-
στηροποίηση των ποινών, και εγώ δεν καταλαβαίνω µε ποιον
τρόπο απλώς η αυστηροποίηση των ποινών θα οδηγήσει σε κα-
λύτερα αποτελέσµατα, όταν δεν µας εξηγείτε πώς στην αλυσίδα

τη συνολική της διακίνησης -πρώτα διύλισης και µετά διακίνη-
σης- του καυσίµου θα µπει ένας φραγµός στη λαθρεµπορία.

Και µια που είστε εδώ, δεν µας λέτε σας παρακαλούµε πολύ,
όπως µας το είχατε υποσχεθεί εσείς ή οι προηγούµενοι ή οι άλλοι
Υπουργοί, οι συναρµόδιοί σας, ποια είναι τα απολογιστικά στοι-
χεία από την καταπολέµηση της λαθρεµπορίας καυσίµων, από
την ηµέρα που αναλάβατε -εννοώ όχι ως ΠΑΣΟΚ εσείς, εννοώ
ως Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ- µέχρι σήµερα, αυτούς τους δεκαοκτώ
µήνες; Αυτό είναι το πρώτο ερώτηµα, για την κ. Τζάκρη.

Δεύτερον, δεν είναι εδώ ο κ. Σπίρτζης τώρα, αλλά θα ήθελα
να απευθυνθώ στον κ. Σπίρτζη και να του πω το εξής, όσον αφο-
ρά το θέµα των τηλεοπτικών αδειών: Δεν ξέρω, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εάν έχετε καταλάβει µε την τροπολογία που ενσω-
µατώθηκε στο άρθρο 71 του παρόντος σχεδίου νόµου για την
παράταση για δεκαοκτώ µήνες της προθεσµίας δήλωσης των κε-
ραιοσυστηµάτων από τους ραδιοφωνικούς σταθµούς. Μάλλον
δεν έχετε καταλάβει τι κάνετε.

Εδώ έχουµε µια οιονεί παράταση των προσωρινών αδειών ή
των µη αδειών των ραδιοφωνικών σταθµών της χώρας. Είστε δε-
καεπτά µήνες Κυβέρνηση και µας φέρνετε τρίτη παράταση για
να δηλώσουν τα ραδιόφωνα τα κεραιοσυστήµατά τους και να ξε-
κινήσει η διαγωνιστική διαδικασία. Μας λέτε δηλαδή –προσέξτε-
ότι για τριάντα πέντε µήνες -εάν µακροηµερεύσετε για τους επό-
µενους δεκαοκτώ µήνες- τα ραδιόφωνα αυτής της χώρας θα λει-
τουργούν µε το καθεστώς που εσείς καταγγέλλετε όταν πρόκει-
ται για την τηλεόραση.

Δεν µπορώ να καταλάβω πώς ο κ. Σπίρτζης πετροβολάει τον
«ΣΚΑΪ». Ανεβαίνει, για παράδειγµα στο Βήµα και λέει «η αλήθεια
να λέγεται» και «Ο «ΣΚΑΪ»…». Δεν µπορώ να καταλάβω. Εν µέσω
διαγωνιστικής διαδικασίας, ένας Υπουργός πετροβολάει ένα τη-
λεοπτικό κανάλι; Γιατί; Θέλει να πριµοδοτήσει κάποιο άλλο; Και
εν πάση περιπτώσει, η αλήθεια να λέγεται, ναι. Και είναι απλή.
Θα κλείσουν τουλάχιστον τέσσερις τηλεοπτικοί σταθµοί µε την
παρούσα ρύθµιση της Κυβέρνησης και µε το Εθνικό Συµβούλιο
Ραδιοτηλεόρασης έξω από τον χορό. 

Εµείς αυτό το καταγγέλλουµε. Θα έπρεπε να είναι διαφορετική
η αδειοδότηση, αλλά πάνω απ’ όλα οι Υπουργοί θα έπρεπε να
είναι συγκρατηµένοι. Να µην λέει ο ένας «εγώ στον κουµπάρο
µου δεν θα δώσω την άδεια» και να προκρίνεται βεβαίως ο κουµ-
πάρος. Και ο έτερος κουµπάρος να λέει «αλλά εκείνο το κανάλι
είναι κακό, θα το κάνουµε ντα». Αυτή δεν είναι υπεύθυνη υπουρ-
γική στάση. 

Τώρα, σε σχέση µε την τροπολογία που φέρατε για τις ατοµι-
κές συµβάσεις εργασίας στην καθαριότητα και στη φύλαξη, καλά
κάνετε και εξοικονοµείτε χρήµατα. Είµαι µαζί σας εγώ, σας το
λέω. Αλλά εδώ έχουµε δύο θέµατα.

Πρώτον, εσείς -ο ΣΥΡΙΖΑ εννοώ- δεν ήσασταν που λέγατε ότι
οι ατοµικές συµβάσεις εργασίας είναι γαλέρα; Ο κύριος Υπουρ-
γός, για να δικαιολογήσει τη ρύθµιση, µας είπε ότι ναι µεν φέρ-
νουµε -θα πω εγώ- τη γαλέρα, διότι υπήρχε χειρότερη γαλέρα.
Πλασµατικές, ψεύτικες συµβάσεις εργασίας, οι γυναίκες και οι
άντρες της καθαριότητας και της φύλαξης πήγαιναν στην εται-
ρεία, στον εργολάβο και πληρωνόντουσαν τα µισά από αυτά που
έπρεπε να πληρωθούν και εγώ σας ερωτώ: Με αυτόν τον τρόπο
θα αντιµετωπίσετε αυτού του είδους τον εργασιακό µεσαίωνα;
Πώς; Τι θα κάνετε στον ιδιωτικό τοµέα; Θα πάτε και θα µετατρέ-
ψετε σε ατοµικές συµβάσεις εργασίας όλους εκείνους τους ιδιώ-
τες, τους ανθρώπους που εργάζονται σε εργολάβους, σε
εταιρείες φύλαξης και καθαριότητας για εργοστάσια ή για γρα-
φεία; Τι θα κάνετε µε τους ιδιώτες; Τι θα κάνετε µε τους εργαζο-
µένους του ιδιωτικού τοµέα; 

Θα ήθελα να προσθέσω και κάτι ακόµα. Ξέρετε, αγαπητοί κυ-
ρίες και κύριοι Υπουργοί, πόσοι είναι οι ειδικοί επιθεωρητές που
ελέγχουν τη µαύρη και αδήλωτη εργασία σε ολόκληρη την Ελ-
λάδα; Είµαι σίγουρος ότι δεν µπορείτε να το διανοηθείτε. Είναι
είκοσι τέσσερις όλοι κι όλοι και πενήντα είναι σε εκπαίδευση.
Αυτά τα στοιχεία τα ανακοίνωσε το Σώµα Επιθεωρητών Εργα-
σίας. Ερωτώ, λοιπόν, τι έχετε κάνει στον τοµέα αυτόν απολογι-
στικά; 

Και θα καταλήξω µε το εξής: Δεν ήθελα να το αναφέρω, αλλά
έχει γίνει πολύς λόγος εδώ, για τους λεγόµενους «αντιεξουσια-
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στές», που έκαναν την είσοδο στη Μητρόπολη. Ποια είσοδο δη-
λαδή; Έκαναν «ντου» στη Μητρόπολη της Θεσσαλονίκης. Πρώτα
από όλα, θα ήθελα να παρακαλέσω τους αγαπητούς συναδέλ-
φους να µην τους λένε «αντιεξουσιαστές». Αυτοί είναι «εξουσια-
στές». Με την απειλή της βίας, χρησιµοποιούν τη δική τους
βρωµερή, µαύρη εξουσία σε βάρος του οποιουδήποτε.

Άρα ένα το κρατούµενο. Αυτοί οι «εξουσιαστές», λοιπόν, βρή-
καν επί τρεις µέρες µια εκκωφαντική σιωπή από πλευράς Κυβέρ-
νησης, που δεν βγήκε να καταγγείλει. Και εγώ σας λέω, λοιπόν,
όταν διάφορες άλλες οµάδες «εξουσιαστών» -θα πω εγώ και όχι
«αντιεξουσιαστών»- καταλάµβαναν τα γραφεία του ΣΥΡΙΖΑ ανά
την Ελλάδα, ο ΣΥΡΙΖΑ αµέσως έβγαζε ανακοίνωση. Για την κα-
τάληψη, για την είσοδο µέσα σε έναν χώρο λατρείας δεν θα πει
τίποτα η Κυβέρνηση; Βγήκε µόνο ο κ. Φίλης µετά από τρεις
µέρες; Εσείς δεν νιώθετε µια ευθιξία; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ολο-
κληρώστε, κύριε Αµυρά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε και ευχα-
ριστώ για τον χρόνο, αλλά σας είπα ότι έχουµε µικρή ευκαιρία.
Αυτά που σας είπα για τα κεραιοσυστήµατα των ραδιοφώνων
ισχύουν και για τα δικαιώµατα στη ζώνη των 24,5 έως 26,5 GHz.
Ισχύουν επίσης και για τις κεραίες κινητής τηλεφωνίας. Περιµέ-
νουµε απαντήσεις. 

Εµείς, οι ποταµίσιοι είµαστε εδώ για να µην σας αφήνουµε
ούτε να µακρηγορείτε άνευ ουσίας ούτε να σας αφήνουµε σε
χλωρό κλαρί, όταν βλέπουµε τέτοια νοµοθετικώς εξόφθαλµα
πράγµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, θέλω ένα λεπτό

δευτεροµιλία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Κεγκέρογλου, είστε οµιλητής. Δεν έχετε δικαίωµα δευτερολο-
γίας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Οι οµιλητές δεν έχουν το δι-
καίωµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι βέ-
βαια. Εδώ δεν δίνω στους αγορητές.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Άλλο δεν δίνετε και άλλο δεν
έχουν το δικαίωµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι,
γιατί, κύριε Κεγκέρογλου, προσέξτε να δείτε, εδώ υπάρχουν και
Υπουργοί που έχουν τριτοµιλίες, Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
που έχουν τριτοµιλίες, και θέλετε να πάµε στις 21.00’ γιατί ξαφ-
νικά…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν τους αφαιρούµε το δικαίω-
µα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εγώ το
αφαιρώ γιατί υπάρχει µια αίσθηση οικονοµίας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Η δουλειά µας είναι. Βουλευτές
είµαστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Οι Βου-
λευτές δεν έχουν δικαίωµα δευτεροµιλίας, µε καµµία δύναµη, σε
καµµία περίπτωση.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Η απόφαση που έβγαλε η Διά-
σκεψη των Προέδρων είναι για το αυριανό νοµοσχέδιο. Για το
σηµερινό δεν υπάρχει όριο. Θα έλεγα να µου δώσετε, λοιπόν,
τον λόγο για ένα λεπτό. Ακριβώς ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Υπάρχει
το όριο της εξόντωσης των υπαλλήλων.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Εάν θέλετε, µου δίνετε τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Επειδή

δεν το προβλέπει ο Κανονισµός, κύριε Κεγκέρογλου, δεν θέλω
να σας δώσω τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, δώστε του ένα λεπτό
από τον χρόνο, που δικαιούµαι εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μα θα
πάρετε όλοι οι αγορητές τον λόγο. Τελείωσε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Όλοι θέλουµε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Μπορεί να αποφασίσει το Σώµα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι, να

καλέσουµε και το Σύνταγµα τώρα! Κύριε Αµυρά, πολλή δηµο-

κρατία τώρα!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Γιατί; Κακή είναι η δηµοκρατία; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,

δεν υπάρχει θέµα. Μπορώ να διευθύνω τη συζήτηση µε δέκα
άτοµα. Να πούµε ότι είναι χίλια να καλέσετε και τους υπόλοι-
πους.

Ελάτε, κύριε Κεγκέρογλου, να δούµε στο ένα λεπτό τι θα µας
πείτε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τα στοιχεία που ανέφερε ο συ-
νάδελφος, δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα. Αφορούν
µόνο τους επιθεωρητές που έχει διαθέσει το ΙΚΑ στο ΣΕΠΕ. Δεν
είναι του ΣΕΠΕ µέσα. Ο αριθµός είναι µεγάλος, παρ’ ότι υπάρ-
χουν ελλείψεις. Αυτό πρέπει να το επισηµάνουµε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Το ΙΚΑ χάνει 5 δισεκατοµµύρια τον χρό-
νο από τη µαύρη εργασία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν ελέγχει τη µαύρη εργασία
µόνο το ΙΚΑ. Την ελέγχει το Σώµα Επιθεωρητών Εργασίας. Εν
πάση περιπτώσει, χρειάζεται στελέχωση περαιτέρω. Έχετε δίκιο
σε αυτό.

Δυο κουβέντες θα πω. Αναφέρθηκε ο κ. Σπίρτζης σε ένα θέµα
που έθεσα ότι χρειάζεται πραγµατικά προστασία των πολιτικών
προσώπων που προΐστανται των διαδικασιών ανάθεσης έργων.
Είπα χαρακτηριστικά ότι δεν θα µπορέσει να αποδείξει ότι δεν
παρενέβη και εννοώ στην κουβέντα την καθηµερινή. Αναφέρθηκα
συγκεκριµένα. Έκανε µια φιλότιµη προσπάθεια ο κύριος Υπουρ-
γός. Δεν κατάφερε να µας πείσει. Και δεν κατάφερε να µας πείσει
γιατί πάντα υπάρχουν γκρίζες πλευρές. Γι’ αυτό πρέπει η νοµο-
θεσία να είναι ξεκάθαρη, µε κανόνες, ούτως ώστε να είναι πραγ-
µατικά αδιάβλητη.

Κύριε Βρούτση, το Τεχνικό Επιµελητήριο δεν υφίστατο ούτε
τότε που προΐστατο ο κ. Σπίρτζης –εννοώ τον ρόλο του, ότι δεν
είχε τον ρόλο που έπρεπε- αλλά ούτε και τώρα. Και παρακαλώ
να µου αναφέρετε µία ανακοίνωση του ΤΕΕ, µε την οποία να έχει
παρέµβει στις διαβλητές διαδικασίες, οι οποίες γίνονται αυτή την
περίοδο. 

Αύριο γίνεται µια διαδικασία στο Υπουργείο Υποδοµών. Σε κά-
ποιο συµβούλιο δηµοσίων έργων θα συζητηθεί ένα «δωράκι» 13
εκατοµµυρίων για συγκεκριµένο εργολήπτη. Το έργο είναι συνο-
λικά 38 εκατοµµύρια συνολικά και θέλουν να του δώσουν συµ-
πληρωµατικά, χωρίς διαγωνισµό, 13 εκατοµµύρια. Δεν είδα καµ-
µία ανακοίνωση του ΤΕΕ!

Γι’ αυτό να επικοινωνήσετε µε τον συναγωνιστή σας πρόεδρο
του ΤΕΕ και να του πείτε ότι ο ρόλος του είναι και σύµβουλος
του Υπουργείου Υποδοµών, αλλά και ελεγκτής! Δεν µπορεί να
κάνει ό,τι θέλει ο κ. Σπίρτζης, να δώσει 13 εκατοµµύρια ευρώ επι-
πλέον σύµβαση, χωρίς διαγωνισµό σε ένα συγκεκριµένο έργο!
Αύριο συζητείται αυτό το θέµα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ωραία.

Τώρα ο καθένας ας πει στο τέλος οτιδήποτε, να σηκωθούµε όλοι
πασαρέλα να απαντάµε.

Κυρία Τζάκρη, απαντήστε εσείς τώρα.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Θέλω να απαντήσω και στις παρατηρήσεις του κ. Αµυρά, αλλά

και στις επισηµάνσεις που έκανε νωρίτερα ο κ. Λοβέρδος. 
Ακούστε, κύριε Αµυρά, η συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβου-

λία µε την τροπολογία έρχεται πραγµατικά να καλύψει ένα πολύ
σηµαντικό κενό που υπήρξε στην αγορά των καυσίµων, το οποίο
καταδείχθηκε ακριβώς από τη διενέργεια των ελέγχων που πραγ-
µατοποιήθηκαν για πρώτη φορά µετά από πάρα πολύ καιρό,
κύριε Αµυρά, στη χώρα µας. Όλοι αυτοί οι έλεγχοι πραγµατοποι-
ήθηκαν φέτος. 

Τι έδειξε η πραγµατικότητα αυτή; Δεν κάνουµε µόνο αυστηρο-
ποίηση των ποινών, κύριε Αµυρά. Απαγορεύουµε επίσης την ανά-
κληση της αδείας κατ’ αυτή την έννοια και την έκδοση νέας όχι
µόνο στο ίδιο το φυσικό πρόσωπο, αλλά και σε ένα διευρυµένο
κύκλο προσώπων µέχρι τους συγγενείς δευτέρου βαθµού και γε-
νικά, επειδή εισάγουµε και την έννοια -όπως είπα και νωρίτερα
στην πρωτολογία µου- της επιχειρησιακής εκµετάλλευσης, ενός
κύκλου προσώπων ευθύνης που πραγµατικά έχουν την ευθύνη
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για τη λειτουργία της συγκεκριµένης επιχείρησης, του πρατη-
ρίου. 

Γιατί το κάνουµε αυτό; Διότι µέχρι τώρα η πραγµατικότητα και
η υφιστάµενη κατάσταση έδειχνε ότι ένας συγκεκριµένος παρα-
βάτης, λαθρέµπορος –να τον πούµε µε το όνοµά του γιατί γι’ αυ-
τούς µιλάµε- έκλεινε την επιχείρησή του σε ένα συγκεκριµένο
σηµείο και την επόµενη ηµέρα ακριβώς εµφανιζόταν ο ίδιος ή
µέσω των προσώπων της οικογενείας του δίπλα ακριβώς, µε µία
παρόµοια επιχείρηση ή µε την ίδια επιχείρηση που συνέχιζε να
κάνει το ίδιο.

Εποµένως, ακριβώς για να σταµατήσουµε, όπως είπα στην
πρωτολογία µου, αυτό το παιχνίδι της γάτας µε τον ποντικό, φέ-
ραµε αυτή την τροπολογία, για να κλείσουµε αυτό τον κύκλο της
παραβατικότητας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Αφού σας είπαµε ότι θα την ψηφίσουµε. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Επίσης, θέλω να πω και σε σας και στον αγα-
πητό κ. Λοβέρδο, που τον άκουσα να τοποθετείται προηγουµέ-
νως, ότι οι τοποθετήσεις σας είναι απολύτως προβλέψιµες.
Πραγµατικά, κάνοντας µία αναγωγή στο µέλλον, είχα φανταστεί
τι θα µπορούσε να αρθρώνει το παλαιό πολιτικό σύστηµα σε µια
καλή και χρήσιµη τροπολογία που τίθεται επ’ ωφελεία του συνό-
λου του ελληνικού λαού, κύριε Αµυρά. Πραγµατικά, η µοµφή την
οποία επιφέρετε ότι η συγκεκριµένη τροπολογία αποκλίνει από
την τελειότητα ήταν απολύτως προβλέψιµη για µένα. 

Κοιτάξτε να σας πω: Στη δεύτερη παράγραφο της τροπολο-
γίας µπορεί να λείπει και ένα κόµµα. Εποµένως αφήστε κατά
µέρος τις εξυπνάδες του πολιτικού συστήµατος και τα προσχή-
µατα και πείτε µας επί λέξει αν θα ψηφίσετε την συγκεκριµένη
τροπολογία που επιλύει ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι της αλυσί-
δας της αξίας του λαθρεµπορίου αυτών των πρατηρίων, που
αφορά καθαρά την ελληνική οικογένεια, κύριε Αµυρά. Είναι το
πιο σηµαντικό κοµµάτι της αυτό. 

Είπα και προηγουµένως ότι αν αφήσουµε αυτό το σύστηµα
ασύδοτο, είναι σαν να αφήνουµε καθηµερινά έναν άνθρωπο να
πληρώνει είκοσι ευρώ για να βάλει βενζίνη στο ρεζερβουάρ του
και τελικά να παίρνει προϊόν δεκαέξι ή δεκαεπτά ευρώ ή νοθευ-
µένο προϊόν. Τότε πραγµατικά επιφέρουµε βλάβη και στην υγεία
των πολιτών, κύριε Αµυρά, και στα πενιχρά εισοδήµατα της ελ-
ληνικής οικογένειας και επιτρέπουµε σε αυτό το παρασύστηµα
του λαθρεµπορίου να βάζει καθηµερινά το χέρι του στην τσέπη
του ελληνικού λαού. Αυτά ήθελα να σας πω.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θέλω τον λόγο επί προ-
σωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Περιµέ-
νετε. Στη σειρά.

Ο κ. Σπίρτζης έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Πρόκειται περί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν πει-

ράζει. Περιµένετε. Δεν βιάζεται το προσωπικό.
Ορίστε, κύριε Σπίρτζη, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Θέλετε να προηγηθείτε, κύριε συνάδελφε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεν πειράζει. Μπορεί να υπάρχει και

άλλο προσωπικό και να µιλήσω και για τα δύο µαζί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Περιµέ-

νετε, λοιπόν. Μπορεί να αξιοποιήσετε και άλλα.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Κύριε Αµυρά, να τα πιάσουµε ένα-ένα. 
Σε σχέση µε το ραδιόφωνο, όπως γνωρίζετε, εδώ και χρόνια

δεν υπάρχει χάρτης ραδιοφώνου. Δεύτερον, δεν είµαστε υπο-
χρεωµένοι από την ευρωπαϊκή νοµοθεσία να έχουµε ψηφιακή ευ-
ρυεκποµπή στο ραδιόφωνο. Έχουµε αναλογική εκποµπή ακόµα.
Έχει µεριµνήσει το Υπουργείο, έχει δώσει τον χάρτη συχνοτήτων
ραδιοφώνου στους αρµόδιους φορείς προκειµένου να κάνουν
παρατηρήσεις. Μην βιάζεστε. Θα µπει και σε αυτόν τον χώρο
τάξη, όπως θα µπει τάξη και στους τηλεοπτικούς σταθµούς και
αυτό θα περιλαµβάνει και την αναλογική εκποµπή και την ψη-
φιακή εκποµπή. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι θα αφήσουµε τα
κεραιοσυστήµατα των ραδιοφωνικών σταθµών να µην είναι κα-

ταγεγραµµένα και να µην δώσουµε το δικαίωµα σε εύλογο χρο-
νικό διάστηµα οι άνθρωποι να κάνουν αίτηση για να τα νοµιµο-
ποιήσουν και να υπάρχει αυτή η κατάσταση που υπάρχει. 

Το δεύτερο θέµα είναι για την κινητή τηλεφωνία. Εκεί, εσείς
που είστε και υπέρµαχος των ανεξάρτητων ρυθµιστικών αρχών
–και εγώ, αρκεί να είναι πραγµατικά ανεξάρτητες- θα πρέπει να
προχωρήσετε σε µια κριτική τού πώς λειτουργούσε η συγκεκρι-
µένη ρυθµιστική αρχή και πόσο ανεξάρτητα λειτουργούσε, γιατί
οι συγκεκριµένοι διαγωνισµοί όφειλαν να είχαν ολοκληρωθεί εδώ
και πάρα πολύ καιρό και δεν έπρεπε να τους αφήσουν να λήξουν. 

Εµείς αυτό που καλύπτουµε είναι το δηµόσιο συµφέρον, που
σηµαίνει ότι µέχρι να ολοκληρωθούν οι διαγωνισµοί δεν µπορεί
αυτές οι συχνότητες να χρησιµοποιούνται είτε παράνοµα, είτε
χωρίς το τίµηµα που προέρχεται από τον τελευταίο διαγωνισµό
από τις συγκεκριµένες εταιρείες που έχουν κερδίσει τον διαγω-
νισµό. 

Το τρίτο, κυρία Πρόεδρε, που ανέφερε ο κ. Κεγκέρογλου:
Πραγµατικά θα ήµουν πολύ ευτυχισµένος µε τον όγκο δουλειάς
που έχω στο Υπουργείο αν µπορούσα να παρακολουθώ και τις
εκατοντάδες επιτροπές και την ηµερήσια διάταξη που έχουν.
Θεωρώ ότι µε το θεσµικό πλαίσιο που υπάρχει και που θεσµοθε-
τήσαµε και τις δύο τελευταίες µέρες, αλλά που υπήρχε και στο
παρελθόν, υπάρχει στις επιτροπές του Υπουργείου τέτοια δια-
φάνεια και συµµετοχή απ’ όλους τους φορείς που και να θέλει ο
Υπουργός να κάνει κάτι, δεν µπορεί. 

Άρα καλό θα είναι όταν γίνεται κριτική, αυτή να είναι καλόπιστη
και αν πρέπει να διορθώσουµε κάποιες διαδικασίες στη σύνθεση
των επιτροπών, είµαστε στη διάθεσή σας, αλλά να σταµατήσει η
«λάσπη στον ανεµιστήρα».

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Αµυρά, επιµένετε για το προσωπικό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Πολύ γρήγορα, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Αγαπητή κυρία Τζάκρη, πραγµατικά εν-

τυπωσιάστηκα από την προσπάθειά σας να κατατάξετε εµένα –
ποιον, εµένα, τον Αµυρά- στο παλαιό πολιτικό σύστηµα.

Και θέλω να ρωτήσω: Εσείς πού κατατάσσετε εαυτόν; Στο
υπερνέο; Στο εξωγήινο; Εσείς δεν είστε που ήσασταν υπέρµαχος
της πασοκικής γραµµής, ήσασταν Βουλευτίνα του ΠΑΣΟΚ; Ψη-
φίσατε το πρώτο µνηµόνιο, το δεύτερο µνηµόνιο, το τρίτο µνη-
µόνιο. Εάν είχε και τέταρτο θα το ψηφίζατε. Είστε η πρωταθλήτ-
ρια των µνηµονίων, αλλά αφήστε τα µνηµόνια. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού): Επιφυλάσσοµαι. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Σε σχέση µε τον όρο «εξυπνάδες» που
µου εκτοξεύσατε, θέλω να σας πω ότι µάλλον ανήκετε στο 30%
των Ελλήνων, σύµφωνα µε µελέτη του ΟΟΣΑ, που έχουν πρό-
βληµα κατανόησης κειµένου ή αντίληψης µιας συνοµιλίας. Αυτό
που είπα για την τροπολογία σας είναι ότι θα τη στηρίξουµε. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού): Α, µπράβο!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Και εσείς, λοιπόν, πιάνατε µια την τρο-
πολογία, µια λέγατε για τον Αµυρά, µια λέγατε δεν ξέρω εγώ τι.
Εν πάση περιπτώσει, το προσωπικό ελπίζω να έληξε. Εάν θέλετε
µπορείτε να µου απαντήσετε και θα ανταπαντήσω. 

Ευχαριστώ. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Μου αρκεί που την ψηφίζετε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Πάλι καλά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει ο κ. Μηταράκης για πέντε λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Ζήτησα τον λόγο για δευτερολογία για να τοποθετηθώ επί των

τροπολογιών, που δεν έκανα στην πρωτολογία µου. Είναι επτά
οι τροπολογίες που αποδέχεται η Κυβέρνηση και θα σας πω πε-
ριληπτικά για την κάθε µία τι θα ψηφίσουµε και γιατί. 

Για την 610, για τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις στον ν.4404/2016
που εισήγαγε ο κ. Δρίτσας θα ψηφίσουµε «παρών». Είναι ένα πα-
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ράδειγµα, όµως, της προχειρότητας µε την οποία νοµοθετούµε,
το γεγονός ότι χρειάστηκε να φέρει νοµοτεχνικές βελτιώσεις σε
ένα νοµοσχέδιο που ψηφίσαµε πριν από λίγες µέρες. 

Χθες είχαµε επείγον νοµοσχέδιο. Σήµερα έχουµε επείγον.
Αύριο έχουµε κατεπείγον. Δεν εφαρµόζεται ο Κανονισµός να ψη-
φίζεται στο σύνολο την εποµένη. Τα κάνουµε λίγο στο πόδι και
αναγκάζεται ο κ. Δρίτσας να έρθει σήµερα –προς τιµήν του- να
παραδεχτεί ότι έγινε λάθος και να περάσει αυτή την τροπολογία. 

Για την 613 τοποθετήθηκε ο κ. Δαβάκης. Ψηφίζουµε «όχι». 
Για την 620, για τη µεταβίβαση του φαληρικού όρµου στην Πε-

ριφέρεια Αττικής εµείς θα ψηφίσουµε «όχι» για ένα πολύ σηµαν-
τικό λόγο. Δεν έχει παρουσιαστεί εδώ και ενάµιση χρόνο ένας
σχεδιασµός, ένα συγκεκριµένο πρόγραµµα µε συγκεκριµένους
πόρους για την αξιοποίηση αυτού του µοναδικού πνεύµονα για
την Αττική. Στην αρχή ήταν στην εταιρεία «ΠΑΡΑΚΤΙΟ ΜΕΤΩΠΟ»,
µετά το πήγατε µε νόµο σας στην ΕΤΑΔ, µετά πήγε στο υπερτα-
µείο, µετά πήγε στο Υπουργείο Δικαιοσύνης µε βουλευτική τρο-
πολογία. Τώρα πάει στην Περιφέρεια Αττικής. Κάντε ένα σχέδιο,
παρουσιάστε το και εµείς θα το στηρίξουµε. 

Στην 623, για το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας,
εµείς θα ψηφίσουµε «παρών». Τελευταία στιγµή πάλι είδαν ότι
έχουν πρόβληµα στη σύσταση του Ταµείου και αναγκάζονται την
τελευταία στιγµή να φέρουν τροπολογία για να διορθώσουν αυτό
το λάθος. 

Για την 629, αναφορικά µε το δικαίωµα του Υπουργείου Υπο-
δοµών να συνάψει ατοµικές συµβάσεις καθαριότητας, όταν κα-
ταψηφίζαµε πριν από µερικές εβδοµάδες –εάν δεν κάνω λάθος-
αντίστοιχες τροπολογίες του Υπουργείου Εργασίας, προβλέ-
ψαµε ότι το κάθε Υπουργείο θα ζητήσει να αντιγράψει τις ίδιες
διαδικασίες, προσλαµβάνοντας και δηµιουργώντας νέες θέσεις
εργασίας στο δηµόσιο -που όλοι γνωρίζουµε ότι δεν µπορεί να
αντεπεξέλθει- και δηµιουργώντας ατοµικές συµβάσεις που εσείς
τουλάχιστον ιδεολογικά θα έπρεπε να έχετε αντιδράσει. 

Ως προς την 628, κυρία Υπουργέ, σας αδικεί αυτό που κάνετε
σήµερα. Αν πράγµατι αυτό που λέτε είναι µια µεγάλη µεταρρύθ-
µιση, µια µεγάλη προσπάθεια που κάνετε στο Υπουργείο, αδι-
κείτε τον εαυτό σας που το φέρνετε σαν εκπρόθεσµη τροπολο-
γία χωρίς να καλέσετε τους φορείς να επικροτήσουν αυτό το ση-
µαντικό έργο που κάνετε. 

Αντιλαµβάνοµαι ότι αυτά τα θέµατα είναι επείγοντα και έπρεπε
να συζητηθούν. Θα µπορούσε, όµως, αυτή η τροπολογία να έχει
ενσωµατωθεί από την επιτροπή, όπως έγιναν τα άρθρα 71, 72,
73 και 74 και να είχαν έρθει οι αρµόδιοι φορείς. Θα τιµούσε το
έργο σας, εάν όντως είναι τόσο επαναστατικό όσο λέτε. 

Όµως, απ’ ό,τι φάνηκε στη συζήτηση σήµερα, το µόνο που
κάνει είναι να αυξάνει το αξιόποινο κάποιων πράξεων –ορθό-,
αλλά δεν αντιµετωπίζει το ευρύτατο πρόβληµα λαθρεµπορίας
που υπάρχει σε όλα τα στάδια της διαδικασίας. Δεν ακουµπάµε
τα υπόλοιπα στάδια. Και γι’ αυτό εµείς θα ψηφίσουµε «παρών». 

Ωστόσο, δεν µπορώ να µην πάρω αφορµή από κάτι που είπατε,
ότι στο παρελθόν οι κακές κυβερνήσεις των προηγούµενων πε-
ριόδων επιβάλανε αύξηση της φορολογίας, µείωση δαπανών και
συντάξεων αντί να κάνουν το εύκολο, το απλό, να πιάσουν το λα-
θρεµπόριο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Αφού, λοιπόν, ψηφίζουµε αυτή την τροπολογία σήµερα, θα
ήθελα να µας καταθέσει αύριο ο κ. Τσακαλώτος ποιους φόρους
µειώνουµε αύριο και ποιες συντάξεις αυξάνουµε αύριο. Αφού
πιάσαµε το λαθρεµπόριο –θα περάσει η τροπολογία σήµερα- να
έρθει ο κ. Τσακαλώτος αύριο, κύριε Πρόεδρε, στην κατεπεί-
γουσα διαδικασία και να φέρει µια τροπολογία µε τα δηµοσιονο-
µικά κέρδη. Για παράδειγµα, θα µειωθεί ο ΕΝΦΙΑ φέτος κατά
20% µετά την τροπολογία σας; 

Ας έρθει αύριο να το ψηφίσουµε. Τότε θα σας συγχαρούµε
στην πράξη, που πιάσατε πραγµατικά νέα έσοδα για το ελληνικό
δηµόσιο και µειώσατε τα φορολογικά βάρη. Όµως, εγώ δεν είδα
καµµιά φορολογική διάταξη. Ελπίζω ότι θα έρθει αύριο. Χρειάζε-
ται πάντως γι’ αυτό το πρόβληµα µια ολική αντιµετώπιση. Και φυ-
σικά εµείς θα το στηρίξουµε.

Ως προς την τροπολογία 627, συµβαίνει πολλές φορές σε αυ-

τή τη σύνοδο να έρχονται βουλευτικές τροπολογίες που απ’ ό,τι
φαίνεται είναι τροπολογίες ουσιαστικά της Κυβέρνησης. Αυτό
δεν είναι κακό, αλλά αντιµετωπίζονται πολλές φορές τα πράγ-
µατα λίγο αποσπασµατικά. 

Θυµάστε που τρέχατε εσείς, κύριοι συνάδελφοι της Συµπολί-
τευσης, µε την τροπολογία που ανέφερα πριν για τον φαληρικό
όρµο. Την περάσαµε ως βουλευτική, τελικά ήταν υπουργική, τε-
λικά οι Βουλευτές σας δεν την ήθελαν. Τελικά δεν εφαρµόστηκε. 

Εδώ υπάρχει µια νοµοτεχνική βελτίωση που πρέπει να γίνει.
Το είπα στον κ. Σταθάκη γιατί λίγο πρόχειρα έχει γραφτεί αυτή η
τροπολογία. Δεν µπορώ να πω ότι δεν είναι σηµαντική η παρα-
τήρηση που έκανε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος. Είναι ση-
µαντική η παρατήρηση. 

Αντιλαµβανόµαστε όλοι την ανάγκη άρσης αυτών των κατα-
σχέσεων και ψηφίζουµε «ναι» στην 627 γιατί χρειάζεται να λει-
τουργήσετε τα ναυπηγεία, όµως όπως είναι απλοϊκά γραµµένη
η βουλευτική αυτή τροπολογία δεν είναι δεδοµένο ότι αυτό το
διασφαλίζει. 

Όπως πάντα εντός χρόνου. 
Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε συνάδελφε. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο τον λόγο να
απαντήσω στον κ. Μηταράκη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ένα λεπτό θέλετε;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Πολύ είναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Παρακαλώ, κύριε Υ-

πουργέ.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Κύριε Μηταράκη, γιατί αδικείτε εσείς τον εαυτό
σας; 

Κατ’ αρχάς να σας πω ότι µόνη µου είπα προηγουµένως στην
τροπολογία µου ότι ο αγώνας για την καταπολέµηση και την πά-
ταξη του λαθρεµπορίου στα πρατήρια καυσίµων, που είναι η δική
µου αρµοδιότητα και µέχρις εκεί µπορώ να µιλώ, δεν σταµατάει
µε την ψήφιση της συγκεκριµένης τροπολογίας. Και σε καµµία
των περιπτώσεων κανένας αγώνας για την πάταξη του λαθρεµ-
πορίου δεν αρχίζει και τελειώνει µε την αυστηροποίηση του θε-
σµικού πλαισίου. 

Είπα προηγουµένως ότι, ναι, αυστηροποιούµε το θεσµικό πλαί-
σιο και τους ελέγχους, αυστηροποιούµε επίσης τις διοικητικές
κυρώσεις και τα πρόστιµα, καθώς επίσης και την αφαίρεση της
άδειας και την απαγόρευση έκδοσης νέας. Μόνη µου, όµως, είπα
ότι ήδη εντατικοποιούµε τους ελέγχους προς την κατεύθυνση
ακριβώς της ριζικής αντιµετώπισης του φαινοµένου της λαθρεµ-
πορίας µε έναν τρόπο ολοκληρωτικό, να µην το αντιµετωπίσουµε
µε έναν τρόπο πρόχειρο και αποσπασµατικό και υπάρξει στο φαι-
νόµενο αυτό παλινδρόµηση στο µέλλον. 

Εποµένως, αδικείτε και τον εαυτό σας, αδικείτε κι εµάς, που
έχουµε την ξεκάθαρη πολιτική βούληση να πατάξουµε το λα-
θρεµπόριο, θέλοντας αύριο κιόλας να σας φέρει ο κ. Τσακαλώ-
τος αποτελέσµατα στα δηµοσιονοµικά έσοδα της χώρας από την
ψήφιση και µόνο της συγκεκριµένης τροπολογίας.

Ειλικρινά, αυτό που είπα προηγουµένως για τα προσχήµατα,
τις εξυπνάδες και τις δικαιολογίες που εφευρίσκει το πολιτικό
σύστηµα για να µην ψηφίζει µια καλή τροπολογία, κατά το κοινώς
λεγόµενο και σύµφωνα και µε τα δικά σας λεγόµενα, επειδή ακρι-
βώς αποκλίνουν από την τελειότητα, νοµίζω ότι ισχύει και για
σας. Ισχύουν όλα αυτά που είπα προηγουµένως για τον κ. Αµυρά
και για τον κ. Λοβέρδο, γιατί µε επιβεβαιώνετε σε όλα αυτά που
είπα ψηφίζοντας «παρών» σε µια οµολογουµένως και κατά τη
δική σας άποψη, καλή τροπολογία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ κι εγώ, κυρία Υπουρ-

γέ.
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Μηταράκη, θα

σας δώσω τον λόγο, αλλά µε τους µικρούς υπαινιγµούς που γί-
νονται κάθε φορά από τον οποιονδήποτε µπορεί να συνεχίζεται
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αυτή η διαδικασία αντιπαράθεσης µία ώρα ακόµα. 
Εγώ απλώς έκανα την παρατήρηση. 
Έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεν είναι προσωπικό. Έχω αφή-

σει µισό λεπτό υπόλοιπο. Αυτό το µισό λεπτό θα πάρω. 
Κυρία Υπουργέ, στο πλαίσιο των δικών σας αρµοδιοτήτων

ίσως φτάνετε στο µέγιστο της αλυσίδας που µπορείτε να αντιµε-
τωπίσετε. Χρειάζεται η βοήθεια ίσως και των άλλων Υπουργείων. 

Σας θυµίζω όµως τις προγραµµατικές δηλώσεις του Ιανουα-
ρίου 2015. Είχαν ακουστεί κάτι αστρονοµικά ποσά από τον τότε
Υπουργό καταπολέµησης της διαφθοράς ότι θα εισπράττονταν
µέχρι το καλοκαίρι. Φτάσαµε δεκαοκτώ µήνες, ψηφίσαµε τρίτο
µνηµόνιο, σήµερα κόπηκε το ΕΚΑΣ και τελικά αυτό το παραµύθι
ότι θα έρθουν έσοδα από το λαθρεµπόριο, λυπάµαι που το λέω,
ως φορολογούµενος πολίτης, εγώ δεν το βλέπω. Εγώ βλέπω οι
φόροι να έρχονται, οι συντάξεις να µειώνονται, οι τροπολογίες
να περνάνε. Αποτέλεσµα δεν βλέπω. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Μη-

ταράκη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει κλείσει ο κατάλογος των

παρεµβάσεων όλων των παραγόντων της σηµερινής συζήτησης. 
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-

θρων, των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού: «Ανάθεση
και εκτέλεση συµβάσεων παραχώρησης - Εναρµόνιση µε την
Οδηγία 2014/23/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου της 26ης Φεβρουαρίου 2014 σχετικά µε την ανάθεση
συµβάσεων παραχώρησης (ΕΕ L 94/1/28.3.2014) και άλλες δια-
τάξεις» 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής; 
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το σχέδιο

νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού:
«Ανάθεση και εκτέλεση συµβάσεων παραχώρησης - Εναρµόνιση
µε την Οδηγία 2014/23/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 26ης Φεβρουαρίου 2014 σχετικά µε την ανάθεση
συµβάσεων παραχώρησης (ΕΕ L 94/1/28.3.2014) και άλλες δια-
τάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν εισέλθουµε στην ψήφιση
των άρθρων, να κάνουµε µια συνεννόηση. Το Προεδρείο προτεί-
νει το εξής: Τα άρθρα είναι εβδοµήντα τέσσερα. Από αυτά τα
εβδοµήντα τέσσερα άρθρα έχουν τροποποιηθεί πέντε. Σας προ-
τείνω να κάνουµε µία συνολική ψηφοφορία επί των µη τροποποι-
ηµένων άρθρων -από την ώρα που έχουµε ψηφίσει µε συγκεκρι-
µένο τρόπο επί της αρχής για το νοµοσχέδιο- και µετά να πάµε
σε ένα-ένα για τα τροποποιηµένα άρθρα και αµέσως µετά για τις
τροπολογίες, για να γλιτώσουµε χρόνο και να κάνουµε πιο συγ-
κεκριµένη και ουσιαστική τη διαδικασία. 

Το Σώµα συµφωνεί; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον

λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε Βαρ-

δαλή. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Πρέπει να γίνει το ανάποδο, διότι

εκ των προτέρων δεν γνωρίζουµε ποια είναι τα τροποποιηµένα.
Πρώτα πρέπει να ψηφίσουµε τα τροποποιηµένα και µετά όλα τα
υπόλοιπα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έχω την εντύπωση ότι
θα δυσκολευτούµε περισσότερο έτσι. Ακούω σοβαρά την παρα-
τήρησή σας, απλώς εδώ τώρα τα τροποποιηµένα είναι το 5, το
39, το 54, το 60 και το 67.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Αν τα ξέρουµε, µπορεί να γίνει.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ας το κάνει το Προεδρείο όπως
νοµίζει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Παρακαλώ. Δεν σας
άκουσα, κύριε συνάδελφε. Να βοηθήσετε λίγο, για να κάνουµε
τη διαδικασία και να γλιτώσουµε χρόνο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, όπως το λέτε να γίνει. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ναι, αλλά τα τροποποιηµένα δεν τα

ξέρετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Είναι το 5, το 39, το

54, το 60 και το 67. Νοµίζω ότι η πρόταση είναι διεξοδική, κύριε
συνάδελφε. Ειλικρινά.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.  
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 10

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 11

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 12

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 13

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 14

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 15

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 16

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 17

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 18

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
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ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 19

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 20

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 21

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 22

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 23

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 24

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 25

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 26

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 27

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.  
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 28

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 29

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 30

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 31

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 3 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14319



Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 32 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 32

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 33

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 34

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 35 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 35

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 36 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 36

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 37 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 37

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 38 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 38

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 39, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 39

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 40 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 40

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 41 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 41

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 42 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 42

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 43 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 43

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 44 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 44

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 45 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 45

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 46 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 46

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 47 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 47

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 48 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 48

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 49 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 49

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 50 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 50

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 51 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 51

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 52 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 52

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 53 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 53

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 54, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 54

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 55 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 55

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 56 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 56

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 57 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 57

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 58 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 58

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 59 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 59

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 60, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 60

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 61 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 61

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 62 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 62

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 63 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 63

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 64 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 64

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 65 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 65

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 66 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 66

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 67, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 67

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 68 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 68

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 69 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 69

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
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Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 70 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 70

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 71 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 71

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 72 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Παρών. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 72

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 73 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Παρών. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 73

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 74 ως έχει;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 74

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούµε στην ψήφιση των

τροπολογιών που έχουν κατατεθεί.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 610 και ειδικό 60 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε

να κάνω µία δήλωση, για να γραφτεί στα Πρακτικά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Βεβαίως, κύριε Βαρ-

δαλή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Επειδή η συγκεκριµένη τροπολογία

αφορά τέσσερις παραγράφους, συµφωνούµε µε τις παραγρά-
φους 2 και 3 και τις ψηφίζουµε, αλλά επειδή ψηφίζεται ενιαία η
τροπολογία, διαφωνούµε µε τις παραγράφους 1 και 4. Γι’ αυτό
θα ψηφίσουµε «ΠΑΡΩΝ».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ερωτάται το Σώµα: Γί-
νεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 610 και ειδικό 60 ως
έχει;

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Παρών. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 610 και ειδικό 60 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 613 και ειδικό 62 ως έχει;

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 613 και ειδικό 62 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδια άρθρα.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 620 και ειδικό 69 ως έχει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε κι
εµένα να κάνω µία δήλωση. 

Ως προς το δεύτερο µέρος της η τροπολογία, για την παρα-
χώρηση έκτασης στη Σύµη στην τοπική κοινωνία, είναι θετική.
Απλώς, το πρώτο σκέλος, για τον Φαληρικό Όρµο, δεν έχει τεκ-
µηριωθεί.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω
µία δήλωση για τη Σύµη, γιατί στον κορµό µπαίνει ως διαφορε-
τικό άρθρο, άρθρο 79. Εάν ψηφίζουµε, λοιπόν και τα δύο ταυτό-
χρονα, ψηφίζουµε «ΠΑΡΩΝ» για τη Σύµη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριοι συνάδελφοι,
θέλω να βοηθήσετε, για να µην υπάρξει καµµία σύγχυση τώρα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, στον κορµό του νο-
µοσχεδίου που µας έχει µοιραστεί, η τροπολογία περνά στο άρ-
θρο 78. Όµως, η τροπολογία, επειδή είχε και δεύτερη παρά-
γραφο, τη Σύµη, αναφέρεται ως άρθρο 79 ξεχωριστό. Τι θα ψη-
φίσουµε, λοιπόν; Εάν ψηφίσουµε την τροπολογία ενιαία, στο
άρθρο 78 λέµε «ΟΧΙ»…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν υπάρχει «άρθρο
78».

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Υπάρχει. Αν το δείτε στον κορµό,
ενσωµατώνονται αυτές οι τροπολογίες µε συγκεκριµένο αριθµό
άρθρων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έχουµε άρθρο 78;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, στο «σπλάχνο»

έχει γίνει διαχωρισµός της τροπολογίας σε δύο άρθρα. Κατά συ-
νέπεια πρέπει να ψηφίσουµε δύο ξεχωριστά άρθρα. Αυτό βρί-
σκεται στο «σπλάχνο» που µας µοιράσατε. Ο Φαληρικός Όρµος
αναφέρεται στο άρθρο 78, που εµείς το καταψηφίζουµε και η
Σύµη αναφέρεται στο άρθρο 79, που εµείς το ψηφίζουµε. Είναι
ένα ερώτηµα αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Μηταράκη, η
τροπολογία έχει κατατεθεί µε ενιαίο χαρακτήρα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Εδώ διασπάται, στο «σπλάχνο».
Να µας εξηγήσει κάποιος τι γίνεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Η τροπολογία ψηφί-
ζεται ως ενιαία και µε ενιαίο τρόπο, άσχετα µετά αν θα ψηφιστεί
κατά πλειοψηφία –που έτσι φαίνεται- ή αν θα χωριστεί ως άρθρα,
όπως και τα προηγούµενα. Η τροπολογία κατατίθεται µετά ως
ίδιον άρθρο. Τώρα µπορεί να χωριστεί, αλλά ως τροπολογία έχει
ενιαίο χαρακτήρα και ως τέτοια την ψηφίζουµε.

Εποµένως ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε
γενικό αριθµό 620 και ειδικό 69 ως έχει;

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
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ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 620 και ειδικό 69 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδια άρθρα.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 623 και ειδικό 72 ως έχει;

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Παρών. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 623 και ειδικό 72 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 624 και ειδικό 73 ως έχει;

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 624 και ειδικό 73 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 625 και ειδικό 74 ως έχει;

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Παρών. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 625 και ειδικό 74 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδια άρθρα.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 628 και ειδικό 77 ως έχει;

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 628 και ειδικό 77 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 599 και ειδικό 54 ως έχει;

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Παρών. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η τροπολο-
γία µε γενικό αριθµό 599 και ειδικό 54 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 609 και ειδικό 59 ως έχει;

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 609 και ειδικό 59 έγινε δεκτή ως έχει οµο-
φώνως και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 618 και ειδικό 67 ως έχει;

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 618 και ειδικό 67 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Πριν προχωρήσουµε στην ψήφιση της τροπολογίας µε γενικό
αριθµό 627 και ειδικό 76, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας ρω-
τήσω εάν έχετε κάποια νοµοτεχνική βελτίωση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού): Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να φύγει η φράση
«Άρθρο 32» που επαναλαµβάνεται δύο φορές. Πρέπει να φύγει
ως επικεφαλίδα στη δεύτερη υποπαράγραφο. Έτσι είναι ακρι-
βές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μάλιστα, κύριε Υ-
πουργέ.

Εποµένως ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε
γενικό αριθµό 627 και ειδικό 76, όπως τροποποιήθηκε από τον
κύριο Υπουργό;

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 627 και ειδικό 76 έγινε δεκτή, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εντάσ-
σεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµίας, Ανάπτυ-

ξης και Τουρισµού: «Ανάθεση και εκτέλεση συµβάσεων παραχώ-
ρησης - Εναρµόνιση µε την Οδηγία 2014/23/ΕΕ του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 26ης Φεβρουαρίου 2014
σχετικά µε την ανάθεση συµβάσεων παραχώρησης (ΕΕ L 94/1/
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28.3.2014) και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία επί
της αρχής και επί των άρθρων.

Η ψήφισή του στο σύνολο αναβάλλεται για άλλη συνεδρίαση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με τη συναίνεση του
Σώµατος και ώρα 17:45’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 4 Αυγούστου 2016 και ώρα 10:00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε τη συµπλη-
ρωµατική ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.
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